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ACTA DE LA SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA POR EL AYUNTAMIENTO PLENO EL 
UNO DE DICIEMBRE DE  DOS MIL DIECISÉIS

En la ciudad de Burriana a uno de diciembre de dos mil dieciséis, se reúnen en el Salón de 
Sesiones de la casa consistorial del Ayuntamiento de Burriana asistidos por la secretaria 
general,  Dª.  Iluminada  Blay  Fornas,  con  la  presencia  de  la  interventora  acctal.  Dª 
Mercedes Martí Sánchez , y de los señores y señoras siguientes:

ALCALDESA
Dª. MARIA JOSÉ SAFONT MELCHOR (PSOE)

TENIENTES DE ALCALDE
1º. D. VICENT GRANEL CABEDO (Compromís)
2º. D. CRISTOFER DEL MORAL ESPINOSA (Se puede Burriana)
3º. D. VICENTE APARISI JUAN (PSOE)
4º. D. SANTIAGO ZORÍO CLEMENTE (Compromís)
5º. Dª. Mª CRISTINA RIUS CERVERA (PSOE)
6º. D. JAVIER GUAL ROSELL (PSOE)
7º. D. MANUEL NAVARRO RUIZ (Se puede Burriana)

CONCEJALES
D. BRUNO ARNANDIS VENTURA (PSOE)
Dª. Mª LLUÏSA MONFERRER AGUILELLA (PSOE)
Dª. INMACULADA CARDA ISACH (Compromís) 
D. JUAN FUSTER TORRES (PP)
Dª. ANA MONTAGUT BORILLO (PP)
D. ÍÑIGO LOSADA BREITLAUCH (PP)
D. ENRIQUE SAFONT MELCHOR (PP)
Dª. VICTORIA MARÍA MARÍN FUENTES (PP)
D.ª Mª CONSUELO SUAY MONER (PP)
D. CARLOS SOLÁ PERIS (PP)
Dª. MARIOLA AGUILERA SANCHIS (CIBUR)
D. ANTONIO SÁNCHEZ AVILÉS (CIBUR)
Dª. Mª JESÚS SANCHIS GUAL (Ciudadanos)

La Sra. presidenta declara abierta la sesión, siendo las 19 horas y 05 minutos, y se pasa 
seguidamente a leer y resolver los asuntos comprendidos en el orden del día.

1.- APROBACIÓN, EN SU CASO, DEL BORRADOR DEL ACTA CORRESPONDIENTE A 
LA SESIÓN ORDINARIA CELEBRADA EL DÍA 5 DE MAYO DE 2016, ASÍ COMO LOS 
CORRESPONDIENTES A LAS SESIONES EXTRAORDINARIAS CELEBRADAS EL DÍA 
26  Y 30 DE MAYO DE 2016,  EN SU VERSIÓN EN AMBAS LENGUAS OFICIALES 
(Secretaría)

Se da cuenta por la Secretaria del  borrador del acta correspondiente a la sesión plenaria 
ordinaria  celebrada  el  día  5  de mayo de 2016,  en  su   redacción  en  ambas lenguas 
oficiales.
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Sometida el acta a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes del  
Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

Se da cuenta por la Secretaria del  borrador del acta correspondiente a la sesión plenaria 
extraordinaria celebrada  el día 26 de mayo de 2016, en su  redacción en ambas lenguas 
oficiales.

Sometida el acta a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes del  
Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

Se da cuenta por la Secretaria del  borrador del acta correspondiente a la sesión plenaria 
extraordinaria celebrada  el día 30 de mayo de 2016, en su  redacción en ambas lenguas 
oficiales.

Sometida el acta a la consideración de la corporación, los veintiún miembros presentes del  
Ayuntamiento Pleno les prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.

2.- DESESTIMACIÓN, EN SU CASO, DEL RECURSO DE REPOSICIÓN INTERPUESTO 
EN  FECHA  28  DE  OCTUBRE  DE  2016  POR  LA  SOCIEDAD  DE  GARANTÍA 
RECÍPROCA DE LA COMUNIDAD VALENCIANA CONTRA EL DISPOSITIVO PRIMERO 
DEL ACUERDO DE ESTE AYUNTAMIENTO PLENO DE 1 DE SEPTIEMBRE DE 2016, 
QUE DESESTIMÓ LA RESOLUCIÓN DEL PAI DE LA UE C-2.3 POR MUTUO ACUERDO 
(Área II. Neg. Urbanismo) (Expte. G 9615/2016)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Urbanismo y Medioambiente, del siguiente tenor:

“Visto que el 1 de septiembre de 2016 este Ayuntamiento Pleno acordó:

“PRIMERO.-  DESESTIMAR la solicitud formulada  en fecha 19 de abril de 2016 (RE 
5380)  por  D.  Vicente-Manuel  Esteller  Robres,  en  representación  de  EXCLUSIVAS  
ESTELLER, SL, de resolución del Programa de Actuación Integrada para el desarrollo  
de la Unidad de Ejecución C-2.3 de forma pactada y por mutuo acuerdo, con devolución  
de  las  garantías  de  promoción  prestadas;  toda  vez  que  queda  acreditado  en  el  
expediente la concurrencia de otra causa de resolución que es imputable al contratista.

SEGUNDO.- INCOAR el procedimiento de resolución contractual  de la condición de  
agente  urbanizador  del  Programa  de  Actuación  Integrada  para  el  desarrollo  de  la  
Unidad  de  Ejecución  C-2.3 a  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  con  CIF  
B-12361440, motivado por la inactividad y consiguiente demora en el cumplimiento de  
sus obligaciones contractuales, causa de resolución prevista en la estipulación octava  
del contrato para el despliegue y ejecución del Programa; en el artículo 143.1 de la Ley  
Urbanística Valenciana, artículo 337 del Reglamento de Ordenación y Gestión Territorial  
y Urbanística; artículo 164.2.d) de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de Ordenación del  
Territorio, Urbanismo y Paisaje; y en el artículo 223.d) del Texto Refundido de la Ley  de  
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Contratos del Sector Público.

TERCERO.-  CONCEDER  a  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  con  CIF  
B-12361440, como urbanizador, un periodo de audiencia de 10 días naturales, a contar  
desde la recepción de la presente, para que pueda formular alegaciones y presentar  
cuanta documentación estime pertinentes en defensa de sus derechos, con carácter  
previo a que se dicte acuerdo resolviendo el contrato suscrito el 1 de junio de 2012.

CUARTO.- CONCEDER a la Caja Rural San José De Burriana, S. Coop. De Credito V.,  
con  CIF  F12013256,  como  entidad  avalista,  un  periodo  de  audiencia  de  10  días  
naturales, a contar desde la recepción de la presente, para que formule las alegaciones  
que entienda pertinentes en defensa de sus derechos, significando que la resolución de  
la  adjudicación  de  la  condición  de  urbanizador  por  causa  de  la  que  hubiera  sido  
declarado  culpable  EXCLUSIVAS ESTELLER,  SL dará  lugar  a  la  ejecución  de  las  
garantías depositadas en este Ayuntamiento.

QUINTO.-  CONCEDER  a  la  Sociedad  de  Garantía  Recíproca  de  la  Comunitat  
Valenciana, con CIF V46168308, como entidad avalista, un periodo de audiencia de 10  
días  naturales,  a  contar  desde  la  recepción  de  la  presente,  para  que  formule  las  
alegaciones que entienda pertinentes en defensa de sus derechos, significando que la  
resolución  de  la  adjudicación  de  la  condición  de  urbanizador  por  causa  de  la  que  
hubiera sido declarado culpable EXCLUSIVAS ESTELLER, SL dará lugar a la ejecución  
de las garantías depositadas en este Ayuntamiento.

SEXTO.-  CONCEDER  un  periodo  de  audiencia  de  veinte  días,  a  contar  desde  la  
notificación de la presente, a la mercantil ACTIA INICIATIVAS, SL, en tanto que ostenta  
la  condición de empresario constructor para la ejecución del Proyecto de Urbanización  
de la Unidad de Ejecución C-2.3; para que, dentro del plazo concedido al efecto y con  
carácter previo a que se dicte acuerdo resolviendo el contrato entre este Ayuntamiento  
y  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  presenten  cuantas  alegaciones  y  
documentación entienda pertinente en defensa de sus derechos.

SÉPTIMO.- CONCEDER un periodo de audiencia de veinte días, a contar  desde la  
notificación de la presente, a los propietarios de terrenos incluidos en el ámbito de la  
Unidad  de  Ejecución  C-2.3  para  que,  dentro  del  plazo  concedido  al  efecto  y  con  
carácter previo a que se dicte acuerdo resolviendo el contrato entre este Ayuntamiento  
y  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  presenten  cuantas  alegaciones  y  
documentación entiendan pertinente en defensa de sus derechos.

OCTAVO.- FACULTAR a la Alcaldía Presidencia para la adopción de cuantos actos de  
trámite sean necesarios en el presente procedimiento.

NOVENO.- NOTIFICAR”.

Visto el escrito presentado en fecha 28 de octubre de 2016 (RE 15091, de 31 de octubre  
de 2016) por D.  Raúl  Gregori  Romero,  en representación de la  Sociedad de Garantía 
Recíproca  de  la  Comunidad  Valenciana,  con  CIF   V-46168308,  por  el  que  interpone 
recurso de reposición contra el  dispositivo primero del  referido acuerdo  en base a los 
siguientes motivos:
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 Vulneración del principio de audiencia y el principio de contradicción del avalista.
 Ausencia de incumplimiento culpable del contratista.
 Falta de motivación del acuerdo que se recurre, en cuanto a la existencia de causa 

de resolución imputable al contratista.

Y solicita la suspensión de la ejecución del acuerdo en tanto no recaiga la resolución del 
recurso de reposición.

Considerando:

I. Legislación aplicable:

Habiéndose  adjudicado  el  Programa  de  Actuación  Integrada  para  el  desarrollo  de  la 
Unidad de Ejecución C-2.3 el 6 de febrero de 2012, los efectos, cumplimiento y extinción 
del mismo se rigen por lo previsto en la Ley 16/2005, de 30 de diciembre, Urbanística  
Valenciana (en adelante LUV) y en el Decreto 67/2006, de 19 de mayo, por el que se 
aprobó  el  Reglamento  de  Ordenación  y  Gestión  Territorial  y  Urbanística  (en  adelante 
ROGTU), normativa de aplicación de conformidad con la Disposición Transitoria Cuarta de 
la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, de Ordenación del Territorio, Urbanismo y 
Paisaje (en adelante LOTUP). 

Por otra parte, siendo la relación entre esta Administración y el urbanizador un contrato 
especial,  en  los  términos  establecidos  por  la  legislación  estatal  reguladora  de  la 
contratación pública, también resultan de aplicación las normas rectoras de la contratación 
administrativa.  La  legislación  en  materia  de  contratos  vigente  en  el  momento  de  la 
adjudicación  del  Programa de Actuación  Integrada para  el  desarrollo  de  la  Unidad de 
Ejecución C-2.3 era el Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de noviembre, por el que se 
aprueba el  Texto Refundido de la Ley de Contratos del  Sector  Público (TRLCSP) y el 
Reglamento General de la Ley de Contratos de las Administracions Públicas, aprobado por 
Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre (RLCAP).

II. Motivación del acuerdo recurrido:

La Sociedad de Garantía Recíproca de la Comunidad Valenciana recurre en reposición el 
dispositivo primero del acuerdo municipal de 1 de septiembre de 2016 -se ha detectado un 
error en el comunico de dicho acuerdo, en el que se cita se adoptó el 9 de septiembre de  
2016-, que desestima la solicitud de Exclusivas Esteller, SL de resolver por mutuo acuerdo 
el contrato de desarrollo y urbanización del Programa de Actuación Integrada de la Unidad 
de Ejecución C-2.3, con devolución de garantías.

El acuerdo recurrido motiva dicha desestimación en que, si bien el  artículo 143.2.e) de la 
Ley  16/2005,  de  30  de  diciembre,  Urbanística  Valenciana,  contempla  como causa de 
resolución de la adjudicación de un Programa el mutuo acuerdo entre la administración 
actuante y el Urbanizador, el artículo 224 del Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de 
noviembre, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley de Contratos del Sector 
Público, matiza que la resolución por mutuo acuerdo  sólo podrá tener lugar cuando no 
concurra otra causa de resolución que sea imputable al contratista y siempre que razones 
de interés público hagan innecesaria o inconveniente la permanencia del contrato.

Justifica el acuerdo de 1 de septiembre de 2016 que  “el legislador trata de impedir con  
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esta exigencia que,  a través de la resolución convencional  de un contrato,  se puedan  
evitar las consecuencias onerosas para el contratista que derivan de un incumplimiento  
culpable, lo que resultaría perjudicial para el interés público. A estos efectos cabe recordar  
que cuando el contrato se resuelve por incumplimiento culpable del contratista,  éste debe  
indemnizar por los daños y perjuicios ocasionados, indemnización que se hace efectiva  
sobre la garantía constituida (Art. 225.3 TRLCSP por remisión de los artículos 140 y 143  
LUV; y 343 ROGTU).”

Pues  bien,  en  los  antecedentes  del  acuerdo  recurrido  este  Ayuntamiento  expone  que 
Exclusivas  Esteller,  SL,  urbanizador  del  Programa  de  Actuación  Integrada  para  el 
desarrollo de la UE C-2.3 por convenio suscrito el 1 de junio de 2012, ya había incumplido 
sus obligaciones contractuales con carácter previo a la solicitud de resolución contractual 
por  mutuo acuerdo el  19  de abril  de 2016,  incurriendo en demora e inactividad en la 
redacción  y  tramitación  del  Proyecto  de  Reparcelación  de  la  C-2.3,  tal  y  como se  le 
apercibió en los oficios de la Alcaldía de 14 de febrero de 2014 y de 3 de marzo de 2016. 

Argumenta el recurrente a contrario que Exclusivas Esteller, SL promovió la suspensión de 
la ejecución del Programa de la UE C-2.3 –medida aprobada por la Ley 1/2012, de 10 de 
mayo, para asegurar el cumplimiento de sus compromisos por el agente urbanizador en un 
momento  de  dificultad  económica-,  e  imputa  a  esta  Administración  ser  “el  principal  
responsable de que el procedimiento de suspensión parcial del programa deviniese en  
caducidad”. 

No obstante, el procedimiento suspensión de la ejecución del Programa de la UE C-2.3 fue 
declarado caducado con archivo de las actuaciones por  Decreto 2015-1449, de 26 de 
mayo de 2015, motivado por la falta de realización por la mercantil urbanizadora de las 
actividades  necesarias  para  reanudar  su  tramitación.  Dicho  Decreto  2015-1449, 
confirmado en reposición por el Decreto 2015-2214, de 27 de julio de 2015, ha devenido 
firme y consentido para Exclusivas Esteller, SL, por lo que resultan del todo improcedentes 
las afirmaciones de la SGR.

De esta manera, resulta patente en el expediente que ha existido incumplimiento previo 
por parte del urbanizador, que ha estado inactivo durante periodos superiores a los seis 
meses consecutivos en los que debió redactar el Proyecto de Reparcelación de la UE 
C-2,3  que  permitiera  el  inicio  de  las  obras  de  urbanización,  en  cumplimiento  de  sus 
obligaciones  contractuales,  por  lo  que  procedió  la  desestimación  de  la  resolución  por 
mutuo acuerdo.

Por  otra  parte,  el  recurso  presentado  alega  que  el  Ayuntamiento  ha  aprovechado  la 
solicitud  de  la  urbanizadora  de  resolver  por  mutuo  acuerdo  para  incoar  de  manera 
interesada un procedimiento de resolución contractual por causa imputable al contratista.

Cabe contestar al respecto que el acuerdo de 1 de septiembre de 2016 motiva no sólo la  
desestimación de la resolución de mutuo acuerdo, sino también el inicio del procedimiento 
de  resolución  contractual  y  ello  en  base  a  los  artículos  143.1  de  la  Ley  Urbanística 
Valenciana,  el  artículo  337  del  Reglamento  de  Ordenación  y  Gestión  Territorial  y 
Urbanística,  el  artículo  164.2.d)  de  la  Ley  5/2014,  de  25  de  julio,  de  Ordenación  del 
Territorio,  Urbanismo y  Paisaje,  la  Cláusula  octava  del  Contrato  para  el  despliegue  y 
ejecución del Programa de referencia y el artículo 223.d) del TRLCSP, que no confieren a 
la  administración  discrecionalidad  ante  un  incumplimiento  del  contratista  sino,  por  el 
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contrario, determinan la resolución contractual como consecuencia necesaria del mismo. 

Precisamente  porque Exclusivas  Esteller,  SL como urbanizador  es  responsable  de  los 
daños causados a los propietarios o a otras personas como consecuencia de su actividad 
o  por  la  falta  de  diligencia  en  el  cumplimiento  de  sus  obligaciones,  y  porque  la 
indemnización de los posibles daños y perjuicios derivados de un incumplimiento culpable 
se hace efectiva sobre la garantía depositada, el acuerdo de 1 de septiembre de 2016 del 
Ayuntamiento Pleno aplicó el citado artículo 224 TRLCSP y desestimó la resolución de 
mutuo acuerdo, incoando un expediente de resolución contractual por incumplimiento, en 
el que se oirán a las entidades avalistas, a los afectados por el desarrollo del Programa de 
la UE C-2.3 y al Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana.

Procede,  por  tanto,  la  desestimación  del  recurso  en  el  extremo relativo  a  la  falta  de 
motivación  del  acuerdo  recurrido,  sin  que  las  afirmaciones  vertidas  por  la  recurrente 
desvirtúen la motivación del mismo.

III. Procedimiento de resolución contractual por mutuo acuerdo.

La  SRG  alega  indefensión  en  el  procedimiento  de  resolución  contractual  por  mutuo 
acuerdo.

Cabe oponer al  respecto que en el  procedimiento legalmente previsto para declarar  la 
extinción de un contrato la audiencia al avalista únicamente resulta preceptiva cuando se 
proponga la incautación de la fianza o garantía, o el reconocimiento de indemnizaciones, 
tal y como se contempla en el artículo 342 ROGTU, el artículo 164 LOTUP y recoge el 
artículo 109 del RLCAP.

El escrito de 19 de abril de 2016 de Exclusivas Esteller, SL solicitando al Ayuntamiento la 
resolución del Programa de Actuación Integrada de la UE C-2.3 por mutuo acuerdo pidió 
asimismo la devolución de las garantías de promoción prestadas por dicha mercantil, por  
lo que, no proponiéndose incautación de garantías en el mutuo acuerdo que se planteó ni 
exigiéndose ésta por el Ayuntamiento, el acuerdo recurrido no causó indefensión alguna a 
las entidades avalistas.

Cuestión distinta que merece la pena destacar es el tratamiento que se ha dado a la Caja 
Rural San José De Burriana, S. Coop. De Credito V y a la Sociedad de Garantía Recíproca 
de  la  Comunitat  Valenciana  en  el  procedimiento  de  resolución  contractual  por 
incumplimiento culpable de Exclusivas Esteller, SL que está en tramitación, en el que, tal y 
como  se ha  señalado  en  el  apartado  anterior,  pueden  derivarse  indemnizaciones  a 
satisfacer con cargo a las garantías constituidas, y en el que sí se ha concedido audiencia 
a  las entidades  avalistas.  De  hecho,  la  SGR  ha  formulado  alegaciones  en  dicho 
procedimiento, mediante escrito presentado el pasado 7 de octubre de 2016 (RE 14152).

Procede, por tanto, la desestimación del recurso en el extremo relativo a la indefensión 
causada a la mercantil recurrente.

IV. Solicitud de suspensión de la ejecución del acuerdo.

La Sociedad de Garantía Recíproca de la Comunitat Valenciana, aludiendo al artículo 111 
de la Ley 30/1992, de 26 de noviembre, ha solicitado -mediante otrosí digo del escrito de  
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interposición del recurso de reposición-, la suspensión de la ejecución del acto del 1 de 
septiembre  de  2016  en  tanto  no  recaiga  la  resolución  del  recurso  de  reposición,  por  
entender concurrentes motivos de nulidad de pleno derecho. 

Tal  y  como  ha  quedado  expuesto  en  la  contestación  del  recurso  de  reposición,  esta 
Administración  no  encuentra  motivos  para  suspensión  de  dicho  acto  recurrido,  al  no 
quedar justificada la concurrencia de las circunstancias previstas en el artículo 111 de la 
Ley 30/1992 de 26 de noviembre.

Por todo ello, visto el informe propuesta de la Jefe de la Sección II y de conformidad con  
el dictamen de la Comisión informativa municipal de Urbanismo y Medio Ambiente,  este 
Ayuntamiento  Pleno,  en  cuanto  órgano  competente  de  acuerdo  con  lo  previsto  en  el 
artículo  116  de  la  Ley  30/1992,  de  26  de  noviembre,  de  Régimen  Jurídico  de  las 
Administraciones Públicas y Procedimiento Administrativo Común, ACUERDA:

Primero: Desestimar, por los motivos expuestos en las consideraciones arriba trascritas, 
el recurso de reposición interpuesto en fecha 28 de octubre de 2016 (RE 15091, de 31 de 
octubre  de  2016)  por  D.  Raúl  Gregori  Romero,  en  representación  de  la  Sociedad de 
Garantía  Recíproca  de  la  Comunidad  Valenciana,  con  CIF   V-46168308,  contra  el 
dispositivo primero del acuerdo de este Ayuntamiento Pleno de 1 de septiembre de 2016,  
que ha desestimado la solicitud formulada en fecha 19 de abril de 2016 (RE 5380) por D. 
Vicente-Manuel Esteller Robres, en representación de EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, de 
resolución del PAI de la UE C-2.3 de forma pactada y por mutuo acuerdo.

Segundo:  Declarar que  no  ha  lugar  a  adoptar  la  suspensión  de  la  ejecución  del 
dispositivo primero del  acuerdo plenario  de 1 de septiembre de 2016,  por los motivos 
señalados en la parte expositiva del presente acuerdo.

Tercero.- Notificar este acuerdo al interesado, significándole que contra el mismo podrán 
interponer, en el plazo de dos meses a contar desde el día siguiente al de la notificación 
del  mismo,  recurso  contencioso-administrativo  ante el  Juzgado de esta  jurisdicción  de 
Castellón  de  la  Plana,  de  conformidad  con  lo  dispuesto  en  el  artículo  46  de  la  Ley  
29/1.998, de 13 de julio. Ello sin perjuicio de que se pueda ejercitar cualquier otro que se  
estime oportuno.”

Con relación al fondo del asunto,  no se producen intervenciones.

Sometido el asunto a la consideración de la Corporación, los veintiún miembros presentes 
le prestan unánime aprobación, y así lo hace constar la Alcaldía Presidencia.

3.-  INADMISIÓN  POR  EXTEMPORÁNEO  DEL  RECURSO  DE  REPOSICIÓN 
INTERPUESTO  POR  LA  MERCANTIL  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  CONTRA  EL 
DISPOSITIVO PRIMERO DEL ACUERDO DE ESTE AYUNTAMIENTO PLENO DE 1 DE 
SEPTIEMBRE DE 2016, QUE DESESTIMÓ LA RESOLUCIÓN DEL PAI DE LA UE C-2.3 
POR MUTUO ACUERDO (Área II. Neg. Urbanismo) (Expte. G 9615/2016)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Urbanismo y Medioambiente, del siguiente tenor:
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““Visto  el  escrito  presentado en fecha 7 de  noviembre  de 2016 (RE 15422,  de 8 de 
noviembre)  por  D.  Vicente-Manuel  Esteller  Robres,  en  representación  de  la  mercantil 
Exclusivas Esteller, SL, con CIF B-12361440, por el que interpone recurso de reposición 
contra  el  acuerdo  de  este  Ayuntamiento  Pleno  de  1  de  septiembre  de  2016,  que  ha 
desestimado  la  solicitud  formulada  en  fecha  19  de  abril  de  2016  (RE  5380)  por  D. 
Vicente-Manuel Esteller Robres, en representación de EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, de 
resolución del PAI de la UE C-2.3 de forma pactada y por mutuo acuerdo, con devolución 
de las garantías de promoción prestadas.

Visto que  el  acuerdo  de  1  de  septiembre  de  2016  que  se  impugna  fue  notificado  a 
Exclusivas Esteller, SL en el domicilio de la mercantil, Camí Fondo, n.º 4 de Burriana, el 30 
de septiembre de 2016, según consta en el acuse de recibo obrante en el expediente.

Considerando que, de acuerdo con lo previsto en la Disposición Transitoria Tercera de la 
Ley  39/2015,  de  1  de  octubre,  del  Procedimiento  Administrativo  Común,  resulta  de 
aplicación al acuerdo de 1 de septiembre de 2016 que se recurre el artículo 117 de la Ley 
30/1992, de 26 de noviembre, de Régimen Jurídico de las Administraciones Públicas y 
Procedimiento Administrativo Común, que dispone que el plazo para la interposición del 
recurso de reposición contra un acto administrativo expreso es de un mes; y teniendo en 
cuenta que, de conformidad con el artículo 48 de dicho texto legal, si el plazo se fija en  
meses, éste se computa de fecha a fecha, entendiendo prorrogado al  primer día hábil  
siguiente en caso de que el último día del plazo fuera inhábil.

Considerando que, respecto del cómputo de los plazos señalados por meses, procede 
referir  la sentencia de la Sala 3ª del  Tribunal Supremo, de 3 de febrero de 2016 (rec.  
177/2015) que se ha pronunciado sobre este particular señalando:

“SÉPTIMO.- Es reiteradísima la doctrina de esta Sala sobre los plazos señalados  
por meses que se computan de fecha a fecha, iniciándose el cómputo del plazo al  
día  siguiente  de  la  notificación  o  publicación  del  acto,  pero  siendo  la  del  
vencimiento la del día correlativo mensual al de la notificación y ello en adecuada  
interpretación del art. 48.2 de la Ley 30/92, criterio aplicable a los supuestos de  
publicación de disposiciones generales.

Como  hemos  señalado  en  nuestra  Sentencia  de  28  de  diciembre  de  2005  (RC  
7706/2002):

"Ya en nuestra STS de 13 de febrero de 1.998, anterior a la reforma llevada a cabo por  
la Ley 4/1999 señalamos que: "Conforme a reiterada jurisprudencia de esta Sala, el  
cómputo de los plazos que, como el que se preveía para el recurso de reposición previo  
al contencioso-administrativo, se establecían o fijaban por meses había de efectuarse  
de fecha a fecha (art. 5 CC y 60.2 LPA. Y, aún cuando la redacción del artículo 59 de la  
anterior LPA provocó inicialmente declaraciones contradictorias, puesto que disponía  
que los plazos habían de computarse siempre a partir del día siguiente a aquel en que  
tenga lugar la notificación o publicación del acto y podía dudarse si la fecha final era la  
correspondiente  a  "ese  día  siguiente",  hace  tiempo  que  la  jurisprudencia  es  
constante, consolidada y concluyente al señalar que en orden a la regla "de fecha  
a fecha", para los plazos señalados por meses o por años el dies ad quem, en el  
mes de que se trate  es  el  equivalente  al  de  la  notificación o publicación. En 
síntesis este criterio que luego sería acogido por el art. 48.2 y 4, párrafo segundo de la  
Ley 30/1992, de Régimen Jurídico de las Administraciones Públicas y Procedimiento  
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Administrativo Común puede resumirse, incluso antes de esta Ley, en los siguientes  
términos: "en los plazos señalados por meses, y aunque el cómputo de fecha a  
fecha se inicie al día siguiente al de la notificación o publicación, el día final de  
dichos plazos será siempre el correspondiente al mismo número ordinal del día  
de la notificación o publicación del mes o año que corresponda ( SSTS 25 de  
mayo y 21 de noviembre de 1985, 24 de marzo y 26 de mayo de 1986, 30 de  
septiembre y 20 de diciembre de 1988, 12 de mayo de 1989, 2 de abril y 30 de  
octubre de 1990, 9 de enero y 26 de febrero de 1991, 18 de febrero de 1994, 25 de  
octubre, 19 de julio y 24 de noviembre de 1995, 16 de julio y 2 de diciembre de  
1997, entre otras muchas)."

Y con posterioridad a la reforma del artículo 48 de la LRJPA por la Ley 4/1999, de 13 de  
julio  hemos  señalado  en  la  STS  de  26  de  septiembre  de  2000  que  "es  doctrina  
mayoritaria y, en todo caso, actual de este Tribunal Supremo que (a fin de que no se  
compute dos veces una misma fecha) el plazo se cuenta desde el día siguiente a la  
notificación de la resolución que se pretende recurrir y termina el día en que se  
cumple el mes pero contado desde la misma fecha de la notificación. ( Sentencias  
del Tribunal Supremo de 24 de marzo de 1999, 25 de octubre de 1995 y todas las  
en ella citadas; de 9 de enero de 1991 y de 18 de febrero de 1994; y auto de 30 de  
octubre de 1990)."

En conclusión, los plazos expresados por meses han de computarse a partir del día  
siguiente a la notificación o publicación del acto por el que se da inicio al procedimiento,  
conforme determina el precepto legal antes indicado ( artículo 48.2 LRJAP -PAC); pero  
ello no excluye que dichos plazos hayan de computarse igualmente de fecha a fecha;  
esto es, aunque el cómputo se inicie el día siguiente al de la notificación o publicación,  
el día final de dichos plazos será siempre el correspondiente al número ordinal  
del día de la notificación o publicación del mes o año que corresponda; y ello,  
con vistas a evitar el cómputo por dos veces de la misma fecha, de tal manera,  
pues,  que  el  plazo  se  cuenta  desde  el  día  siguiente  a  la  notificación  de  la  
resolución de inicio y termina el día en que se cumple el mes pero contado desde  
la misma fecha de notificación.”

Considerando por tanto que, constando en el expediente que en fecha 30 de septiembre 
de 2016 se notificó a Exclusivas Esteller, SL el acuerdo de 1 de septiembre de 2016 que 
se impugna, el recurso de reposición interpuesto por esa mercantil el 7 de noviembre de 
2016 (Registro de Entrada n.º 15422, de 8 de noviembre) se ha presentado fuera del plazo 
legalmente establecido –que vencía el 31 de octubre de 2016-, por lo que procede su 
inadmisión por extemporáneo.

Por todo ello, visto el informe propuesta de la Jefe de la Sección II y de conformidad con  
el dictamen de la Comisión informativa municipal de Urbanismo y Medio Ambiente,  este 
Ayuntamiento  Pleno,  en  cuanto  órgano  competente  de  acuerdo  con  lo  previsto  en  el 
artículo  116  de  la  Ley  30/1992,  de  26  de  noviembre,  de  Régimen  Jurídico  de  las 
Administraciones Públicas y Procedimiento Administrativo Común, ACUERDA:

Primero: Inadmitir por extemporáneo el recurso de reposición presentado en fecha 7 de 
noviembre de 2016 (RE 15422, de 8 de noviembre) por D. Vicente-Manuel Esteller Robres, 
en representación de la mercantil  Exclusivas Esteller, SL, con CIF B-12361440, contra el 
acuerdo de este Ayuntamiento Pleno de 1 de septiembre de 2016, que ha desestimado la 
solicitud formulada en fecha 19 de abril de 2016 (RE 5380) por D. Vicente-Manuel Esteller 
Robres, en representación de EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, de resolución del Programa 
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de Actuación Integrada de la Unidad de Ejecución C-2.3 de forma pactada y por mutuo 
acuerdo, con devolución de las garantías de promoción prestadas.

Segundo:  Notificar el presente acuerdo a Exclusivas Esteller, SL, con CIF B-12361440, 
significando que contra el  mismo podrá interponer, en el plazo de dos meses a contar 
desde  el  día  siguiente  a  la  notificación  de  la  presente  resolución,  recurso 
contencioso-administrativo ante el Juzgado de esta jurisdicción Castellón de la Plana, de 
conformidad  con  lo  dispuesto  en  el  artículo  46  de  la  Ley  29/1.998,  de  13  de  julio, 
reguladora de la Jurisdicción Contencioso-administrativa.”

Con relación al fondo del asunto, no se producen intervenciones.

Sometido el asunto a la consideración de la Corporación, los veintiún miembros presentes 
le prestan unánime aprobación, y así lo hace constar la Alcaldía Presidencia.

4.-  APROBACIÓN INICIAL,  EN SU CASO, DE LA PLANTILLA DE PERSONAL DEL 
AYUNTAMIENTO  DE  BORRIANA PARA EL  EJERCICIO  2017  (Área  I.  Neg.  RRHH) 
(Expte. G 14796/2016)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Recursos Humanos y Bienestar Social, del siguiente tenor literal:

“Examinado el expediente relativo a la Plantilla del personal al servicio del Ayuntamiento 
de Burriana para el ejercicio de 2017.

Considerando lo dispuesto en los arts. 90 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de 
las Bases del Régimen Local y 126 del R.D. Legislativo 781/86, de 18 de abril, por el que 
se  aprueba  el  Texto  Refundido  de  las  disposiciones  legales  vigentes  en  materia  de 
Régimen Local y de conformidad con el procedimiento señalado en los artículos 168 y ss. 
del  RDL 2/2004,  de  5  de  marzo,  por  el  que se aprueba el  texto  refundido  de  la  Ley 
Reguladora de las Haciendas Locales.

Teniendo en cuenta el  informe emitido al respecto por  la  Sección Primera de fecha 21 de 
noviembre de 2016 y demás documentación que obra en el citado expediente, así como el 
dictamen  emitido  por  la  Comisión  Informativa  de  Interior,  RRHH y  Bienestar  social,  el 
Ayuntamiento-Pleno ACUERDA:

Primero- Aprobar  inicialmente  la  siguiente  plantilla  de  personal  del  Ayuntamiento  de 
Burriana,  que  comprende  todos  los  puestos  de  trabajo  reservados  a  funcionarios  y 
personal eventual, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 90 de la Ley 7/1985, de 2 
de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local y 126 y siguientes del R.D. Legislativo  
781/86, de 18 de abril,  por el que se aprueba el  Texto Refundido de las disposiciones 
legales vigentes en materia de Régimen Local:

PLANTILLA 2017
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DENOMINACION  NÚMERO GRUPO SUBESCALA CATEG./JORNADA

A. FUNCIONARIOS DE CARRERA

1. ESCALA HABILITACIÓN ESTATAL

SECRETARIO/A 1 A1 Secretaría Superior
INTERVENTOR/A 1 A1 Interv.-Tesorería Superior
TESORERO/A 1 A1 Interv.-Tesorería Superior 

TOTAL HABILITACIÓN ESTATAL: 3 PLAZAS

2. ESCALA ADMINISTRACIÓN GENERAL

TÉCNICO/A ADMÓN. GRAL. 8 A1 Técnica
TÉCNICO/A GESTIÓN 2 A2 de Gestión
ADMINISTRATIVO/A 12 C1 Administrativa
AUXILIAR 35 C2 Auxiliar
SUBALTERNO/A 13 AP Subalterna

TOTAL ADMINISTRACIÓN GENERAL: 70 PLAZAS

3. ESCALA ADMINISTRACIÓN ESPECIAL

3.1.  SUBESCALA  TÉCNICA:  comprende  clases  técnicos  superiores,  medios  y  
auxiliares

A) CLASE TÉCNICOS SUPERIORES

INGENIERO/A SUP. Caminos 1 A1
ARQUITECTO/A SUP. 2 A1  
TÉCNICO/A DEPORTES 1 A1
INGENIERO/A SUP. TELECO. 1 A1
JEFATURA SERV. SOCIALES 1 A1/ A2 (Téc.Medio)
PEDAGOGO/A 2 A1       
PSICÓLOGO/A 2 A1       
ARQUEÓLOGO/A 1 A1

TOTAL TÉCNICOS SUPERIORES: 11 PLAZAS

B) CLASE TÉCNICOS MEDIOS

INGEN. TCO. Informática 1 A2
ARQUITECTO/A TECNICO 1 A2
ING. TÉCNICO Obras P. 1 A2
ING. TÉCNICO Industrial 1 A2
ING. TÉCNICO Topógraf. 1 A2
TRABAJADOR/A SOCIAL 8 A2
EDUCADOR/A SOCIAL 2 A2
TÉCNICO/A PROM. JUV. 1 A2
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TÉC. BIBLIOTECONOMÍA 1 B
TCO/A JURÍD.-CONTABLE 1 A2
TCO/A LIQUIDADOR/A TRIB. 1 A2
A.E.D.L. 1 A2
COOR. Centro Taller 1 A2

TOTAL TÉCNICOS MEDIOS: 21 PLAZAS

C) CLASE TÉCNICOS AUXILIARES

ENCARGADO/A OMIC  1 C1
ENCARGADO/A C.I.J. 1 C1
MONITOR/A Centro Taller 3 C1

TOTAL TÉCNICOS AUXILIARES: 5 PLAZAS

3.2.  SUBESCALA DE SERVICIOS ESPECIALES:  comprende  las  clases  de  Policía  
Local, de cometidos especiales y personal de oficios

A) CLASE POLICÍA LOCAL

INTENDENTE PRINCIPAL 1 A1
INTENDENTE 1 A2
INSPECTOR/A 3 A2
OFICIAL 12 C1
AGENTE 71 C1

TOTAL POLICÍA LOCAL: 88 PLAZAS

B) CLASE COMETIDOS ESPECIALES

ARCHIVERO/A 1 A1
DIRECTOR/A BIBLIOTECA 1 A1
TECNICO/A CULTURAL 1 A1
RECAUDADOR/A 1 A1
TÉCNICO/A NORMALIZACIÓN 1 A2 (promoción interna)
OFICIAL BIBLIOTECA 1 C1
TRAD-CORRECT. Valencià 1 C1
PROGRAMADOR/A 2 C1
OFICIAL RECAUDAC. 1 C1
INSPECTOR/A OBRAS 2 C2
INSPECTOR/A RENTAS 1 C2
ENC. SERV. INTERNOS 2 C2
AYUDANTE BIBLIOTECA 2 C2

TOTAL COMETIDOS ESPECIALES: 17 PLAZAS

C) PERSONAL DE OFICIOS

ENC. OBRAS-SERVICIOS 1 C1 Encargado
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ENC. INSTAL. MUNIC. 2 C2
Encargado

ADJUNTO/A OBRAS-SERV. 1 C2 Oficial
OFICIAL ELECTRICISTA 2 C2 Oficial
OFICIAL FONTANERO 2 C2 Oficial
OFICIAL ALBAÑIL 1 C2 Oficial
CONS. INSTAL. MUNIC. 13 AP Operario
ENC. INSTAL. PISCINA 1 AP Operario
PERSONAL LIMPIEZA 1 AP Operario
TRABAJADOR/A FAMILIAR 5 AP             Operario 30h/sem
ENCARGADO/A MAQUINA. 1 AP Operario
PEÓN OPERARIO-CONDUCTOR 13 AP Operario
PEÓN OPERARIO-CONDUCTOR
VEHÍCULOS ESPECIALES 3 AP Operario
PEÓN CEMENTERIO 3 AP Operario
VIGILANTE MERCADO 1 AP Operario
GUARDA MAYOR 1 AP Operario
CABO RURAL 1 AP Operario
GUARDA RURAL 4 AP Operario
MONITOR/A Centro Taller 1 AP Operario

TOTAL PERSONAL DE OFICIOS: 57 PLAZAS

B. PERSONAL  EVENTUAL

ASESOR/A EN PRESA Y MEDIOS DE COMUNICACIÓN 1 C1
DIRECTOR/A CMA RMV 1 A1

NUMERO TOTAL DE PLAZAS DE FUNCIONARIOS/AS DE CARRERA 272
NÚMERO TOTAL DE PLAZAS DE PERSONAL EVENTUAL 2
NÚMERO TOTAL DE PLAZAS DE PERSONAL LABORAL     Ninguna

Segundo.- Dar traslado de este acuerdo a la Junta de Personal y proceder, previo anuncio 
en el BOP, a su exposición pública, de conformidad con lo establecido en el art. 169 del 
RDL 2/2004, de 5 de marzo, que aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las 
Haciendas Locales, por 15 días, durante los cuales los interesados podrán examinarla y 
presentar  reclamaciones,  entendiéndose  definitivamente  aprobada  si  durante  el  citado 
plazo no se presentara ninguna; en caso contrario, el Ayuntamiento-Pleno dispondrá del 
plazo de un mes para resolverlas”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones:  

Sr. Gual: “Principalmente mi intervención versará sobre la modificación de la Relación de 
Puestos  de  Trabajo  del  Ayuntamiento de  Borriana para  el  ejercicio  2017,  que es  una 
modificación de la actual, y que entendemos que da el impulso necesario (absolutamente 
necesario)  que  necesitaban  los  Servicios  Sociales  de  Borriana  principalmente,  porque 
precisamente esa área es la que más se toca en la Relación de Puestos de Trabajo. 

Sabemos  que  las  ayudas  de  emergencia  que  gestionan  desde  los  Servicios 
Sociales de Borriana son importantes; pero igual de importantes que estas ayudas si no 
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más,  es  contar  con  una  mejor  organización  para  gestionar  esas  ayudas,  y  además 
optimizar los recursos  de los que disponemos, y así poder llegar mejor a más personas. 
Porque los Servicios Sociales no únicamente reparten dinero de una forma o de otra, sino 
que  reparten  recursos  y  ayudan  de  una  manera  efectiva  en  muchos  ámbitos  tanto 
individuales, como a nivel familiar, educativo, etc. Y además en la actualidad siguen siendo 
requeridos por una gran parte de la ciudadanía, y por eso tienen una importancia capital 
para este equipo de gobierno (y entendemos que para todo el Ayuntamiento). 

También es importante además de esa mejor organización el hecho de dignificar el 
trabajo de las personas que prestan allí sus servicios, y que tengan una remuneración más 
justa; sobre todo teniendo en cuenta que desde hace tantos años han multiplicado sus 
tareas  de  una  forma  absolutamente  exponencial,  debido  a  la  crisis  y  sus  nefastas 
consecuencias.  Por  eso,  a nivel  organizativo se dota muy brevemente,  porque sé que 
ustedes también conocen el contenido de la modificación de la RPT. Se crea el puesto de 
Jefe de Sección de Coordinador/a de Servicios Sociales, que además está abierto para 
personas de otras administraciones que quieran concursar, lo cual nos haría no perder un 
efectivo en Borriana si fuera posible. Se remodela la plaza n.º 30, que pasa a ser A2.  
También se amplía la jornada de las coordinadoras del Servicio de Atención Domiciliaria,  
que pasan del 75% al 100%, de manera que puedan estar más dedicadas a su trabajo, y 
coordinar mejor este servicio, que entendemos que es uno de los fundamentales de los 
Servicios Sociales de Borriana. Y requeridos por tantísimas personas, podrán llegar a más 
personas y a más casas donde se necesite; porque además las trabajadoras pasarán de 
tener una jornada de 20 horas semanales a 30 horas semanales.

Al  mismo tiempo, como ustedes también conocen, los diferentes complementos 
específicos  en  su  mayoría  el  de  dedicación  queda  incrementado;  dado  que  muchos 
trabajadores y trabajadoras de esta parte del Ayuntamiento lo tenían a cero. Dentro de 
esta modificación de los complementos específicos, entrarían también las trabajadoras del 
ADI.

Como  temas  no  conexos  con  los  Servicios  Sociales,  saben  ustedes  que  se 
amortiza una plaza de guarda rural por imperativo legal, dado que es un cuerpo a extinguir, 
y se crea una plaza de normalización lingüística de categoría A2, dado que la actual C1 no 
permite obtener las suficientes subvenciones; y ya se acordó en un Pleno (si no recuerdo 
mal)  del  año 2009 la creación de esta plaza;  y este Ayuntamiento no había llevado a 
término ese compromiso al que se sometió.

En definitiva, el grueso de la modificación es para los Servicios Sociales; como han 
podido ver se trata de unos Servicios que históricamente no han sido suficientemente 
considerados (entendemos) y es hora de corregir esa injusticia. Se trata de unos Servicios 
que asumen unas tareas inestimables, y a las cuales la nueva legislación (que aún se está 
ultimando)  le  atribuye  cada  vez  más  competencias.  Y  por  eso,  se  necesita  una 
organización más sólida. Y la organización más sólida entendemos que lo será a partir de 
que se cree y funcione ya la figura del Coordinador/a de Servicios Sociales, que se haga 
cargo. Entendemos que es imprescindible hacer todo lo posible; y con el Presupuesto con 
el que contamos, a lo que se podía llegar era a esto. Nos habría gustado poder llegar a 
mucho más; pero sí que queremos dejar claro que se trata simplemente de un paso más,  
pero  no  el  definitivo,  para  intentar  dotar  a  los  Servicios  Sociales  y  a  los  otros 
departamentos de la Casa de lo que realmente necesitan. 

Ustedes ya saben que lo he dicho muchas veces: la RPT es un documento vivo, 
que siempre es modificable, siempre que los límites presupuestarios lo puedan permitir. 
Sabemos  que  hay  que  hacer  muchas  más  cosas;  porque  la  RPT  necesita  de  una 
actualización. Y después de un poco más de un año al frente de la concejalía, se han  
establecido los contactos necesarios en las reuniones con la propia Junta de Personal, que 
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ha tenido a bien invitarme ya en una ocasión, y serán muchas más… Para empezar este  
año a preparar una nueva RPT entre todos, cosa que les anuncio. Y

Y volviendo al tema que nos ocupa… Nosotros nos creemos mucho el tema de los 
Servicios Sociales; repito que no es una cuestión únicamente de dinero, sino una cuestión 
organizativa para poder llegar más y mejor a las personas. Y por eso, les pido a todos 
ustedes su voto favorable.”

Sr. Safont: “Mire, Sr. Gual, el año pasado usted habló en el plenario (el 3 de diciembre) y 
versó su presentación de este mismo punto en que se había reunido por primera vez en 
muchos años con todos los  Técnicos  y  jefes  de la  Casa.  Si  hoy  hiciera  esa reunión, 
desafortunadamente habría contado con unos cuantos funcionarios menos de alto rango 
en este Ayuntamiento, que en los últimos meses han abandonado esta Casa. Sirva esta 
primera parte de mi intervención para desearles en nombre del Grupo Popular desearles 
los mayores éxitos en sus puestos de destino, donde esperamos que se les valore como 
corresponde, y esperamos que estos casos no continúen produciéndose.

Hace un año se le pidió por parte del Partido Popular,  una modificación en los 
complementos, ampliación de jornada y asignación de funciones de las/los trabajadoras/es 
de los Servicios Sociales. Un año después usted (prácticamente a título particular) lleva a 
cabo  una  modificación  tardía,  y  que  no  mejora  en  ningún  caso  la  atención  a  los 
ciudadanos;  tanto la  dedicación respecto de las  trabajadoras  sociales,  como hacia las 
trabajadoras familiares, venían atendiéndose, pagándoles (eso sí) en horas extra, cuando 
eran precisas, desde el principio de 2015; cosa que había que consolidar, y que se hace 
ahora, y que compartimos. Pero sorpresa, este año usted ya no ha considerado hacer la 
reunión mencionada con todos los jefes de la Casa. Mire si no lo ha considerado oportuno 
ni importante, que ni tan siquiera se ha reunido con el Jefe de la sección afectada por los 
cambios, como es la de los Servicios Sociales. Esta persona (creemos que ninguneada 
por usted) encima ha sido quien más ha trabajado en su planificación,  con su dedicación,  
y con su constante demanda de mejoras en los Servicios Sociales. No obstante, también 
desde el Grupo municipal del Partido Popular, queremos agradecer todo lo hecho por él 
hasta ahora, y todo lo que pueda aportar en el futuro (que es mucho) a este Ayuntamiento.

También tenemos otra curiosidad: ¿por qué sólo queda un puesto de trabajo, como 
es la Encargada de la Oficina Municipal de Atención al Consumidor (OMIC) que no ha 
tenido regularizado su complemento de dedicación? Porque es cuanto menos curioso que 
en una plantilla de 274 trabajadores, tan solo uno quede fuera de la misma. ¿Cuál es la 
razón de esa exclusiva exclusión (valga la redundancia)?

Usted hizo referencia a que cuando se pudiera se haría los cambios necesarios… 
textualmente “… conforme vaya evolucionando los recursos y la legislación…”.  Bien, los 
recursos ya  los tenía el año pasado… A modo de recordatorio 1.200.000 € más de mayor 
presupuesto, 1.300.000 € más de remanente de Tesorería, y 96.000 € más de intereses; 
un total de 2.600.000 €. Y no consideraron prioritario entonces hacer esta modificación 
para rescatar a las personas, hasta ahora. En cuanto a la legislación, le tengo que decir,  
Sr. Gual (y usted lo sabrá) es la misma el año pasado que este año. Por tanto, si no ha  
cambiado la legislación, y disponía de los recursos económicos, ¿a quién quería o quiere 
engañar,  Sr.  Gual?   ¿Por  qué  no  ha  considerado  necesario  hacer  partícipe  al  grupo 
municipal popular en ninguna de las decisiones en materia laboral de este Ayuntamiento, 
sabiendo que toda colaboración se haría desde la aportación de ideas para la mejora.  
¿Por qué no nos ha proporcionado ningún tipo de documentación del punto del orden del 
día hasta que pasó la mesa de negociación, en la que usted dejó ya cerrada cualquier 
oportunidad de aportación? Ni de trabajadores, ni de jefes funcionariales, ni por supuesto 
de ningún grupo municipal. ¿Qué tendría que decir sobre eso el concejal de Participación y 
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Transparencia,  con  dedicación  exclusiva?  ¿Qué  tiene  que  decir  de  sus  continuos 
compromisos frente a nuestras peticiones de proveer las plazas pendientes en el cuerpo 
de la Policía Local? 

Después de prácticamente 18 meses a cargo de personal, usted está perdiendo la 
oportunidad, y creo que la obligación, de proveer estas plazas; más si cabe, recordándole 
los hechos acaecidos tanto en comercios como en viviendas particulares de Borriana estos 
días pasados. 

Tenemos cinco plazas de agentes, una plaza de oficial, y cercano a la jubilación 
una plaza de inspector,  más una plaza de agente más por una reciente sentencia del  
Tribunal  Supremo.  En  total,  ocho  plazas  que  creíamos  necesarias  en  la  estructura 
municipal. Le recuerdo (por si no lo sabe) que la oferta pública de puestos de trabajo de  
estas plazas vence el  próximo mes de octubre. Es necesario que se tome en serio la  
gestión como responsable de la Policía Local. Es necesario que atienda de forma continua 
las  necesidades  organizativas  pendientes  de  este  magnífico  cuerpo.  Un  cuerpo  que 
supone una inversión anual de más de 2.700.000 €; y que el administrado quiere (y tiene 
derecho  a  verlo)  como  el  Concejal  responsable  junto  con  los  responsables  del  área 
participa, escucha y aporta por hacer cada día un mejor servicio policial.

También le ruego que las modificaciones hechas a lo que hoy trae usted para su 
aprobación, se reflejen como corresponde y bien en el documento final de la RPT para 
2017,  ya  que  hay  errores  en  el  mismo,  como  es  la  no  inclusión  de  alguna  de  las 
modificaciones hechas en el complemento de dedicación. Le recuerdo que eso también es 
responsabilidad suya.

Otra curiosidad… En el punto D del informe jurídico vemos una referencia a una 
sentencia favorable a la política laboral ejercida por el anterior equipo de gobierno. Nos 
congratulamos,  pero  considerando  que  es  un  informe  municipal,  rogaríamos  que  la 
Técnico que informa hiciera referencia a los  preceptos legales  que corresponde,  y  no 
solamente nombrar la sentencia. Podemos dejar entrever que es una sentencia que se 
acata, pero que no se comparte. 

Hasta ahora únicamente ha consolidado unos pocos cambios de los que ya se 
estaban aplicando por el equipo de gobierno anterior, como son las dedicaciones en Vía 
Pública el año pasado, y en Servicios Sociales un año más tarde. Pero el administrado 
necesita de su implicación para notar una mejora en los servicios. 

No  hemos  encontrado  en  todo  el  documento  ninguna  modificación  relativa  a 
ninguna plaza para poder asumir las tareas de Vigilante del  Mercat de la Mar.  Y ya le 
avanzo, por si lo tenía planeado, que las funciones de conserje son claras y concisas al  
respecto. No tiene ninguna de ellas responsabilidades de confección de padrón de tasas 
en ningún caso.

Si no sabe o no quiere modificar o actualizar completamente la RPT, al menos 
haga cumplir usted lo que aparece en las funciones, y que ya se le ha reclamado más 
veces. En la RPT aparecen dos puestos de trabajo con las funciones de “… vigilancia y 
comprobación del efectivo cumplimiento de servicio adjudicados por el Ayuntamiento...” Es 
una materia que la ciudadanía reclama continuamente; tampoco lo ha hecho. Creemos 
que supondría una mejora en la limpieza, jardinería, alumbrado, etc. 

¿En qué mejora su gestión de personal la atención y el servicio a los ciudadanos? 
¿Qué van a notar los ciudadanos a partir de la entrada en vigor de este punto? ¿Dónde 
está la eficacia en la planificación y gestión de los recursos humanos, el desarrollo de la 
cualificación  profesional  permanente  de  los  empleados  públicos,  la  transparencia,  la 
evaluación y responsabilidad en la gestión, entre otros a lo que obliga el cumplir el artículo 
1 del Estatuto Básico del Empleado Público (EBEP)? Si no quiere contar con el grupo 
municipal  popular,  que  representa  a  la  mayoría  de  los  burrianenses,  no  lo  haga,  allá 
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usted… Está descartando una colaboración sincera, y que el año pasado sí que se vio  
reflejada en nuestro apoyo.  Pero al  menos,  Sr.  Gual,  atienda como corresponde a los 
representantes y trabajadores municipales. Nos lleva a un punto al que (y por escrito) le 
reprueban  trabajadores  de  un  determinado  departamento,  que  le  dicen  a  usted 
textualmente: “… Nuestro malestar y desacuerdo con la modificación de la RPT 2017 es  
causado  por  la  forma  de  actuar  y  proceder  desde  la  Concejalía  de  Personal  del  
Ayuntamiento  de  Borriana;  ya  que  durante  el  período  de  un  año  ha  habido  tiempo  
suficiente para habernos sentado a negociar la modificación, lo cual no se ha hecho y no  
ha sido por culpa de nosotros, que lo hemos intentado en muchas ocasiones sin tener  
respuesta del Concejal de Personal.  El día antes de la aprobación de la propuesta de  
modificación de la  RPT 2017 llega a nuestras manos la  propuesta,  en la  cual  vemos  
abusivas las tareas que se nos modifican en relación con el aumento de complemento  
específico;  no cumpliendo lo que verbalmente se nos ha comunicado hace unos días;  
entre otras cosas, ya que no nos deja tiempo para reaccionar para poder seguir intentando  
la negociación...” Sr. Gual, si le han tenido que presentar esto por escrito, ¿qué no habrán 
intentado antes, simplemente para poder hablar con usted, que es del todo inaccesible, a 
la vista del mismo?

Este  punto  que  hoy  nos  trae  para  su  aprobación,  hay  que  manifestar  que  ha 
contado exclusivamente con el apoyo de un solo representante de los trabajadores en la  
mesa  de  negociación;  una  muestra  más  que  objetiva  del  talante  y  la  disposición 
negociadora del Concejal de Personal con los funcionarios municipales.

Para finalizar, le diré que después de ver cómo la confianza depositada en usted el  
año  pasado  se  ha  diluido  en  falsos  compromisos,  y  una  carencia  total  de  ilusión  y 
actualización en materia laboral. El Grupo Municipal Popular no puede apoyar su gestión; y 
menos una propuesta falta de ganas, coherencia, dinamismo y responsabilidad… Y sobre 
todo falta de participación.”

Sra.  Aguilera:  “Mire,  Sr.  Gual,  podríamos  volver  un  año  hacia  atrás  y  remitirle  a  la 
intervención que hicimos de la plantilla de 2016; porque como le están diciendo, sigue 
usted sin solucionar los problemas reales de la plantilla de funcionarios de Borriana. A 
pesar de que sí que es cierto que nosotros queremos felicitarle por modificar y aumentar la 
jornada laboral de las trabajadoras sociales y familiares, desde luego no nos gusta que se 
amortice  la  plaza  de  Guarda  Rural,  ya  que  es  una  sección  que  para  nosotros  es 
tremendamente importante, que además… Creo que usted no se habrá olvidado de eso (o 
por lo menos lo tendrá en cuenta) se quedó en igualarlos a la condición de agentes de la  
Policía.  Fue una reivindicación  que hicimos  aquí  en  la  legislatura  pasada muchísimas 
veces, los que estábamos en la oposición (su grupo también). Y parece ser (como le digo) 
o se le ha olvidado el tema, o no ha tenido en cuenta absolutamente nada de esto.

Pero el problema no son las simples modificaciones que ustedes plantean, sino 
que un año más no solucionan lo que tanto reivindicaban cuando eran oposición. Y que 
además los  informes siguen recordándoles  que lo  hacen mal.  La plantilla  de Borriana 
(usted mismo lo ha dicho) lleva años necesitando una reclasificación y una valoración 
objetiva y general de puestos; y al igual que en años anteriores, los informes les recuerdan 
una  vez  más  que  toman  medidas  discriminatorias  hacia  otros  funcionarios,  cuando 
aumentan el complemento específico de sólo 30 por aumento de actividad y demás, a 
pesar de que los demás se quedan con el mismo complemento que tienen. Incluso fíjese,  
que  el  Tribunal  de  Cuentas  (en  su  último  informe)  hace  referencia  a  este  tema  que 
llevamos arrastrando años y que usted tampoco ha sido capaz de solucionar. El Tribunal 
de  Cuentas  dice:  “…  Existe  una  clasificación  de  puestos  de  trabajo,  si  bien  algunas  
modificaciones  de  puesto  no  se  han realizado de acuerdo con criterios  de  valoración  
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objetivos y cuantificables...”   Ha tenido usted un año más, y ya van dos, y desde luego 
seguimos igual.

Es más, ni siquiera consigue (como ya le han dicho) el apoyo de los sindicatos de 
trabajadores que en la mesa de negociación… Fíjese que solo un voto a favor. De todas  
formas,  tampoco  le  vamos  a  volver  a  recriminar  el  hecho  de  que  no  nos  pase  la 
documentación, y demás… ¿Porque sabe qué pasa? Que lamentablemente nuestro grupo 
está acostumbrado a  este tipo de  actitudes.  Siempre  ha pasado lo  mismo,  y  ustedes 
continúan con la estela del equipo de gobierno anterior, sin darnos la documentación a 
tiempo, para que nosotros podamos aportar lo que creamos conveniente. Pero luego se 
llenan la boca diciendo que consensúan las decisiones con todos; cosa que en este caso, 
como le ha hecho ver el Sr. Safont, no es cierto.

Pues mire, una vez más toman las decisiones ustedes sin contar con nadie, sin el 
apoyo  de  nadie.  Y  al  igual  que  les  dijimos  el  año  pasado,  nuestro  grupo  sigue 
reclamándoles esa reclasificación y valoración positiva general de toda la plantilla, no sólo 
de unos cuantos, porque si no tendremos que acabar diciéndoles lo que ustedes mismos 
le decían al equipo de gobierno anterior: que ustedes benefician a unos en contra de otros. 
Y así, de verdad, entendemos que no se puede continuar.

Usted  ha  iniciado  su  intervención,  y  ha  dicho  que  ya  ha  reunido  a  los 
representantes para iniciar una nueva RPT. Sr. Gual, lo mismo que dijo el año pasado,  
exactamente lo mismo. Y ha pasado un año; usted el año pasado en este mismo pleno en 
el que se trataba el mismo tema, dijo al finalizar el pleno, que iba a reunirse con todos los  
sindicatos y con todos los jefes de sección para iniciar una nueva RPT. Usted ha dicho lo 
mismo que el año pasado. Y estamos exactamente igual. Nuestro grupo, desde luego, no 
le va a votar a favor ninguno de los dos puntos mientras no se tome en serio su trabajo, y 
realmente cumpla con lo que usted dice.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Gual, la última revisión completa de la RPT fue en el año 1996. Y 
yo creo que ya toca revisarla entera. Es más, si no recuerdo mal, usted cuando entró en el 
gobierno municipal es una de las cosas que dijo que haría. Porque creo que han cambiado 
las  circunstancias,  tanto  económicas  como  sociales,  y  por  tanto  las  funciones  del 
Ayuntamiento;  ya  que  es  la  administración  más  cercana  al  ciudadano,  lógicamente 
también han cambiado. 

Es cierto que ha hecho un gran esfuerzo en los Servicios Sociales, pero solamente 
en esto. Y creo que ahora se debería hacer lo mismo con el resto de muchos puestos de 
trabajo de este Ayuntamiento. Todos somos conscientes de que por la ley no se puede 
contratar  nuevos funcionarios,  aunque sí  por  ejemplo las plazas  que han quedado de 
Policía Local, que ya deberían estar cubiertas. Y creo que habría que mirarlo bien, porque 
creo que aquí hay muchos funcionarios con una carga de trabajo muy grande, y en cambio 
hay otros que la tienen mucho menor. Creo que habría que redistribuir la carga de trabajo, 
por lo menos para que algunos no lleven mucho peso (como lo llevan).

También por supuesto la queja de la poca participación que usted ha tenido, no 
sólo  con  los  trabajadores,  sino  también  con  el  resto  de  los  grupos  políticos.  Usted 
sencillamente nos ha presentado las modificaciones y  punto.  Y bueno, también quiero 
recordarle  que aquí  hay puestos de trabajo donde solamente hay una persona,  y que 
cuando esta persona se va de vacaciones o no está por alguna licencia, ese puesto se 
queda sin cubrir, y la gente no está atendida. Y estoy hablando por ejemplo del puesto de  
la OMIC, que en muchas ocasiones la gente no puede disponer de la información,  ni 
puede tampoco presentar las quejas o reclamaciones que necesita, porque no hay nadie 
formado en ese tema. Yo creo que es algo muy importante que se forme o se adecuen los 
puestos de trabajo a las necesidades que hay. Y no puede ser que porque una persona no 
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esté,  el  Ayuntamiento  deje  de  prestar  esos  servicios.  Es  que  no  me  parece  ni 
medianamente normal.

Además, no podemos apoyar tampoco en este caso, que se reconozca a todos los 
empleados públicos un complemento, y que solamente a una persona de la plantilla no se 
le reconozca. Mire, no sé por qué, pero me gustaría que nos lo explicara.”

Sr.  Gual:  “Empezaré por  el  orden inverso… Sra.  Sanchis,  mire,  cuando se empezó a 
gestar la modificación de la RPT para este nuevo ejercicio, realmente las dos trabajadoras 
del  ADI  no  entraban  dentro  de  esa modificación;  porque en  la  modificación  estaba el  
Cementerio. El Cementerio, que presentó un escrito en el que renunciaba a las mejoras de 
los complementos que se les había ofrecido, de manera absolutamente sorpresiva, porque 
era algo que se había hablado y se había trabajado durante muchísimo tiempo. Entonces, 
aprovechamos  la  ocasión…  Muy  rápidamente…  El  mismo  día  que  se  presenta  esa 
negativa, que es el mismo día que la mesa de negociación para complementar a personas 
que quedaban fuera. Y por el presupuesto que en ese momento estaba en ciernes no, 
cerrado prácticamente, sólo nos cabían dos complementos; las dos trabajadoras del ADI, 
de manera que quedó fuera la trabajadora de la OMIC (la plaza n.º 20 si no me equivoco).  
Y esa es la única razón. 

Se tuvo que atender a un criterio prioritario, porque considerábamos que era más 
necesario además dotar a las trabajadoras del ADI que objetivamente ya han presentado 
escritos a la Concejalía de Personal, informando de qué es lo que ha sucedido ahí durante 
los últimos años, cómo se ha aumentado la carga de trabajo, cómo no es lo mismo trabajar 
en conexión con un solo centro de salud que hacerlo con dos centros de salud; cosa que 
es una realidad bastante reciente en Borriana. Mientras, la OMIC se ha mantenido más o 
menos en un estado similar. Por eso, sin perjuicio de que pueda haber una modificación  
posterior para incluir a esta trabajadora, y ponerle el complemento específico que le falta,  
lo que se hizo fue incluir a las trabajadoras del ADI, ni más ni menos. Y eso es lo que ha  
sucedido. 

A mí me gustaría que no viera solamente que una persona se ha quedado fuera, 
sino que hasta ahora había 28 trabajadores y trabajadoras de esta Casa que tenían la 
dedicación a 0, durante los 20 años de gobierno del Partido Popular, y posiblemente los 
anteriores. Y desde ahora, ya sólo una persona está fuera de esto. Pero no significa que 
en enero o de la manera más rápida posible se pueda subsanar; cosa que a ella se le ha 
comunicado también por mi parte y por parte del equipo de gobierno. Con lo cual, no nos 
parece tan grave realmente. Esa es la explicación.

Estoy de acuerdo con usted en que sí, la revisión de la RPT se tiene que hacer. Lo 
que pasa es que la revisión de la RPT ya le digo que no es cuestión de solo un año. 
Primero, hay que conocer cómo funciona la Casa, y luego hay que empezar un proceso 
largo y costoso. A los jefes de sección se les puede ordenar en un momento dado que 
realicen unas fichas y que hagan lo que tengan que hacer. Pero entendemos que ordenar 
no es la base, sino que debe de haber una implicación por parte de los trabajadores y 
trabajadoras de esta Casa, para que se pueda llevar a cabo esa modificación.

Precisamente ahora y no hace un año es cuando la Junta de Personal ha decidido 
implicarse de una manera directa a hacerse hacia delante (porque hemos estado hablando 
durante todo este tiempo) y ahora es cuando realmente quieren empezar. Pues me parece 
perfecto, tienen todo el apoyo del equipo de gobierno. Es más, ya me he reunido con ellos, 
y se ha empezado a diseñar un sistema para que se trabaje. Si ustedes (y con eso me 
refiero a todos los portavoces de la oposición) querían haber participado en la materia, 
tenía por ejemplo una oportunidad maravillosa en las comisiones, y en las comisiones yo 
no he oído absolutamente nada. No sé, supongo que a lo mejor se han esperado ustedes 
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a que sea el día de hoy, que haya público, que haya cámaras y demás, para soltar la 
retahíla  de  lo  que  ustedes  creen  que  deben  contar  o  no  deben  contar.  Pero  en  las 
comisiones no se ha comentado absolutamente nada a este respecto; lo cual no deja de 
ser  “bastante sorprendente”. 

Y sí,  el  trabajo se tiene que redistribuir.  Lo que pasa es que muchas veces se 
interpreta una modificación de la RPT como una subida de sueldos a tutiplén para todo el 
mundo. Y eso por desgracia no puede ser. Porque los recursos son limitados. Por tanto, se 
tiene  que  hacer  con  mucha  o  muchísima  cautela.  No  obstante,  le  agradezco  sus 
reflexiones. 

Sra. Aguilera, le tengo que decir varias cosas… Una, lamento que usted lamente el 
tema de que se amortice una plaza de Guardería Rural; pero si usted tuviera verdadero 
interés en el tema de la Guardería Rural, sabría que es un cuerpo a extinguir. Y no lo dice 
el Ayuntamiento de Borriana, sino que lo dice la Generalitat, y además hace unos cuantos 
años.  Por  lo  tanto,  quiera este equipo de gobierno,  quiera la corporación,  o  quiera el  
sursum corda o no lo quiera, cuando un guarda rural se jubila, la plaza desaparece, se 
amortiza, y campana y se acabó. Ahí no hay nada más que decir. Es que no hay nada más 
que  decir.  A  mí  me  ha  sorprendido  bastante  usted;  que  además  sé  que  está  muy 
asesorada  en  temas  jurídicos  y  legales.  Por  tanto,  la  verdad  es  que  me  sorprende 
bastante.

Después, el tema de la equiparación de la Guardería Rural con la Policía Local… 
Mire, yo creo que cada uno es lo que es. Cada uno es lo que es. Y el guarda rural es 
guarda rural, y el policía local es policía local. Y el policía local ha tenido que hacer una 
oposición, y ha tenido que hacer lo que ha tenido que hacer para llegar a ese puesto; y la  
Guardería Rural ha entrado por otras vías distintas. Y es un cuerpo auxiliar de la Policía. El 
monaguillo no se convierte en cura por arte de birlibirloque. Y por tanto, el guarda rural no  
puede ser policía. Y tampoco se lo dice Javier Gual o el equipo de gobierno. Es que lo dice  
el IVASPE, más claro que el agua. En su momento hubo una oportunidad (hace muchos 
años), pero ahora es muy difícil, muy difícil. 

Dentro del cuadrante de la Policía Local que se está estudiando y que entendemos 
que está próximo a su aprobación, uno de los puntos principales es la creación de patrullas 
mixtas  entre  la  Guardería  Rural  y  la  Policía  Local,  lo  cual  conllevaría  un  cambio  de 
funciones  por  parte  de  estos  señores,  y  que  conllevaría  necesariamente  también  una 
modificación de sus complementos específicos. Y ahí se podría revisar su puesto. Pero 
revisarlo por revisarlo, cuando se está haciendo exactamente lo mismo, en este momento 
no tiene demasiado sentido. Y a mí la verdad es que me sorprende bastante, bastante.

Ha hecho mención usted de la mesa de negociación… Mire, pues sí, lo aprobó solo 
un sindicato. Pero si quiere también le cuento toda la historia, para que usted la sepa… 
Vamos a ver, los sindicatos que en su momento votaron que no a la modificación de la  
Relación  de  Puestos  de  Trabajo,  votaron  que  no,  porque  consideraban  que  con  la 
propuesta  que  se  traía  por  parte  de  la  concejalía,  no  se  estaba  remunerando 
suficientemente los Servicios Sociales. Y por mi parte se les explicó que esto supone un 
incremento de prácticamente 125.000 € en el Presupuesto. 

A mí me gustaría que todo el mundo en esta Casa tuviera los complementos al 
100%. Pero mire, es que los recursos son escasos, y se hace lo que se puede. Si el año 
pasado todos decidieron votar a favor o se abstuvieron cuando se modificó la RPT para los 
trabajadores de Vía Pública, y ahora con sus compañeros de Servicios Sociales no lo han 
querido hacer y han querido votar en contra, pues ellos sabrán. La conciencia, quien le 
habla,  la tiene absolutamente tranquila. Y entiende que había que hacer esto para los 
Servicios Sociales y por los ciudadanos de Borriana, ni más ni menos. Si lo han querido 
entender, estupendo. Y si no lo han querido entender, pues estupendo también. Porque 
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personalmente estoy no muy satisfecho, pero bastante satisfecho, con las modificaciones 
que se está llevando a cabo. 

Y le  repito  exactamente lo  mismo que le  he dicho a mi  querida  Sra.  Sanchis: 
participar ustedes pueden participar todo lo que quieran. Tenían una comisión en la que no 
dijeron absolutamente nada; y la RPT es un documento vivo, y mientras nos ajustemos a 
presupuesto, podemos hacer todas las modificaciones legales que queramos hacer… Un 
día antes de Pleno si hace falta; que uno convoca una mesa de negociación rapidito… O 
sea, que tampoco hace falta tanta historia.

Y al Sr. Safont… Mire, Sr. Safont, yo con todo el respeto y el cariño le tengo que 
decir que usted acaba de hacer un ejercicio de cinismo político grandísimo, grandísimo. 
Por decir algo de los temas que usted ha empezado a tocar… A mí sinceramente, que 
saque ahora el tema de la Policía… Me parece que no tiene nada que ver con la RPT que  
hoy se trae al Pleno. Le informo, para su tranquilidad, que desde la última vez que usted 
tuvo la amabilidad de recordarme que quedaban plazas por sacar, ya se dio la orden. Y 
que las  personas de Personal  de  este Ayuntamiento,  que también están  trabajando a 
destajo  (y  usted lo  sabe perfectamente)  están  haciendo todo lo  posible  para preparar  
bolsas, para hacer todo lo que tienen que hacer. Pero la orden hace prácticamente un mes 
que se les ha dado. Se lo digo para su tranquilidad. 

Pero  bueno,  también  aprovecharía  para  recordarle  el  empastre  que  hizo  su 
compañera antecesora en el cargo que ostento como Concejal de Policía, de modificar el  
específico  a  toda  la  plantilla  de  la  Policía,  para  que  los  de  las  oficinas  cobraran 
exactamente lo mismo que los que van a turnos… Y ahí tenemos un contencioso que 
veremos qué saldrá de ahí. Por tanto, que me hable de organización policial, cuando a mí 
y a este equipo de gobierno le ha tocado heredar un empastre sinceramente bastante 
grande, ¿pues qué quiere que le diga, Sr. Safont? ¿Qué quiere que le diga? Porque eso ha 
generado un malestar en la Policía Local, que después de un año gestionándola, aún no 
sé  cómo  cortar.  Porque  un  específico  no  se  puede  retirar;  y  subir  a  los  turnos, 
sinceramente no tengo dinero para subírselo a todo al mundo. Así que gracias a la gestión 
de su excompañera de partido, la Sra. Pallardó, ahí estamos como estamos.

Y  entiendo  que  los  incidentes  que  se  han  producido  en  Borriana  estos  días 
anteriores son muy desagradables, y la Policía Local está haciendo todo lo posible por 
evitarlos;  pero no podemos estar  (no pueden,  porque yo no soy  policía)  en  todos los  
rincones de Borriana.

Usted me ha hablado del Vigilante del Mercat de la Mar. Mire, usted la RPT se la 
sabe mejor que yo, y además se lo reconozco. Es que hay una plaza, y también lo diré  
para que la Sra.  Aguilera,  porque no sé cuántas veces lo ha dicho en Pleno:  ¿Quién 
vigilará el Mercat de la Mar?  A ver, que en la RPT hay una persona que tiene un trabajo 
descrito como Vigilante de Mercados (en plural),  y ya está:  mercados.  Pues el  de los 
martes y el de los domingos, y  chimpún  y ya está. La placera está para eso, ni más ni 
menos. Y luego su horario se adaptará como se tenga que adaptar, según el convenio que 
actualmente nos rige, ni más ni menos. Y se está creando una bolsa de conserjes, porque 
no se precisa ninguna titulación para ejercer el puesto de placero/a, abierta a los conserjes 
y personas que estén dentro del mismo grupo profesional, para que cuando la placera no 
pueda llevar a cabo sus funciones, se saque adelante. Y cuenta con el beneplácito de la 
Técnico  de  Personal;  con  lo  cual,  yo  estoy  muy  tranquilo,  sinceramente.  Porque 
jurídicamente encuentra un apoyo,  y  lo  ven perfectamente posible.  Con lo  cual,  estas 
dudas transcendentes que usted tiene desde hace no sé cuánto tiempo, espero que le 
haya quedado claro; ya que llevo casi un mes esperando a que me presente ese escrito, o 
que en comisiones me diga usted algo. Como usted en el Pleno pasado se lo dijo a la Sra.  
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Carda, y no me quiso preguntar, se lo aclaro, y de paso se lo aclaro igualmente al Sr.  
Safont. Y nos quedamos todos más tranquilos y más a gusto.

Sr. Safont, usted dice que esto no repercutirá en los ciudadanos de Borriana y no 
sé qué… Mire,  vamos a  ver,  los  Servicios  Sociales  no es  únicamente dar  ayudas de 
emergencias;  los  Servicios  Sociales  son  muchísimas  cosas.  Es  tener  un  aparato  de 
personas organizado como corresponde, para distribuir esos recursos y ese dinero mejor. 
Y los Servicios Sociales de Borriana (y usted lo sabe perfectamente) son un reino de  
taifas. Son un reino de taifas. De hecho, usted ha hablado del Jefe de Servicios Sociales,  
que ha hablado con usted y que está molesto… Es que no hay un Jefe en Servicios 
Sociales. No sé si es que usted habrá hablado con un ente etéreo, pero la jefatura se crea 
ahora, o coordinador/a, con el nombre que le queramos dar. Pero sí que repercutirá en los 
ciudadanos… Si hay una mejor organización, y los recursos humanos se gestionan de la 
mejor manera posible, eso sí que debe repercutir en la ciudadanía de Borriana; ni más ni 
menos. Que usted se indigne por estas cosas, yo es algo que sinceramente no entiendo, 
sinceramente no lo entiendo. 

Y además, si realmente usted tenía tanto interés como ha manifestado en ampliar 
jornadas, hacer más horas y demás, no sé por qué demonios (por no utilizar otra palabra) 
usted no lo hizo en los cuatro años que fue Concejal de Personal, ni más ni menos. No sé 
por qué usted no lo hizo, y ahora está diciendo lo que está diciendo. Es que usted tuvo la 
oportunidad de hacerlo,  y no lo hizo; como tuvo la oportunidad de hacer algo por Vía 
Pública, y no la hizo. Que usted tenga el cinismo de preguntarme por qué una persona (la 
trabajadora de la OMIC) no tiene el complemento de dedicación y demás, cuando usted es 
el  Concejal  que  ha  tenido  a  28  trabajadores  y  trabajadoras  de  esta  Casa  sin  el 
complemento…  Es  algo  que  no  me  puedo  explicar.  Porque  somos  nosotros  quienes 
estamos corrigiendo esa injusticia. Y es usted quien la tenía que haber corregido antes.  
¿Que nos ha costado un año? Pues sí, nos ha costado un año. Pero usted ha tenido  
cuatro años para hacerlo, y no lo ha hecho. Y encima ahora viene al Pleno, y encima dice 
que no va a apoyar esta modificación de la Relación de Puestos de Trabajo. Pues mire,  
actúe usted en conciencia… A mí me parece la mar de bien; hay libertad de voto, que cada 
uno vote lo que le dé la gana o lo que tenga que votar. 

También le recordaré que como partidos una mayoría votó al Partido Popular, y yo 
se lo reconozco; y una mayoría mayor aún votó por una corriente progresista que ahora 
forman tres partidos. Por tanto, si usted lo entiende, bien; y si no lo entiende, también.

Yo lo repito:  estoy  satisfecho,  no muy satisfecho,  porque ojalá  tuviéramos más 
dinero y pudiéramos organizar las cosas mejor; pero estoy satisfecho de lo que se llevó a  
la mesa de negociación y que defendí con mucha vehemencia, y de lo que se trae hoy al 
Pleno. ¿Sabe por qué? Porque a los Servicios Sociales yo me los creo, y me los creo 
muchísimo.  Me los  creo  mucho.  Teníamos  una prioridad  el  año  pasado,  que  era  Vía 
Pública;  porque Vía Pública tiene una barbaridad de vacantes,  que cuando se podían 
ocupar  ustedes no  ocuparon… Ustedes  preferían  repartir  productividades  a  lo  largo  y 
ancho de este Ayuntamiento. Pero ocupar las plazas de Vía Pública no era una de sus 
prioridades. Y ahora ha llegado el momento en que están en cuadro, haciendo horas a 
destajo continuamente, y que no podemos contratar absolutamente a nadie. Pues era una 
prioridad el año pasado solucionar en lo que se podía y con la disponibilidad económica 
que teníamos eso.  Y ahora,  pasar  a los  Servicios Sociales,  después de estar  un año 
estudiando eso.

Mire,  quien  le  haya  dicho  a  usted  que  no  nos  hemos  reunido  con  Servicios 
Sociales, le engaña. Le engaña. Usted me puede creer, o puede no creerme. Pero tanto la  
Sra. Alcaldesa como yo hemos estado muchas veces en Servicios Sociales; y no para 
pedir ayudas, por suerte. He ido muchas veces a interesarme por la organización, a ver 
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qué se podía hacer allí para que estuviesen mejor. Y ya que en este momento aún no les 
podemos  dotar  de  un  edificio  como corresponde,  porque no  hay  recursos,  y  ustedes 
cuando se les cedió (por parte del Ministerio) el antiguo ambulatorio, decidieron no hacer 
absolutamente nada,  y  tenerlo  allí  cerrado… Pues ya que no podemos,  de momento,  
dotarles de un mejor edificio, hemos decidido que se organicen un poco mejor. Hemos 
decidido dignificar un poco más su sueldos. Y reuniones en Servicios Sociales he tenido 
muchísimas. 

Y después de la mesa de negociación, ha seguido habiendo reuniones. ¿Y sabe 
qué?  Que  el  99,9%  de  los  trabajadores  y  trabajadoras  de  Servicios  Sociales  son 
perfectamente  conocedores  de  que  incluso  con  esta  modificación  no  llegan  a  tener 
ecuanimidad en cuanto a los complementos con el resto de la Casa (porque no la llegan a  
tener), pero lo comprenden. Y están ilusionados por la nueva organización que se pueda 
implantar; y al menos han podido ver (y eso son palabras de ellas y no nuestras) que al  
menos este equipo de gobierno ha intentado dignificar su trabajo.

Miren, nosotros nos creemos los Servicios Sociales, queremos sacarlo adelante, 
vamos a sacarlo adelante, sabemos que hay que hacer mucho más… Yo no tengo ningún 
problema en reconocer todos los errores que haya podido cometer… Porque sí, podría 
haberles expuesto antes estas cosas… Ustedes también podrían haber hablado en las 
comisiones… O sea, que todos estamos un poco igual en este tema… Pero nos creemos 
esta modificación. Y sinceramente, nos gustaría mucho que la apoyaran; o al menos que 
se abstuvieran, y demostraran que aunque no estén satisfechos del todo, sí que se creen 
los Servicios Sociales.”

Sr.  Safont:  “Mire,  Sr.  Gual,  hablando de cinismo, y hablando de creerse los Servicios 
Sociales, el Partido Popular, cuando entró en este Ayuntamiento in illo tempore multiplicó 
por 300 el personal que había adscrito a los Servicios Sociales. Estoy hablando desde el  
principio. Eso lo primero.

En segundo lugar, le he dicho al principio de mi intervención, respecto a todas las 
modificaciones  que  se  ha  hecho  en  Servicios  Sociales,  que  sirven  simplemente  para 
consolidar  y  poner  tal  como  corresponde  según  la  legislación,  que  es  lo  que  venía 
haciendo el Partido Popular en los últimos tiempos, pagando horas extraordinarias y en 
algunos casos productividades, hasta que se volviese a negociar la Relación de Puestos 
de Trabajo a finales de año para su aprobación para el año siguiente, que es lo que usted 
ha hecho ahora, un año después. Por eso le he dicho al final que compartimos toda esa  
explicación que ha hecho usted respecto de los Servicios Sociales, y que es necesario.

Habríamos deseado que quien ha llevado las riendas de Servicios Sociales has 
ahora  hubiera  sido  escuchado;  porque  todas  las  modificaciones  que  ustedes  han 
desarrollado son las modificaciones que vienen aplicándose en este Ayuntamiento desde 
febrero de 2015, antes de que entraran ustedes. Ustedes simplemente lo que hacen ahora 
es consolidarlo y legalizarlo. Que le repito, que lo compartimos; pero no diga que era un 
reino  de  taifas  y  demás…  Ese  trabajo  venía  haciéndose,  estaba  organizado,  estaba 
estructurado. Ha sido ahora aplicarlo legalmente, y pasarlo por la mesa de negociación.

Cómo  puede  decir  usted  que  no  hemos  participado  nosotros  en  toda  esta 
modificación  de  la  Relación  de  Puestos  de  Trabajo  y  la  plantilla,  porque  no  hemos 
participado  y  no  hemos  aportado  nada  en  las  comisiones…  Usted  trajo  el  punto  de 
modificación de RPT y Plantilla de personal tal como salió de la mesa de negociación; lo 
trajo a posteriori. ¿Dónde se ha visto eso? ¿Dónde está la participación? ¡Qué menos que  
cuando viniera a nosotros, aunque fuera un borrador, que fuera posteriormente a la mesa 
de negociación, a dar cuenta a los sindicatos de lo que ha pactado como corporación! 
Sería una cuestión lógica… Sería una cuestión en la que saldríamos todos ganando… 
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Ninguno de nosotros es mejor que nadie; pero todos juntos sí que somos mejores que 
todos. Eso se lo recordaré y se lo tengo que hacer valer.

Me ha contestado a  pocas de las  preguntas  de las  que le  he formulado.  Que 
necesita usted conocer la Casa… Usted lleva nueve años aquí en la Casa, igual que yo;  
en un sitio o en el otro, pero lleva nueve años. Acometer la modificación o la actualización 
plena de la RPT… Yo creo que en nueve años usted puede conocer la Casa, puede haber 
hablado  con  cualquiera  de  los  funcionarios  de  la  Casa  para  establecer  unos  criterios 
previos en esa negociación. 

Usted  dice  que  había  que  tener  preferencia,  le  contestaba  a  la  Sra.  Sanchis, 
respecto del complemento de destino de la Oficina de la OMIC, etc. Estamos hablando de 
alrededor de 1.000 €. Yo le he hablado a usted de 2.600.000 € más el año pasado, más 
recursos que este año. 2.600.000 €; estábamos hablando de 1.000 €, y no los ha llevado a 
cabo. Esa es la modificación rápida que podría haber hecho, 1.000 €, para no tener un 
claro “olvido” (no vamos a decir discriminación) que habría sido llevado a cabo ahora con 
un poquito de cintura política y de negociación. 

Usted, al igual que dijo el año pasado, dice que la RPT es un documento vivo. 
Durante todo el año no hemos visto ninguna modificación de la RPT. ¡Tan vivo que está, 
sólo  se  despierta  una vez  al  año!  Y para  tener  simplemente  la  inercia  de  un  trabajo  
prefijado. La inercia de que los funcionarios plantean lo que hay que modificar y hay que 
acoplar y hay que adecuar a la legislación… Negro sobre blanco, y hemos acabado; RPT y 
Plantilla. No considero que ése sea el trabajo.

Ha traído aquí  un expediente,  y  también es  reiterativo,  para  cubrir  expediente. 
Simplemente para  cubrir  expediente.  Pero  de  ninguna manera  mejora  o  moderniza  la 
gestión de los recursos humanos. Una pregunta muy sencilla: ¿Usted conoce la empresa 
privada? ¿Qué le diría a usted como jefe de personal el empresario, si le pide 126.000 €  
más de coste de personal a cambio de no tener ninguna mejora organizativa o deficiencia 
de  recursos?  ¿Cuánto  duraría  usted  en  ese puesto  de  trabajo?  Yo puedo reafirmarle 
nuestra total colaboración. Cuando la ha necesitado y sin que usted la pidiera, yo he ido a 
prestársela, sin que me la pidiese, a mí y por supuesto a todo el Grupo. Así volveremos a 
hacerlo. Pero sólo falta una cosa: que usted acepte nuestra colaboración. Se trata de una 
colaboración desinteresada,  para aportar  y  para mejorar,  y  para tener  una RPT y una 
política laboral moderna; con más o menos recursos. 

Aquí, cuando se ha hecho grandes modificaciones en los últimos cuatro años, no 
había más recursos, sino que había menos. Y aquí se ha desarrollado toda la modificación 
y toda la creación de la Oficina de Atención a la Ciudadanía; se ha desarrollado muchas 
modificaciones de personal muy importantes, y de cara al ciudadano, al administrado, a 
quien nos paga para que gestionemos bien… Con muchos menos recursos que ahora… 
¡Claro! Si estamos aumentando los recursos, los gastos, la inversión en personal, ha de 
ser  a  cambio  de  algo.  Venía  aplicándose  esas  horas,  había  que  regularizarlo…  En 
Servicios Sociales, por supuesto que sí; en el ADI, por supuesto que sí… El trabajo se lo 
merece, y se merece mucho más; en eso coincidiremos plenamente. Pero hemos echado 
mucho en falta la participación. Y no nos puede usted decir aquí que no hemos aportado 
nada de personal; cuando ha venido el punto a la comisión y ha pasado a la mesa de 
negociación…  ¡Cómo  puede  decir  eso!  Si  estaba  convocada  la  comisión,  a  los  diez 
minutos se había convocado el Pleno, y ya había pasado por la mesa de negociación! 
¿Esa es la manera de gestionar el personal de cara a una supuesta participación? 

Bajemos a la realidad. Tiene nuestra colaboración. Nosotros vamos a abstenernos 
por  segundo  año.  El  año  pasado  se  lo  aprobamos.  Por  sus  referencias  vamos  a 
abstenernos como grupo municipal. Pero sí que le pido el compromiso… Ya no personal, 
ni como Grupo, sino como Concejal de Personal… de que aceptará nuestra colaboración;  
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de que nos sentemos, que escuchemos a todos, de que cuando hay que decir que “no” 
más vale ir acompañado. Y ahí nos encontrará. Y cuando haya que decir que “sí” también.  
Y que la gestión municipal de los recursos sea cosa de todos. El tema de personal no es  
algo para lucirse; usted lo sabe y yo lo sé. No es algo ni para lucirse ni para salir en 
prensa. No lo es, pero son unos recursos y es una labor interesantísima y muy bonita. Está 
trabajando  en  lo  mejor  de  esta  Casa,  que  es  el  personal.  Apróvechese  de  esta 
colaboración que le rogamos y que le prestamos. Aquí la tendrá para siempre.”

Sra. Aguilera: “Sr. Gual, ya se lo están diciendo… Es imposible participar cuando usted ya 
nos da la documentación como cosa hecha. No voy a repetir lo mismo que ya ha dicho el  
Sr.  Safont.  Pero  la  verdad es  que,  que encima venga usted aquí  y  nos  diga  que no 
participamos,  cuando usted  mismo nos impide  participar… Pues la  verdad es  que es 
bastante vergonzoso por su parte. Pero bueno…

Mire, yo creo que ustedes están muy mal conectados entre sí, o algo le pasa a 
usted con el Registro del Ayuntamiento; o a lo mejor somos nosotros, que no presentamos 
el escrito en condiciones… Pero claro, me ha hecho mucha gracia cuando usted ha dicho:  
“Usted, que tan preocupada estaba por la gestión del  Mercat de la Mar...”  Mire, nosotros 
hemos presentado dos escritos ya, dos escritos pidiendo que se nos explique quién lo va a 
llevar, cómo lo va a llevar, y que se nos dé el informe de personal… Dos, no uno, no; sino  
dos. Y no se nos ha contestado a ninguno.

Pero no se equivoque; yo me alegro de que usted hoy nos lo haya explicado, y nos 
lo haya contado por fin. Ahora, 18 meses para saber cómo va a vigilarse el Mercat de la  
Mar...Parece que ustedes son muy lentitos para tomar decisiones y para aclarar las cosas. 
De todas formas, aprovecho ahora y se lo ruego… Cuando usted tenga ese informe, ese  
horario adaptado de la Vigilante del  Mercado, esa bolsa de conserjes,  ese informe de 
personal (que usted dice que va a ser favorable),  yo le agradecería que nos lo hiciera  
llegar; y así podemos tenerlo claro todos.

Por mucho que usted quiera darse golpes de pecho, con ese afán narcisista que 
presenta usted a veces, nosotros seguimos diciéndole lo mismo (exactamente igual) que el 
año pasado. Para nosotros usted se queda corto. Pero se quedaba corto el anterior equipo 
de gobierno, y usted se queda corto… Han pasado 18 meses, usted habrá trabajado (yo 
no lo niego) pero para nosotros no ha trabajado lo que tiene que trabajar. Y no nos ha  
traído, tal como se comprometió a hacer el año pasado, la RPT nueva, ni nos ha traído la 
valoración generalizada de los puestos de trabajo. 

Con lo cual, Sr. Gual, le vuelvo a decir lo mismo que le dije el año pasado, y lo  
mismo que le están diciendo: si  realmente es cierto (como usted ha dicho) que se ha 
iniciado los contactos, y que en la mesa de negociación los funcionarios se van a implicar, 
y  que  todo se  va  a  iniciar… No nos  deje  fuera  a  los  demás;  es  decir,  manténganos 
informados,  convóquenos  (trimestralmente,  mensualmente,  semanalmente,  como usted 
quiera). Como usted bien ha dicho, es un proceso muy largo y muy costoso. No es un 
proceso que podamos comentar en una comisión semanal,  porque usted sabe que las 
comisiones van una detrás de otra,  y  entonces podríamos tirarnos (las otras dos que 
vienen detrás de la de Interior) podrían empezar a las 12:00 horas o a las 14:00 horas. 
Con lo cual, yo creo, entiendo y le quiero recordar, que el que gobierna es usted. Y usted 
es quien ha de facilitar la participación de los grupos de la oposición. Y usted no nos ha 
llamado  por  teléfono,  ni  nos  ha  convocado  más  que  para  pasarnos  la  información  la 
funcionaria que corresponde, una vez pasada la mesa de negociación. Con lo cual, se 
vuelvo a rogar: ahora que se ha iniciado, tiene usted un año. Convóquenos, facilítenos el 
trabajo, y nosotros le ayudaremos, no lo dude, en lo que podamos.”
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Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Gual, lo de las comisiones es que ya es recurrente. Usted, cuando 
le acusan (a usted o a cualquiera) de que no nos han dejado participar, dice que no lo 
hemos hecho en las comisiones. Mire, yo creo que cuando se quiere hablar de un tema 
concreto, y más de uno tan importante como es la Relación de Puestos de Trabajo (RPT),  
lo  que  hay  que  hacer  es  convocar  una  reunión  para  tratar  estos  temas.  Y entre  los 
convocados ha de estar una parte importante, que es la mesa de negociación. O sea, creo 
que tenemos que ser todos los que estemos sentados. Si lo tratamos en las comisiones, 
vamos a dejar fuera a una de las partes, y bastante importante.

Además de eso, yo creo que (como bien le han dicho mis compañeros) el no contar 
con los demás es hacer parches. Usted mismo ha dicho que valoraba lo que yo he dicho,  
también como usuaria de los servicios de la OMIC. Yo he llegado como particular a pedir  
información, y la oficina estaba cerrada.  Pues yo supongo que pasará en otro tipo de 
departamentos, y en otros sitios ocurrirá lo mismo. Usted mismo ha dicho que aprecia lo 
que yo digo. Bueno, pues yo creo que lo mismo que yo digo lo podemos decir muchos de 
los que estamos aquí, y no se nos tiene en cuenta. 

Entonces, si no se nos tiene en cuenta para hacer las modificaciones, y no se nos 
ha tenido en cuenta para nada, no sé para qué nos quiere tener ahora en cuenta para que 
lo apoyemos, digo yo.”

Sr. Gual: “Sra. Sanchis, pues sí yo aprecio lo que dice, por supuesto que aprecio lo que 
dice. Pero también le tengo que decir otra cosa; las comisiones no son sólo para hablar de  
los puntos que vienen en el orden del día, ni son sólo para cobrar y ya está. Son para 
hablar de los temas importantes. Entonces, cuando uno tiene dudas o lo que sea, o quiere 
participar, lo puede hacer. Las comisiones están ahí. Pero vamos, y va por los tres…Desde 
luego yo soy todo menos sabio, pero rectificar dicen que lo es. Pues oigan, si quieren más 
participación,  pues encantado.  Uno no tiene ningún problema en reconocer sus fallos.  
Ninguno; y así de paso seré el primer concejal de Personal de este Ayuntamiento (de los 
últimos años) que da un poquito de participación. 

Porque mire, a mí, los años anteriores (que no han sido nueve, Sr. Safont, sino 
sólo seis) a mí no se me ha pasado nunca como portavoz de mi partido en la oposición, 
sentadito donde está el Sr. Aparisi, nunca ningún documento de RPT antes de una mesa 
de negociación. A mí no se me ha pasado nunca. Pero bueno, tienen razón, se ha de dar  
antes. Pues perfecto, y si ustedes se quieren implicar en ese trabajo grande e importante 
que es la modificación de la RPT, para lo que hay que mantener un montón de reuniones,  
yo les invitaré a las reuniones. Se lo digo así de claro. ¿Quieren venir? Pues vengan, por 
supuesto, están en su derecho. En eso seremos absolutamente transparentes. Y si no he 
estado acertado, les ruego que me disculpen. ¡Miren si es fácil!

Sra.  Aguilera,  usted  dice  que  cuando  hablo  tengo  un  afán  narcisista;  ya  la 
tenemos… Pues mire, usted tiene un afán de engordar, pero de engordar la verdad como 
mentira… Que déjemela estar… Ya ha empezado diciendo que si “vergonzoso”, que si 18 
meses para contestarle a lo del control del Mercat de la Mar…  Mire, yo le tengo que decir 
que usted sabe de buena tinta que a mí cuando me llega un escrito, lo contesto rapidito 
rapidito. Otra cosa es que yo pueda tener un despiste, o que el escrito no me lo dirigiera a  
mí, o que usted le enviara la pregunta a otra persona. Pero yo no he tardado 18 meses en 
darme cuenta de quién tiene que controlar el Mercat.  Es usted la que se ha empecinado 
en preguntarle continuamente a la Sra. Carda quién iba a controlar el Mercat. 

Es que nuestra RPT (desfasada o no) es muy clara al respecto. Y usted, que se lee 
sentencias, que se lee jurisprudencia, que se lee hasta el  Libro Gordo de Petete, pues 
léase  la  descripción  del  puesto  de  la  placera,  y  verá  cómo  tiene  que  controlar  los 
mercados… ¡Que usted ha sido concejala de Comercio en el gobierno! ¡Que usted no ha 
sido astronauta, que yo sepa! Por tanto, pues no se quede usted en un presunto afán 
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narcisista que se supone que tengo, y deje usted su afán de engordar  la verdad con 
mentiras. Mírese la RPT, y lo tendrá claro. Y le digo que le invito a que participe en el 
proceso de la modificación de la RPT todas las veces que usted quiera; todas las veces 
que usted quiera. 

Y mire, Sr. Safont, le repito lo mismo que le he dicho a sus compañeras… Sólo me 
gustaría decirle que sí, que posiblemente usted tiene razón (yo no lo sé)… Que  in illo  
tempore,  cuando ustedes accedieron al  gobierno,  cogieron y  multiplicaron un 300% la 
plantilla  de  Servicios  Sociales.  Pero  hicieron  ustedes  como  en  la  guerra  de  Esparta, 
cogieron 300 espartanos, y los dejaron allí para que se mataran… Porque ya se olvidaron 
de ellos. Pues bueno, ya era hora de que alguien se acordara de esas personas, que 
sacara el tema adelante. Sabemos que la modificación de la RPT se queda corta. Pero con 
el dinero que tenemos en la actualidad, llegamos donde llegamos. 

Y antes no le he contestado a una pregunta, que se me había olvidado… Usted ha 
leído  un  escrito  de  unos  trabajadores  que  dicen  que  no  encuentran.  Mire,  quien  en 
Borriana no tiene mi teléfono, es porque no le da la gana tenerlo. Porque se le facilita 
desde Alcaldía (el móvil del Ayuntamiento). Incluso mi móvil personal… No lo voy a decir 
porque se está grabando en la tele, pero el móvil personal es lo más fácil de conseguir en 
este mundo. Vamos, no se encuentra quien no me quiere encontrar, quien no me quiere 
encontrar. Y no se reúne conmigo quien no se quiere reunir. Mire si es fácil.

Porque muchas veces yo en mi despacho de este Ayuntamiento no estoy, pero 
porque estoy más veces en el despacho de la Técnico de Personal o en otros despachos 
que en el mío propio. Pero en la Casa estoy prácticamente todos los días. Por tanto, no se 
reúne conmigo quien no se quiere reunir; ni más ni menos. 

No obstante, a los tres grupos de la oposición, les pido que se lo replanteen y que 
voten  a  favor.  Y en  todo  caso,  espero  que  llegue  el  momento  en  el  que  tenga  que 
agradecer su colaboración. Esto se hace con la mejor de las intenciones; sobre todo para 
la ciudadanía de Borriana. Entendemos que la remodelación que vendrá después de la 
organización de los Servicios Sociales repercutirá de una forma muy positiva en todos y 
todas; nosotros nos la creemos; nosotros creíamos que ya era la hora de dignificar el 
trabajo de estas personas, que trabajan mucho, muy bien, y están en unas instalaciones 
que en algunos casos no presentan las mejores condiciones, porque se han dejado muy 
abandonadas durante muchos años. Y vamos a seguir trabajando en la línea de mejorar 
sus condiciones todo lo posible.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, DOS (2 
de CIBUR). Abstenciones, OCHO (7 de PP y 1 de Ciudadanos). Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.

5.-  APROBACIÓN  INICIAL,  EN  SU  CASO,  DE  LA  RELACIÓN  DE  PUESTOS  DE 
TRABAJO DEL AYUNTAMIENTO DE BORRIANA PARA EL EJERCICIO 2017 (Área I. 
Neg. RRHH) (Expte. G 14796/2016)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Recursos Humanos y Bienestar Social, del siguiente tenor literal:

“Examinado el expediente relativo a la aprobación de la Relación de puestos de trabajo del  
personal al servicio del Ayuntamiento de Burriana para el ejercicio 2017.

Considerando lo dispuesto en los arts. 90 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de 
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las Bases del Régimen Local y 126 del R.D. Legislativo 781/86, de 18 de abril, por el que 
se  aprueba  el  Texto  Refundido  de  las  disposiciones  legales  vigentes  en  materia  de 
Régimen Local y de conformidad con el procedimiento señalado en el artículo 169 del RDL 
2/2004, de 5 de marzo,  que aprueba el  Texto Refundido de la Ley Reguladora de las 
Haciendas Locales.

Teniendo en cuenta el  informe emitido al respecto por  la  Sección Primera de fecha 21 de 
noviembre de 2016 y demás documentación que obra en el citado expediente, así como el 
dictamen  emitido  por  la  Comisión  Informativa  de  Interior,  RRHH y  Bienestar  social,  el 
Ayuntamiento-Pleno ACUERDA:

Primero.- Aprobar  inicialmente  la  relación  de  puestos  de  trabajo  del  Ayuntamiento  de 
Burriana para el año 2017 que refleja los existentes en su organización, de conformidad 
con lo dispuesto en el artículo 90 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases 
de Régimen Local y 126 y siguientes del R.D. Legislativo 781/86, de 18 de abril, por el que 
se  aprueba  el  Texto  Refundido  de  las  disposiciones  legales  vigentes  en  materia  de 
Régimen Local:

RELACIÓN DE PUESTOS DE TRABAJO 2017
          

PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)1

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

HABILITADOS ESTATALES

SECRETARIO/A A. A1 30 1 39.178,80 C F/HE

INTERVENTOR/A A. A1 30 1 39.178,80 C F/HE

TESORERO/A A. A1 30 1 36.122,30 C F/HE

ADJUNTO A LA SECRETARÍA GENERAL

ADJUNTO/A  A  LA 
SECRETARÍA 
GENERAL

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

SECCIÓN  PRIMERA: GOBERNACIÓN, RECURSOS HUMANOS Y CONTRATACIÓN

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

A.A2 24 1 14.235,18 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

1  La cuantías referidas al complemento específico anual no contemplan el posible incremento del 1% 
que sí existe presupuestado en el Anexo de personal 2017, como previsión a lo contemplado para 
2016 en el artículo 23.D. de la Ley 48/2015, de 29 de octubre, de Presupuestos Generales del Estado 
para  el  año  2016;  porcentaje  que se  aplicará  si  así  lo  establece  la  futura Ley  de  presupuestos 
generales del Estado para 2017.
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 3 7.331,33 C F/AG

ADSCRIPCIONES A LA SECCIÓN PRIMERA: SERVICIOS INTERNOS

ENCARGADO/A 
SERV. INTERNOS

C. C2 18 1 8.977,14 C F/AE

SUBALTERNO/A 
(protocolarios)

A.P. 14 2 9.355,12 C F/AG

SUBALTERNO/A A.P. 14 2 6.548,59 C F/AG

CONSERJE 
INSTALACIONES 
MUN.

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

PERSONAL  DE 
LIMPIEZA

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

SECCIÓN SEGUNDA: ORDENACIÓN DEL TERRITORIO, URBANISMO Y PATRIMONIO

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SECCIÓN TERCERA: ACTIVIDADES, SANIDAD Y MEDIO AMBIENTE

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SECCIÓN CUARTA: ESTADÍSTICA,ATENCIÓN Y PARTICIPACIÓN CIUDADANA

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 28 1 19.236,73 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 2 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 4 8.677,90 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 3 7.331,33 C F/AG

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

ADSCRIPCIONES  A  LA  SECCIÓN  CUARTA:  OMIC,  TENENCIA  ALCALDÍA  PUERTO, 
SERVICIOS  CULTURALES,  CMARMV,   SERVEI  NORMALITZACIÓ  LINGÜÍSITCA, 
BIBLIOTECTA, ARCHIVO, MUSEO, EDUCACIÓN, ADI, SERVICIOS DEPORTIVOS, CIJ, AEDL, 
OFICINA TURISMO Y POLICÍA LOCAL

OFICINA MUNICIPAL DE INFORMACIÓN AL CONSUMIDOR

ENCARGADO/A 
OMIC 

C. C1 18 1 5.813,80 C F/AG

TENENCIA ALCALDÍA PUERTO:

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SERVICIOS CULTURALES 

TÉCNICO/A 
CULTURAL

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

JEFE/A NEGOCIADO C. C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUX.ADMNISTRATIV
O/A

C.C2 18 1 7.331,33 C F/AG

ENCARGADO/A 
SERV. INTERNOS

C.C2 18 1 8.977,14 C F/AE

CONSERJE  DE  C. 
CULTURA

A.P. 14 3 6.548,59 C F/AG

CONSERJE  DE  C. 
CULTURA

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

CONSERJE  INSTAL. 
MUNICIPALES

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

 SERVEI NORMALITZACIÓ LINGÜÍSITCA

TÉCNICO/A  DE 
NORMALIZACIÓN 
LINGUÍSTICA

A.A2 22 1 10.580,20 C (P.I.) F/AE

TRADUCTOR-/ACOR
RECTOR 
VALENCIANO

C.C1 20 1 7.523,70 C F/AE

BIBLIOTECA

DIRECTOR/A 
BIBLIOTECA

A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

TÉCNICO/A 
BIBLIOTECONOMÍA, 
ARCHIVÍSTICA  Y 
DOCUMENTACIÓN

B 22 1 10.900,81 C F/AE

OFICIAL BIBLIOTECA C. C1 20 1 7.523,70 C F/AE

ADMINISTRATIVO/A C.C1 20 1 7.523,70 C F/AG
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

AYUDANTE 
BIBLIOTECA

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AE

ARCHIVO

ARCHIVERO/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

MUSEO

ARQUEÓLOGO/A 
DIRECTOR MUSEO

A.A1 26 1 12.824,49 C F/AE

AUXILIAR C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

EDUCACIÓN Y ATENCIÓN DESARROLLO INFANTIL

PEDAGODO/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

PSICÓLOGO/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

COLEGIOS PÚBLICOS

CONSERJE  DE 
COLEGIOS 
PÚBLICOS

Antig E 14 5 6.548,59 C F/AG

CONSERJE  DE 
COLEGIOS 
PÚBLICOS

Antig E 14 1 6.548,59 C F/AE

COORDINADOR/A 
CONSERJES C.P. 

Antig E 14 1 10.557,93 C
F/AG

SERVICIOS DEPORTIVOS 

COORDINADOR/A DE 
DEPORTES

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

ADMINISTRATIVO/A C.C1 20 1 7.523,70 C (P.I.) F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AG

CONSERJE  INST. 
DEPORTIVAS

Antig E 14 6 6.548,59 C F/AE

ENCARGADO/A INST. 
PISCINA CUBIERTA

Antig E 16 1 10.557,93 C F/AE

CENTRO DE INFORMACIÓN JUVENIL

ENCARGADO CIJ C. C1 20 1 7.523,70 C F/AG

CONSERJE  DE 
CASAL JOVE

A.P. 14 1 6.483,75 C F/AE

TÉCNICO/A 
PROMOCIÓN 
JUVENIL

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

AEDL
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

AGENTE EMPLEO  D. 
L.

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

AUX.ADMNISTRATIV
O/A

C.C2 18 1 7.331,33 C F/AG

OFICINA DE TURISMO

CONSERJE 
INSTALACIONES 
MUNI.

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

POLICÍA LOCAL

INTENDENTE 
PRINCIPAL

A. A1 30 1 25.648,97 C F/AE

INTENDENTE A.A2 26 1 17.697,79 C F/AE 

INSPECTOR A. A2 24 3 16.543,59 C F/AE

OFICIAL C. C1 22 12 13.679,45 C F/AE

AGENTE C.C1 20 71 11.627,53 C F/AE

GUARDERÍA RURAL

GUARDA MAYOR A.P. 14 1 8.820,55 C F/AE

CABO RURAL A.P. 14 1 8.018,68 C F/AE

GUARDA RURAL A.P. 14 4 7.216,81 C F/AE

SECCIÓN QUINTA: LICENCIAS Y DISCIPLINA URBANÍSTICA

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

DEPARTAMENTO  DE  SISTEMAS  Y  TECNOLOGÍAS  DE  LA  INFORMACIÓN  Y  
COMUNICACIONES (TIC):

INGENIERO/A 
SUPERIOR
TELECOMUNICACIO
NES

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

INGENIERO/A 
TÉCNICO 
INFORMÁTICA

A.A2 22 1 10.580,20 C F/AE

PROGRAMADOR/A C.C1 20 2 7.523,70 C F/AE

SERVICIOS TÉCNICOS

JEFE/A  SERVICIOS 
TÉCNICOS

A.A1 28 1 19.236,73 C F/AE
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

ARQUITECTO/A 
SUPERIOR

A. A1 26 2 17.099,31 C F/AE

INGENIERO/A 
TÉCNICO 
INDUSTRIAL

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

ARQUITECTO/A 
TÉCNICO 

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

INGENIERO/A  TCO 
OBRAS PÚBLICAS

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

INGENIERO/A 
TÉCNICO 
TOPOGRAFÍA 

A.A2 24 1 10.580,20 C F/AE

INSPECTOR/A 
OBRAS

C.C2 18 1 9.575,62 C F/AE

INSPECTOR/A 
OBRAS

C.C2 18 1 8.079,43 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SERVICIOS MÚLTIPLES

ENCARGADO/A 
GRAL.  OBRAS  Y 
SERVICIOS

C. C1 20 1 14.534,42 C F/AE

ENCARGADO/A  ADJ. 
OBRAS Y SERV.

C. C2 18 1 10.323,71 C F/AE

ENCARG. 
CEMENTERIO

C. C2 18 1 9.262,50 C F/AE

PEÓN CEMENTERIO Antig.E 14 3 7.216,81 C F/AE

ENCARGADO/A 
ALMACÉN

C.C2 18 1 6.732,85 C (P.I.) F/AE

CONSERJE  INSTAL. 
MUNICIPALES

A.P. 14 1 6.548,59 C F/AE

OFICIAL ALBAÑIL C.C2 18 1 8.977,14 C (P.I.) F/AE

OFICIAL 
ELECTRICISTA

C.C2 18 2 8.977,14 C (P.I.) F/AE

OFICIAL 
FONTANERO

C.C2 18 2 8.977,14 C F/AE

PEÓN 
OPERARIO-CONDUC
TOR

Antig. E 14 13 7.350,45 C F/AE
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

PEÓN 
OPERARIO-CONDUC
TOR  VEHÍCULOS 
ESPECIALES

Antig E 14 3 7.885,03 C F/AE

ENCARGADO/A 
MAQ. VÍA PÚB.

Antig E 14 1 7.885,03 C F/AE

INTERVENCIÓN

SECCIÓN DE RENTAS

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

TCO  LIQUIDAC 
TRIBUTOS

A.A2 24 1 14.235,18 C F/AE

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

INSPECTOR/A 
RENTAS

C. C2 18 1 8.827,52 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C.C2 18 4 7.331,33 C F/AG

VIGILANTE 
MERCADO

Antig.E 14 1 9.889,70 C F/AE

SECCIÓN PRESUPUESTARIA, FINANCIERA Y CONTABLE

JEFE/A DE SECCIÓN A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

TCO/A  JURÍDICO 
CONTABLE

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C.C2 18 2 7.331,33 C F/AG

TESORERÍA

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTR.

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AG

SERVICIO DE GESTIÓN TRIBUTARIA

JEFE/A DE SERVICIO A.A1 28 1 17.099,31 C F/AE

OFICIAL 
RECAUDACIÓN

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C.C2 18 3 7.331,33 C F/AG

SECCIÓN SEXTA/ BIENESTAR SOCIAL
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PUESTO  DE 
TRABAJO

GRUPO/

SUBGRUPO
C.D

NÚME
RO
PUEST
OS

COMPLEM.
ESPECÍFICO
(14 men.)

FORMA
PROVIS
IÓN

RÉGIM
EN 
JURÍDI
CO

JEFATURA  TÉCNICA 
DE SERV. SOCIALES

A.A1 26 1 17.099,31
CMAOA
L

F/AE

JEFE/A  DE 
NEGOCIADO

A.A2 24 1 14.235,18 C (PI) F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIVO/A

C. C2 18 4 8.079,43 C F/AG

PSICÓLOGO/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

PEDAGOGO/A A. A1 26 1 13.893,19 C F/AE

TRABAJADOR/A 
SOCIAL

A.A2 24 8 10.580,20 C F/AE

EDUCADOR/A 
SOCIAL 

A. A2 24 2 10.580,20 C F/AE

COORDINADOR/A 
CENTRO TALLER

A.A2 24 1 10.580,20 C F/AE

MONITOR/A  CTRO. 
TALLER

C.C1 20 3 8.376,66 C F/AE

MONITOR/A  CTRO. 
TALLER

Antig.E 14 1 6.548,59 C F/AE

TRABAJADOR/A 
FAMILIAR

Antig E 14 5 6.308,02 C
F/AE 
(30 h)

PERSONAL EVENTUAL

ASESOR/A  PRENSA 
Y  MEDIOS 
COMUNICACIÓN.

Equiparado a C.C1, nivel 22 10.851,40 FE

DIRECTOR CMA RMV Equiparado a A.A1, nivel 26 14.633,63 FE

ABREVIATURAS:
Forma provisión: C: Concurso. C-O: Concurso Oposición. LD: Libre Designación. 
P.I.:  promoción  interna.  CMAOAL:  concurso  de  movilidad  abierto  a  otras 
administraciones locales. 
Régimen  Jurídico:  F:  Funcionario.  HE:  Habilitado  Estatal.  AG:  Administración 
General. AE: Administración Especial. FE: Funcionario de empleo o eventual.

Segundo.- Dar traslado de este acuerdo a la Junta de Personal y proceder, previo anuncio 
en el B.O.P., a su exposición pública, de conformidad con lo establecido en el art. 169 del 
RDL 2/2004, que aprueba el  Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales, por 15 días, durante los cuales los interesados podrán examinarla y presentar 
reclamaciones, entendiéndose definitivamente aprobada si durante el citado plazo no se 
presentaran ninguna; en caso contrario, el Ayuntamiento-Pleno dispondrá del plazo de un 
mes para resolverlas.”

Con relación al fondo del asunto, no se producen intervenciones.
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Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, TRES 
(2 de CIBUR, 1 de Ciudadanos). Abstenciones, SIETE (7 de PP). Consecuentemente se 
declara el asunto aprobado por mayoría.

6.- APROBACIÓN INICIAL, EN SU CASO, DEL PRESUPUESTO PARA EL EJERCICIO 
2017 (Área Económica. Intervención) (Expte. G 11267/2016)

Por la Secretaria se da cuenta de dictamen de la Comisión Informativa Permanente de 
Hacienda y Cuentas, del siguiente tenor:

“Visto el proyecto del  Presupuesto General formulado por la Alcaldía-Presidencia para el 
ejercicio  2.017,  examinado  el  informe  de  Intervención,  así  como  el  dictamen  de  la 
Comisión Informativa de Hacienda, en cumplimiento de lo dispuesto en el art. 168 del Real 
Decreto Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de la 
Ley Reguladora de las Haciendas Locales y el art. 18.1e) del R.D. 500/1.990, y la Orden 
HAP/419/2014, de 14 de marzo, por la que se modifica la Orden EHA/3565/2008, de 3 de 
diciembre,  por  la  que se  aprueba la  estructura  de  los  presupuestos  de  las  entidades 
locales,  visto el dictamen favorable por mayoría de la Comisión Municipal Permanente de 
Hacienda y Cuentas, el Ayuntamiento Pleno ACUERDA:

PRIMERO: Aprobar  inicialmente  el   PRESUPUESTO  GENERAL del  Ayuntamiento  de 
Burriana para el ejercicio 2.017, integrado por el Presupuesto del propio Ayuntamiento y 
por  el Presupuesto del Organismo Autónomo Centre de les Arts Rafael Martí de Viciana 
dependiente del  mismo, y cuyos Estados de Ingresos y Gastos,  por  Capítulos son los 
siguientes:

PRESUPUESTO GENERAL PARA EL EJERCICIO 2.017

1.- PRESUPUESTO MUNICIPAL 

ESTADO DE INGRESOS

A) OPERACIONES NO FINANCIERAS

A.1) Operaciones corrientes:

Capítulo 1.- Impuestos directos ..............................12.490.600,00 €
Capítulo 2.- Impuestos indirectos ..........................…..120.000,00 €
Capítulo 3.- Tasas y otros ingresos ..........................4.765.620,00 €
Capítulo 4.- Transferencias corrientes .....................8.656.774,47 €
Capítulo 5.- Ingresos patrimoniales ......................…...338.409,00 €

A.2) Operaciones de capital:
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Capítulo 7.- Transferencias de capital ................................0,00 €

B) OPERACIONES FINANCIERAS

Capítulo 8.- Activos financieros ...........................................100.000,00 €
Capítulo 9.- Pasivos financieros ....................................…..433.000,00 €

TOTAL INGRESOS ...............................26.904.403,47  euros

         ESTADO DE GASTOS     

A) OPERACIONES NO FINANCIERAS

A.1) Operaciones corrientes:

Capítulo 1.- Gastos de personal ......................................10.599.332,44  €
Capítulo 2.- Gastos en bienes corrientes y servicios …...10.463.800,93 €
Capítulo 3.- Gastos financieros ..................................….…..106.187,71 €
Capítulo 4.- Transferencias corrientes ......................….....1.827.288,59 €

A.2) Operaciones de capital:

Capítulo 6.-Inversiones reales .........................................1.133.213,83 €
Capítulo 7.- Transferencias de capital.................................…....300,00 €

B) OPERACIONES FINANCIERAS

Capítulo 8.- Activos financieros .........................................100.000,00 €
Capítulo 9.- Pasivos financieros .....................................2.674.279,97 €

         TOTAL GASTOS .................................... 26.904.403,47  euros

2.-  PRESUPUESTO DEL CENTRE DE LES ARTS RAFAEL MARTÍ VICIANA

               ESTADO DE INGRESOS

Capítulo  3.-  Tasas  y  otros  ingresos  .........................
…..263.877,33 €
Capítulo 4.- Transferencias corrientes .................…......652.487,58 €

TOTAL INGRESOS ...................................916.364,91 euros
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                  ESTADO DE GASTOS

Capítulo 1.- Gastos de personal .........................................887.282,56 €
Capítulo 2.- Gastos en bienes corrientes y servicios ......…..29.082,35 €

TOTAL GASTOS ....................................... 916.364,91  euros

SEGUNDO.- Aprobar las Bases de Ejecución del Presupuesto para 2.017

TERCERO.- Proceder, previo anuncio en el Boletín Oficial de la Provincia, a su exposición 
pública,  de conformidad con el  art.  169 del  Real  Decreto  Legislativo 2/2004,  de 5 de 
marzo, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas 
Locales, y el art. 20 del Real Decreto 500/1.990, de 20 de abril, por 15 días, durante los  
cuales  los  interesados  podrán  examinar  el  expediente   y  presentar  reclamaciones.  El 
Presupuesto  General  para  el  ejercicio  2.017,  integrado  por  el  Presupuesto  del  propio 
Ayuntamiento y por el Presupuesto del Organismo Autónomo dependiente del mismo, se 
considerará definitivamente aprobado si durante el citado plazo no se hubiesen presentado 
reclamaciones; en caso contrario, el Pleno dispondrá del plazo de 1 mes para resolverlas.”

Con relación al fondo del asunto, se producen las siguientes intervenciones: 

Sra.  Rius:  “Bien,  como  saben,  el  Ayuntamiento  de  Borriana  somos  adjudicatarios 
provisionales  de  los  Fondos  Europeos  del  Plan  Estratégico  de  Desarrollo  Urbano 
Sostenible Integrado (DUSI); y eso comporta una larga tramitación desde que se pidieron 
en el mes de diciembre de 2015 hasta que nos aprueben definitivamente la financiación 
del 50% de cada proyecto que pediremos individualmente, cuando llegue el momento. Por 
eso,  como  no  podemos  esperar  a  que  finalice  este  proceso,  y  así  poder  incluir  los 
proyectos  definitivos,  con  cada  previsión  de  ingresos  de  las  subvenciones  que  nos 
admitan, es por lo que traemos al Pleno este Presupuesto en el que todas las inversiones 
recogidas  en  el  Plan Estratégico,  por  prudencia,  van a cargo de fondos propios.  Esto 
quiere  decir  que  en  unos  meses  podremos  modificar  el  Presupuesto  e  incluir  más 
inversiones (hasta 400.000 € más) sin aportar recursos municipales. 

 De esta manera, el Presupuesto inicial de 2017 es un poco inferior al de 2016, a la 
espera de que podamos completarlo con esas inversiones de los proyectos presentados 
en los DUSI. El Presupuesto (como ha dicho la Secretaria) es de 26.904.403,47 €; un 
presupuesto inicial que cumple con la normativa, con la estabilidad presupuestaria, y  con 
la regla de gasto; y que continúa reduciendo la deuda bancaria.

Si hablamos de que cuando iniciamos la  legislatura estábamos en un 48% de ratio 
de endeudamiento, cuando acabe este año estaremos sobre el 38%, contando ya con las 
inversiones para 2017. Y se prevé, si no pasa nada extraordinario, que cuando acabe 2017 
podemos llegar alrededor del 30% de ratio. 

Las  estimaciones  de  ingresos  están  calculadas  con  el  Técnico,  según  las 
Ordenanzas  vigentes.  Ha  sido  un  cálculo  real  y  prudente;  ya  que  se  ha  seguido  la 
trayectoria de los ingresos de 2016, y con esos datos nos hemos basado, dado que no ha 
habido  un  incremento  de  los  impuestos  para  2017.  En  los  impuestos  directos  (por 
prudencia) hemos previsto una reducción de ingresos de plusvalía, de ICIO, del Impuesto 
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sobre Vehículos,  y  también del  IBI  urbano,  donde después de unos años de diversos 
procesos de actualización de valores catastrales,  de procedimientos simplificados y de 
regularizaciones  catastrales,  para  este  año  de  momento  no  tenemos  ningún  proceso 
extraordinario  de  ingresos…  Por  lo  que  destaca  respecto  de  2016  una  reducción  de 
285.000 € menos de tributos directos. En impuestos indirectos también hemos reducido en 
80.000  €  la  previsión;  ya  que  en  2016  hemos  tenido  una  liquidación  puntual  por  la 
construcción del centro educativo. Y por lo demás, hemos ido ajustando las previsiones, 
atendiendo  a  los  ingresos  reales  que  se  han  obtenido  hasta  ahora.  Hemos  dejado 
invariable la participación de tributos del Estado, dado que no tenemos aún una resolución 
firme del nuevo Gobierno. 

Y  lo  que  sí  que  queríamos  destacar  es  la  puesta  en  marcha  del  Fondo  de 
Cooperación Municipal; una iniciativa de financiación para los ayuntamientos por parte de 
la Generalitat.  Una idea que surgió  en 1998 o 1999 (pronto hará 20 años desde que 
tuvimos esta idea).  Se previó  en  la  ley  en  el  año 2010,  pero nunca se había  dotado 
económicamente hasta ahora. Por primera vez se nos transferirá en nuestro caso 258.717 
€, que no son finalistas. Esto será una buena inyección económica para el Presupuesto 
Municipal.

En  cuanto  a  los  gastos,  se  ha  elaborado  también  de  una  forma  prudente, 
consultando cada una de las partidas que lo conforman, y hemos procurado dotarlas de los 
créditos necesarios para atender la totalidad de los gastos anuales del Ayuntamiento.

Hay capítulos en los que la cifra global  se ha reducido, como en el Capítulo 1, que 
reduce  el  importe  en  146.000  €.  En  este  Capítulo  (por  prudencia)  se  ha  previsto  un 
incremento salarial del 1%, que será efectivo en el caso de que el Gobierno Central lo 
recoja en los Presupuestos Generales. Pero hemos creído prudente presupuestarlo para 
estar preparados en el caso de que en cualquier momento nos avisen de que tenemos que 
hacer este incremento salarial.

El incremento del 1% y los ajustes que el Concejal de Personal les ha trasladado 
por  los  importantes  cambios  realizados  en  el  área  de  Servicios  Sociales,  se  han 
compensado con la eliminación de la partida de 280.000 € con la que este año hemos 
liquidado el resto de la paga extra de 2012. Por eso, el Capítulo de Personal disminuye en 
147.000 €.

Hemos de destacar también en el Capítulo 1 nuevas partidas de programas de 
empleo, iniciados o que se iniciarán en 2017, como son dos programas EMPCORP, un 
OPEA, y un salario joven, todos ellos financiados por la Generalitat al 100%.

Otro Capítulo que  ve reducido su importe global es el Capítulo 3, que va perdiendo 
peso dentro del Presupuesto. Si hace tres años estábamos hablando de que los intereses 
bancarios estaban alrededor de unos 500.000 €, para el Presupuesto de 2017 estamos 
hablando de unos 100.000 €.  Esto es  debido  a la  reducción  de  la  deuda bancaria,  y 
también en buena parte a la refinanciación de los cinco préstamos más caros, para ahorrar  
intereses, ya que los intereses están mucho más bajos que cuando se contrataron estos 
préstamos. Este Capítulo tiene una reducción global de 78.676 € respecto a 2016.

Paralelamente,  también  el  Capítulo  9  también  va  perdiendo  peso  dentro  del 
Presupuesto Municipal.  Para 2017 disponemos de 515.000 € que podemos destinar  a 
otros gastos o inversiones, en lugar de destinarlo a amortizar créditos. En 2017 se prevé 
amortizar 2.674.000 € y el nuevo préstamo para hacer parte de las inversiones de 2017 
será menor  que lo que vamos a amortizar… De momento será 433.000 €.  Por  tanto, 
podemos decir que vamos a seguir reduciendo el endeudamiento.

Y  por  último,  otro  Capítulo  que  disminuye  también  es  el  Capítulo  4,  de 
Transferencias, donde se destaca la reducción de la aportación al Organismo Autónomo 
Centre d'Estudis Rafel Martí de Viciana, siguiendo las indicaciones del plan de ajuste de 
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2012 (que aún  está  vigente);  la  supresión  de  la  partida  de  Xarxa Llibres,  al  haberse 
constituido ya el banco de libros. Y en contrapartida, se crean nuevas partidas, como la 
cuota de patrón de la FUE (Federació Universitat Empresa) u otras partidas para ofertar 
becas de turismo para personas con diversidad funcional, o para víctimas de violencia de 
género. Otras partidas, como el convenio de la Cruz Roja, que es una institución que hace 
también una gran labor social,  o convenios culturales y bases para subvenciones para 
familias de acogida.  Todo esto hace que el  Capítulo  4 se vea reducido en 262.181 € 
respecto de 2016.

La reducción de estos cuatro capítulos en números globales supone 1.000.000 € 
menos  de  gastos  que  se  compensa  con  los  menores  ingresos  previstos  en  este 
Presupuesto (147.000 €) y los 855.000 € restantes se destinan a incrementar el Capítulo 2 
de Gastos de bienes corrientes y servicios públicos, y también el Capítulo de Inversiones. 
Concretamente  el  Capítulo  2  se  ha  dotado  de  la  consignación  presupuestaria  para 
financiar suficientemente los servicios públicos, las  necesidades básicas del consistorio, y 
también los proyectos anuales que cada concejal prevé abordar.

El  Capítulo  2  se  incrementa  de  manera  global  425.018  €.  Partiendo  del  
Presupuesto de este año, 2016, el incremento se debe por ejemplo a que en los contratos 
de servicios públicos se ha mantenido por prudencia el incremento del 1% (igual que se 
hará  para  este  año),  y  además  cabe destacar  también  el  incremento  del  contrato  de 
eliminación de residuos en 80.000 € más. 

También  por  indicación  del  Técnico,  es  necesario  sacar  un  nuevo  contrato  de 
mantenimiento  de  instalaciones  eléctricas  de  baja  y  alta  tensión  para  los  edificios 
municipales  dotado de 30.000 €.  También hay un nuevo contrato que se está estudiando 
por  parte  del  Concejal  de  Vía  Pública  para  conseguir  que  Borriana  esté  conectada 
interiormente por transporte público, concretamente en minibuses que puedan circular por 
dentro de la ciudad, y que la gente pueda desplazarse por todo el pueblo. Y en este caso 
destinamos a mejorar la movilidad 55.000 € más. 

Destacamos la aportación municipal en los programas de empleo, que no sea a 
cargo  del  material  que  tengan  que  utilizar  los  participantes,  en  el  caso  de  que  nos 
concedan el Taller de empleo que hemos solicitado. Y esto supone también un incremento 
de 55.000 € destinados a empleo.

También hay  que destacar  un nuevo contrato de protección  de datos,  que por 
indicación de la Sindicatura de Comptes, tenemos que formalizar inmediatamente, con un 
coste de 12.000 € para mejorar la política de seguridad de la información. O otros gastos 
ocasionados por la gestión y la asistencia técnica del Plan EDUSI, que también estará 
financiado (al igual que las inversiones) al 50% por los fondos europeos, a lo que se ha 
destinado 60.000 €. 

Todas estas nuevas partidas incrementan otras, además del incremento de 50.000 
de la partida de Indemnizaciones a terceros, por el cumplimiento de una sentencia contra 
el Ayuntamiento por facturas impagadas de 2007  a 2011, y también el incremento del  
Fondo  de  Imprevistos  en  55.000  €,  que  posiblemente  también  se  destinará  a  pagar 
sentencias que tenemos ya sobre la mesa… Así como también la dotación real de dos o  
tres  partidas  que  hasta  ahora  se  presupuestaban  deficitariamente,  sabiéndolo, 
conscientemente, a la espera de que los remanentes lo suplementaran… Todo esto hace 
que el Capítulo 2 incremente en más de 425.000 € respecto al ejercicio actual.

La mayoría de las partidas no se han tocado, no han variado,  porque estaban 
suficientemente presupuestadas; y algunas se han ajustado. Pero las que han variado más 
o menos son las que les acabo de nombrar.

Y para acabar,  el Capítulo 6 de Inversiones, crece inicialmente un 61% respecto al 
inicial de 2016 (en euros representa 430.000 €). Y entre ellas tenemos las que se repiten 
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cada  año,  como  es  el  césped  artificial  del  Campo  San  Fernando  y  el  ecoparque,  la 
necesidad de construir nichos (esta vez vamos a hacer 180  nichos, que normalmente 
cubrirá  las  necesidades  de  los  próximos  dos  años).  Incorpora  también  los  proyectos 
sugeridos y elegidos de forma directa por los vecinos… Se trata de un total de 200.000 e, 
que representa el  18% de las inversiones iniciales, y que estará destinado a poner en 
funcionamiento las propuestas ganadoras. 

Y quiero destacar también la aportación municipal de 252.000 € para finalizar la 
Unidad de Ejecución A-30 y A-31; cantidad que se completará con las aportaciones de los 
propietarios, y de la que en caso de ganar definitivamente el contencioso, si la empresa no 
ha recurrido finalmente, el Ayuntamiento recuperará el importe de los 157.000 € avalados 
por la empresa. Pero la inmediata es acabar cuanto antes esta unidad de ejecución y dar 
los permisos pronto, para que los propietarios puedan construir su vivienda. 

Recuerden que en el Presupuesto de 2016 ya abrimos una partida con 1 €, porque 
queríamos manifestar nuestra intención de acabarla en breve plazo. No ha podido ser en 
2016, pero en breve, cuando esté en vigor este Presupuesto, se hará.

Y por último, en cuanto a la estrategia EDUSI, hemos tratado de incluir inicialmente 
todos los proyectos que se tuvieran que iniciar en 2017. Al final hemos incluido algunas 
inversiones que normalmente serán subvencionadas al 50% por los fondos europeos, pero 
de momento no hemos tenido en cuenta esa financiación externa, porque hay que pedirla  
individualmente, y nos la tienen que aprobar. Y para hacer esto, necesitamos que esté 
todo el proceso en marcha.

Aún falta mucha tramitación hasta que llegue ese documento en el que diga cómo,  
cuándo, y a qué tenemos que destinar los fondos europeos. Por tanto, es pronto para 
poner en el Presupuesto todas las inversiones que queremos hacer del plan estratégico. 
De todas formas, hemos empezado por dotar algunas partidas: como la recuperación del  
refugio  antiaéreo,  que  queremos  que  sea  visitable;  las  energías  renovables  en 
instalaciones deportivas; o la expropiación de terrenos necesarios para la conexión del 
carril bici por el Camí Grau, que junta la que se está construyendo en estos momentos en 
la Avenida del Port; que conformará un anillo en el que peatones y ciclistas podrán circular 
de forma segura.

En total son siete proyectos que inicialmente van financiados (como he dicho) con 
fondos municipales,  a  la  espera de  poder  dotar  las  partidas  de ingresos,  y  así  poder 
ampliar las inversiones, incorporando más proyectos que empiecen ya a desarrollar esta 
estrategia, que es el punto de partida de todo este proceso que en teoría ha de durar hasta 
el año 2022.

Este  es  en  resumen  el  Presupuesto.  Lo   hemos  ajustado  a  las  necesidades 
anuales reales. Hemos tratado de incluir todas las obligaciones que hemos detectado que 
había. Lo hemos hecho pensando en la gente; hemos destinado más en empleo, hemos 
destinado más a transporte público, mucho más en inversiones… Pero sobre todo hemos 
dado  un  nuevo  impulso  a  Servicios  Sociales,  mejorando  esta  vez  la  atención  a  los 
usuarios,  invirtiendo en mobiliario,  ampliando la plantilla,  y  mejorando las retribuciones 
para los trabajadores del área. Y  sólo  me  queda  ya  pedir  el  apoyo  a  todos  los 
grupos de la corporación.”

Sr. Fuster: “Mire, Sra. Rius, hoy nos trae a este plenario el Presupuesto. Y ya que algún 
compañero suyo tenía mucho interés en saber cuál era nuestro voto, se lo adelanto ya 
desde el principio, para que así no esté nervioso durante toda la sesión plenaria. Nosotros  
no vamos a apoyarles el Presupuesto; no vamos a apoyárselo. Y se lo voy explicar, y le  
explicaré  por  qué.  Y  se  lo  explicaré  de  una  forma  que  yo  siempre  utilizar,  que  es 
argumentando los motivos por los que no. No me hace falta despotricar para que la gente 
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me entienda. A mí, gracias a Dios me han educado para que pueda argumentar y saber  
explicar las cosas sin que me haga falta despotricar; a algunos otros parece que sí, y que 
necesitan decir palabras desafortunadas a compañeros míos de la corporación municipal, 
con tal de hacerse ver y oír en este plenario, algo que lamento muchísimo… Y más de 
ustedes, que son un grupo municipal progresista, que respeta mucho sobre todo la figura 
de la mujer. 

Pero  mire,  hará  un  mes  trajeron  a  este  plenario  el  Pleno  de  las  Ordenanzas 
Fiscales Municipales.  Y nosotros les hicimos una propuesta; una propuesta que era la 
reducción paulatina del IBI, de un 2%. Y se la propusimos el año pasado, que era 1,9%. 
Los vecinos de Borriana estarían pagando en el ejercicio 2017 un 3,9% menos de lo que 
van a pagar este año. 

Les hicimos otra propuesta, que era la de congelación de las tasas. Ustedes, en 18 
meses,  van  a  subir  las  tasas  un  7,5%,  ¿vale?  Entonces,  nuestra  propuesta  es  una 
propuesta que se hace en ordenanzas; es una propuesta de 265.000 €, que presentamos 
en una enmienda, una enmienda que ustedes (el progresismo de este municipio) votó en 
contra. Y de eso es de lo que hay que hablar también en este plenario. ¿Y por qué se lo  
digo? Porque yo me senté con el Sr. Navarro… Ustedes que aquí dicen que nosotros no 
hablamos  con  nadie… O sea,  me siento  con  el  Sr.  Navarro,  y  le  explico  cuáles  son 
nuestras propuestas: no incrementar la presión fiscal a los vecinos de Borriana; mejorar y  
facilitar mecanismos de pago, porque la gente lo está pasando muy mal, y las empresas 
también; y mejorar los umbrales para que  un mayor número de personas puedan acceder 
a las ayudas. Ninguna de esas medidas quisieron adoptar ustedes, ninguna. Miren ustedes 
cómo dan los expedientes (hablo de las Ordenanzas) que nos los abren un jueves, y el  
pleno era el lunes… Sorprende, y yo se lo agradecía al Sr. Del Moral, que se preocupara  
de decir: estas medidas por qué no nos las plantean antes. Y yo le digo: ¿cómo quiere que 
se  las  presente,  que  le  invite  a  mi  casa  el  domingo  a  comer,  y  las  hablamos  allí  
tranquilamente? Esa es su forma (tal como dice su compañero) de participación que dan 
ustedes… Dos días, dos días; pero bueno…

No atender a ninguna propuesta de no incrementar la presión fiscal, pero en 
cambio… Yo siempre se lo diré… Políticas hay dos en los Presupuestos: una es la de 
gastar, que es la que ustedes han elegido; y otra es la de no subir impuestos. Y las dos 
son igual de sociales. Y se lo dije en el  pleno de las Ordenanzas, y cada vez me 
ratifico más: el dinero, a día de hoy, están mejor en el bolsillo del ciudadano que en 
sus manos. ¿Por qué? Pues yo se lo explico… Porque ustedes, que dicen que hacen 
un presupuesto social (igual que dijeron el año pasado), el año pasado ya justificaron 
por  qué… Pero  miren el  Presupuesto  social  de  ustedes este  año:  una  partida  de 
gastos varios de 3.000 €. El Sr. Navarro, después de ver que todos sus compañeros 
que tienen partidas varias (como usted dice) para que todos los concejales promuevan 
sus proyectos como quiera… Pues él no podía ser menos; él tenía que tener 3.000 
euritos para poder disfrutarlos y gastarlos en aquello que él crea conveniente. 

Y  regularización  de  jornada  de  trabajadoras  sociales,  familiares  y  algunos 
complementos… Algo que como ya le ha dicho mi compañero el  Sr. Safont, ya se 
estaba pagando, bien con productividades o bien en horas. Por tanto, yo me alegro de 
que se regularice; pero han tardado un año para una propuesta que les hicimos en el 
Pleno del año pasado, un año. Y sorprende que entonces pusieran como argumento 
un tema económico… Ya le dije  el  año pasado  que tenía  1.200.000 €  más en el 
Presupuesto, y se ha gastado 1.300.000 € del remanente más (como le ha dicho mi 
compañero) 96.000 € en intereses y legal… Vamos, que no han cambiado nada. Con 
lo cual, dejen la pleitesía, y pasen a los hechos. Que la gente no quiere pleitesía, 
quiere que se le ayude.
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Pero es imposible apoyarles el Presupuesto, porque mire usted… Usted estaba 
hablando ahora y ha hecho un repaso de los ingresos del Presupuesto. Sorprende, y 
muchísimo, que se incremente el recargo de apremio, que pasa de 190 € a 250 €, un 
34% más. Y que suban los intereses de demora, un 14% más. O sea, es increíble que 
ustedes quieran financiar el ficticio gasto social con los problemas de las personas. 
Eso es lo realmente triste y lamentable de este Presupuesto. 

Porque mire, la gente tiene problemas, ¡claro que tiene problemas! Al igual que 
el año pasado, usted vio un filón en las tasas de renovación del Cementerio, y este 
año lo ha visto en las personas que lo están pasando mal, que no pueden llegar a final 
de mes, o que no pueden pagar sus tasas o impuestos, y con aquellas empresas que 
también están pidiendo ayuda. Pero claro, más allá de facilitar, ustedes lo que hacen 
es ahondar en el  problema. Y lo que yo no entiendo es que cuando nosotros nos 
prestamos al Sr. Navarro, para darle unas medidas que puedan ser beneficiosas para 
todo esto; que la respuesta sea totalmente negativa. Totalmente negativa.

Porque miren,  “… cuando al  ciudadano le  va  mal,  lo  que ha  de hacer  un  
ayuntamiento es ponerse de su parte,  y mirar qué puede hacer para facilitarle las  
cosas...” Esas palabras, Sra. Rius, no son mías; esas palabras son de usted. Y usted 
ahora,  resulta  que  ponerse  del  lado  del  ciudadano,  y  facilitarle  las  cosas  es 
incrementar la partida de recargo de apremio y de intereses de demora; más allá de 
pensar de cómo poner facilidades para que estas personas no tengan ese problema. 
Eso es lo que realmente sorprende; por tanto, cuando yo vi su Presupuesto no me 
sorprendió nada. Lo que tengo clarísimo (y ya se lo dije el año pasado) es que esto lo 
que hace es confirmar el engaño que les denuncié el año pasado. Porque esto, lo que 
ustedes tenían como eslogan, lo de “rescatemos a las personas”,  se les ha olvidado 
muy pronto las personas. Se les ha olvidado muy pronto, y eso es muy triste.

A  mí  me  parece  muy  bien  que  incremente  y  provisione  el  1%  de  los 
funcionarios; me parece perfecto, incluso sin que esté en los Presupuestos Generales 
del Estado. Me parece perfecto, se lo digo sinceramente, las cosas como son. Pero en 
el Capítulo de Personal, al igual que el año les puse de manifiesto, no puedo dejar de 
poner de manifiesto las promesas incumplidas. O sea, que aquí hay un grupo que 
decía  que  no  cobraría  más de  3  veces el  salario  mínimo interprofesional.  El  año 
pasado se sube el salario el 1%, este año se lo vuelve a subir el 1%. Y mire, yo ya se 
lo dije el año pasado al Sr. Del Moral, las obras benéficas no se hacen con el dinero de 
los ciudadanos: coja el dinero, los lleva al Consejo Social, y que el Consejo Social 
decida  dónde  quiere  destinar  ese  dinero  a  acción  social.  Porque  mire,  el  salario 
mínimo interprofesional actualizado a 2016 son 656,20 €, por tres, son 1.965 €. Pero el 
Sr. Del Moral no tiene una jornada del 100% en el Ayuntamiento; el Sr. Del Moral tiene 
una  jornada  del  75%.  Por  tanto,  tendrían  que calcular  el  75% del  salario  mínimo 
interprofesional; y estaríamos hablando de 1.474 €. Porque algunos de ustedes tienen 
el 25% de jornada, y trabajan en otros sitios; porque tienen esa posibilidad, no tienen 
dedicación exclusiva. Entonces, si el Sr. Del Moral cobra 2.030 €, le quitamos 
1.474 €, cobra 556 € más de lo que prometió a su gente… Porque claro, cuando digo 
algún  compañero  suyo  incumple  las  promesas,  estará  demostrando  un  tremendo 
desprecio a sus votantes. Y eso no creo que un partido nuevo, con savia nueva, pueda 
vender  una  promesa  incumplida  tan  flagrante  como  la  que  observamos  en  estos 
momentos. 

Pero mire, usted ha desgranado el Presupuesto, y yo hay ciertas cosas que le 
tengo  que aplaudir,  porque las cosas tienen decirse  tal  como son;  más que nada 
porque sigue con una política en la que yo me basé. Eran tres pilares: la deuda, que 
sigue reduciéndose… Usted lo ha dicho: 500.000 € y pico menos, me parece perfecto. 
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Los intereses, al bajar la deuda baja, y si el interés también baja, 78.000 € más de los 
que disponemos para otras cosas. Pero lo que no comprendo es el tercer pilar, que es 
el gasto corriente. Porque mire, usted lo ha desgranado, y me ha evitado un trabajo. 
Exactamente, son 830.000 € lo que disponen de más respecto del año anterior, ¿vale? 
Usted, el 50% lo destina a inversiones, y luego hablaremos de las inversiones… Y el 
restante 50% usted lo dispone para gasto corriente. La gente se preguntará: ¿Qué es 
el  gasto  corriente? Usted lo  ha dicho:  suministros,  contratos,  y  lo  que son gastos 
varios; que es lo que muchas veces ustedes han criticado, que es de lo que cada 
concejal dispone para desarrollar sus proyectos: Fallas, cultura, deportes, promoción 
lingüística, protocolo, etc. 

Pero claro, lo que sorprende de eso, Sra. Rius, es que con los 400.000 € y pico 
más de este año, con los 200.000 € y pico más del año pasado, 700.000 € más… Que 
usted dijera que va a hacer más con menos… Yo no lo sé; a lo mejor es impresión 
mía, pero salgan a la calle, miren cómo están las calles, las aceras, los parques, los 
caminos rurales, algunas instalaciones… Salgan a la calle. Con más dinero, ¿ustedes 
están aún en condiciones de decir que hacen más? Miren, lo que es triste es que con 
más dinero, no suplan ni sus propias carencias. ¡Ése es el problema que hay! Y ese es 
el problema que vemos todos los días con las quejas y sugerencias que entran en el 
Ayuntamiento.  Todos los días,  cuando  sales  y  paseas por  el  pueblo… ¡Ése  es  el 
problema! Si al menos viésemos que se refleja en un mejor servicio, podríamos pensar 
que están haciendo bien las cosas. Pero de eso dista mucho.

Y claro, después, que ustedes que entraron aquí hablando de aplicar políticas 
sociales, que el año pasado (tal como le dije) de 1.200.000 € destinase 50.000 €, y  
este año de 853.000 €… Mire, voy a cederles hasta el considerar que el incremento de 
las trabajadoras sociales (que no es así) subiera 25.000 €… Porque yo sigo creyendo 
que este año sólo asciende a 3.000 € la acción social, pero pongamos 25.000 €… De 
853.000 € más, mire qué acción social están desarrollando ustedes… Porque el año 
pasado usted me hablaba del  Xarxa Llibres;  que el  Xarxa Llibres  era una política 
social,  313.000 €.  Yo le  decía  que social  es aquello  que cuando se  distribuye se 
distribuye entre la gente que más lo necesita; no se distribuye equitativamente entre 
todas las personas. Porque era incomprensible que los libros los pudiera cobrar una 
persona con un sueldo elevado. Por tanto, ya le dije que era una medida electoralista. 
Ha sido un caos administrativo. Pero después, ¿sabe para qué ha servido? Para que 
ustedes hicieran caja… Han ido a cobrar las deudas de aquellas personas que no 
podían pagar, y que encima querían acceder al programa de  Xarxa Llibres. Eso es 
muy triste. Y no es que sea triste por eso, sino porque encima rompe el punto 6.b) del  
Acord per Borriana,  que dice:”…  No condicionar la condición de becas escolares a  
estar  libre  de  deudas  con  la  Agencia  Tributaria  y  la  Seguridad  Social”   Otro 
incumplimiento, aunque podría ponerlo entre comillas, porque al menos fue un poco 
inteligente, y aquí no pusimos deudas municipales. ¡Por ahí lo podríamos salvar! Pero 
parece realmente curioso que este año esos 13.000 €, ¿dónde han ido destinados a 
ayudas  sociales?  Por  tanto,  queda  más  que  justificado  que  era  un  programa 
electoralista.

Hablemos de empleo… Mire,  2.582 personas (publicado en octubre),  en 18 
meses no han hecho nada… Bueno, sí perdone, perder 18 puestos de trabajo. No han 
hecho  nada;  algunas  modificaciones  de  crédito.  Y  me  disminuyen  la  partida  de 
Políticas  activas  de  empleo  en  10.000  €.  Y  yo  puedo  estar  equivocado,  pero 
presupuestar un taller de empleo que nos acaban de denegar… ¡Ojalá el  taller de 
empleo que saquen para el año que viene lo saquen y al menos podamos acceder! 
Que no renunciemos a él. Entonces, les concederemos el margen de confianza de que 
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ese Presupuesto que habían puesto no fuera para el  taller de empleo que habían 
presupuestado en este Presupuesto. Por tanto, también le rogamos (ya que estamos 
hablando de empleo) que convoque la Mesa de empleo; que se siente con el resto de 
grupos, y al menos que se preste a que puedan ayudar a hacer algo positivo para 
Borriana.  Porque  mire,  en  el  Presupuesto  del  año  pasado  del  que  usted  estaba 
hablando, ya no han hecho nada. Aún no he visto ninguna de las modificaciones que 
trajeron traducida en alguna persona que haya encontrado o le hayan dado un puesto 
de trabajo, aunque fuera para dos o tres meses. Yo aún no lo he visto.

Después,  tengo  que  decirles…  Mire,  porque  antes  lo  estaba  escuchando, 
cuando estaban hablando de todo el tema de la participación… Si hubieran traído el 
Presupuesto  en  plazo,  habrían  podido  traer  el  Presupuesto  en  plazo,  y  las 
Ordenanzas. Si quieren copiar el modelo de la Diputación, si quieren poner el valor de 
la Diputación, tienen una Diputada provincial que se lo puede explicar. Si no, vengan 
un día allí, y seguro que a lo mejor el Sr. Benlloch se lo explicará, o el Sr. Trenco 
también se lo  explicará.  Vengan.  Ahí  hace mes y medio  que se está  haciendo el 
trabajo, con el resto de grupos, y se está cerrando  negociaciones (de los POYS, de 
convenios, etc.). O sea, miren cómo se hacen las cosas. Incluso cuando se trae para 
su aprobación en comisión, ya viene todo negociado. Se han sentado, han hablado. 
Incluso presentan una enmienda de adhesión, que incluso en algunos casos se saca 
adelante. Eso es dialogar, eso es consensuar. Yo no entiendo cómo ustedes quieren 
consenso y quieren diálogo, cuando el martes a las 14.00 horas me llama usted y me 
dice: “Te dejo el Presupuesto en el casillero. Si queréis algo ya lo diréis.” El lunes 
dictaminamos en Junta de Gobierno y en comisión extraordinaria… 3 días… Perdone, 
mi propuesta, si  hubieran traído el  Presupuesto, estaba en las ordenanzas.   Y ahí 
estaba mi propuesta… Porque yo no voy a hacer demagogia. No querrá que le diga 
que tenga menos  ingresos y que gasten más… No perdone, Sra. Rius, yo no voy a 
hacer demagogia. Porque mi política social está en que la gente tenga más dinero en 
su bolsillo; la suya  a día de hoy está en subir un 7,5% la tasa de basuras. Y esa es la 
diferencia entre ustedes y nosotros.

Porque  mire,  si  nos  hubiéramos  sentado…  Ustedes  llevan  cosas  en  el 
Presupuesto que para mí habría sido imposible no apostar por ellas. Nosotros el año 
pasado ya pusimos en valor la U.E. A-30  y A-31. Sorprendentemente usted el año 
pasado  dijo  que  no;  usted  tenía  prioridades.  ¡Menos  mal  que  este  año  en  el 
Presupuesto no ha hablado de prioridades! Alguien le ha dicho: “Ponte una X en la  
palabra  prioridades;  no  la  vuelvas  a  pronunciar!” Pero  el  año  pasado  hablaba  de 
“prioridades”. Y ya le ha dicho el Sr. Safont (y lo sabemos todos) todo el dinero que se 
han gastado (lo que tenían más lo que se han gastado), 2.600.000 € más. Y no había 
para acabar la U.E. A-30 y A-31. Usted misma, en la asamblea de la Serratella, dijo 
que mientras no llegara el dinero de la ASGR no lo harían… Y ahora lo hacen… O 
sea, es que contradicciones hay mil.

Pero mire, usted habla del Plan DUSI. Yo no puedo criticar el Plan DUSI. Yo me 
alegro de que hayan llegado unos fondos europeos, me alegro. Pero lo que no puedo 
es poner en valor los proyectos que ustedes han elegido, por delante de todos… Pero 
por una razón, porque ustedes no creen en la gente. Porque el Plan DUSI se desglosa 
en cuatro ítems. Y el ítem de exclusión y lucha contra la pobreza  a ustedes se les ha 
ido ya de la mente… De momento, ni un proyecto. Espero que de los 450.000 € (que 
yo  se  lo  apoyaré  cuando  venga  la  modificación)  ustedes  lo  incluyan.  Pero  dense 
cuenta de lo fácil  que habría sido presupuestar o iniciar el Presupuesto y poner un 
vivero de empresas. Se lo he dicho antes: tentemos 2.500 parados. ¡Ojalá tuviéramos 
un vivero de empresas que pudiera iniciar a empresarios que pudieran contratar gente! 
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¡Ojalá! O Burriana ha pasado desde mayo de 2015 hasta ahora a no tener que 
elaborar un plan de igualdad, erradicación de la pobreza y fomento del empleo. ¿Por 
qué no lo ponen? Si realmente estamos en esos problemas, ¿por qué no lo ponemos? 
Ya le digo que cuando venga la modificación (si la hace), yo se la aprobaré, y me 
alegraré.  Y seguramente  rectificaré.  Pero  en el  Presupuesto  (que al  final  marca o 
establece las políticas de cada grupo) a día de hoy, no aparece nada. Entonces, me 
parece muy bien el Plan DUSI, ¡claro que me parece muy bien! Lo que no me parece 
bien son los proyectos que ustedes han elegido.

A mí me parece muy bien lo de la línea de autobús. Yo consensué una moción 
con el Sr. Granel; me senté con él, la hablé y la cerré la moción con el Sr. Granel.  
Hablo con él quien me explica perfectamente que también se incluye el tema de la 
UJI… ¡Claro que tengo que apoyarlo! ¡Eso claro que lo tengo que apoyar!

Me aparece oportuno, porque también aparece en el Presupuesto y usted lo ha 
hablado, y es algo de lo que también se habría podido debatir, que cuando se amplíen 
las  partidas  culturales,  deportivas,  etc.,  siempre  y  cuando  se  hayan  cubierto  las 
necesidades sociales… Me parece correcto.  Si  ustedes consideran que ya se han 
cubierto  las  necesidades sociales,  y  por  eso  tenemos que  apostar  por  hacer  dos 
festivales más, y subvencionarlos, yo estoy encantado, encantado de que se haga dos 
festivales. Lo que no entiendo (y se lo dije al Sr. Granel), y no le echo la culpa al Sr.  
Granel, porque él no hizo las declaraciones… ¡Pero mire sus declaraciones del año 
pasado!  “…  En  el  Capítulo  4  hemos  suprimido  algunas  de  las  subvenciones  
nominales,  en  aras  de  la  transparencia,  para  ir  progresivamente  introduciendo  la  
concurrencia competitiva, y regular las ayudas a través de unas bases elaboradas por  
los Técnicos, de manera que se amplíen las oportunidades para más colectivos, y que  
no sea el Concejal quien decida cuánto dinero y a quién se lo da en cada momento...”  
Y ahora ya han cambiado, y ahora ya han cambiado… ¿No podían haber puesto una 
partida en concurrencia competitiva, para que todo aquél que quiera traer un festival a 
Borriana pueda optar a ellas? ¡Ya se les ha olvidado! Ahora, como gobiernan ustedes, 
la situación ha cambiado de tal manera que borrón y cuenta nueva; vamos a hacer 
todo lo contrario de lo que decíamos… ¡Me encanta! Y se lo digo sinceramente, me 
encanta… Y ahí también tengo que felicitar al Sr. Granel, y se lo tengo que decir por 
una  simple  razón… Que  se  apueste  por  el  programa  deportivo  que  implantamos 
nosotros. Me gusta que siga invirtiendo dinero ahí. Y lo que más me gusta de todo es 
que ustedes, del Partido Socialista, hayan aceptado como un gran programa deportivo 
lo que ustedes criticaban. Y esto es positivo, positivo; y rectificar es de sabios. 

Con lo cual, si se puede porque al final no hay más necesidades sociales, me 
alegro de que se amplíe la partida destinada al Plan Pati; porque esto va a fomentar  
unos  valores  para  los  niños  que  nosotros  creíamos  en  ellos;  usted,  Sra.  Rius, 
concretamente usted, no.

Para finalizar mi intervención, mi voto se lo resumo: sin consenso no llegarán a 
ningún  sitio,  al  menos  con  nosotros.  Sin  poner  realmente  sobre  la  mesa  las 
necesidades reales sociales que le hace falta al pueblo, no tendrán nuestro apoyo; sin 
valorar propuestas como las que les hacemos, aunque sea en Ordenanzas, reducir la 
presión fiscal… Que esto es una política social que no es que sea buena, sino que 
gobernando  ustedes a  día  de hoy es  la  mejor.  Y la  ver  unas inversiones que no 
proyectan (según nuestro punto de vista)  ni  futuro ni  ilusión para el  pueblo, y que 
encima se olvidan de la emergencia social, de la creación de empleo, y actividad… Por 
todo esto, Sra. Rius, le digo que nosotros el Presupuesto no se lo vamos a apoyar.”

Sra. Alcaldesa: “Una puntualización, Sr. Fuster. Yo estoy de Diputada, y usted está de 
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asesor. Y podría estar mejor informado; porque el Presupuesto no se les hizo llegar a 
los grupos de la  oposición con mes y  medio  de antelación,  sino  exactamente  los 
mismos días que les dimos a ustedes, que no recuerdo ahora los que son, y diez 
minutos antes de que el Presidente de la Diputación los hiciera públicos en prensa. Sí 
que ha habido negociación, y sí que ha habido consenso en algunos puntos; llamando 
el Presidente de la Diputación al portavoz de mi grupo, y llamando el portavoz de mi  
grupo al Presidente de la Diputación. Y ese escrito que se presentó no se presentó 
con  tanta  antelación  ni  con  tantas  reuniones,  sino  que  fue  el  mismo  día  de  la 
aprobación de los Presupuestos.  En el escrito decíamos, entre otras cuestiones, que 
la  Diputación participaría  en el  Fondo de Cooperación para  ayudar un poco a los 
ayuntamientos,  y  donde  los  ayuntamientos  mayores  de  20.000  habitantes  no 
quedarían fuera de un montón de subvenciones, como había pasado este año. 

O sea, sí que ha habido una negociación, y el tiempo ha sido el mismo. Y por 
eso, en la Diputación acordamos abstenernos en ese Presupuesto. No votamos en 
contra, porque hubo una negociación por las dos partes, no lo olvidemos. Y el tiempo 
no ha sido nunca mes y medio, ha sido siempre esos días cuando hemos podido tener 
acceso  al  mismo…  Que  en  ese  mismo,  y  si  puede  le  pide  información  al  Sr. 
Presidente, cuando nos lo hizo llegar diez minutos antes el día de la rueda de prensa.”

Sr. Fuster: “Por alusiones, Sra. Alcaldesa. Podemos estar a lo que quiera. Pero usted, 
que  está  como  Diputada,  lo  que  debería  de  hacer  es  informarse  mejor,  debería 
informarse mejor. Yo he vivido parte de esas negociaciones. Un plan provincial no se 
cierra en tres días, Sra. Safont; un plan provincial no se cierra en tres días.

Y después tengo que decirle una cosa: cuando el que gobierna (y encima con 
mayoría  absoluta)  tiene  interés  de  consensuar,  es  el  que  llama  por  teléfono,  y 
consensúa. Aquí, ninguno de ustedes hasta el miércoles (martes a las 14.00 horas) 
para decirme que había un Presupuesto en el casillero, me ha llamado a mí para nada 
más.  Y  después  voy  a  decirle  más:  sentarse  con  la  oposición  para  que  haga 
propuestas, para que se obvien por completo, conforme se las planteamos nosotros al 
Sr. Navarro… Mire, Sra. Safont, si quiere ningunear, ningunee a otros, pero a nosotros 
no.”

Sra.  Safont:  “Estoy  perfectamente  informada  de  esas  negociaciones,  y  hay 
propuestas que hacían referencia al Presupuesto, y había otras propuestas, como por 
ejemplo, esa de no dejar fuera a los pueblos de más de 20.000 habitantes. O sea, 
había unas cuestiones que se habían presentado en un tiempo y en otro tiempo. Pero 
el escrito de enmienda del Presupuesto se presentó el mismo día. Y pregúnteselo al 
Sr. Presidente.”

Sra. Aguilera: “Sra. Rius, nosotros como grupo independiente que llevamos ya años 
en la oposición, tengo que decirle que para nosotros es muy triste que cuando se 
produce un cambio de criterio o de ideología en el gobierno, sigamos teniendo que 
hablar  de  lo  mismo.  Es  tremendamente  triste  que  no  podamos  aprobarle  el 
Presupuesto prácticamente por los mismos motivos, e incluso algunos más graves que 
otros, que hace años. Y yo lo siento en el alma.

Pero fíjese, primero,  que vuelvo a repetirle lo  mismo… Tanta rapidez, tanta 
rapidez, y presenta el Presupuesto fuera de plazo. Evidentemente yo no voy a entrar ni 
siquiera  a  valorarle  la  poca  participación,  porque creo  que  esto  es  ya  demasiado 
repetitivo,  y  ustedes  han  demostrado  no  solamente  con  los  grupos  políticos  (no 
solamente usted, sino todos sus compañeros) lo poco que nos tienen en cuenta. 
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Pero fíjese, pormenorizando en algunas partidas, que muestran para nosotros 
una  forma  de  gobernar  que  no  vamos  a  apoyarles  nunca,  es  algo  extraño.  Las 
gratificaciones  para  la  Policía  Local,  que  ustedes  ponen  63.000  €,  y  para 
administración  general  27.000  €  son  las  mismas  que  el  año  pasado.  Se  ve  que 
ustedes no deben aprender. Se ve que no aprenden o usted no se entera de lo que se 
gasta realmente. Porque fíjese, las de Policía Local se ampliaron a 134.000 €, y la de 
administración general  a 72.360 €.  A lo  mejor es lógico pensar que estas partidas 
están un poquito infradotadas desde un principio, ¿no, Sra. Rius? O es que si ponen la 
realidad de lo que se gastaron, ya no les cuadra el Presupuesto como es normal. 

En otros mantenimientos, edificios generales y colegios públicos, presupuestan 
ustedes 38.000 € menos que el año pasado, suplementos incluidos. Es decir, ¿creen 
que los edificios con un año más de antigüedad no se van a mantener? ¿O es que no 
piensan acudir cuando lo necesiten? Porque claro, con 38.000 € menos, explíqueme 
usted cómo van a hacerlo. Para electricidad de servicios generales, 10.000 € que la 
dotación inicial  del año pasado, pero es que tampoco llega, porque suplementaron 
250.000  €.  Si  ya  tiene  prevista  la  suplementación  para  2017,  evidentemente  no 
entendemos muy bien que usted hable de un presupuesto real.

Lo mismo ocurre con el combustible, 10.000 € menos para la Policía Local, y 
2.000 € menos para la Vía Pública. Desde luego, mucho confían ustedes en la bajada 
del petróleo. En la asistencia jurídica, ni vamos a entrar; porque, como siempre, ponen 
45.000 €, y luego los suplementos son continuos; una de tantas cosas que usted no 
paraba de criticar cuando estaba en la oposición. Gastos diversos, destaca el de la 
administración local, de 18.000 € que ponen ustedes, cuando en 2016 sabe que se 
gastaron 50.000 €. Las indemnizaciones a terceros, 60.000 €, mucho más adecuado 
desde luego eso sí que los 10.000 € que usted puso el año pasado, que es la única 
partida donde se ha dado cuenta (entre muchas) de que se gastó 60.000 €, y este año 
sí que los ha puesto. 

190.000 € para la Junta Local Fallera… Sra. Rius, me gustaría saber sobre 
todo  para  cuándo  van a  hacer  la  transferencia  –  absorción  con  la  Federación  de 
Fallas.  Porque ustedes siempre defienden los suplementos en Junta  Local  Fallera 
durante el año por los gastos anteriores que había habido y no sé qué. Ahora resulta 
que  si  con  estos  190.000  €,  ¿cree  usted  que  ya  no  va  a  haber  suplementación 
ninguna? Porque el año pasado dijo lo mismo, y al final se ha tenido que suplementar.

El Fondo de Imprevistos es más fondo que nunca; 93.496,59 €, una cantidad 
muy exacta para ser imprevista, y multiplica por cuatro la dotación de 2016. Si nos lo  
explica, a lo mejor lo entenderemos. El convenio de gestión y recaudación de multas, 
lo rebajan ustedes a 80.000 €,  cuando en 2016 era de 120.000 €. Quizás prevén 
menos multas, no lo sabemos, o una remunicipalización del servicio; que además era 
una de las cosas que usted y yo desde la oposición reivindicábamos siempre, y usted 
llevamos ya dos presupuestos, y todavía no hemos visto esa remunicipalización del 
servicio. Más sorprendente es esa rebaja, cuando por otra parte dotan con 75.000 € el 
contrato de enganche de grúa, con 75.000 €, es decir 15.000 € más que en 2016.

Las partidas de mantenimiento de semáforos, alarmas, y aplicaciones aumenta 
en  más  de  20.000  €.  Pues  esas  cosas  se  ve  que  usted  piensa  que  sí  que  se 
estropean, y los edificios no. Y casi 9.000 € menos para la impresión del Boletín de 
Información Municipal  (BIM) y del  fallero.  Entendemos que a lo  mejor será porque 
evidentemente  no  salen  los  doce  números,  y  no  se  ha  publicado  (en  el  mes  de 
diciembre en el que estamos ya) los suplementos, porque deberían haberse publicado 
dos; a no ser que en el BIM de este mes lleguen los dos suplementos juntos, porque si 
no no lo hemos visto.
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Por otra parte, 1 € para el Museu de la Taronja; esto nos hace pensar (como ya 
hemos dicho) que este año evidentemente tampoco lo vamos a ver. Partidas de 8.000 
€ para  actuaciones que sólo  contentan a  socios de gobierno.  Pero  vemos partida 
alguna por ejemplo para el convenio con la UNED, que el año pasado se dotó con 
9.763 €. Sí aparecen (como cada año) los 60.000 € para el Consorcio paisajístico del 
Mijares; pero este grupo (que lleva dos años pidiendo las cuentas y a qué se destina 
ese dinero) aún no las hemos visto. Debe ser esa transparencia que ustedes se pegan 
en el pecho, pero que a nosotros no nos llega nunca. Las cuentas del Consorcio del 
Mijares aún no las hemos visto.

Inversiones, las de siempre: el ecoparque, el campo de fútbol, la obligatoria y 
urgente (la construcción de nichos), que han estado a punto de generar realmente un 
serio  problema,  y  la  del  Plan  DUSI  principalmente.  Ponen  para  viales  40.000  €, 
aunque en 2016 fue 100.000 € suplementados a 130.000 € más; con unos viales en 
los que no entendemos dónde se han gastado el dinero, porque los viales dan pena. 
Usted dígame si es que es una falta de trabajo, o es que ponen el dinero, y luego no 
se lo gastan, que también lo veríamos. 

No vemos la partida para la adecuación del mercado, otra partida que a 30 de 
septiembre no se había dispuesto nada, y el año pasado sí que había 18.000 €. ¡Debe 
ser que no se necesita nada! Y como siempre, las promesas totalmente incumplidas, 
su medida estrella de la renta ciudadana no la vemos por ningún lado. Y le prometo 
que de verdad la hemos buscado con cariño, pero la renta ciudadana del tripartito no 
la hemos visto por ningún sitio. Por lo tanto, en lo que a gastos se refiere, se prevén 
muchas modificaciones, pero para nosotros (como siempre) el Presupuesto cuadrado 
a martillazos.

En  lo  referente  a  ingresos… En  el  Impuesto  del  Valor  de  los  Terrenos de 
Naturaleza Urbana, no nos hemos dado cuenta, pero entendemos que si han previsto 
la sentencia que anula muchos cobros, si el valor de venta es inferior al de la compra. 
Entendemos para nosotros que no lo han tenido en cuenta. Aumentan las tasas del 
uso de instalaciones deportivas y de servicios culturales; la ocupación de vía pública 
por terrazas aumenta la recaudación en 35.000 €… O tienen mucha confianza en el 
aumento de peticiones, o el sablazo que van a pegar es de órdago, como les dijimos.

La tasa del mercado aumenta a 70.000 €, que ya entendemos que será debido 
al Mercat de la Mar; porque no entendemos por qué sólo 70.000 €, porque el informe 
de  valoración era  muy superior.  Entendemos que como  tampoco  va  a  ser  el  año 
completo, a lo mejor sólo ha puesto 70.000 €.

Ustedes, que eran salvadores de personas, y que adecuarían la presión fiscal a 
la capacidad económica de los ciudadanos y todas esas lindezas; como ya le han 
recordado,  resulta  que  aumentan  la  tasa  de  recargo  de  apremio  de  190.000  €  a 
250.000 €. Es algo que de verdad no entendemos. 

El remate es el arrendamiento de terrenos del Arenal, que ustedes ponen 1 €; 
hasta ahí llega la incompetencia o la rendición absoluta, porque ya no lo sabemos. Y 
433.000 € más de préstamo (como les dijimos ya en su momento) para una actuación 
que será un parche, que nos va a generar muchísimos problemas. 

En definitiva, para nosotros es un Presupuesto para salir del paso, no creíble ni 
aplicable;  como además se  va a  demostrar  con las  modificaciones;  y  hecho  para 
contentar  a  este  equipo de gobierno,  y  no  para  satisfacer  las necesidades de los 
ciudadanos. Incumplen continuamente sus promesas y exigencias de cuando estaban 
en la oposición. La partida del Arenal Sound sigue sin aparecer; no solamente eso, 
sino que a fecha de hoy todavía no sabemos ni lo que nos ha costado la edición del  
año pasado. Y hoy lo aprobarán, se habrán quitado un peso de encima, cumpliendo un 
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trámite. Para nosotros es un presupuesto que no resuelve los problemas en Borriana, 
un presupuesto sin alma, un presupuesto gris, inodoro e insípido, más pensado desde 
luego en el reparto de las cartas de la baraja para cada uno de los componentes del 
tripartito que en la resolución de los problemas de la ciudad. Con lo cual, no cuente 
con nuestro apoyo, porque no lo va a tener.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sra. Rius, nosotros no vamos a apoyar el Presupuesto, porque 
usted tampoco nos ha tenido en cuenta para confeccionarlo. Nos dio el presupuesto 
desde luego fuera de plazo, con poco tiempo para revisarlo y para aportar ideas; y 
simplemente en vez de convocar una reunión o pedir nuestra opinión dijo que la puerta 
de su despacho estaba abierta, y que a partir de las 10:00 horas estaría usted allí. En 
fin, no creo que eso sea participar o hacer partícipes a todos los grupos políticos en los 
Presupuestos. 

Usted, que venía a salvar personas en su famoso Acord per Borriana habla de 
unos impuestos justos y proporcionados; y desde luego lo que son los impuestos, el 
IBI es el  mismo,  las tasas han subido. Pero además, ha subido en 250.000 € el 
recargo de apremio…Vamos, tiene presupuestados 250.000 €; lo cual quiere decir que 
usted piensa que la gente se va a retrasar. Y en 80.000  € tiene usted presupuestado 
los intereses de demora. ¿Eso es ajustar a la gente y cobrarles recargos y demás? 
Porque yo creo que la gente que no paga a tiempo no es porque no quiere, sino 
porque no puede; por lo menos en su mayoría. Pero bueno, aquí va a pasar como con 
la  Xarxa Llibres: que al final los más necesitados son los que no la han cobrado. Y 
bueno,  la  Xarxa  Llibres   que  supongo  que  este  año  no  está…  ¿Ya  la  hemos 
eliminado? Ya solamente con que exista un año, para la Conselleria es suficiente… En 
fin…

No veo tampoco la famosa renta garantizada de ciudadanía… Que  usted dice 
que de dónde sale; y yo le digo que se lea usted el Acord per Borriana que usted firmó 
en su momento (o firmaron ustedes tres, los del tripartito) y resulta que ahora está 
archivadito en un cajón, y no sirve para nada. Pues sí, mírelo… Estaba preguntándolo 
usted, cuando lo ha dicho la Sra. Aguilera o el Sr. Fuster… Pues sí, léalo, porque yo lo 
he leído; si quiere, como lo tengo aquí, se lo dejo.

Lo que sí  que he visto es que de las partidas de Servicios Sociales no se 
incrementa  ninguna;  todas  se  mantienen  exactamente  igual.  Yo  supongo  que  es 
porque se habrá reducido la pobreza en Borriana, y la gente debe ir y bastante más 
sobrada y viviendo mucho más holgadamente; porque desde luego, aquí es lo mismo.

Y en empleo también, porque se reduce 10.000  € esa partida. Pero claro, si 
tenemos en cuenta lo que se hizo el año pasado, que fue nada, y simplemente se ha 
hecho ahora a última hora y a la carrera, y encima se ha perdido el taller de empleo 
que se ha presupuestado… Pues bueno, yo creo que nos sobra dinero también este 
año. Para lo que hacemos… Pues ya nos vale. 

Lo que sí que veo que se ha incrementado (por supuesto) es para fiestas. En 
fiestas, nos lo vamos a pasar muy bien, porque tenemos dos festivales, que además 
creo que están adjudicados a dedo; porque ya pone hasta lo que es… O casi a dedo. 
Y luego, la partida de la Junta Local Fallera, que bueno, el año pasado se incrementó 
en 37.000 € con la excusa de que había que pagar los vestidos de fallera… Yo creo 
que este año se habrán pagado ya los de la presentación de este último mes… Pues 
bueno, yo creo que ya se habrán pagado. Es algo que nos gustaría que nos dijera;  
porque ustedes incrementan en 37.000 € el año pasado para pagarlos, y dijeron que 
este año los iban a pagar. Entonces, nos gustaría que nos aclarara que ya se han 
pagado este año también. 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

Y bueno, hay partidas de gastos que a mí me llaman la atención; como un 40% 
de  incremento  en  la  partida  de  Estudios  y  trabajos  técnicos,  una  eliminación  de 
100.000 € que había en infraestructuras públicas (o sea, en parques y jardines); que 
además si  se da una vuelta por Borriana, yo creo que los 100.000 € iban a ir  de 
maravilla,  porque  están  bastante  desastrosos  los  jardines  de  Borriana.  Y  otra  de 
20.000 € de la zona del Arenal, que creo que el Arenal también necesitaría un buen 
empuje, y esos 20.000 € de inversión también vendrían muy bien. Pero claro, usted ha 
creado un Presupuesto que es más bien de gasto que de inversión. 

Veo  también  partidas  para  crear  el  Museo  Fallero,  acondicionar  el  refugio 
antiaéreo;  pero  no  veo  ninguna  partida  para  el  mantenimiento  de  ello.  O  es  que 
esperan ustedes crearlos a final de año, y entonces no  abrirlos ya hasta el año que 
viene; o no veo la partida de mantenimiento. Lo lógico y normal es que si  piensan 
abrirlos, creen una partida para su mantenimiento. Pero bueno…

Y luego ya lo de la Guardería, seguimos con los 37.500 € para financiar a una 
empresa privada; que además está ejerciendo su actividad en un edificio público, y 
que ustedes quieren enmascarar como escuela infantil pública. Y he visto también que 
ya parece que van a liquidar ustedes el patronato; porque veo por aquí 40.000 €, que 
supongo que serán para liquidar el patronato. Porque vamos, es verdad, tienen razón; 
esta partida la apruebo, a ver si ya terminamos y vamos cerrando etapas.

En fin, yo de verdad creo que esto no es un Presupuesto de futuro; esto es un 
presupuesto de gasto, sencilla y llanamente. Siento muchísimo que no se invierta más, 
se ajusten los gastos… ¡Que a todos nos gusta ir de fiesta! Yo creo de verdad que eso 
es algo que nos gusta a todos; pero creo que hay prioridades y (como yo digo) los 
recursos son limitados. Y con unos recursos limitados, el invertir en el pueblo quiere 
decir que repercute después esas inversiones en empleo, y repercute en muchas otras 
cosas. En cambio, el gasto se queda en eso, en gasto.”

Sr. Del  Moral:  “Aunque sea un punto de presentación del  Presupuesto, empezaré 
respondiendo a algunas alusiones que han hecho los portavoces del resto de partidos 
políticos que están en la oposición. Estamos todo el rato hablando de participación, 
participación, participación y participación; tanto en la intervención del Sr. Safont como 
en la del Sr. Fuster, y de la Sra. Aguilera y de la Sra. Sanchis se está hablando todo el 
rato de participación. ¡Y qué mejor que hablarlo en el punto del Presupuesto municipal! 
Ya que creo (que alguien me corrija, ya que aquí hay gente que lleva muchos más 
años que yo siendo concejal) que son los presupuestos municipales que han contado 
con mayor participación ciudadana; se lo crean ustedes o no, los resultados están ahí. 
Y no sólo lo decimos nosotros desde el equipo de gobierno, que evidentemente somos 
los precursores de este proyecto, y no tendría toda la solidez esta afirmación. Lo dice 
la  Generalitat,  cuando  nos  da  una  subvención  por  el  proyecto  de  Presupuesto 
municipal,  de los presupuestos participativos de este  año 2016.  E incluso Europa, 
cuando cree que Borriana merece tener los Fondos DUSI (que son 5.000.000 €) está 
valorando la participación ciudadana que está dentro de ese proyecto. Y dentro de ese 
proyecto, se valora con una puntuación muy elevada las tecnologías de la información 
(TIC) y la participación y la transparencia del municipio. Y ahí tenemos que adjuntar 
evidentemente los proyectos y los procesos de participación ciudadana,  que si  los 
hubiéramos tenido que presentar en el año 2014, no habríamos podido implementarlos 
porque  ni  se  había  convocado  el  Consejo  Social  para  que  participase  en  los 
presupuestos municipales, ni se habían creado proyectos paralelos de participación 
ciudadana. Por lo tanto, no sé qué les habríamos puesto a Europa en el proyecto, 
cuando nos hablaran de participación. 
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Por barajar unos datos, el proceso de participación ha estado abierto durante 
seis meses (que es la mitad del año.- mayo, julio y octubre). Durante esos meses la 
ciudadanía  ha  podido  hacer  propuestas.  En  una  primera  fase,  más  de  5.000 
propuestas a nuestro Presupuesto;  más de 5.000  propuestas para una población 
como la nuestra son muchas… En una segunda fase (en julio) han podido votar, y se 
recogieron en torno a 3.600 votos dentro de esos presupuestos participativos… Esa 
participación  no  me  la  invento;  esa  participación  nace,  y  desde  aquí  mando  el 
agradecimiento de todo el equipo de gobierno a todas las asociaciones, colectivos, y 
vecinos  y  vecinas  que  se  han  movilizado  para  participar  dentro  de  esos 
presupuestos… Y estamos hablando de una participación transversal; desde sectores 
del  comercio,  sectores  vecinales,  sectores  del  ámbito  de  fiestas…  Nadie  se  ha 
quedado  fuera  de estos presupuestos municipales.  Y en una  tercera  fase,  hemos 
recogido cerca de 7.000 votos. 7.000 votos es una cifra considerable, si tenemos en 
cuenta  que  la  ciudadanía  en  estos  presupuestos  municipales  se  ha  tenido  que 
movilizar en tres ocasiones, con la carga de trabajo y de tiempo que supone recoger 
firmas o avalar un proyecto durante tres fases en todo el año. Queremos agradecerles 
evidentemente  la  participación  que  han  tenido;  porque  creemos  que  son  los 
presupuestos municipales que más participación han tenido en Borriana.

Y no sólo se ha participado con el proyecto que hemos visto todos en la calle, 
que han estado las más de 19 urnas por  todo el  municipio,  y  las asociaciones y 
colectivos recogiendo firmas; sino que también se puso en marcha el Consejo Social. 
Que el Sr. Fuster evidentemente apoyaba, como creo que toda la oposición quería que 
el Consejo Social saliera adelante. Y creamos cinco… Sí, sí, se creó, lo creó el Partido 
Popular en 2013, lo que pasa es que nunca lo convocó. Aparte de su constitución, 
durante  dos  años  no  se  hizo  ninguna  reunión.  Es  una  pena,  porque  habríamos 
adelantado muchísimo. 

Se crearon durante este año 2016 las seis comisiones de trabajo, en las que se 
dividieron todas las áreas del Ayuntamiento. Y en esas seis comisiones de trabajo nos 
reunimos durante dos meses (durante todo el mes de julio y el de octubre). Durante 
esos meses el equipo de gobierno se reunió con todos los colectivos (que son en torno 
a 25) que están dentro del Consejo Social, para recoger todas las propuestas y en un 
acta (en el mes de julio) se recogieron todas las propuestas. Y después, en el mes de 
octubre  se  dio  respuesta  a  todas,  a  todas  las  propuestas,  todas  las  que 
considerábamos  que  iban  a  entrar  y  las  que  no.  No  podían  entrar  porque  en  el 
Presupuesto el equipo de gobierno creía que no tenían cabida. Y se dio respuesta a 
todas  y  cada  una  de  ellas.  Por  tanto,  no  es  una  participación  banal,  en  la  que 
simplemente vamos a vernos y a simplemente convocar asambleas, sino que en las 
actas está el compromiso del equipo de gobierno por todas esas propuestas que se 
han hecho desde los colectivos.

Y así es como vemos desde el equipo de gobierno el Presupuesto municipal. Y 
evidentemente, todas las piezas (la mayoría de piezas del puzle) de este Presupuesto 
lo ha puesto la ciudadanía, las vecinas y vecinos. Por tanto, me extraña que estén 
hablando  continuamente  de  participación.  La  ciudadanía  ha  participado,  cosa  que 
antes no podía hacer. Y eso es algo tangible y evidente. No sólo la ciudadanía ha 
participado en un proceso (que puede ser mejor o peor) sino que ha sido el octavo 
municipio  de todo el  País Valencià en  recibir  una subvención de los más de 105 
municipios  que  se  presentaron.  Y  esa  subvención  se  recibe  porque  nosotros 
presentamos nuestro proyecto de participación ciudadana, y quedamos octavos de 
toda la Comunitat Valenciana. Por tanto, creo que no sólo nosotros creemos que está 
funcionando y que se está participando; aunque podemos mejorar muchísimo más los 
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presupuestos participativos, ya que llevamos dos años y año tras año se va mejorando 
mucho.

Creo que… Y lo vuelvo a repetir, porque esto lo hablamos en todos los plenos 
en los que sale la participación, la oposición tiene los espacios (y los marca la ley) 
para participar. Están las comisiones informativas, están las juntas de portavoces, y 
están los plenos municipales. Aparte del contacto que luego se tenga con el equipo de 
gobierno, se tiene legalmente todos esas instancias para poder participar. Sólo hay 
que hacer uso de ellas. De hecho, en los proyectos que desde mi concejalía hemos 
impulsado, se ha pedido colaboración; y prácticamente todas las propuestas que se ha 
recogido de la oposición, se han asumido; por una parte los plenos participativos, y por 
otra en el Código de Buen Gobierno y Ético, que ahora está en Servicios Técnicos. 
Pero todas las propuestas que hizo el Partido Popular (en este caso), el 99% de las 
propuestas, se han asumido; porque creemos que van a mejorar ese Código de Buen 
Gobierno y Ético, y que es positivo. 

Yo no sé, Sr. Fuster, si todas esas ideas le vienen ahora, o cuando estaba en el 
equipo de gobierno no las tenía, o no las quería poner en práctica. Porque podrían 
haberlo hecho ustedes, ya que llevaba (en su caso) cuatro años como Concejal de 
Hacienda, como para poder haber abierto los presupuestos municipales, y convocar el 
Consejo Social para tratarlos.

Respondiendo  a  un  tema que es  recurrente  (más o  menos el  año  pasado 
también volvió a salir el tema del salario), nosotros en Podemos tenemos un código 
ético (como supongo que cada partido tendrá el suyo, o eso espero). En ese código 
ético lo que se regula es: por una parte, los techos salariales, que es tres veces el  
salario mínimo interprofesional neto…Ese es el código ético que tenemos en nuestro 
partido.  Y  concejales,  senadores  y  diputados  tienen  esa  misma  restricción.  Pero 
vamos, los datos se pueden comprobar en la página de podemos.info, donde ahí están 
todos los senadores, diputados, y se pueden descargar las nóminas. Y en las nóminas, 
se puede ver cómo nosotros no estamos incumpliendo absolutamente nada. Es todo 
público, está en la web. Y si no es así, en el siguiente Pleno me lleva la contraria, y sin 
ningún problema yo le diré que no tiene razón en ese punto. 

Y por otra parte, regula lo de las legislaturas máximas. Nosotros podemos estar 
un máximo de dos legislaturas. No creemos que se deba hacer negocio de la política y 
estar toda una vida, como hemos visto en muchos casos. Y creemos que esas las 
exigencias que tiene nuestro código ético, y que cumplimos, evidentemente. Insisto en 
que este era un punto del Presupuesto Municipal, pero tengo que contestar; porque si 
no después me dicen que no contesto.

Volviendo al tema, la Sra. Aguilera, también ha hablado de la participación, y de 
que era un tema repetitivo y que no iba a hacer más con este tema. Todas las veces 
que he pedido propuestas, su partido no ha hecho ninguna. Se lo recuerdo. El Partido 
Popular sí que ha hecho. Ustedes, desde CIBUR, no han hecho ninguna propuesta 
cuando se las hemos pedido. Y no me vale que me diga que no sirven para nada las 
propuestas que hacen,  ya que le  estoy diciendo que el  Partido  Popular  ha hecho 
propuestas  en  el  Código  de  Buen  Gobierno  y  Ético  y  en  el  Reglamento  de 
Participación Ciudadana;  y  en ambos se han visto reflejadas todas las propuestas 
llevadas a cabo, porque creíamos que podían mejorar ese proyecto.

La  cuenta  del  Consorcio  del  Mijares…  Sra.  Aguilera,  soy  el  Concejal  de 
Transparencia,  y  dice  que  lleva  dos  años  pidiéndolo,  y  es  la  primera  noticia  que 
tengo…. No, porque usted no me ha dirigido ni verbalmente ni por escrito… Ahora iré a 
buscarlo, evidentemente… No evidentemente no voy a ir a buscarlo, porque usted no 
se ha dirigido a mí ni verbalmente ni por escrito, para que yo le facilite las cuentas del  

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

Consorcio del Mijares...”

Sra. Alcaldesa:  “Por favor, Sra. Aguilera, sí que quiero puntualizarle una cosa. Ayer 
fue la reunión del Consejo del Consorcio del Mijares, y se aprobó el presupuesto. Si 
quiere se lo facilitaré mañana. Pero es de ayer.”

Sr. Del Moral:  “Y bueno, volviendo al Presupuesto Municipal, simplemente habiendo 
hecho un repaso de cómo hemos gestado este Presupuesto desde la participación, 
evidentemente  suscribo todas las especificaciones y el  desglose que ha hecho mi 
compañera la Sra. Rius, que es la Concejala de Hacienda, y es la que suscribe la 
palabra de todo el equipo de gobierno.”

Sr. Granel:  “La verdad es que a mí sí que me gustaría hoy hablar de futuro; porque 
creo  que  es  importante  en  un  plenario  como  el  de  hoy,  en  el  que  hablamos del 
Presupuesto, hacer un plenario en el que estamos hablando de un Presupuesto en el 
que  es  la  primera  vez  que  se  traen  unos  fondos  europeos  a  Borriana.  Estamos 
hablando de 5.000.000 € que vendrá a Borriana, para unos proyectos (como decía el 
Sr. Fuster)… No sé si se refería a los proyectos que estamos eligiendo este año, o a 
los proyectos en conjunto; unos proyectos que han sido los que han conseguido en 
gran medida que nos den esos 5.000.000 € a Borriana. Porque son proyectos que sí 
que hacen de Borriana una Borriana con futuro y una Borriana más europea.

Como había  dicho  la  Concejal  de  Hacienda,  en el  Presupuesto  se  reflejan 
algunas de las inversiones que la ciudadanía podrá ver ya a partir de este año, otras 
que vendrán cuando se lleve a término la estrategia DUSI. Pero sí que es cierto que se 
hará inversiones que la gente ya podrá empezar a ver, como el inicio del carril bici en 
la Carretera del Grao… Estamos hablando de crear un anillo de carril  bici en toda 
Borriana. Yo creo que estamos hablando de cosas importantes, como también volver a 
mejorar la zona verde del Arenal, o la adquisición de un programario informático para 
todo el Ayuntamiento, el acondicionamiento de la zona de acampada del Arenal, o la 
puesta en valor (como se había dicho) del refugio antiaéreo de Borriana…Que con 
50.000  €  no  tendremos bastante  para  hacer  el  refugio  antiaéreo,  y  sabemos que 
tendrá que haber más dinero; porque la gente que realmente conoce ese proyecto 
sabe que es un proyecto en el que se ha de poner mucha más inversión para poder  
hacerlo visitable.

 Apostar  por  las  energías  renovables  en  las  instalaciones  deportivas,  que 
también creo que es importante, y que son unas instalaciones que más energía gastan 
por su utilización;  y sobre todo apostar también por el  transporte urbano como se 
quiere  apostar.  Y además inversiones  necesarias  de las  que  digo  yo  que  no  son 
vistosas,  pero  que se  han de hacer;  como lo  que ha señalado todo el  mundo,  la 
construcción de  los nichos del  cementerio,  la  pavimentación de  viales,  el  plan de 
accesibilidad, que queremos seguir con él, la mejora de equipos en el gimnasio de la 
Piscina, adquisición de un camión elevador, porque ahora mismo el Ayuntamiento no 
lo tiene. 

O sobre todo, y ya ha salido el tema, el tema de la A-30 y A-31, que sí que es 
cierto que yo creo que los vecinos se merecen ya que puedan hacer sus obras en sus 
terrenos,  y  que  no  tengan  otro  problema.  Y  junto  a  eso  (como  había  dicho  mi 
compañero), los presupuestos participativos, la mejora del casco urbano y comercial, 
que yo creo que también mejorará la imagen de Borriana, tal como estaban diciendo 
antes. El museo fallero, la mejora del equipamiento de la biblioteca, que también es 
muy importante  para  engrandecer  ese lugar  de cultura  de  Borriana.  Y sobre  todo 
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también el nuevo local social del Puerto. Y eso que yo creo que estamos hablando de 
que veníamos de años (y supuestamente es porque venían de encarar una situación 
de deuda importante) en los que no había inversión municipal. Yo creo que en eso sí 
que se ha dado un paso; está claro que se ha trabajado en esa reducción de la deuda. 
Y como se ha dicho, se reducirá la deuda (o eso esperamos) creo que en un 30%, y yo 
pienso que también es muy importante. 

Al igual que estaban hablando antes de que el Presupuesto no tiene carácter 
social ni de empleo… Yo creo que tendrían que mirarlo; y tendrían que analizarlo un 
poco, después de lo que hemos dicho de esos 125.000 € de los que se dotará a través 
de las trabajadoras de un mayor servicio… Que se estaba dando, pero no se estaba 
dando como corresponde; porque es ahora el momento en el que se ha regularizado. 
Pero yo creo que también es importante volver a apostar por los 400.000 € de ayudas 
de emergencia,  que nadie  los ha  nombrado,  pero  que siguen estando  ahí;  y  una 
retahíla  de  partidas  que  van  todas  dirigidas  al  carácter  social.  Hablamos  de 
subvenciones a entidades sociales, el convenio de la red Isonomía, el convenio con 
Cáritas,  el  convenio  con  la  Cruz  Roja,  la  casa  acogida,  el  comedor  social,  las 
subvenciones a oenegés, el convenio con el Colegio de Abogados, el servio de Menjar  
a casa, las escuelas de verano… Todo eso sube más de 100.000 €. Es decir, que aquí 
no estamos tirando el dinero, y despilfarrándolo, sino que realmente yo creo que sí que 
se está haciendo una contención en el gasto, y sobre todo está dirigido al gasto social. 
Estamos hablando de más de medio millón de euros (dicho así fácilmente) de gastos 
sociales. Y yo creo que esto es importante, y que la gente debe saberlo.

Y junto con eso, yo creo que también es importante el empleo. Antes se ha 
dicho que hemos perdido un taller de empleo. De todos los que lo han pedido, sólo 
siete son los que lo han conseguido. Y habríamos de preguntarnos por qué no lo 
hemos conseguido… Una de las cosas es que ¿ustedes sabían que Borriana ha sido 
una de las ciudades con menos puntuación de experiencia en talleres de empleo, 
porque resulta que no los pedían? Es que eso es muy triste. No lo pedían porque la 
situación no lo requeriría, o no estaría, pero no se pedía. Y ahí teníamos la mínima 
puntuación.  El  Ayuntamiento  de  Borriana,  con  34.000  habitantes,  teníamos  la 
puntuación mínima, y por eso mismo no nos lo han concedido. Y eso es lo que se ha 
de saber. 

Y por eso mismo, a partir  de ahí,  es difícil  trabajar por el  empleo; pero los 
números  están  ahí.  Y  realmente,  sacar  becas  de  violencia  de  género,  becas  de 
turismo, becas en diversidad funcional… Eso se va a sacar ahora… Es decir, está el 
consorcio de gestión del Pacto por el Empleo, al que se destina 30.000 €, el convenio 
con la FUE (6.000 €), un plan municipal de empleo del 70%, y un taller de empleo con 
62 %. Se va a iniciar el  EMPCORP, el  OPEA, el  Salario Joven en el  100% de la 
Generalitat. Quiero decir, que todas estas cosas no nos las inventamos; que están ahí. 
No planteemos a la gente que aquí no se está haciendo nada. Yo entiendo que es la 
labor de la oposición hacer ver que lo hacemos mal; y yo creo que también es labor 
del equipo de gobierno explicar cómo se está haciendo las cosas. Y yo creo que es 
importante;  porque  cifra  arriba  o  cifra  abajo,  estamos  hablando  de  180.000  €  en 
empleo. Entonces, tampoco son cuatro perras; cuando la Diputación este año pasado 
(y espero que no vuelva a pasar) quitó 500.000 € de empleo. Es decir, hemos de mirar 
las cosas.

Y después a mí sí que me gustaría decir, hablando de futuro, que como he 
dicho, es un Presupuesto en el que por primera vez está la estrategia DUSI de los 
fondos europeos.  Habrá  unos proyectos,  pero  quedan muchos por  llegar.  Y hasta 
2022, y venga quien venga, y es un trabajo que ha hecho el equipo de gobierno, y que 
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no todos los que estamos en esta corporación ahora mismo confiábamos… Estamos 
hablando de la mejora del entorno de la ermita de Sant Blai, la conexión con carril bici 
a la estación de tren, y la adecuación del aparcamiento y accesos a la estación de 
tren,  la  rehabilitación  de  la  cubierta  del  mercado,  la  rehabilitación  de  la  Casa  de 
Cultura,  la  regeneración urbana  del  casco  histórico  y  su  patrimonial,  regeneración 
ambiental del Clot, la mejora y ampliación de parques y zonas verdes, la regeneración 
urbana del barrio de La Bosca.

Como había dicho el Sr. Fuster, el fomento de la ocupación y la igualdad; pero 
también está  la  relocalización y concentración de Servicios Sociales en el  antiguo 
ambulatorio… Que estamos hablando de muchos proyectos, que están plasmados en 
un documento, y que hasta 2022 Borriana está segura (o por lo menos debería estarlo) 
de que todos los gobiernos que vengan estarán ahí. Es que estamos hablando de 
cosas muy grandes, y la gente no se está dando cuenta…

Quiero  decir  que  al  final  yo  creo  que  también  tendríamos  que  tener  esa 
conciencia. Y sobre todo… Y no me refiero sólo a la Concejal de Hacienda, sino que lo 
ha dicho el Sr. Fuster, que estamos cumpliendo, que estamos reduciendo la deuda, 
que vamos a acabar el año (si las cosas las hacemos bien) con un 30% de deuda. 
Que es que es cierto que nosotros aquí no hemos tenido que afrontar esos pagos de 
facturas pendientes y demás, porque ese trabajo (convendrán conmigo) que se está 
haciendo bien. Pero yo creo que tendríamos que poner en valor un Presupuesto que 
será para mejor o peor… En eso estamos de acuerdo… Porque yo creo que sí que se 
tendría que abrir esa vía de participación. Yo estoy convencido de que se abrirá. Pero 
también estoy convencido de que no es tan malo como ustedes  han pintado este 
Presupuesto.

Yo creo que es importante… Como ha dicho antes el Sr. Fuster, que se ha 
podido dar más dinero al Plan PATI. Pues yo creo que es uno de los programas más 
importantes, ya no sólo deportivo sino social. Porque de lo que más contento estoy es 
de que estamos hablando de colegios (que todos sabremos cuáles son) con menos 
recursos, que son los colegios donde más aportación de niños estamos teniendo en el 
deporte. Y de eso deberían estar orgullosos. Y por eso mismo yo creo que deberían de 
torcer y de dar una confianza a este Presupuesto, que yo creo que puede ser positivo 
para este año que viene.”

Sra. Rius:  “Poco de tiempo, Sra. Sanchis, son dos días, que es lo que siempre hemos 
tenido en este Ayuntamiento para mirar un tocho de Presupuesto, que es el expediente de 
los Presupuestos. Diez días no son pocos días, son suficientes. Pero dos días es lo que 
siempre hemos tenido en este Ayuntamiento. Y ahora se quejan de que les hemos dado el  
Presupuesto con diez días de antelación.

Dice que en los Servicios Sociales no se incrementa ninguna partida. Yo no sé si  
es que no se lo ha mirado;  pero se incrementan  en más de 220.000 € los Servicios  
Sociales. Partidas de mantenimientos de Servicios Sociales, el convenio con la Cruz Roja 
(que no estaba en el Presupuesto pasado). Se ha puesto en el presupuesto inicial tres 
tipos de becas, y unas van dirigidas a personas con discapacidad y personas víctimas de 
violencia  de  género,  subvenciones  para  familias  de  acogida  (esa  partida  también  es 
nueva), la de gasto social también es nueva. Los programas de empleo para personas en 
paro creemos que también son gasto social; los 125.000 € que ha explicado antes el Sr. 
Gual  también es mejorar  la atención del  área de Servicios Sociales, la renovación del 
mobiliario que nos hace falta (porque está destrozado) también es mejora de los Servicios 
Sociales. Por tanto, que diga que no se ha mejorado nada en Servicios Sociales, pues más 
de 220.000 €.Y también ha dicho que el empleo se reduce en 10.000 €. Yo no sé si es que 
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no ha visto  las  dos  partidas,  porque hay  dos  partidas.  Y realmente se incrementa en 
54.000 € las partidas de empleo. 

A mí también me sabe mal poner ese dinero en la Guardería; no se crea que no, 
que me ha costado ponerlo. Pero hay que ponerlo, hay que disolver el patronato. Por una 
parte, tenemos que cumplir con el contrato, y tenemos que poner los 37.500 € para cumplir 
el contrato. Que ya le digo yo que no será así, porque la matrícula no será la mínima. Pero 
los 42.000 € tenemos que ponerlos para liquidar el patronato; porque se deben sueldos del  
año 2013, sueldos de este año 2016, se debe Seguridad Social, se debe IRPF, se debe a 
proveedores, se debe una serie de deudas. Y encima, se va a agravar todo este problema, 
cuando el  año pasado (en agosto del  año pasado) la Sra. Montagut y la Sra. Aguilera 
salieron en prensa asegurando que la Guardería el curso pasado no abría. Entonces, la 
gente que tenía matriculados a los niños, canceló la matrícula, se fue de allí, y la matrícula 
cayó, ¿vale? Entonces, no se ha podido soportar el gasto que supone la Guardería. Y 
ahora tenemos que pagar todas esas nóminas desde el mes de marzo hasta el de junio,  
que se deben, además de todo lo demás que se debía. Por tanto, hemos puesto 42.000 €.

Las partidas de fiestas no las hemos incrementado; yo no sé si es que usted no lo  
ha  visto.  Las  partidas  de  fiestas,  normalmente  la  Junta  Local  Fallera  (que es  la  más 
llamativa) en los últimos cinco años, han tenido una media de gasto de 232.000 €. En el 
año 2014 gastaron 190.000 €,  en  2015 210.000 €.  Y ahora  lo  que hemos  puesto es 
190.000 €. Pero lo hemos presupuestado bien inicialmente; porque no entiendo cómo hay 
partidas  que  se  presupuestaban  deficitariamente  conscientemente;  para  que  después 
cuando vinieran los remanentes, se pusiera lo que faltaba para acabar el año. Pues yo no 
lo entiendo. Se pone desde un principio, y el concejal ya sabe que dispone de lo que  
dispone, y es para todo el año. 

En total, en Sant Blai pasa lo mismo. Antes  Sant Blai era una semana cultural, 
ahora es un mes; todos los fines de semana hay actividades por la calle, hay actividad 
económica. Pues yo ponerle 3.000 € para que haya un mes actividad por la calle… La 
verdad es que no me duele nada. Igual que la fiesta de Reyes, que también en 2015 se 
presupuestó en 10.000 €, acabaron con 20.000 €; pues le hemos puesto 18.000 €, porque 
creemos que es lo que es suficiente para esa partida.  Lo mismo pasa con fiestas de 
Misericordia, donde hay un incremento de 2.000 €; no veo yo el incremento en ningún sitio. 
Se gastaron 160.000 € en 2014, y 145.000 en 2015; y este año hay 125.000 €. No me diga 
que estamos incrementando las partidas de fiestas, porque no es cierto.

Y a todo esto, tenemos que mirar que hay dos partidas de ingresos de 13.000 € 
que antes no estaban. Aún estamos un año y medio esperando a que los concejales del 
Partido Popular nos expliquen qué hacían con el dinero que cobraban de la venta del libro 
fallero y de la publicidad que se ponía en ese libro fallero, en una edición municipal, y no 
se ingresaba en las arcas municipales. Ahora se ingresa en las arcas municipales. Por 
tanto,  esos  gastos  en  que  en  teoría  se  gastaba  ese dinero,  ahora  se  incluyen  en  el  
Presupuesto; por tanto, en 190.000 € tenemos que incluir todos los gastos que antes no 
veíamos. 

Para la Sra. Aguilera… Bien, los ingresos están calculados por los Técnicos, y no 
voy  a entrar.  Si  quiere,  si  tiene algo que decir,  se lo  dice a los  Técnicos.  Yo hice mi  
previsión,  el  Técnico hizo su previsión,  lo pusimos en común, y nos quedamos con la 
previsión que él  decía,  porque creíamos que era más prudente eso. Fuera de plazo… 
Bien, es la única advertencia que nos hace el informe de Intervención, que está fuera de 
plazo, y es verdad. Asumimos la responsabilidad de no haberlo presentado al Pleno antes 
del 15 de octubre. Pero es la única advertencia. Todo el informe es favorable. Cumplimos  
con la estabilidad presupuestaria, la regla de gasto, el índice de endeudamiento, estamos 
rebajando la deuda, etc. Vamos, todo es positivo salvo la única advertencia de que está 
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presentado fuera del  15 de octubre.  Algo pasará con esta normativa,  cuando nadie lo 
presenta  dentro  del  plazo.  Porque  ni  la  Diputación  lo  ha  presentado  en  plazo,  ni  la 
Generalitat, ni nadie. Y de los pueblos (no me atrevo a hablar de todos) pero vamos, yo no 
conozco ninguno que haya presentado ya el Presupuesto antes del 15 de octubre; por 
tanto,  algo falla en esa normativa.  De todas formas,  la normativa también dice que el  
Presupuesto  definitivo  hay  que presentarlo  antes  del  31  de  diciembre,  que es  lo  que 
estamos  haciendo  ahora.  Lo  presentamos  hoy  para  que  el  31  de  diciembre  esté 
presentado, y el día 1 de enero esté en vigor. También estamos cumpliendo la normativa. Y 
si de todas formas no pudiéramos hacer eso, también podemos prorrogar el Presupuesto 
de este año, en cuyo caso también estaríamos haciendo lo que dice la normativa. Por  
tanto, no será tan grave como para marcarla.

En el Capítulo 1, ha hablado usted de las productividades y de horas extras. Se ha  
hecho siempre así; se presupuesta una cantidad (no es capricho de nadie), pero usted 
sabe que el Capítulo 1 está suficientemente dotado para absorber todos esos incrementos 
que puede haber después en las partidas de gratificaciones y productividad. Porque hay 
trabajadores que están a jornada parcial, los hay que están de excedencia, etc. Por tanto, 
todos  esos  gastos  que  están  presupuestados  dan  para  después  hacer  transferencias 
dentro del Capítulo 1.

Después me ha hablado de la Policía Local, que tiene menos para combustible,  
que si más que si menos… El tema de Policía Local, justamente es una de las áreas que 
más y mejor presentan el Presupuesto (tengo que decirlo), y son ellos los que han dicho  
que redujéramos la partida en 10.000 €; porque han visto que van sobrados. Entonces, lo  
quitamos de ahí y se va a servicios de grúa, donde falta. Por tanto, hemos hecho ajustes: 
quitamos de aquí y lo ponemos allá. No veo el problema que pueda presentarse por eso. 

Indemnizaciones a terceros, creo que ya lo he dicho antes. Hay  una sentencia ya 
sobre la mesa para pagar (tenemos dos meses para pagar) que subirá casi 50.000 € por 
facturas impagadas de una empresa desde el año 2007 a 2011, y hay que pagarlo. Por 
tanto, la hemos  puesto ya de salida y no será necesario hacer modificaciones después. 

De  Junta  Local  Fallera,  ya  le  he  dicho  antes  a  la  Sra.  Sanchis  que  se  ha 
presupuestado realmente lo necesario para pasar el año y no tenemos que modificar en el 
mes de julio lo que falta para acabar el año.

Para fondos de imprevistos, hay 55.000 € más que este año 2016, que ya le digo 
que tenemos dos sentencias también justamente por 55.000 €. Por lo tanto, seguramente 
si no las pagamos con remanentes (si los hay) seguramente estos fondos para imprevistos 
irán para pagar  sentencias  de la  antigua corporación  que están pendientes,  y  que se 
tienen que pagar. 

En multas también hemos puesto menos importe; ya le digo que es la cantidad que 
ha puesto el Técnico. Está claro que nosotros, cuando empezó todo este tema (creo que 
era  2008)  del  convenio,  empezamos  ingresando  400.000  €  en  multas,  y  nos  costaba 
200.000 € el  servicio.  En ese momento podíamos contratar;  por  tanto,  con 200.000 € 
podíamos perfectamente contratar dos personas que llevaran este servicio de recaudación 
de multas. Hoy en día, ni tenemos esos 200.000 € (sólo tenemos 80.000 €) y no podemos 
contratar. Por tanto, no podemos reivindicar lo que reivindicábamos; entonces era otro el  
contexto.

A la UNED también legalmente podíamos hacerles la transferencia hasta el 31 de 
diciembre de 2016; por tanto, ya ha pasado. El año que viene legalmente no podemos 
hacer esa transferencia. Y el Arenal Sound, los gastos de 2016, se los avanzo ya… No sé 
si están colgados en la web, pero le avanzo que… Bueno, ¿ya están colgados? Bueno, les 
avanzo igualmente que el balance ha sido de 16.000 €. Ha habido 75.000 € del canon, 
más 630 € de licencia de construcción; y después ha habido gastos de personal (de Policía 
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y de Vía Pública). Esos son los gastos que ha habido. No es preciso abrir una partida,  
porque son gastos de personal. Y en total, es 16.000 € el balance de este año.

Y bien, el Sr. Fuster se queja ahora de que hemos subido la tasa de basura el 
3,5%, cuando ustedes (de toda la vida) no es que la hayan subido, es que la han ajustado 
al coste del servicio, tal y como dice la Ordenanza Fiscal de Gestión de Residuos. Y ha 
habido  años  en  los  que se ha  ajustado el  20%,  y  no les  ha  temblado la  mano para 
ajustarla. Y ahora están ahí haciendo bandera de que tenemos que bajar la tasa de basura 
o congelarla. Pero la tasa de basura en la ordenanza fiscal lo dice bien claro: tiene que 
cubrir el coste del servicio. Por lo tanto, se ajusta (como todos los años, y además es que  
es extraño que usted diga eso, porque siempre se ha hecho así) al coste del servicio; si 
sube el 3%, pues sube el 3%; que sube el 20% (como lo subieron ustedes), pues sube el  
20%; que no sube nada, pues mejor. 

Ha dicho que hemos malgastado 1.200.000 € de los que disponíamos para este 
año. Yo lo de “malgastar” lo pondría entre comillas… Porque a ver,  entre intereses de 
demora,  indemnizaciones,  sentencias,  facturas  no  tramitadas,  deudas  de  la  luz, 
inversiones urgentes que se tenían que hacer sí o sí y ustedes no habían hecho,  la paga 
extra de 2012… Eso sube más de 2.000.000 €. Entonces, ¿qué me está diciendo de que 
hemos malgastado dinero? Yo no veo ningún malgasto en cumplir las obligaciones que 
tenemos, como los responsables que estamos ahora. 

Además de estos gastos que le he dicho, hemos cumplido también con el  Xarxa 
Llibres,  que también fue un gasto extraordinario  para el  año 2016;  y  hemos cumplido 
también con la conexión  del  carril  bici  Borriana – Puerto.  Por  lo  tanto,  yo todas esas 
inversiones, todos los gastos, todas esas responsabilidades que tenemos que atender, no 
lo veo para nada un malgasto. Que sí, que podíamos haber destinado más a los Servicios 
Sociales… ¡Pues es que no nos han dejado! Se ha gastado todo; pero en los gastos que le 
acabo de decir. 

Le parece mal que nos gastemos (o sea, que tengamos disponible) 855.000 € en el 
Presupuesto de 2017, y le parece mal que nos lo gastemos en gasto corriente. Es que 
antes  el  gasto  corriente  era:  protocolo,  publicidad,  fiestas,  etc.  Era  todo  eso  el  gasto 
corriente que ustedes incrementaban. ¿Qué pasa? Que ahora el gasto corriente que se 
incrementa con estos 425.000 € que le he dicho son para pagar sentencias, para pagar 
más sentencias con fondos de contingencia, 50.000 € para empleo, para pagar el contrato 
de eliminación de residuos (que crece en 80.000 €), para el nuevo contrato del transporte 
urbano (un servicio público),  para el nuevo contrato de instalaciones eléctricas, para el 
nuevo contrato de Esquema Nacional de Seguridad (que es obligatorio hacerlo), y para el  
nuevo contrato  de  la  gestión  de  los  DUSI.  Esto asciende a  426.000 €.  No es  ningún 
malgasto destinar este dinero sobrante a gasto corriente; porque no estamos hablando de 
ningún gasto superfluo ni nada de nada.

Y de la A-30 y A-31, ahora dice que no queríamos hacerla nosotros. Nosotros, 
cuando empezamos este Presupuesto de 2016 pusimos tres partidas; tres partidas para 
manifestar nuestra intención de hacerlo cuanto antes mejor. Una era la conexión de carril  
bici de la carretera del puerto, otra era la D-3.3, y otra era la A-30 y A-31. Dos de ellas ya 
están  en  marcha,  y  se puede ver:  la  Avenida  del  Puerto y  la  D-3.3  no se puede ver  
físicamente, pero está muy avanzada. Por tanto, sólo nos quedaba hacer la A-30 y A-31, 
que manifestamos hace un año que queríamos hacerla ya, y no teníamos los recursos,  
simplemente. Ahora los podemos tener, los tenemos en este Presupuesto, y lo que hemos 
hecho es tardar unos meses; pero vamos, no ha sido una cosa que usted me dijera que 
teníamos hacerla… Usted podría haberla incluido en el Presupuesto de 2015. 

El Sr. Juan Granell, que no está aquí ahora, dijo en este mismo plenario que “… en 
verano de 2014 esa unidad de ejecución estaría acabada… ”. No está acabada; usted no 
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la incluyó en 2015. Y nosotros abrimos la partida en 2016, y en 2017 ya tiene dotación 
presupuestaria,  y  en  breve  la  empezaremos.  La  diferencia  está  en  que  entonces  al 
ciudadano no le habría costado un duro; y ahora al ciudadano va a costarle 252.000 € por 
las demoras y por los cambios normativos de electricidad. Ésa es la diferencia, y la demora 
y el cabreo de los propietarios, que quieren construir, y que evidentemente están aquí día y 
día también, y no pueden construir. 

Yo dije de verdad en la asamblea (cuando estuvimos este verano) que hasta que 
no  se  cobrara  el  aval,  no  haríamos  la  A-30  y  A-31.  De  momento  hemos  ganado  el 
contencioso; no sabemos si la empresa ha interpuesto algún recurso o qué; esperamos 
que no. Pero desde luego yo estoy en conversaciones ya con la SGR para cobrar lo antes  
posible; y vamos, recuperar esos 187.000 € que se nos debe del aval de la empresa. Pero 
vamos, que la intención de este equipo de gobierno era hacerla; eso se lo digo, porque 
vamos, lo manifestamos hace ya un año.”

Sr. Fuster:  “Empezaré primero por usted, Sr. Del  Moral… Mire, este partido al  que yo 
represento (para su conocimiento, aunque creo que usted lo sabe) creó el Consejo Social,  
creó el Reglamento de Participación, creó el Reglamento de Quejas y Sugerencias, puso 
en funcionamiento el  Portal  de Transparencia… Hoy yo estaba hojeando el  informe de 
fiscalización de la auditoría de cuentas del año 2014… Se lo leo para que lo sepan: “… La 
comprobación  efectuada por  la  Sindicatura en  la  web ha puesto de manifiesto que la 
entidad  local  se  ha  adaptado  a  todas  las  obligaciones  impuestas  por  la  Ley  de 
Transparencia… “ Yo no es que quiera decirle que usted no está haciendo las cosas, si yo 
a usted se lo he dicho en infinidad de ocasiones… De usted al menos lo que puedo decir 
en positivo es que usted escucha. Usted escucha, y al menos cuando alguien le da algún 
consejo o alguna propuesta en positivo, usted la plasma. Y yo eso se lo tengo que decir a  
la gente, y lo pongo en valor. Pero que usted diga que anteriormente no se hizo nada, ni se 
puso en marcha este tipo de mecanismos… 

Si nos ponemos a mirar en el resto de ayuntamientos cuántos municipios hicieron 
toda la redacción de reglamentos que hicimos nosotros… Pues seguramente habría que 
ya lo habrían hecho, y muchísimos que ni lo habrían hecho con posterioridad a nosotros, ni 
lo habrán hecho aún en la actualidad. Con esto me vengo a referir que nosotros todo lo 
que sea en participación… Porque usted siempre se ampara en decir que por qué no lo 
hacíamos antes… No, perdone, nosotros lo hacíamos. No venga a decir que se tendría 
que haber hecho mucho antes. Porque aquí (no recuerdo ahora mismo dónde lo leí) pero 
ya se hablaba que en al año 1990  y  pico había una alta participación de la sociedad de  
Borriana. Y yo no estaba, ni ninguno de mis compañeros… En la participación de lo que 
tenemos que hablar es de que ha habido diferentes modos de orientarla y de plasmarla… 
Ahora se tiene que hacer todo a través de reglamentos y consejos; muy positivo. Yo le 
agradezco que me escuchara  y  que pusiera  todos estos  mecanismos,  que al  final  se 
integraran en el concepto del Consejo Social, y que lo haga funcionar.  Y lo está haciendo 
funcionar. Y yo no puedo poner en duda ese trabajo suyo. 

Y no voy  a  discutirlo  en  este plenario  con usted;  pero cuando usted habla de 
participación, estamos hablando del 0,7% del Presupuesto, ¿vale? Estamos hablando de 
200.000 €, que el día que quiera nos sentamos; pero que yo considero también que a día 
de hoy tiene muchos agujeros, y que se puede mejorar… Sobre todo en el tema de la 
participación de las asociaciones. Yo si quiere me brindo a hablar con usted, y a intentar  
subsanar cosas que nosotros hemos visto que se pueden mejorar. Porque después tiene 
que tener también otra cosa muy clara… Cuando estamos hablando de la participación del  
resto de los grupos políticos… El resto de la oposición representamos a 7.317 vecinos que 
nos han votado. Entonces, cuando nosotros reclamamos esa participación, reclamamos 
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una  participación  activa.  Yo  (y  usted  sabe  que  fuera  del  Ayuntamiento  usted  es  una 
persona con la que tengo buen trato) no puedo dejar de poner de manifiesto lo que son 
sus  declaraciones;  o  sea,  la  finalidad  con  la  que  ustedes  se  presentaron  en  este 
Ayuntamiento. 

Yo voy a leérselo:  “… Desde la agrupación ciudadana Se Puede Burriana se ha  
decidido que la retribución del alcalde y de los concejales no sea mayor que tres veces el  
salario  mínimo  interprofesional  (1.945,08  €)  – me  salto  un  párrafo  –  Además,  los 
concejales que no tengan dedicación exclusiva (como es el caso del Sr. Navarro) sólo  
podrán percibir el máximo del 50% del salario mínimo interprofesional (324,03 €) “… De no 
ser así, que me rectifique que no está cobrando eso. ¡Claro! Frases como “… nosotras y  
nosotros no somos políticos profesionales, sino que estamos al servicio de la ciudadanía,  
como  debería  de  estarlo  cualquier  cargo  público.   Por  otro  lado,  mientras  políticos  
tradicionales nos dicen que nos apretemos el cinturón; que hay brotes verdes, que sólo  
ellos ven, y que están creando empleo precario. “ 

A mí no me importaría (y se lo digo sinceramente)  que usted y su compañero 
(también en un acto de honestidad) hiciera como por ejemplo ha hecho el concejal de 
Peñíscola, ¿de acuerdo? Que al final ha tenido que decir: “… Me veo obligado a dimitir o a  
incumplir mi promesa electoral”. Yo es lo único que estoy reclamando.  O sea, aquí hay 
mucha gente que les ha votado, porque ustedes les han prometido unas cosas. Y aquí hay 
gente que renunció, y a día de hoy lo que está diciendo es que por favor con eso no puede  
vivir. 

Yo no le pondré nunca en duda su nómina. Nunca se la pondré. Pero tengan un 
acto de honestidad,  y al  menos digan a sus votantes (ya se lo he dicho antes)  como 
alguien dice creo que no es positivo que a la gente se le diga una cosa y luego hagan otra.  

Después, Sr. Granel, tengo que decirle… Y me ha gustado el hecho de que abra la  
mano a conversar, y que se pueda tratar diferentes temas, y en un tema tan importante  
como el Presupuesto que abra la puerta para que podamos debatir. Yo en este plenario el  
voto de los Fondos EDUSI yo voté a favor;  yo no he puesto en duda ninguna de las 
propuestas, ni se me ocurriría ponerlas en duda… Porque es su proyecto. Entonces, si ese 
proyecto es el que ustedes han pensado para Borriana hasta 2022… Pues salvo que a lo 
mejor ustedes mismos digan que se puede hacer modificaciones (como alguno me ha 
llegado a decir), entonces yo le podría hacer aportaciones de lo que considero que a lo 
mejor se podría haber mejorado… Porque de ser así, muchas cosas a lo mejor se podría 
hacer una inversión en ciertos sitios que a lo mejor es necesaria también. Pero le hablo 
también desde el desconocimiento del mecanismo en sí. 

Pero también quiero poner en valor, y que usted también reconozca cuando por 
ejemplo nos  dice que antes (y  a  lo mejor  por  la situación  económica)  no se hacía la  
inversión. O sea, eso no es cierto. Yo le recuerdo 2009, 2010, años en los que que se hizo 
el Teatro Payá, se hizo el polifuncional del Grao, de la Serratella, el colector del Puerto 
(que costó 3.500.000 €), se destinó de unos fondos que nos dieron (350.000 €). Porque 
claro,  lo  que no es  posible  es  que nos  dén en dos  años (o tres  años)  entre  el  Plan 
Confianza y Plan E 11.000.000 € o 12.000 000 €;  que eso ya nos subía el  grado de 
inversión  a  una cuantía  muy elevada;  y  tampoco cuadró  en  ese momento los  fondos 
europeos  que  usted  dice…Porque  yo  realmente  los  miré,  había  unos  programas  de 
Fondos Europeos, pero que no se adecuaban a lo que era el municipio. Con lo cual, lo de 
San Fernando, la remodelación del Llombai…  Y podría continuar… Si bien es cierto que 
ha habido algunos ejercicios en los que por la situación económica hemos tenido que 
hacer  una  reducción  del  Capítulo  de  inversiones,  porque  había  otras  prioridades.   Y 
entonces se invertía porque se necesitaba poner dinero en lo que denominamos ayudas 
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sociales, y eso era prioritario.
Después, cuando me dice lo de las becas… Las becas ya estaban, las becas eran  

becas de la Diputación. Lo que pasa es que este año esas becas no aparecerán, porque 
se ha consensuado con la Diputación cuál es la forma de distribuir el dinero de los POYS. 
Porque ahora son “obras y servicios”, y cada municipio recibiría una cuantía; y según el 
número de población, unos podrán destinarlo para unas cosas, otros podrán gastarlo para 
todo…  Tipo  el  fondo  de  cooperación,  que  supongo  que  de  eso  ustedes  ya  estarán 
informados. 

El taller de empleo, yo quiero pensar (y se lo he dicho antes) que el año que viene 
habrá un taller de empleo, y que el dinero se ha puesto por el taller de empleo que ha de 
llegar. Lo que no puedo admitir es que usted diga que el taller de empleo no nos lo dan 
porque  no  tenemos  puntos,  porque  nosotros  no  lo  solicitábamos.  Probablemente, 
anteriormente según la situación que hubiese, los parados que había en Borriana no son 
los parados que hay actualmente. Pero nosotros por ejemplo no renunciamos a ningún 
plan de empleo. Eso también hay que decirlo.

Si usted me dice que el año que viene habrá un plan de empleo, yo me alegro de 
que esté ese plan de empleo, me alegro. Pero eso tampoco nos tiene que llevar a nosotros 
que insistamos en que tengamos que convocar una mesa para intentar tratar un tema tan 
sensible y tan importante como es el del paro en Borriana. 

Pero ya le digo que sobre todo me quedo (y se lo agradezco) en que abra la puerta 
a consensuar, a poder tratar temas que la tercera parte de su gobierno no entiende. O sea, 
el Partido Socialista no lo entiende; y eso es un problema. Es un problema, porque yo creo 
que se han quedado en el “No es no”. Y “no“ no es “no” a día de hoy; “no” es hablar, “no”  
es consensuar, y ustedes eso lo han perdido, lo han perdido. Yo creo que ustedes ahora  
mismo no saben ni dónde están, ni saben qué camino es el que han de seguir. Entonces,  
tienen un problema, un problema muy grande. 

A mí me habría gustado (y también se lo digo a los otros dos partidos) que hicieran 
un poco más de presión sobre sus políticas, Sra. Rius. Si usted habla conmigo, cuando yo 
era concejal de Hacienda, cuántas veces les he subido la tasa de basura, y no engañe a la 
gente. ¡Mírelo! ¡Mírelo! Porque si quiere engañar a la gente, engáñela; pero ponga sobre la 
mesa el esfuerzo que se ha hecho en los últimos años para que la basura no se subiera.  
Usted en 18 meses, el 7,5%… Partido Socialista.
¡Claro, eso la gente no lo entiende! Y sus votantes no lo entienden; por eso les castigan.  
¡Por eso les castigan! Porque que usted quiera decir que de 853.000 € destinan a políticas 
sociales (gastos varios del Sr. Navarro) 3.000 €… Sra. Rius, es que hay mucha gente 
pasándolo mal. Sea usted un poco más sensible con la gente. Esa gente por la que usted 
tanto padecía. No les abandone ahora. ¡No les abandone! 

Porque mire, por ejemplo, le voy a poner un ejemplo reciente de hoy… En Onda (y 
por eso es por lo que yo primo a los otros dos partidos) montan un pleno extraordinario 
para aprobar los Presupuestos, y se han quedado sobre la mesa, porque Compromís y  
Podemos no han apoyado al equipo de gobierno. Y ahora buscan consenso con el Partido 
Popular. O sea, es que estamos viendo que se quedan solos. Y se quedan solos, porque si 
al menos aplicaran las políticas de gasto que ustedes utilizan o bajaran la presión fiscal, la 
cosa cambiaría. 

Me hace mucha gracia que hable de la Guardería, cuando usted, Sra. Rius… ¡Si la 
Guardería  ya estaba hasta adjudicada prácticamente!  Si  hizo lo imposible  para que la 
Guardería,  una empresa cooperativa de Borriana se la quedara,  para que se fueran… 
¡Pero si es que no lo digo yo, sino que lo dicen los propios afectados! O sea, de que la 
Guardería no nos costara un duro, a lo que nos cuesta ahora la Guardería; y que encima 
sea la más cara, la más cara, de toda Borriana… Yo creo que lo mínimo que podría hacer 
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es no hablar de la Guardería.
Usted habla de la tasa de basura (tal como ha hablado antes). Si al menos la gente 

viera  que  se  les  sube  la  tasa,  pero  todo  estuviera  más  limpio…  Pues  mire,  aún  lo 
entendería. Pero ya se lo he dicho antes: paséese, paséese por la calle, y verá cómo lo 
que yo le estoy diciendo no es ninguna mentira.

Después, usted habla de que el gasto corriente es el mismo… ¡Claro que es el 
mismo!  Es  que  las  partidas  del  Presupuesto  no  han  cambiado…  ¡Claro  que  no  han 
cambiado!  Yo  le  estoy  diciendo  que  lo  que  antes  era  un  esfuerzo  reducir  en  gasto 
corriente, que era para optimizar, para destinarlo a donde hace falta, a usted se le ha ido.  
Se le ha ido en dos años 700.000 € y pico. Y que después me hable de la A-30 y A-31, y 
que hable de demora… Hace un año que se lo pedimos… Un año… Hace un año que le 
pedimos que lo pusiera para acabarlo. ¡Es que hace seis meses que usted le dijo a la  
gente de la Serratella que no iba a ponerlo! 

Por lo cual, yo lamento mucho incluso no poder hacer un esfuerzo por aprobarles 
este Presupuesto, Sra. Rius. Pero sí que le tengo que decir que usted lo que tiene que 
hacer a día de hoy es patentar  la fórmula.  Patente la fórmula.  Porque usted,  con sus 
políticas, ha conseguido transformar sus notas de prensa en ayudas sociales (y eso es 
muy triste), y sus titulares de prensa en contratos de trabajo; y eso es una burla para la  
gente que lo está pasando muy mal en Borriana. “

Sra. Aguilera: “Como es la última intervención que voy a hacer en esta sesión… Antes se 
me había olvidado, pero no quería dejar pasar esta intervención sin darle las gracias al Sr. 
Fuster por el detalle que ha tenido antes ante la continua mala educación que tengo que 
sufrir en este Salón de Plenos. 

Sra. Rius, su defensa desde luego es muy triste pero muy triste; y sólo puede venir 
de alguien como ustedes, que no tiene ningún proyecto ni medio. Fíjese, usted, que no 
hace  más  que  incumplir  las  promesas  que  hace  a  la  gente  que  les  vota,  y  que 
evidentemente después no tiene justificación… Le voy  a dar  sólo  dos  ejemplos,  para 
remunicipalizar el servicio de las sanciones de tráfico no hace falta contratar a nadie, Sra. 
Rius,  a  nadie.  Lo  único  que  tiene  que  hacer  usted  es  ponerse  las  pilas,  trabajar  y 
reorganizar los efectivos. Eso es lo que tendría que hacer… Eso en primer lugar.

En segundo lugar, si realmente tan buena y tan maravillosa es usted, y tan bien 
trabaja, y tan bien quiere cumplir,  ¿por qué no cumple usted lo que pedía cuando era 
oposición, como volver a retrasar el pago del IBI dos meses? Medida que usted misma 
además se comprometió a cambiar cuando gobernara… Se lo recordaré, porque se ve que 
a usted se le olvida pronto lo que dice… 

Ustedes,  de  lo  que  desde  luego  no  son  conscientes  es  de  que  éste  es  el  
Presupuesto  más  importante  de  la  legislatura,  Sra.  Rius,  y  donde  tendría  que  venir 
reflejada la voluntad firme de mejorar la ciudad. Pero eso desde luego no lo hemos visto. 
Ustedes han engañado a la gente. Lo que están reduciendo no es la deuda, Sra. Rius; lo 
que están reduciendo son las inversiones necesarias en Borriana. Su política desde luego 
sólo es una mera gestión de los asuntos del día a día, sin buscar la capacidad (como le  
digo) de las decisiones políticas que tienen que transformar la sociedad.

Ustedes (este tripartito que componen) no son más que unos socios temerosos de 
perder el poder, incapaces de crear propuestas creíbles para la ciudad, y alejado cada vez 
más de los ciudadanos. No sé si es que no se han dado cuenta… ¡Claro, no se han dado 
cuenta, porque siguen dándose golpecitos en el hombro! El dinero del Presupuesto, Sra. 
Rius, debería estar al servicio del tejido productivo, de la pequeña y mediana empresa, de  
la economía social, y del desarrollo de la sociedad. Con este Presupuesto no se impulsa 
para nada la economía productiva; se sigue teniendo el comercio local abandonado, de la  
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agricultura y el turismo ni hablamos, el Plan General sigue en el limbo; y ustedes una vez  
más incumplen las promesas. ¡Y se lo tenemos que recordar! Porque claro, en ese Acord 
per Borriana que ustedes firmaron, escritas están, pero en los Presupuestos (ni el  año 
pasado ni éste) no las hemos visto. 

Sra.  Rius,  ¿dónde  está  el  impulso  de  programas  de  ayudas  a  empresas 
tecnológicas  y  de  turismo?  ¿Dónde  está  la  bolsa  de  empresas  y  profesionales  del 
municipio, con la prioridad de contratar empresas locales? Porque cada vez que toman 
una decisión, por ejemplo se van a León a contratar. ¿Dónde está el Museu de la Taronja y 
el Museu Cardenal Tarancón? ¿Dónde están las conexiones de la CV-18  con el Camí La 
Cossa y con la  Avenida  del  Transporte?  ¿Dónde está el  plan  estratégico de turismo? 
¿Dónde está la restauración de la Ermita de Sant Blai? ¿Y dónde está la creación de 
espacios para empresas innovadoras y de new working? ¿Dónde está la construcción de 
un  aparcamiento  subterráneo  en  el  centro  y  la  remodelación  del  Pla,  para  que  sea 
realmente  un  centro  neurálgico  de  la  ciudad? Sra.  Rius,  todo ese  tipo  de  cosas  que 
ustedes prometieron…. ¡Es el  segundo año ya, eh! ¡El  segundo año que aprueban un 
Presupuesto!

Ustedes, en ese  Acord per Borriana dijeron que no apostarían por los grandes 
proyectos.  Y fíjese,  eso es  lo  único que están cumpliendo.  Los grandes proyectos  no 
aparecen por ningún sitio.  Y los pequeños,  de lo pequeños que son,  ni  se les ve.  Su 
política refleja (como les he dicho) un déficit de gestión alarmante. No hacen inversiones 
porque no saben qué tienen que hacer. ¡Ni se han parado a pensarlo! Andan sin rumbo, y 
gestionando (eso sí) el día a día, como ha hecho el Sr. Granel, que ha hecho una retahíla  
de todas las partidas del Presupuesto que ya existían. No es que se lo haya inventado ni el  
Sr. Granel ni el tripartito. Esas ya existían. Y van al día a día, y como dice mi compañero, al 
menudeo.

Su política (porque no saben hacer nada más) no prepara para nada el futuro de la 
ciudad. Y permítanme que les haga un símil, yo creo que muy apropiado en esta ciudad, y 
más en estas fechas que han sido declaradas nuestras fallas como Patrimonio Inmaterial  
de la Humanidad. Ustedes son, Sra. Rius, como el presidente de falla que nada más entrar  
lo que hace es intentar aumentar los ingresos, subiendo la cuota a los falleros, y recorta 
tanto los gastos, que no hay ni para tracas, flores o celebraciones. Sí, al final cuadran los 
números, pero no le sirve de nada, ¿porque sabe qué pasa? Que al año siguiente los  
falleros los mandan a casa. Porque ellos lo habían votado para que hubiera fiesta, y no  
para ahorrar. A ustedes les pasa lo mismo: los ciudadanos les han votado para que la 
ciudad tenga el impulso que se merece, Sra. Rius; el que no le dio el gobierno de los  
últimos años. Pero ustedes, con su apatía y falta de estrategia, siguen haciendo lo mismo.  
No cambian.  Y permítame que se lo  diga… Parece que sean los  mismos perros  con 
distintos collares. 

Todo esto lo hacen, pero no porque sea una estrategia suya, ¡qué va! Sino que lo 
hacen porque no saben hacer más. Para gestionar, lo primero, Sra. Rius, es sentarse para 
ver qué se quiere hacer en esta ciudad, y ponerse de acuerdo entre todos. Pero claro, 
como cada uno va a la greña, y no escuchan a nadie, ni se sientan ni deciden. Ni tan 
siquiera han preparado un plan estratégico de ciudad o de turismo, que ya le he dicho 
antes que lo tenían en su Acord per Borriana como prioritario. Pero claro, las prioridades 
(como mil veces le han dicho) para usted han cambiado. Lo único que han hecho (como 
muchas veces) es que alguien de fuera, que se chulea de las inversiones que ha hecho en 
Borriana,  que no ha hecho ninguna, defina la  política turística,  trayéndonos a 70.000 
personas en la semana más vacacional del año; y que les impide decidir ninguna política 
turística para mejorar nuestra posición en la comunidad. Un turismo low cost   que nadie 
quiere, pero que ustedes renunciaron a sus competencias y agacharon la cabeza, para 
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que la Generalitat nos lo trajera en volandas a Borriana. 
Lo dicho, para nosotros han perdido una gran oportunidad en este Presupuesto de 

demostrar que saben gestionar y que saben lo que Borriana necesita, con las inversiones 
que  se  necesitan,  y  evidentemente  sin  renunciar  a  sus  competencias.  Nosotros  les 
pediríamos que se sienten, que decidan qué camino deben tomar,  y desde luego cuál 
eligen, si el del presidente de falla que lo mandan a su casa al año siguiente, o el de aquél  
que busca ingresos donde haga falta, dinamiza la falla, aumenta los ingresos, y hace las 
mejores inversiones que se recuerdan, con imaginación, con trabajo y con gestión y con 
transparencia; Sra. Rius, con voluntad y escuchando a todos. Eso es lo que nos hace falta 
en el gobierno de Borriana. Y desde luego, dudamos mucho de que ustedes sean capaces 
de cambiar y de hacerlo. Mientras tanto, no les apoyaremos (como le digo) esta aburrida 
continuidad sin gestión.”

Sra.  Sanchis:  “Mire,  Sr.  Del  Moral,  yo  aún  recuerdo la  primera  reunión  que tuvimos, 
cuando ustedes hicieron el pacto de gobierno; y las palabras que usted dijo, le juro que no 
se  me  olvidarán  mientras  viva…  Y  es  que  usted  nos  iba  a  enseñar  lo  que  era  la 
participación  ciudadana  y  la  regeneración  democrática.  Resulta  que  para  usted  la 
participación ciudadana es preguntarle a los votantes (a los habitantes de Borriana) cómo 
invertir 200.000 €. Resulta que se olvida de los más de 7.000 votantes que representamos 
los grupos de la oposición. Yo de verdad, francamente, si eso es lo que usted me tiene que 
enseñar, mejor no hable, mejor no diga nada; porque de verdad que se me cae la cara de 
vergüenza. Y eso lo hace usted continuamente.

Y además dice (y también continuamente) que nosotros con las comisiones y con 
el  pleno  tenemos  más  que  suficiente.  Y  mire,  francamente,  verdaderamente  llevo  en 
política nada de tiempo; y o yo soy tonta y no me entero de nada, o es que ustedes no 
transmiten nada. Y yo casi  creo que tonta tonta del  todo no soy; por lo menos por la  
formación que tengo, que sí puedo presentar currículum. Y que encima se burlen de mí 
diciéndome que esto es participación ciudadana… Pues francamente, me siento mal.

Y mire,  Sra.  Rius,  no  me diga  usted  que  los  gastos  sociales  han  aumentado, 
cuando han quitado la Xarxa Llibres y ustedes nos vendieron que eso era política social. Si 
usted suma todas sus políticas sociales, desde luego son bastante menores. Y bueno, le 
he preguntado también por el vestido de fallera, y francamente no me ha contestado.

Otra cosa que también quiero decirle es que a mí este Presupuesto me parece un 
presupuesto de gasto, y no un presupuesto de futuro y de inversión. Borriana necesita 
trabajo, Borriana necesita inversión, y necesita un futuro. Y esto es una continuidad, un 
presupuesto de gasto, y a ver quién puede más… “Nos hemos repartido el dinero entre  
todos, y vamos a gastar y a ver quién puede más…”  Y el futuro de Borriana es el mismo; 
aquí no se va a hacer nada. No se va a arreglar la playa, no se va a arreglar nada… 
Bueno, la carretera del Puerto, que ya por lo que escuchamos por ahí… Yo por lo menos  
espero que lo que estoy oyendo ya por ahí y lo que estoy viendo, no sea verdad. Porque si 
tienen que ir por esa carretera del Puerto los vehículos y las motos… Esperemos que no 
haya muchos accidentes; porque yo por lo menos ya estoy temblando sólo de pensar lo 
que viene.”

Sr. Del Moral: “Empezando por el final… Sra. Sanchis, es ya la tercera o cuarta vez que 
pone en mi boca palabras que no he pronunciado nunca. Vamos, yo no he dicho nunca 
que tenga que enseñar a nadie ni de participación, ni de transparencia, ni de nada. Creo 
que en mis intervenciones en la Comisión de Participación soy todo lo respetuoso que 
puedo ser e intento siempre guardar las formas. Y eso que vaya por delante… En ningún 
acta verá usted que yo haya dicho esas cosas. Y no las voy a decir, evidentemente porque 
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yo no soy maestro de nada, y no voy a enseñar a nadie de nada… Eso que vaya por  
delante. Evidentemente usted no es tonta, y todos tenemos currículum aquí; y está en el 
Portal de Transparencia, cosa que antes no estaba.

Y hay una cosa que me preocupa mucho… Xarxa Llibres es para crear un banco 
de libros. Y lo preocupante es que usted debería de saber eso… Me está echando cosas 
en cara, cuando yo lo que veo una y otra vez es que usted (no usted, sino en este caso 
Ciudadanos, que es el partido al que usted representa aquí en la corporación) es una y  
otra y otra vez (tanto en las comisiones como en el Pleno municipal) una marca blanca del 
Partido Popular. Usted evidentemente va teledirigida por el Partido Popular; y lo que haga 
el Sr. Fuster, bien hecho está. Pero no lo copia del todo bien; porque evidentemente el Sr. 
Fuster lo hace mejor que usted. Y eso me duele, porque de hecho lo he visto en continuas 
ocasiones, preguntamos; si alguien se abstiene yo me abstengo; si no se abstiene, ya veré 
qué hago cuando lleguen las votaciones.

Creo que yo no falto el respeto a nadie. Y cuando voy a una Comisión informativa,  
leo los informes antes de votar, evidentemente; y no me abstengo porque sí. Creo que yo  
no le he faltado el respeto a la oposición, ni a los más de 7.000 votantes que ustedes  
representan; ya que estoy en el Pleno rindiendo cuentas y respondiendo a todo lo que 
hacen… Igual que en la Comisión de Participación que presido; todas las preguntas que se 
me hagan, estoy para contestarlas, evidentemente. No le faltaría (ni ahora ni nunca) el  
respeto a ninguno de sus votantes. Pero sí que creo que es una falta de respeto acudir a 
las comisiones, y no preparárselas como es debido, para representar como es debido a los 
votantes que han puesto a cada uno en su sitio.

Siguiendo por el Sr. Fuster… Es cierto, el Reglamento de Participación Ciudadana 
lo creó el Partido Popular; y el Reglamento del Consejo Social. Creo que el Consejo Social 
se tuvo que crear porque entró en vigor una nueva normativa por la que para municipios  
de más de 20.000 habitantes, se tenía que crear la figura del Defensor del Vecino o el  
Consejo Social. Yo creo que se optó bien al crear el Consejo Social. Y sí que es cierto que 
eso lo pongo en valor. Pero los reglamentos también hay que ponerlos en funcionamiento, 
y es lo que estamos intentando hacer al abrir los canales de participación y el Reglamento 
de Participación Ciudadana en el  Pleno.  Estamos viendo cómo durante todo el  año la 
gente va viniendo a participar, y es una opción que también se tiene. Hoy tenemos una 
intervención, como en el Pleno anterior.

Sobre  el informe de la auditoría de la Sindicatura de Comptes,  sí en la parte de 
rendición de cuentas ya viene el informe. Ahí quiero destacar que sí es cierto, dicen y es 
positivo,  porque  nos  dice  que  tenemos  mucho  margen  de  mejora,  y  hacen  muchas 
propuestas de las que luego hablaremos si tratamos el punto… Y que en transparencia sí 
que se está haciendo las cosas… Lo único es que para comprobar que se está cumpliendo 
con la Ley de Transparencia (en este caso me refiero al artículo 2 de publicidad activa de 
la ley) lo que hacen es ir al Portal de Transparencia. Y el Portal de Transparencia no tiene  
un histórico; no pueden irse a detrás y mirar: “… Ahora voy a entrar en www.burriana.es y  
mirar en 2014...” Entonces, por eso en el informe al principio dice que hacen un estudio de 
2014, pero que en momentos puntuales del estudio han tenido que recurrir a otros años, 
por necesidad… No pueden ir a mirar cómo estaba el Portal de Transparencia en 2014, y  
tienen que mirarlo cómo está actualmente.  Porque es algo que está vivo.

Ahora, hablando del Presupuesto, que era el punto… 0,7% del Presupuesto se ha 
abierto a la ciudadanía… Se ha abierto 200.000 € dentro del Capítulo de Inversiones. Sí 
que es cierto que representa el 0,7% de los casi 27.000.000 €; pero dentro del Capítulo de 
Inversiones, que digamos es el más accesible a la ciudadanía, aunque vamos a hacer 
trabajo el año que viene para intentar abrir más capítulos… Ya sabe usted que el Capítulo 
de Personal es muy complicado de abrir a la ciudadanía en procesos de participación; 
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aunque para el año que viene ya lo comentaremos en las reuniones (si tenemos reuniones 
de  trabajo)  tenemos  proyectado  abrir  no  sólo  este  proceso  de  participación  sino  los 
proyectos. 

Como ya saben en los fondos DUSI cada uno de los proyectos tiene que contar 
con participación ciudadana, no sólo para dotarlo de presupuesto, sino para desarrollarlo. 
Entonces, en el desarrollo sí que necesitaremos ayuda para trabajar esa participación.

Y yo no creo que un 0,7% visto así o casi un 20% de inversiones sea poco. Casi un 
20%  del  capítulo  de  inversiones  significa  que  en  este  caso  se  lleve  a  cabo  siete 
actuaciones; y esas siete actuaciones son: el local social y la sala de estudios en el Puerto  
(que según me trasladan es una petición de décadas), que se haga un Museu Faller (que 
según me trasladan es también una petición de décadas), que se aumente (porque ya 
estaba la partida) el Plan de acción social para la diversidad funcional, que es importante; 
se aumente los recursos que va a tener la biblioteca para modernizar por una parte todos  
los sistemas informáticos de la biblioteca (de trabajadores y de usuarios)… Saben que la 
biblioteca  hace  un  trabajo  enorme  y  va  muchísima  gente,  está  muy  utilizado,  y 
evidentemente necesitan todos ser renovados. También va a ser para eso… Después, 
adquirir  nuevos libros y la renovación del  fondo bibliográfico que tenemos; porque hay 
libros  en  la  biblioteca  que  se  han  compartido  más  de  100  veces,  y  por  tanto  están 
desgastados. Y también habrá actuaciones en comercio y en Santa Bárbara. Me gustaría 
que fuera mucho más, pero conseguir 200.000 € dentro del capítulo de inversiones creo 
que es un logro, y que ojalá siga progresando. Pero creo que ese 0,7% que ustedes ven, 
yo lo veo como siete propuestas que los colectivos y asociaciones llevan pidiendo mucho 
tiempo, y que se está haciendo.”

Sr. Granel: “Yo antes que nada quería puntualizar algo, porque antes se había dicho que 
no habíamos acogido la renta de garantía ciudadana… Yo creo que ustedes lo saben, que 
es competencia autonómica y que el govern del Botànic  sí que lo ha hecho. Entonces, por 
eso, supongo que sí que lo sabrían.

Respecto  a  la  política  social  del  Partido  Popular,  la  verdad  es  que  a  mí  me 
sorprende, porque cuando uno tiene un discurso o lo mantiene o lo cambia un poco, pero 
no puede cambiarlo  tanto.  Y me explico… Antes  estaban explicándonos que nosotros 
hemos subido las tasas (que hemos subido la tasa de basura, porque realmente se adecua 
al gasto que hay) y que todo lo demás se ha congelado. Yo lo digo porque si cojo datos  
desde  2006,  cuando  es  cierto  que  el  Ayuntamiento  estaba  en  un  116%  de 
endeudamiento… El IBI subió casi un 8%, y la basura subió un 9%… Es que desde 2006 
hasta 2009 el alcantarillado subió un 10% y los vados un 11%. Y de 2007 a 2009 el IBI  
subió un 16%… Es decir que no consuela la política social, porque en 2012 el IBI subió un 
3,3%, los vehículos un 4%, la basura también subió un 3%. Y en 2013 (que lo tengo aquí 
apuntado) fue cuando se subió también la tasa de vehículos, se creó la tasa del padrón, y  
se subió los precios de los nichos (una revisión, según se dijo en aquel momento) en la 
que hubo nichos que subieron el precio de un año al siguiente de un 250%. 

Es decir, que al final yo creo que hemos de ser consecuentes con lo que decimos.  
Es decir,  si  al  final  es cierto que esa situación en la que nos encontrábamos era una 
situación de endeudamiento muy grave… Era una situación de endeudamiento porque se 
había creado, y porque estaba, porque está, y porque hace mucho tiempo que aquí en 
este plenario no se habla de algo que teníamos en la Carretera de Alquerías y ya no está  
(que son ruinas),  de una Papelera que costó 12.000.000 € a este Ayuntamiento. Es decir, 
que  estamos  hablando,  si  hacemos  un  cálculo  a  grosso  modo,  de  350  €  por  cada 
ciudadano de Borriana. Estamos hablando de mucho dinero. Estamos hablando de que 
después  se  tuvo  que  hacer  frente  a  ese  pago  bien  con  terrenos,  bien  con  pago  de 
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préstamos… Pero al final estamos hablando de mucho dinero que al final nos han llevado 
a donde estábamos. Y que ahora posiblemente no estaríamos en la situación en la que 
acabaremos  este  año  del  30%,  sino  que  estaríamos  mucho  mejor.  Yo  creo  que  esto 
también se ha de recordar, porque antes hablábamos de futuro, pero también tenemos que 
hablar de pasado y de por qué estamos aquí. 

Yo creo que también es importante saber que también se pagó un préstamo de 
millones de euros de facturas que estaban en los cajones desde 2008. Y eso se pagó. Y 
ese préstamo aún estamos pagándolo; y eso también se ha de conocer. Al final hemos de 
saber la realidad en la que estábamos y en la que estamos.

Yo vuelvo a reconocer que es la labor de la oposición sobre todo la de estar encima 
de nosotros y pedir  que hagamos bien las cosas.  Por eso les agradezco la labor que 
hacen; porque la verdad es que la hacen bien, y eso nos hace siempre estar alerta. Pero  
también es cierto que se ha de hacer un poco de retrospectiva y pensar que las cosas no 
se  han  hecho  tan  bien  antes.  Y  por  eso  hablaba  de  la  participación;  que  yo  estoy 
convencido de que mis compañeros del PSOE están a favor de la participación más o igual 
que nosotros. 

Pero es  por  eso,  porque posiblemente en  ese pago de 12.000.000 € o de las 
facturas; ahí estarán conmigo en que no había participación en ese momento. Y era un 
poco… Porque yo tuve la suerte de estar ahí delante, viendo cómo se analizaba la política 
municipal. Y es cierto que esos eran momentos en los que estábamos en el  116% de 
endeudamiento; teníamos que pagar 12.000.000 € de la Papelera, el Ayuntamiento estaba 
en la ruina total. Y al final se ha llegado donde se ha llegado; pero se ha llegado. Y estará 
conmigo en que se ha reducido mucho el gasto; y al final se ha conseguido el nivel de 
endeudamiento que tenemos. Pero por decisiones que no se deberían haber tomado en 
ese momento. Y por eso la política social que plantean ahora, que nosotros la defendemos 
en esa congelación de dos años que tenemos… Pues estamos hablando más de un 8% de 
IBI  en  los  últimos años desde 2006.  Es  decir,  es  una subida que el  ciudadano la  ha 
asumido.

Y después, estaban hablando también de… Como había dicho el Sr. Fuster, hay 
prioridades, como Servicios Sociales. Es cierto que aumentaron la partida de Servicios 
Sociales,  porque tenían  una prioridad primordial  (valga  la  redundancia)  que era  la  de 
reducir la deuda. Es cierto que llegaron inversiones como el Plan E, el Plan Confianza, y 
eso ayudó a que no tuviera que hacerse ninguna inversión municipal. Pero es cierto que sí 
que había una deuda importante que se había creado desde el consistorio. No lo había 
creado alguien que había aparecido por aquí, y había dicho 116% porque sí. Es cierto que 
ese 116% fue la alerta o la tarjeta roja para saber que esto se tenía que bajar, y a partir de 
ahí eso se bajó.

Cuando la Sra. Aguilera habla de que no hay futuro… Yo creo que a ella es a quien 
peor le sabe que nos hayan dado los fondos EDUSI al Ayuntamiento. Porque creo que ella 
no confiaba en que nos lo fueran a dar. De hecho, en alguna comisión nos lo dijo. “Estáis 
haciendo todo este trabajo, y no os van a dar nada”. Y la verdad es que yo creo que sí que 
hay un proyecto de futuro y una estrategia. Si hasta 2022 hay estrategias hechas para 
Borriana, yo creo que no se puede hablar de que no hay futuro. Porque al final sí que 
existe ese futuro.

Y cuando  ha dicho:  “Tienen  miedo  de perder  el  poder...” Sra.  Aguilera,  yo  no 
considero que tengamos poder, considero que lo que tenemos que hacer es trabajar por el 
pueblo; que es lo que estamos haciendo. Simplemente eso… Yo lo único que querría es 
que sí que  me habría gustado que este Presupuesto se hubiera aprobado por unanimidad. 
Y es cierto que tenemos un reto para el año que viene: que este Presupuesto si hace falta  
desde  el  mes  de  septiembre  u  octubre  para  poder  sacarlo  adelante.  Porque  habrá 
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momentos en que los proyectos EDUSI estarán ahí. Entonces, por eso, sí que espero que 
en este Presupuesto (que nosotros seguimos creyendo que es de futuro y que sí que está  
trabajando para que la gente de Borriana pueda estar mejor en su pueblo),  ustedes lo  
aprueben con nosotros.”

Sra. Rius: “Bien, al final no sabemos no sabemos si nos darán o no el taller de empleo. La 
verdad es que tenemos una puntuación muy baja; muy baja porque en la baremación uno 
de los puntos que se baremaba era los dos últimos años anteriores de talleres de empleo. 
Hay pueblos que sí que pidieron talleres de empleo (Burriana no ha hecho ninguna); por 
tanto nuestra puntuación era la mínima. Y por eso tenemos la puntuación que tenemos, y 
seguramente no tendremos la suerte de que nos lo concedan. Pero seguiremos optando a 
otros programas.

No abandonamos a ninguna persona necesitada, Sr. Fuster. Esto es muy serio, y 
es de muy mal gusto que usted lo diga. Nosotros pusimos 50.000 € el año pasado (o sea, 
para este este año) sabiendo que ya estaba bien dotada esa partida, pero  por si acaso iba 
muy justito, pusimos 50.000 € más. La partida tiene 400.000 €; han sido suficientes este 
año, igual que otras partidas han sido suficientes, y  no se han tocado. Por tanto, en esta 
partida no estamos abandonando a nadie, porque no pasa como antes pasaba, que en el  
mes de abril ya no quedaba dinero, cuando ustedes dotaban la partida (pasó hasta 2013) 
de 145.000 €, y no era suficiente. Ahora hay suficientes recursos; por tanto, no estamos 
abandonando a nadie. El que cumple los requisitos tiene la ayuda.

Y antes se me ha olvidado (porque ya lo había comentado antes) había pedido que 
se bajaran los impuestos, cuando se hablaba de las ordenanzas fiscales. Antes era más 
fácil intentar a ver cómo bajamos los impuestos, y ver qué podemos hacer; pero ahora la  
nueva normativa lo hace muy difícil. La regla de gasto lo hace muy difícil. Cualquier cambio 
normativo que suponga ingresar menos seguidamente, ese mismo importe que se deja de 
ingresar se ha de recortar  en los gastos. Es decir,  si  nosotros queremos hacer más y  
mejores servicios, queremos hacer mejores inversiones, queremos hacer los EDUSI, lo 
que no podemos hacer es recortar gastos. Y es lo que nos obligarían a hacer si bajáramos 
los impuestos; recortar el gasto por el mismo importe en el que estamos recortando ese 
impuesto. Por tanto, no entra; es muy difícil que eso pase. Lo que sí que tengo que dejar  
claro es que por segundo año consecutivo los impuestos se han congelado todos. Los 
impuestos se han congelado todos.

Y aparte de esto, aunque algunos concejales se empeñen (sobre todo en prensa) 
en echar por tierra el trabajo de mis compañeros concejales, quejándose de lo sucia que 
está Borriana, lo mal cuidados que están los jardines, o lo sucios que están los laterales de 
los contenedores… Sacan fotos por la noche, seguramente antes de que pase el camión 
de la  basura, para decir que está todo lleno de basura… Y sobre todo los soterrados, que  
ustedes  trajeron  hasta  esta  ciudad,  y  que es  un  empastre   más  que  tendremos  que 
arreglar, porque la verdad es que no funciona… Pues a pesar de todo esto, la gente se ha 
de  dar  cuenta  de  que  en  este  equipo  de  gobierno  trabajamos,  y  de  que  cumplimos 
aquellos  compromisos  que  asumimos.  Y  solucionamos  las  quejas  que  vienen  a  la 
aplicación (app) o por Registro o por donde vengan. Intentamos dar solución a todo: las 
quejas y cumplimos los compromisos. 

En inversiones ya le he dicho antes que hace un año que presupuestamos tres 
partidas con 1 €, nadie de aquí se creía que íbamos a hacer algo, y se reían del euro; y 
sólo un año después dos de ellas están en marcha, y la tercera estará en marcha en  
breve,  y  los  propietarios  de  La  Serratella  –  Marge  podrán  obtener  las  licencias  para 
construir sus viviendas simultáneamente a la finalización de la unidad de ejecución que se 
ha retrasado injustificadamente, pero que ya está más cerca. Ahora el nuevo objetivo es 
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los fondos EDUSI, aprovechar bien estas ayudas europeas para acceder mejor a la ciudad 
cuando se ponga en marcha el proceso. 

En definitiva, pienso que se ha trabajado mucho en hacer un Presupuesto, aunque 
la gente no se lo crea.  Hemos hecho un Presupuesto pensando en las personas que 
vivimos en Borriana; queremos que los vecinos noten que el  importe de los impuestos 
revierte en mejorar nuestro entorno y nuestra ciudad.”

Sometido el asunto a la correspondiente votación, da el siguiente resultado: Votos a favor, 
ONCE (6 del PSOE, 3 de Compromís, y 2 de Se Puede Burriana). Votos en contra, DIEZ 
(7 del PP, 2 de CIBUR, 1 de Ciudadanos). Abstenciones,  NINGUNA Consecuentemente 
se declara el asunto aprobado por mayoría.

[En este momento abandona el Salón de sesiones el Sr. Granel]

7.-  DACIÓN  DE  CUENTA  AL  PLENO  DEL  INFORME  DE  LA  SINDICATURA  DE 
COMPTES DE FISCALIZACIÓN SOBRE EL CONTROL INTERNO DEL AYUNTAMIENTO 
DE BORRIANA  (Área Económica. Intervención) (Expte. G 8530/2015)

Por la Secretaria se da cuenta del  informe emitido por la Sindicatura de Comptes,  de 
fiscalización sobre el control interno del Ayuntamiento de Borriana, de fecha 6 de octubre 
de 2016 (Registro Entrada: E-RC-14429, de 17 de octubre de 2016)

La corporación queda enterada.

8.-  DACIÓN  DE  CUENTA AL PLENO  DE  LOS  ACUERDOS  ADOPTADOS  POR  LA 
JUNTA DE GOBIERNO LOCAL ENTRE LOS DÍAS 27/10/2016 y 17/11/2016,  AMBOS 
INCLUIDOS (Secretaría)

Sometido por la Presidencia el asunto a la consideración de la Corporación, los veintiún 
miembros  presentes  del  Ayuntamiento  Pleno  se  dan  por  enterados  de  los  acuerdos 
adoptados  por  la  Junta  de  Gobierno  Local  en  las  sesiones  celebradas  entre  los  días 
27/10/2016 y 17/11/2016, ambos inclusive.

La corporación queda enterada.

9 -  DACIÓN DE CUENTA AL PLENO DE LAS RESOLUCIONES DICTADAS POR LA 
ALCALDÍA  PRESIDENCIA  OBRANTES  EN  LA  SECRETARÍA  MUNICIPAL 
CORRESPONDIENTE AL PERÍODO DE 24/10/2016 a 20/11/2016, AMBOS INCLUIDOS

Sometido por  la  Presidencia el  asunto a consideración  de la  Corporación,  los  veintiún 
miembros presentes del Ayuntamiento Pleno se dan por enterados de las resoluciones 
adoptadas  por  la  Alcaldía-Presidencia  obrantes  en  la  Secretaría  Municipal, 
correspondientes al período de 24/10/2016 a 20/11/2016,  ambos inclusive.

La corporación queda enterada.

Concluido  el  examen de  los  asuntos  incluidos  en  el  orden  del  día,  la  Sra.  Alcaldesa 
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Presidenta informa de la existencia de asuntos, que por razones de urgencia, no están 
comprendidos  en  el  mismo,  y  los  somete  a  consideración  de  los  miembros  de  la 
Corporación.

DESPACHO EXTRAORDINARIO

9.BIS.1.- DECLARACIÓN INSTITUCIONAL: BORRIANA, CIUDAD EDUCADORA

Por la Sra. Maria Josep Safont Melchor, Alcaldesa del Ayuntamiento de Borriana, se da 
lectura  de  declaración  institucional  de  todos  los  grupos  políticos  representados  en  el 
Ayuntamiento de Borriana, del siguiente tenor literal:

“El papel que la educación ha de jugar como elemento estratégico de progreso ha sido 
subrayado  en  multitud  de  ocasiones.  Son  muchas  las  iniciativas  que  a  nivel  estatal, 
autonómico y local se ponen en marcha para atender las necesidades educativas de la 
ciudadanía.

La ciudad es educativa por el solo hecho de ser ciudad. Cada pueblo o ciudad tiene un 
proyecto educativo implícito en la estructura y el régimen de la ciudad, los valores que esta 
ciudad  fomenta,  la  calidad  de  vida  que  ofrece,  las  celebraciones  que  organiza,  las 
campañas o proyectos de cualquier tipo que prepara, las actividades lúdicas, deportivas, 
musicales, etc.

La manera de  abordar  las  cuestiones medioambientales,  de salud,  de  movilidad o de 
seguridad por ejemplo, implica un hecho educativo.

Pasar de un proyecto implícito a un proyecto explícito de ciudad educadora objeto de 
reflexión y participación de toda la comunidad, con los instrumentos que sea necesarios 
para ayudar a las personas a crecer personal y colectivamente, es un paso que muchas  
ciudades han dado y algunas con notable éxito.

En el Primer Congreso Internacional de Ciudades Educadoras, celebrado en Barcelona en 
noviembre de 1990, se recogieron en la Carta Inicial los principios básicos para el impulso 
educativo de la ciudad. La Carta se revisó en el III Congreso Internacional (Bolonia, 1994) 
y  en  el  de  Génova  (2004),  para  adaptar  sus  planteamientos  a  los  nuevos  retos  y 
necesidades sociales. Esta Carta se fundamenta en la Declaración Universal de Derechos 
Humanos  (1948),  en  el  Pacto  Internacional  de  Derechos  Económicos,  Sociales  y 
Culturales (1966), en la Declaración Mundial sobre Educación para Todos (1990), en la 
Convención  que  se  asumió  a  la  Cumbre  Mundial  para  la  Infancia  (1990),  y  en  la 
Declaración Universal sobre la Diversidad Cultural (2001).

Como, por todo eso, resulta conveniente que desde las administraciones locales se facilite 
un proceso hacia un proyecto explícito de ciudad educadora, proponemos los siguientes:

ACUERDOS:

A) Suscribir la carta de ciudades educadoras y adherirse a la Asociación Internacional de 
Ciudades  Educadoras,  que  tiene  por  objeto  trabajar  conjuntamente  en  proyectos  y 
actividades  en  el  ámbito  educativo  y  cultural  para  mejorar  la  calidad  de  vida  de  los 
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ciudadanos.

B) Elaborar un Proyecto Educativo de Ciudad para:

- Atender los cambios sociales y a las nuevas necesidades que de ellos se derivan en la 
atención a las necesidades educativas de la población en general y de la infancia y la 
adolescencia en particular.

- Disponer medidas preventivas contra las desigualdades y las discriminaciones

- Avanzar en la conciliación de intereses laborales, familiares, y escolares.

- Definir cuáles son las prioridades educativas de Borriana.

- Identificar qué principios, objetivos, metodologías y programas han de guiar la acción 
educativa en Borriana.

- Evidenciar las potencialidades educativas de Borriana

- Conocer las deficiencias de su realidad educativa.

- Implicar a la ciudadanía en los procesos de aprendizaje y transmisión de valores

- Trazar las líneas de acción y las estrategias que nos servirán para hacer frente a los 
nuevos retos de la sociedad, para afrontar con garantías el  futuro de la educación, la 
convivencia, la desigualdad, la sostenibilidad, la inserción laboral y las nuevas tendencias 
comunicativas y de producción económica.

Sometida la urgencia a la correspondiente votación, se aprueba por unanimidad.

Con relación al fondo del asunto, se produce la siguiente intervención:

Sra. Alcaldesa: “Lo que era un moción, se ha convertido en una declaración institucional, 
cosa que agradezco a todos los grupos municipales. Ayer se celebró el Día Internacional 
de las Ciudades Educadoras, y por eso presentamos una declaración institucional, para 
que Borriana se convierta en una ciudad educadora.

Sólo quiero leer una línea y ya está de lo que pone en la declaración institucional,  
donde dice que “… la ciudad es educativa por el solo hecho de ser ciudad...”  La educación 
no puede quedar circunscrita sólo a las escuelas ni a las familias. Tenemos un compromiso 
y una obligación (nosotros como representantes políticos, y nuestros conciudadanos) de 
educar, educar a la gente de Borriana. 

Y ahora sólo quiero remarcar esto en el  manifiesto que hoy se ha leído en los 
diferentes actos que se han hecho por la conmemoración de las ciudades educadoras, 
pero sólo voy a leer un párrafo… “Hoy en día podemos afirmar sin miedo a equivocarnos  
que la  educación  atraviesa  los  muros  de  la  escuela,  y  se extiende a  toda la  ciudad,  
impregnando sus barrios, espacios públicos e instituciones.”

Yo creo que con esto queda claro lo que queremos hacer. Se hacen muchas cosas 
en Borriana, desde los centros escolares, desde las AMPAs y muchas otras entidades por 
educar  a  los  conciudadanos  y  conciudadanas  de  Borriana;  y  yo  creo  que  desde  el 
Ayuntamiento teníamos la obligación de colaborar en eso. Por eso agradezco el apoyo de 
todos los grupos municipales, y se presentará como una declaración institucional.”
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Sometido el asunto a la consideración de la Corporación, los veintiún miembros presentes 
le prestan unánime aprobación, y así lo declara la presidencia.”

[En este momento abandona el Salón de sesiones la Sra. Aguilera y el Sr. Sánchez]

10. RUEGOS Y PREGUNTAS

1.- Sra. Suay: “Me gustaría que no se hubieran ido los compañeros… Yo quería hacerle un 
ruego,  Sra.  Alcaldesa,  no  es  una  pregunta…  Usted,  como  presidenta  de  este  ilustre 
Ayuntamiento, y que dirige los
 de  los  compañeros.  Si  nosotros  en  algún  momento  lo  hemos  hecho,  pues  pedimos 
disculpas… La verdad es que no lo recuerdo, pero las pedimos. 

Durante el debate de hoy se han realizado apreciaciones y adjetivos indirectos de 
la  gordura  de  una compañera  concejal,  en  dos  o  tres  ocasiones.  Y no  es  la  primera 
ocasión  en  que  esto  ocurre;  no  es  circunstancial,  sino  que  en  este  Pleno  ya  se  ha 
reiterado. Lo de la gordura se trata de un adjetivo calificativo en tono despectivo, que habla 
sobre el sobrepeso que en ocasiones es una enfermedad. Todos tenemos a alguien con 
sobrepeso,  no  hace falta  que seamos  unas sílfides.  Por  eso no  tenemos por  qué no 
contribuir con nuestras ideas en este Pleno municipal. Y no estamos para descalificaciones 
particulares ni personales sobre el aspecto físico de las personas, sino para dar ejemplo y 
adoptar medidas positivas para Borriana.

Yo les rogaría que aquí en este Pleno no fuese una actuación sólo de “Sr. y Sra.”, 
sino que usted, como funciones que tiene como Alcaldesa, debería imponer el respeto y 
educación. No son incompatibles con el debate político. Incluso le digo que si en alguna 
ocasión  a  nivel  propio  lo  he  hecho,  me  rectifique  públicamente  a  mí  o  a  cualquier 
integrante de nuestro equipo. Ya le adelantamos que si se vuelve a incurrir en adjetivos 
calificativos, este equipo abandonará la sesión plenaria. Es una moción muy importante la 
de la ciudad educadora; pero yo creo que la primera educación que debemos mostrar es  
aquí en este Pleno.”

Sra. Alcaldesa: “Yo creo que la educación y el respeto no se debería tener que imponer; 
aquí se supone de los que estamos aquí. Y si en algún momento se ha sentido alguien 
ofendido porque yo no he cortado alguna apreciación, lo lamento y que intentaré cortarlo.  
Pero también quiero decir que aquí se han dicho cosas muy fuertes, por ejemplo de mi 
persona,  no  quiero  hablar  de  nadie  más… Y me  han  llamado  sinvergüenza,  que  he 
colocado a mi marido, y cosas diversas, no referidas a mi apariencia física (que no sé si  
me importaría más o menos) pero que esto me importa mucho. Y aún estoy esperando 
también que se me pidan disculpas.

O sea, que yo creo que aquí se ha de actuar desde el respeto y la educación, 
porque todos los que estamos aquí tenemos la obligación de tener ese respeto y esa 
educación. Y no dude de que intentaré que a partir de ahora se mantenga.”

2.- Sr. Losada:  “Yo quería realizarle un par de preguntas o consultas al Sr. Zorío. Pero 
antes me  gustaría recordar algunas cosas, y contextualizar un poquito el porqué de mis 
preguntas. En octubre o noviembre de 2015 (estamos remontándonos a hace ya bastantes 
meses) solicitamos el desmontaje de estructuras, pasarelas de acceso a las costas. En 
noviembre tuvimos que instarles a que agilizaran la limpieza y el destrozo que se produjo 
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tras el temporal del 12 de noviembre. Ya en marzo de 2016 solicitamos a ustedes que 
presentaran  o  intentaran  presentar  la  mejor  imagen  de  nuestra  ciudad  de  cara  a  la 
temporada que venía de Semana Santa y Pascua, ya que considerábamos que era una 
oportunidad para captar y fidelizar visitantes de nuestra ciudad y turistas.

El 26 de abril de 2016 en Comisión y en relación a la firma que se produjo del 
convenio  con  la  Agència  Valenciana  de  Turisme,  en  el  que  se  nos  encomendaba  la 
gestión, mantenimiento, reparación  y conservación de la infraestructura turística del litoral  
y de nuestras playas, entregamos material fotográfico en el que se mostraba el estado en 
el que se encontraba algunas instalaciones y zonas de la playa. Y también en esa misma 
comisión  solicitamos  que  se  realizara  un  trabajo  para  desestacionalizar  la  temporada 
turística,  entendiendo  que  por  nuestras  condiciones  geográficas  y  climatológicas 
podríamos beneficiarnos de ello.

El 21 de julio de 2016 (ya me voy acercando) también en la comisión, preguntando 
por las auditorías que se habían producido, auditorías de calidad y los objetivos que se 
tenía para este año, con la asignación de las banderas Q de calidad de nuestras playas, y 
también nos preocupamos por el pago que se realizó a una empresa consultora para el 
desarrollo  de  todas  esas  asignaciones  de  banderas.  Y el  24  de  septiembre  de  2016 
lamentamos que las acciones de mejora que se realizaron en las playas se produjeran ya 
casi al final de la temporada estival… Estamos hablando del mes de septiembre… Cuando 
durante todo el  verano quiero recordar que estuvimos manifestando reiteradamente en 
comisiones informativas las deficiencias que nosotros podíamos ir observando; nosotros y 
mucha más gente… 

Y aquí me voy a parar. ¿Por qué he dicho todo esto anterior? Porque tampoco y 
como ha comentado algún compañero en la sala, lo que no me gustar es que pareciera 
que por qué en diciembre vamos a hacer estas preguntas… Creo que uno de los objetivos 
que este Grupo ha tenido durante los últimos meses (o los meses que llevamos en la 
oposición)  es  seguir  bastante  de  cerca  todas  las  actuaciones  y  las  gestiones  que  se 
realizan en nuestras costas. Por tres motivos, y no por el orden en el que los voy a decir  
quiere decir que uno tenga más o menos importancia… Uno, es por la imagen que ofrece 
nuestra ciudad de cara a los propios ciudadanos o los posibles visitantes; el segundo, es  
por  la  relación  directa  que  entendemos  que  tiene  con  el  turismo,  y  la  necesidad  o 
posibilidad de desestacionalizar la temporada; y el tercer motivo, es por la conciencia y  
sensibilidad que tenemos en cuanto a la gestión medioambiental.

Creemos  y  consideramos  que  todas  estas  intervenciones  que  hemos  ido 
realizando durante estos últimos meses, y nuestro ofrecimiento (que creo que ha quedado 
también) reiterado a formar equipos de trabajo para estudiar o debatir posibilidades así lo 
demuestran.

Con esto lo  que quiero  preguntar  o  me gustaría  saber  es  si tiene diseñado o 
redactado algún plan director o estratégico o algunas líneas de actuación que garanticen el 
mantenimiento, cuidado y limpieza de las costas, playas y zonas litorales.  Y la segunda es 
si tienen intención de incrementar esos esfuerzos en mejorar; puesto que consideramos 
que aunque en reiteradas ocasiones hemos puesto de manifiesto que la situación no es la 
que a nosotros nos gustaría, se sigue manteniendo esta situación.”

Sr.  Zorío:  “Respecto  a  todas  las  cosas  que  usted  ha  comentado…  Usted  sabe 
perfectamente que mostró unas fotografías, y se reparó todo rápidamente. Fuimos a la 
playa, y vio que ya estaba todo; todas las recomendaciones y demás se han llevado a  
cabo. Se han llevado a cabo… Y en la primera pregunta que me ha hecho, sobre el plan 
estratégico, finalmente ya estamos en ello.

También he revisado el plan estratégico que tenemos de 2006, por si podíamos 
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aprovechar algo. Obviamente las condiciones actuales no tienen nada que ver con las de 
entonces.  Antes partíamos de una situación  no de crisis.  Y a través  de la  Universitat  
Jaume I  (UJI)   y a  través de otras personas estoy abriendo otras vías.  Sí  tenemos y 
queremos (no sé si lo ha dicho el Sr. Fuster, que estaba en nuestro programa, en el Acord 
per Borriana) estaba el plan estratégico de Borriana…. ¡Ah! Ha sido la Sra. Aguilera, que 
ahora no está… 

En cuanto a la segunda pregunta que me ha hecho, queremos continuar haciendo 
una  playa  más  adaptada  y  accesible.  Después  le  contestaré  al  Sr.  Pepe  Vicent;  ya 
veremos unas cositas, para mejorar la imagen que tiene la playa. Eso lo veremos después; 
pero sí seguimos apostando por ello, a pesar de que también he de decirle que revisando 
los gastos de turismo que ha habido… Esto no sé si lo sabrá, porque usted no estaba y yo 
tampoco, pero gastos que ha habido en FITUR de 2007, gastarse 45.000 € en tres días en  
FITUR… Con esto quiero decir que si todas estas inversiones o gastos que se hicieron 
hubieran ido a mejorar la playa, quizás hoy la playa de Borriana sería otra cosa ahora. 
Porque puede creerme, Sr. Losada, si le digo que pocos inversores tienen ganas de venir  
aquí. Y eso es lo más triste que hay.”

Sr. Losada:  “Bueno, celebro que se esté trabajando en ese plan director o estratégico 
(como se quiera llamarlo).  Lo que me gustaría saber es si podríamos conocerlo, tener 
acceso  al  mismo,  o  nos  lo  darán  ya  cuando  esté  finalizado…  Y  me  gustaría  saber 
(seguramente  sí)  si  está  contando  con  profesionales  del  sector  y  especialistas;  pero 
supongo que contemplará medidas extraordinarias para casos de que ocurran temporales, 
riadas o eventos puntuales, o incluso medidas específicas para actividades como el Arenal 
Sound o el  Mercat de la Mar. Con la Sra. Carda tuvimos también ocasión de hablar, y le 
mostramos nuestra preocupación por todo el tema de la limpieza y el aspecto ecológico de 
su puesta en marcha. ¿Se están contemplando estos aspectos específicos en el plan?”

Sr.  Zorío:  “Sr.  Losada,  le agradezco (ya que lo ha dicho públicamente)  yo también si 
quiere…  Tenemos  reuniones,  para  que  usted  aporte  ideas,  que  yo  no  tengo  ningún 
problema. Igual que han aportado al Plan General de Borriana, está totalmente abierto. Ya 
le digo que el tema del Arenal Sound se escapa de mis manos, porque es competencia del 
Sr. Aparisi. Vamos los dos de la mano, pero son temas en los que no quiero meter mano,  
porque no interesa. Cada uno sabe sus responsabilidades, y cada uno hará aquello que 
crea conveniente.”

Sr. Losada: “No sé exactamente a qué se refiere cuando dice  meter mano… A mí no me 
suena muy bien lo de meter mano… Pero se lo agradezco, y le tomo la palabra. Yo no le 
puedo  ofrecer  mi  despacho  porque  no  lo  tengo,  pero  tiene  mi  dirección  de  correo 
electrónico. Si usted quiere y le viene bien me adelanta la información sobre la que están 
trabajando  (los  documentos).  Creo  que  con  otros  concejales  que  nos  han  pasado 
información no hemos tardado mucho en darles nuestras propuestas y nuestros puntos de 
vista. Y también quizás le puedo servir de nexo de coordinación o de vínculo de unión con 
el Sr. Aparisi para intentar meter el tema del Arenal Sound en ese plan estratégico.”

Sr. Zorío:  “A penas tenga la información la compartiré; porque me gustaría contar con 
usted. Usted que sabe, sobre todo por las preocupaciones que supongo que usted también 
tiene, como es el deporte náutico (todo ese apartado de turismo deportivo) que tenemos 
aquí en Borriana y está muerto. Los tiros van también por ahí, porque para el turismo 
familiar, contaré con usted. Le enviaré lo poquito que tengo de momento, y esperamos que 
llegue a buen puerto.
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Y  lo de  meter mano  era una frase hecha. Yo es que soy muy irónico en ese 
aspecto. No me gusta meter mano en temas de otros. Ya tienen bastante con lo suyo y yo 
con lo mío.”

3.- Sra. Sanchis: “Antes que nada más voy a contestar… porque me han llamado antes la 
marca blanca  del Partido Popular…. Creo que por ejemplo no ha tenido nada que ver mi 
intervención  con  la  del  Partido  Popular,  ni  ninguna de mis  intervenciones  con  las  del 
Partido Popular. Eso lo primero. Yo creo que no tengo nada que ver, y que lo demuestro en 
cada Pleno.

Con respecto a lo de que alguna vez voy a las comisiones y no me he leído los  
asuntos… Que me ha acusado usted, y como los plenos se graban, y creo que lo ha dicho 
claramente,  sino  que  miro  al  Sr.  Fuster… Le  diré  que  yo  trabajo,  que  no  tengo  una 
dedicación exclusiva del 75% y cobro un 100% del sueldo. Yo voy a mi trabajo, hago mi 
jornada  completa,  y  cobro  mi  sueldo  completo.  Entonces,  como  usted  comprenderá, 
dependiendo  de  cuándo  son  las  comisiones,  tengo  tiempo  o  no  de  prepararlas. 
Normalmente las llevo siempre preparadas; pero usted sabe que por mi situación personal, 
últimamente he tenido que pasar muchas horas en el hospital, donde no tenía tampoco wifi  
para poder trabajar.  En fin,  creo que han sido cuatro ocasiones en las que yo me he 
abstenido porque no había leído los informes. Que usted me lo ha reprochado, creo que lo  
ha escuchado todo el mundo. Solamente quería aclarar eso… Creo que es una aclaración,  
y además creo que con mis intervenciones demuestro claramente que yo no soy ninguna 
marca blanca, que tengo mi propio criterio; y yo me preparo las cosas. Es más, muchas  
veces no intervengo porque no me ha dado tiempo a prepararlo; porque soy una sola 
persona  para  prepararlo  todo,  y  eso  quiero  que  lo  entiendan.  Bueno,  si  quiere 
contestarme… Y si no me da igual.”

Sr.  Del Moral:  “Sí,  los plenos se graban,  y podrá verlo literal;  porque tenemos a una 
Técnico Municipal que hace una labor enorme transcribiendo todos los plenos; primero 
pasa un extracto (que eso es más rápido), pero luego pasa un tomo entero de todo el  
Pleno,  que son  más  de 200 páginas.  Y ahí  podrá  ver  cómo yo  no  le  he  hecho  una 
acusación. Simplemente, si se ha sentido aludida, lo siento. Yo he dicho que yo no falto el 
respeto, y que hago mi trabajo; porque en su primera intervención había puesto en tela de 
juicio si yo hacía mi trabajo. Y he remarcado que me sentiría mal si no hiciera por ir a las  
comisiones sin preparármelas. Lamento que se haya sentido ofendida. Y bueno, usted ya 
ha dicho los  motivos por los que se puede preparar o no las comisiones. Pero yo en 
ningún momento he puesto en tela de juicio su trabajo.

Sí  que  le  he  hecho  una  alusión  directa  cuando  le  he  hablado  de  que  los 
comportamientos que tenía Ciudadanos y el  Partido Popular  se parecían  mucho.  Y lo 
mantengo, aunque ahí tengamos una discrepancia de criterio.  Ya ha argumentado que 
usted es totalmente distinta; por tanto, mejor para todos.”

[En este momento abandona el Salón de sesiones la Sra. Montagut]

Sra. Sanchis: “Verá, mis ideas desde luego que se parecen más a las del Partido Popular 
que a las suyas. Porque si ya tenemos que ir a nivel nacional y ver los Presupuestos que 
presentan ustedes y los que presenta el Partido Popular, los de su partido no tienen ni pies 
ni cabeza; por tanto, no puedo parecerme en nada a ellos. En cambio, en políticas sociales  
creo que nos parecemos bastante más a ustedes que a ellos. De todas formas, yo tengo 
mis propias ideas; y no tiene usted ni por qué insultarme, ni vamos… Yo considero un 
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insulto que usted me diga usted que yo miro al Sr. Fuster para saber si me tengo que  
abstener o no. Yo cuando no me leo algo… Es que además encima lo digo, digo: “No he  
podido leérmelo, y por tanto me abstengo” Y lo digo, es que encima lo digo.”

Sr. Del Moral: “Es una matización… Creo que no la he insultado en ningún momento. No 
es mi intención. Ya es a criterio personal si se toma a disgusto mi intervención o no. A mí  
también me puede disgustar que usted diga que yo falto a la democracia, cuando creo que 
no es cierto. Pero no me siento insultado cuando usted me dice eso. Simplemente es un 
tema  de  criterios  distintos;  y  me  gustaría  que  usted  no  se  sintiera  ofendida  cuando 
intervengo, porque no es mi intención.”

4.- Sra. Sanchis:  “Mi siguiente pregunta es para la Sra. Monferrer… El año pasado nos 
encontramos  que  existían  varias  carpas  que  amparándose  en  una  falla  montaron  un 
negocio. Yo creo que escuché a la Sra. Rius y a la Sra. Alcaldesa decir que había un vacío 
legal, que habían aprovechado ese vacío legal… Entonces, yo lo que quería preguntarse 
es si para el año que viene están preparando una normativa para que eso no vuelva a 
ocurrir; que por lo menos, si alguien monta un negocio, que pague los impuestos. Porque 
evidentemente los locales de Borriana (como por ejemplo los de la C/San Vicente, que 
eran los más afectados,  porque parte de las carpas estaban en la plaza) lógicamente 
protestaron con toda la razón. Entonces, yo lo que quiero saber es si están preparando 
alguna normativa para que eso quede regulado.”

Sra. Monferrer:  “Pues mire, de hecho sí. El lunes pasado tuvimos una reunión con las 
fallas que montan carpa, y lo que se ha mirado en primer lugar es qué van a hacer: si van 
a  volver  a  montar  carpa,  los  metros  que  montarán,  y  las  actividades  que  montarán. 
También les explicamos desde el minuto 1 que lo que se hizo el año pasado abusando de  
la laguna que había no estaba claro, y que este año en el momento en que se viera una 
carpa en esas condiciones se cerraría. Lo entendieron perfectamente, ya que hubo una 
queja, y hubo unas cosas que no eran correctas. 

Por tanto, lo que se ha hecho desde ya es empezar a preparar y vamos a tener 
diversas reuniones (también con la Terraza Payá) por el tema de los metros y demás para 
que puedan caber las tres carpas en concreto, ya que las otras sí que por espacio y demás 
no tienen tanto problema. Lo más conflictivo por el tema del espacio son las tres carpas de 
la Terraza Payá.”

Sra. Sanchis:  “Sí, pero una cosa es tener reuniones y decirles que no puede ser, y otra 
cosa es regularlo. Porque el año pasado precisamente lo que hubo fue un vacío legal. 
Entonces, este año lo lógico y normal es que haya una normativa que diga o que eso no se 
puede producir, o que si se produce pagarán los impuestos, como cualquier otro local de 
Borriana.”

Sra. Monferrer: “Me reitero en lo que he dicho; que eso es lo que hemos hecho desde el  
minuto uno: reunirnos para ver qué intención tiene cada falla, y a partir de ahí se empezará 
a regularlo. Estamos empezando a trabajar de cara a las Fallas del año 2017 en el mes de 
marzo. Por tanto, estamos empezando a mover la normativa para regular eso.”

5.- Sra. Sanchis:  “Bueno, Sra. Monferrer, yo creo que no me ha contestado antes a la 
pregunta. Y se la vuelvo a preguntar directamente; si quiere me contesta sí o no. ¿Se han 
pagado los vestidos de fallera?”
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Sra. Rius: “Como todos los años, se ha pagado unos vestidos de fallera. Lo que pasa es 
que no tenemos recursos (los buscaremos) porque a mí me gustaría que en un año se 
pagaran dos vestidos de fallera, y así regularizaríamos este retraso que llevamos desde 
hace muchos años. Porque los vestidos de fallera se pagan el en que son falleras, no el  
año en que se hacen los trajes. Por tanto, este año hemos pagado unos (igual que el año 
pasado pagamos unos),  y  ojalá  pudiéramos pagar  dos  en  un mismo año,  para  poder  
regularizar ese retraso que llevamos ya desde hace muchos años.”

Sra. Sanchis: “O sea, que esos 37.500 € que fueron para pagar los vestidos de fallera del 
año anterior, y se tuvieron que dotar, porque no había suficiente en el Presupuesto. Y ya 
se puso más en el Presupuesto porque usted dijo que se iba a pagar los de este año. Y  
resulta que no se han pagado. Es para que le quede claro a todo el mundo… Porque usted 
lo ha dicho varias veces… Esas son palabras suyas, no palabras mías.”

Sra.  Rius:  “No,  Sra.  Sanchis,  los 37.000 € que se pusieron era porque la partida era 
notablemente insuficiente para todo el año. En esta partida durante los últimos cinco años 
(se lo he dicho antes) la media de gasto de la Junta Local Fallera ha sido de 232.000 € al 
año. En 2014 se gastaron 190.000 € al año; en 2015, 210.000 €;: y este año se había  
puesto creo que era 130.000 o 140.000 €, y era insuficiente. Por tanto, lo que nosotros 
queríamos era que todas las partidas del Presupuesto estén suficientemente bien dotadas 
en el Presupuesto inicial. Y lo que faltaba era “Gastos Diversos de Cultura” (que también 
estaba infradotada) y Junta Local Fallera; que no se sabe por qué, siempre ha estado así,  
y a mitad de año con los remanentes se dotaba para acabar la última parte del año, que es 
las presentaciones y todo el escenario, que cuesta unos 30.000 €.

Entonces, yo no he dicho que los 37.000 € fueran para pagar trajes… Eso no lo he 
dicho. Los trajes se pagan al principio (en el mes de enero) de las falleras de ese año. Y lo  
que a mí me gustaría sería poder poner 30.000 € más para poder pagar en un año dos 
veces los trajes,  y regularizar  ese retraso que se lleva.  Pero para eso hay que poner  
30.000 € más en un año. Y en este año ya le digo que normalmente no será.”

Sra. Sanchis: “Sra. Rius, le recuerdo que los plenos se graban… Y mire, se lo voy a 
buscar, porque es que lo dijo; es que lo recuerdo como si la estuviera escuchando ahora… 
Así que no se preocupe, que lo buscaré, y se lo diré. En el próximo Pleno se lo leeré, para 
que lo escuche toda la gente, palabra por palabra.”

6.- Sra. Monferrer:  “Antes de acabar me gustaría dar la enhorabuena al mundo de las 
Fallas, porque ayer se dio la declaración de Patrimonio Inmaterial de la Humanidad por  
parte de la Unesco; y es una declaración que realmente es para todos los falleros que día  
tras día hacen grande esta fiesta.” 

Y sin más asuntos de qué tratar,  la Presidencia levanta la sesión a las 22 horas y 45  
minutos, de la cual, como Secretaria doy fe, y para que conste extiendo la presente acta  
que firmo junto con la Sra. Alcaldesa.

 LA  ALCALDESA LA SECRETARIA   

Documento firmado electrónicamente al margen
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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA REALITZADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT L'1 DE 
DESEMBRE DE 2016

A la ciutat de Borriana, l’1 de desembre de 2016, es reuneixen a la sala de sessions de la  
casa  consistorial  de  l'Ajuntament  de  Borriana,  assistits  per  la  secretària  general,  Sra. 
Iluminada Blay  Fornas,  amb la  presència de la  interventora  accidental,  Sra.  Mercedes 
Martí Sánchez, els senyors i senyores següents:

ALCALDESSA
SRA. MARIA JOSÉ SAFONT MELCHOR (PSOE)

TINENTS D'ALCALDE
1r. SR. VICENT GRANEL CABEDO (Compromís)
2n. SR. CRISTOFER DEL MORAL ESPINOSA (Se Puede Burriana)
3r. SR. VICENTE APARISI JUAN (PSOE)
4t. SR. SANTIAGO ZORÍO CLEMENTE (Compromís)
5a. SRA. M. CRISTINA RIUS CERVERA (PSOE)
6é. SR. JAVIER GUAL ROSELL (PSOE)
7é. SR. MANUEL NAVARRO RUIZ (Se Puede Burriana)

REGIDORS
SR. BRUNO ARNANDIS VENTURA (PSOE)
SRA. M. LLUÏSA MONFERRER AGUILELLA (PSOE)
SRA. INMACULADA CARDA ISACH (Compromís) 
SR. JUAN FUSTER TORRES (PP)
SRA. ANA MONTAGUT BORILLO (PP)
SR. ÍÑIGO LOSADA BREITLAUCH (PP)
SR. ENRIQUE SAFONT MELCHOR (PP)
SRA. VICTORIA MARÍA MARÍN FUENTES (PP)
SRA. M. CONSUELO SUAY MONER (PP)
SR. CARLOS SOLÁ PERIS (PP)
SRA. MARIOLA AGUILERA SANCHIS (Cibur)
SR. ANTONIO SÁNCHEZ AVILÉS (Cibur)
SRA. M. JESÚS SANCHIS GUAL (Ciudadanos)

La Sra. presidenta declara oberta la sessió, quan són les 19 hores i 05 minuts, i es passa a 
continuació a llegir i resoldre els assumptes compresos en l'ordre del dia.

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L'ESBORRANY DE L'ACTA CORRESPONENT A LA 
SESSIÓ ORDINÀRIA REALITZADA EL DIA 5  DE  MAIG DE 2016,  AIXÍ  COM DELS 
ESBORRANYS  DE  LES  ACTES  CORRESPONENTS  A  LES  SESSIONS 
EXTRAORDINÀRIES REALITZADES ELS DIES 26 I 30 DE MAIG DE 2016, EN LA SEUA 
VERSIÓ EN AMBDUES LLENGÜES OFICIALS (Secretaria)

La Secretaria  dóna compte  de  l'esborrany  de  l'acta  corresponent  a  la  sessió  plenària 
ordinària realitzada el dia 5 de maig de 2016, en la seua redacció en ambdues llengües 
oficials.
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Sotmesa l'acta a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del Ple 
de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

La  Secretaria  dóna compte  de  l'esborrany  de  l'acta  corresponent  a  la  sessió  plenària 
extraordinària realitzada el  dia  26 de maig de 2016,  en la seua redacció en ambdues 
llengües oficials.

Sotmesa l'acta a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del Ple 
de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

La  Secretaria  dóna compte  de  l'esborrany  de  l'acta  corresponent  a  la  sessió  plenària 
extraordinària realitzada el  dia  30 de maig de 2016,  en la seua redacció en ambdues 
llengües oficials.

Sotmesa l'acta a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents del Ple 
de l'Ajuntament hi presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.

2.- DESESTIMACIÓ, SI ESCAU, DEL RECURS DE REPOSICIÓ INTERPOSAT EN DATA 
28  D'OCTUBRE  DE  2016  PER  LA SOCIETAT  DE  GARANTIA RECÍPROCA DE  LA 
COMUNITAT VALENCIANA CONTRA EL DISPOSITIU PRIMER DE L'ACORD DEL PLE 
D'AQUEST AJUNTAMENT D'1 DE SETEMBRE DE 2016, QUE VA DESESTIMAR LA 
RESOLUCIÓ DEL PAI DE LA UE C-2.3 PER MUTU ACORD (Àrea II. Neg. Urbanisme) 
(exp. G 9615/2016)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent 
d'Urbanisme i Medi Ambient, del tenor següent:

“Vist que l'1 de setembre de 2016 el Ple d'aquest Ajuntament va acordar:

PRIMER.- DESESTIMAR la sol·licitud formulada  en data 19 d'abril de 2016 (RE 
5380) per Sr. Vicente Manuel Esteller Robres, en representació d'EXCLUSIVAS 
ESTELLER,  SL,  de  resolució  del  Programa  d'actuació  integrada  per  al 
desenvolupament de la unitat d'execució C-2.3 de forma pactada i per mutu acord, 
amb devolució de les garanties de promoció prestades; atés que queda acreditat 
en l'expedient la concurrència d'una altra causa de resolució que és imputable al 
contractista.

SEGON.- INCOAR el procediment de resolució contractual de la condició d'agent 
urbanitzador  del  Programa  d'actuació  integrada  per  al desenvolupament  de  la 
unitat  d'execució  C-2.3 a  la  mercantil  EXCLUSIVAS ESTELLER,  SL,  amb CIF 
B-12361440, motivat per la inactivitat i consegüent demora en el compliment de les 
seues obligacions contractuals, causa de resolució prevista en l'estipulació vuitena 
del contracte per al desplegament i execució del Programa; en l'article 143.1 de la 
Llei urbanística valenciana, article 337 del Reglament d'ordenació i gestió territorial 
i  urbanística;  article  164.2.d  de la Llei  5/2014,  de 25 de juliol,  d'ordenació del  
territori,  urbanisme i  paisatge;  i  en  l'article  223.d)  del  text  refós  de  la  Llei  de 
contractes del sector públic.
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TERCER.-  CONCEDIR a  la  mercantil  EXCLUSIVAS ESTELLER,  SL,  amb CIF 
B-12361440,  com a  urbanitzador,  un  període  d'audiència  de  10  dies  naturals, 
comptadors de la recepció d’aquest document, perquè puga formular al·legacions i  
presentar  tota la documentació que considere pertinents  en defensa dels  seus 
drets, amb caràcter previ que es dicte acord de resolució del contracte subscrit l'1 
de juny de 2012.

QUART.- CONCEDIR a la Caixa Rural Sant Josep De Borriana, S. Coop. de Crèdit 
V., amb CIF F12013256, com a entitat avaladora, un període d'audiència de 10 
dies naturals, comptadors de la recepció d'aquest document, perquè formule les 
al·legacions que entenga pertinents en defensa dels seus drets, significant que la 
resolució  de  l'adjudicació  de  la  condició  d'urbanitzador  per  causa  de  la  qual 
haguera sigut declarat culpable EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, ha de donar lloc a 
l'execució de les garanties dipositades en aquest Ajuntament.

CINQUÉ.-  CONCEDIR  a  la  Societat  de  Garantia  Recíproca  de  la  Comunitat 
Valenciana, amb CIF V46168308, com a entitat avaladora, un període d'audiència 
de 10 dies naturals, comptadors de la recepció d'aquest document, perquè formule 
les al·legacions que entenga pertinents en defensa dels seus drets, significant que 
la resolució de l'adjudicació de la condició d'urbanitzador per  causa de la qual  
haguera sigut declarat culpable EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, ha de donar lloc a 
l'execució de les garanties dipositades en aquest Ajuntament.

SISÉ.-  CONCEDIR  un  període  d'audiència  de  vint  dies,  comptadors  de  la 
notificació d’aquest document, a la mercantil ACTIA INICIATIVAS, SL, per tal com 
té la condició d'empresari constructor per a l'execució del Projecte d'urbanització 
de la unitat d'execució C-2.3; perquè, dins del termini concedit a aquest efecte i 
amb caràcter previ al fet que es dicte acord de resolució del contracte entre aquest 
Ajuntament  i  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  presenten  totes  les 
al·legacions  i  la  documentació  que  entenguen  pertinent  en  defensa  dels  seus 
drets.

SETÉ.-  CONCEDIR  un  període  d'audiència  de  vint  dies,  comptadors  de  la 
notificació d’aquest document, als propietaris de terrenys inclosos en l'àmbit de la 
unitat d'execució C-2.3 perquè, dins del  termini  concedit  a aquest efecte i  amb 
caràcter previ  al  fet que es dicte acord de resolució del  contracte entre aquest  
Ajuntament  i  la  mercantil  EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  presenten  totes  les 
al·legacions  i  la  documentació  que  entenguen  pertinent  en  defensa  dels  seus 
drets.

VUITÉ.- FACULTAR l'Alcaldia Presidència per a l'adopció de tots aquells actes de 
tràmit que siguen necessaris en el present procediment.

NOVÉ.- NOTIFICAR.

Vist l'escrit presentat en data 28 d'octubre de 2016 (RE 15091, de 31 d'octubre de 2016) 
per Sr. Raúl Gregori Romero, en representació de la Societat de Garantia Recíproca de la 
Comunitat Valenciana, amb CIF V-46168308, pel qual interposa recurs de reposició contra 
el dispositiu primer del referit acord basant-se en els motius següents:
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 Vulneració del principi d'audiència i el principi de contradicció de l'avalador.
 Absència d'incompliment culpable del contractista.
 Falta  de motivació de l'acord contra el  qual  es  recorre,  quant  a  l'existència de 

causa de resolució imputable al contractista.

I sol·licita la suspensió de l'execució de l'acord fins que no recaiga la resolució del recurs  
de reposició.

Atés:

I. Legislació aplicable:

Havent-se adjudicat el Programa d'actuació integrada per al desenvolupament de la unitat 
d'execució C-2.3 el 6 de febrer de 2012, els efectes, compliment i  extinció d’aquest es 
regeixen pel  que preveuen la Llei  16/2005, de 30 de desembre, urbanística valenciana 
(d'ara  endavant  LUV),  i  el  Decret  67/2006,  de  19  de  maig,  pel  qual  es  va aprovar  el  
Reglament d'ordenació i gestió territorial i urbanística (d'ara endavant ROGTU), normativa 
d'aplicació de conformitat amb la disposició transitòria quarta de la Llei 5/2014, de 25 de 
juliol,  de  la  Generalitat,  d'ordenació  del  territori,  urbanisme i  paisatge  (d'ara  endavant 
LOTUP). 

D'altra  banda,  sent  la  relació  entre  aquesta  Administració  i  l'urbanitzador  un  contracte 
especial,  en els  termes establits  per  la legislació  estatal  reguladora de la contractació  
pública, també resulten d'aplicació les normes rectores de la contractació administrativa. 
La legislació en matèria de contractes vigent en el moment de l'adjudicació del Programa 
d'actuació integrada per al  desenvolupament  de la unitat  d'execució C-2.3 era el  Reial 
decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, pel qual s'aprova el text refós de la Llei de 
contractes del sector públic (TRLCSP), i el Reglament general de la Llei de contractes de 
les  administracions  públiques,  aprovat  per  Reial  decret  1098/2001,  de  12  d'octubre 
(RLCAP).

II. Motivació de l'acord objecte de recurs:

La Societat de Garantia Recíproca de la Comunitat Valenciana recorre en reposició contra 
el dispositiu primer de l'acord municipal d'1 de setembre de 2016 -s'ha detectat un error en 
la comunicació de l'esmentat acord, en què s’esmenta que es va adoptar el 9 de setembre 
de 2016-, que desestima la sol·licitud d'Exclusivas Esteller, SL, de resoldre per mutu acord 
el contracte de desenvolupament i urbanització del Programa d'actuació integrada de la 
unitat d'execució C-2.3, amb devolució de garanties.

L'acord objecte de recurs motiva l'esmentada desestimació en el  fet  que,  si  bé l'article 
143.2.e de la Llei  16/2005, de 30 de desembre,  urbanística valenciana,  preveu com a 
causa de  resolució  de  l'adjudicació  d'un  Programa el  mutu  acord  entre  l'administració 
actuant i l'urbanitzador, l'article 224 del Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, 
pel qual s'aprova el text refós de la Llei  de contractes del  sector públic,  matisa que la 
resolució per mutu acord  només pot  tenir  lloc quan no concórrega una altra causa de 
resolució  que siga  imputable  al  contractista i  sempre  que raons  d'interés  públic  facen 
innecessària o inconvenient la permanència del contracte.

Justifica l'acord d'1 de setembre de 2016 que ‘el legislador tracta d'impedir amb aquesta 
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exigència que, a través de la resolució convencional d'un contracte, es puguen evitar les 
conseqüències oneroses per al  contractista que deriven d'un incompliment  culpable,  la 
qual cosa resultaria perjudicial per a l'interés públic. A aquest efecte cal recordar que quan 
el contracte es resol per incompliment culpable del contractista, aquest ha d'indemnitzar 
pels  danys  i  perjudicis  ocasionats,  indemnització  que  es  fa  efectiva  sobre  la  garantia 
constituïda (art. 225.3 TRLCSP per remissió dels articles 140 i 143 LUV; i 343 ROGTU)’.

Doncs bé, en els antecedents de l'acord objecte de recurs aquest Ajuntament exposa que 
Exclusivas  Esteller,  SL,  urbanitzador  del  Programa  d'actuació  integrada  per  al 
desenvolupament  de  la  UE  C-2.3  per  conveni  subscrit  l'1  de  juny  de  2012,  ja  havia 
incomplit les seues obligacions contractuals amb caràcter previ a la sol·licitud de resolució 
contractual per mutu acord el 19 d'abril de 2016, incorrent en demora i inactivitat en la 
redacció i tramitació del Projecte de reparcel·lació de la C-2.3, tal com se li va advertir en 
els oficis de l'Alcaldia de 14 de febrer de 2014 i de 3 de març de 2016. 

Argumenta el recurrent a contrari que Exclusivas Esteller, SL, va promoure la suspensió de 
l'execució del Programa de la UE C-2.3 –mesura aprovada per la Llei 1/2012, de 10 de 
maig, per a assegurar el compliment dels seus compromisos per l'agent urbanitzador en un 
moment  de  dificultat  econòmica-,  i  imputa  a  aquesta  Administració  ser  ‘el  principal 
responsable del fet que el procediment de suspensió parcial del programa esdevinguera en 
caducitat’. 

No obstant això, el procediment de suspensió de l'execució del Programa de la UE C-2.3 
va ser declarat caducat amb arxivament de les actuacions per Decret 2015-1449, de 26 de 
maig de 2015,  motivat  per  la falta de realització  per  la mercantil  urbanitzadora de les 
activitats necessàries per a reprendre la seua tramitació. L’esmentat Decret 2015-1449, 
confirmat en reposició pel Decret 2015-2214, de 27 de juliol de 2015, ha esdevingut ferm i  
consentit per a Exclusivas Esteller, SL, per la qual cosa resulten del tot improcedents les 
afirmacions de la SGR.

D'aquesta manera, resulta patent en l'expedient que ha existit incompliment previ per part 
de l'urbanitzador, que ha estat inactiu durant períodes superiors als sis mesos consecutius 
en què va haver de redactar el Projecte de reparcel·lació de la UE C-2,3 que permetera 
l'inici de les obres d'urbanització, en compliment de les seues obligacions contractuals, per 
la qual cosa va ser procedent la desestimació de la resolució per mutu acord.

D'altra banda, el recurs presentat al·lega que l'Ajuntament ha aprofitat la sol·licitud de la 
urbanitzadora  de  resoldre  per  mutu  acord  per  a  incoar  de  manera  interessada  un 
procediment de resolució contractual per causa imputable al contractista.

Cal  contestar  respecte  d'això  que l'acord  d'1  de  setembre  de  2016 motiva no  sols  la 
desestimació de la resolució de mutu acord, sinó també l'inici del procediment de resolució 
contractual i això basant-se en els articles 143.1 de la Llei urbanística valenciana, l'article 
337 del Reglament d'ordenació i gestió territorial i urbanística, l'article 164.2.d de la Llei 
5/2014, de 25 de juliol, d'ordenació del territori, urbanisme i paisatge, la clàusula vuitena 
del contracte per al desplegament i execució del Programa de referència i l'article 223.d del 
TRLCSP, que no confereixen a l'administració discrecionalitat davant d'un incompliment del 
contractista  sinó,  al  contrari,  determinen  la  resolució  contractual  com a  conseqüència 
necessària d’aquest. 
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Precisament  perquè  Exclusivas  Esteller,  SL,  com  a  urbanitzador  és  responsable  dels 
danys causats als propietaris o a altres persones com a conseqüència de la seua activitat  
o  per  la  falta  de  diligència  en  el  compliment  de  les  seues  obligacions,  i  perquè  la 
indemnització dels possibles danys i perjudicis derivats d'un incompliment culpable es fa 
efectiva  sobre  la  garantia  dipositada,  l'acord  d'1  de  setembre  de  2016  del  Ple  de 
l'Ajuntament va aplicar l'esmentat article 224 TRLCSP i va desestimar la resolució de mutu 
acord,  incoant  un  expedient  de  resolució  contractual  per  incompliment,  en  el  qual  se 
sentiran les entitats avaladores, els afectats pel desenvolupament del Programa de la UE 
C-2.3 i el Consell Jurídic Consultiu de la Comunitat Valenciana.

És procedent, per tant, la desestimació del recurs en l'extrem relatiu a la falta de motivació 
de  l'acord objecte  de recurs,  sense que les  afirmacions  manifestades  per  la  recurrent 
desvirtuen la motivació d’aquest.

III. Procediment de resolució contractual per mutu acord

La SRG al·lega indefensió en el procediment de resolució contractual per mutu acord.

Cal oposar respecte d'això que en el procediment legalment previst per a declarar l'extinció 
d'un contracte  l'audiència a l'avalador únicament resulta preceptiva quan es propose la 
confiscació  de  la  fiança  o  garantia,  o  el  reconeixement  d'indemnitzacions, tal  com es 
preveu en l'article 342 ROGTU, l'article 164 LOTUP i recull l'article 109 del RLCAP.

L'escrit  de  19  d'abril  de  2016  d'Exclusivas  Esteller,  SL,  sol·licitant  a  l'Ajuntament  la 
resolució del Programa d'actuació integrada de la UE C-2.3 per mutu acord va demanar 
així mateix la devolució de les garanties de promoció prestades per l'esmentada mercantil,  
per la qual cosa, no proposant-se confiscació de garanties en el mutu acord que es va 
plantejar ni exigint-se aquesta per l'Ajuntament, l'acord objecte de recurs no va causar cap 
indefensió a les entitats avaladores.

Qüestió distinta que val la pena destacar és el tractament que s'ha donat a la Caixa Rural 
Sant Josep de Borriana, S. Coop. de Crèdit V., i a la Societat de Garantia Recíproca de la 
Comunitat  Valenciana  en  el  procediment  de  resolució  contractual  per  incompliment 
culpable  d'Exclusivas  Esteller,  SL,  que  està  en  tramitació,  en  el  qual,  tal  com  s’�ha 
assenyalat en l'apartat anterior, poden derivar-se indemnitzacions a satisfer amb càrrec a 
les  garanties  constituïdes,  i  en  el  qual  sí  que  s'ha  concedit  audiència  a  les entitats 
avaladores. De fet, la SGR ha formulat al·legacions en l'esmentat procediment, per mitjà 
d'un escrit presentat el passat 7 d'octubre de 2016 (RE 14152).

És  procedent,  per  tant,  la  desestimació  del  recurs  en  l'extrem  relatiu  a  la  indefensió 
causada a la mercantil recurrent.

IV. Sol·licitud de suspensió de l'execució de l'acord

La Societat de Garantia Recíproca de la Comunitat Valenciana, al·ludint a l'article 111 de la 
Llei  30/1992,  de  26  de  novembre,  ha  sol·licitat  -mitjançant  un  altressí  de  l'escrit 
d'interposició  del  recurs  de  reposició-,  la  suspensió  de  l'execució  de  l'acte  de  l'1  de 
setembre de 2016 fins que no recaiga la resolució del recurs de reposició, per entendre 
concurrents motius de nul·litat de ple dret. 
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Tal com ha quedat exposat en la contestació del recurs de reposició, aquesta Administració 
no troba motius per a la suspensió de l'esmentat acte objecte de recurs, en no quedar 
justificada  la  concurrència  de  les  circumstàncies  previstes  en  l'article  111  de  la  Llei 
30/1992, de 26 de novembre.

Per tot això,  vist  l'informe proposta de la cap de la Secció II  i  de conformitat  amb el 
dictamen de la Comissió Informativa Municipal d'Urbanisme i Medi Ambient, el Ple d'aquest 
Ajuntament, com a òrgan competent d’acord amb el que preveu l�’article 116 de la Llei 
30/1992,  de  26  de  novembre,  de  règim  jurídic  de  les  administracions  públiques  i  
procediment administratiu comú, ACORDA:

Primer.- Desestimar, pels motius exposats en les consideracions més amunt transcrites, 
el recurs de reposició interposat en data 28 d'octubre de 2016 (RE 15091, de 31 d'octubre 
de  2016)  per  Sr.  Raúl  Gregori  Romero,  en  representació  de  la  Societat de  Garantia 
Recíproca de la Comunitat Valenciana, amb CIF V-46168308, contra el dispositiu primer de 
l'acord  del  Ple  d'aquest  Ajuntament  d'1  de  setembre  de  2016,  que  ha  desestimat la 
sol·licitud formulada en data 19 d'abril de 2016 (RE 5380) per Sr. Vicente Manuel Esteller 
Robres, en representació d'EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, de resolució del PAI de la UE 
C-2.3 de forma pactada i per mutu acord.

Segon.- Declarar que no pertoca adoptar la suspensió de l'execució del dispositiu primer 
de l'acord plenari d'1 de setembre de 2016, pels motius assenyalats en la part expositiva 
del present acord.

Tercer.-  Notificar aquest  acord  a  l'interessat,  significant-li  que  contra  aquest  poden 
interposar, en el termini de dos mesos comptadors des de l�’endemà al de la notificació 
d’aquest, recurs contenciós administratiu davant del jutjat d'aquesta jurisdicció de Castelló 
de la Plana, de conformitat amb allò que disposa l�’article 46 de la Llei 29/1998, de 13 de 
juliol. Això sense perjudici que se’n puga exercir qualsevol altre que es crega oportú.”

En relació amb el fons de l'assumpte, no es produeixen intervencions.

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents hi 
presten unànime aprovació, i així ho fa constar l'Alcaldia Presidència.

3.-  INADMISSIÓ  PER EXTEMPORANI  DEL RECURS  DE  REPOSICIÓ  INTERPOSAT 
PER LA MERCANTIL EXCLUSIVAS ESTELLER, SL, CONTRA EL DISPOSITIU PRIMER 
DE L'ACORD DEL PLE D'AQUEST AJUNTAMENT D'1 DE SETEMBRE DE 2016, QUE 
VA DESESTIMAR LA RESOLUCIÓ DEL PAI DE LA UE C-2.3 PER MUTU ACORD (Àrea 
II. Neg. Urbanisme) (exp. G 9615/2016)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent 
d'Urbanisme i Medi Ambient, del tenor següent:

“Vist l'escrit presentat en data 7 de novembre de 2016 (RE 15422, de 8 de novembre) per 
Sr. Vicente Manuel Esteller Robres, en representació de la mercantil Exclusivas Esteller, 
SL, amb CIF B-12361440, pel  qual interposa recurs de reposició contra l'acord del Ple 
d'aquest Ajuntament d'1 de setembre de 2016, que ha desestimat la sol·licitud formulada 
en  data  19  d'abril  de  2016  (RE  5380)  per  Sr.  Vicente  Manuel  Esteller  Robres,  en 
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representació d'EXCLUSIVAS ESTELLER, SL,  de resolució del  PAI de la UE C-2.3 de 
forma pactada i per mutu acord, amb devolució de les garanties de promoció prestades.

Vist que l'acord d'1 de setembre de 2016 que s'impugna va ser notificat  a Exclusivas 
Esteller, SL, en el  domicili  de la mercantil,  camí Fondo, núm. 4, de Borriana, el  30 de 
setembre de 2016, segons consta en el justificant de recepció que consta en l'expedient.

Atés que, d'acord amb el que preveu la disposició transitòria tercera de la Llei 39/2015, d'1 
d'octubre, del procediment administratiu comú, resulta d'aplicació a l'acord d'1 de setembre 
de 2016 contra el qual es recorre l'article 117 de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de 
règim  jurídic  de  les  administracions  públiques  i  procediment  administratiu  comú,  que 
disposa  que  el  termini  per  a  la  interposició  del  recurs  de  reposició  contra  un  acte 
administratiu exprés és d'un mes; i tenint en compte que, de conformitat amb l'article 48 de 
l'esmentat text legal, si el termini es fixa en mesos, aquest es computa de data a data,  
entenent prorrogat al primer dia hàbil següent en cas que l'últim dia del termini fóra inhàbil.

Atés que, respecte del còmput dels terminis assenyalats per mesos, és procedent referir la 
Sentència de la Sala 3a del Tribunal Suprem, de 3 de febrer de 2016 (rec. 177/2015), que 
s'ha pronunciat sobre aquest particular assenyalant:

SETÉ.-  És  reiteradíssima  la  doctrina  d'aquesta  Sala  sobre  els  terminis 
assenyalats  per  mesos  que  es  computen  de  data  a  data,  iniciant-se  el 
còmput del termini l'endemà de la notificació o publicació de l'acte, però sent 
la del venciment la del dia correlatiu mensual al de la notificació i això en 
adequada  interpretació  de  l'art.  48.2  de  la  Llei  30/92,  criteri  aplicable  als 
supòsits de publicació de disposicions generals.

Com hem assenyalat en la nostra Sentència de 28 de desembre de 2005 (RC 
7706/2002):

Ja en la nostra STS de 13 de febrer de 1998, anterior a la reforma duta a terme 
per la Llei 4/1999, vam assenyalar que:  ‘d'acord amb reiterada jurisprudència 
d'aquesta Sala, el còmput dels terminis que, com el que es preveia per al recurs 
de reposició previ al contenciós administratiu, s'establien o fixaven per mesos 
havia  d'efectuar-se  de data  a  data  (art.  5  CC i  60.2  LPA).  I,  encara  que la 
redacció de l'article 59 de l'anterior LPA va provocar inicialment declaracions 
contradictòries,  ja  que  disposava  que  els  terminis  havien  de  computar-se 
sempre a partir de l'endemà a aquell en què tinga lloc la notificació o publicació  
de l'acte  i  podia dubtar-se  si  la  data final  era  la  corresponent  a  ‘aqueix  dia 
següent’,  fa  temps  que  la  jurisprudència  és  constant,  consolidada  i 
concloent en assenyalar que amb vista a la regla ‘de data a data’, per als 
terminis assenyalats per mesos o per anys el dies ad quem, en el mes que 
es tracte és l'equivalent al de la notificació o publicació. En síntesi aquest 
criteri  que després seria  acollit  per  l'art.  48.2  i  4,  paràgraf  segon de la  Llei 
30/1992,  de  règim  jurídic  de  les  administracions  públiques  i  procediment 
administratiu comú, pot resumir-se, fins i tot abans d'aquesta Llei, en els termes 
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següents:  ‘en els terminis assenyalats per mesos, i encara que el còmput 
de data a data s'inicie l'endemà de la notificació o publicació, el dia final 
dels  esmentats  terminis  ha  de  ser  sempre  el  corresponent  al  mateix 
nombre ordinal del dia de la notificació o publicació del mes o any que 
corresponga (SSTS 25 de maig i 21 de novembre de 1985, 24 de març i 26 
de maig de 1986, 30 de setembre i 20 de desembre de 1988, 12 de maig de 
1989, 2 d'abril i 30 d'octubre de 1990, 9 de gener i 26 de febrer de 1991, 18  
de febrer de 1994, 25 d'octubre, 19 de juliol i 24 de novembre de 1995, 16  
de juliol i 2 de desembre de 1997, entre moltes altres)’.

I després de la reforma de l'article 48 de la LRJPA per la Llei 4/1999, de 13 de 
juliol, hem assenyalat en la STS de 26 de setembre de 2000 que  ‘és doctrina 
majoritària i, en tot cas, actual d'aquest Tribunal Suprem que (a fi que no es 
compute  dues  vegades  una  mateixa  data)  el  termini  es  compte  des  de 
l'endemà de la notificació de la resolució contra la qual es pretén recórrer i 
acaba el dia en què es compleix el mes però comptat des de la mateixa 
data de la notificació. (Sentències del Tribunal Suprem de 24 de març de 
1999, 25 d'octubre de 1995 i  totes les esmentades en aquesta;  de 9 de 
gener de 1991 i de 18 de febrer de 1994; i interlocutòria de 30 d'octubre de 
1990)’

En conclusió, els terminis expressats per mesos han de computar-se a partir de 
l'endemà a la notificació o publicació de l'acte pel qual s’inicia el procediment, tal 
com determina el precepte legal abans indicat (article 48.2 LRJAP-PAC); però això 
no exclou que els esmentats terminis hagen de computar-se igualment de data a 
data; això és, encara que el còmput s'inicie l'endemà de la notificació o publicació, 
el  dia  final  dels  esmentats  terminis  ha  de  ser  sempre  el  corresponent  al 
nombre  ordinal  del  dia  de  la  notificació  o  publicació  del  mes o any que 
corresponga; i  això, amb vista a evitar el còmput per dues vegades de la 
mateixa  data,  de  tal  manera,  doncs,  que  el  termini  es  compta  des  de 
l'endemà de la notificació de la resolució d'inici  i  acaba el  dia en què es 
compleix el mes però comptat des de la mateixa data de notificació.

Atés, per tant, que, com que consta en l'expedient que en data 30 de setembre de 2016 es 
va notificar a Exclusivas Esteller, SL, l'acord d'1 de setembre de 2016 que s'impugna, el 
recurs de reposició interposat per aqueixa mercantil el 7 de novembre de 2016 (Registre 
d'entrada núm. 15422, de 8 de novembre) s'ha presentat fora del termini legalment establit  
–que vencia el 31 d'octubre de 2016-, per la qual cosa és procedent la seua inadmissió per 
extemporani.

Per tot això,  vist  l'informe proposta de la cap de la Secció II  i  de conformitat  amb el 
dictamen de la Comissió Informativa Municipal d'Urbanisme i Medi Ambient, el Ple d'aquest 
Ajuntament,  com  a  òrgan  competent  d’acord  amb  el  que  preveu  l'�article  116  de  la  Llei 
30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i procediment  
administratiu comú, ACORDA:
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Primer.-  Inadmetre  per  extemporani el  recurs  de  reposició  presentat  en  data  7  de 
novembre de 2016 (RE 15422, de 8 de novembre) per Sr. Vicente Manuel Esteller Robres,  
en representació  de la  mercantil  Exclusivas  Esteller,  SL,  amb CIF  B-12361440,  contra 
l'acord  del  Ple  d'aquest  Ajuntament  d'1  de  setembre  de  2016,  que  ha  desestimat la 
sol·licitud formulada en data 19 d'abril de 2016 (RE 5380) per Sr. Vicente Manuel Esteller 
Robres,  en  representació  d'EXCLUSIVAS  ESTELLER,  SL,  de  resolució  del  Programa 
d'actuació integrada de la unitat d'execució C-2.3 de forma pactada i per mutu acord, amb 
devolució de les garanties de promoció prestades.

Segon.-  Notificar el  present  acord  a  Exclusivas  Esteller,  SL,  amb  CIF  B-12361440, 
significant que contra aquest pot interposar, en el termini de dos mesos comptadors des de 
l'endemà a la notificació de la present resolució, recurs contenciós administratiu davant del  
jutjat d'aquesta jurisdicció de Castelló de la Plana, de conformitat amb allò que disposa 
l'�article 46 de la Llei  29/1998, de 13 de juliol,  reguladora de la jurisdicció contenciosa 
administrativa.”

En relació amb el fons de l'assumpte, no es produeixen intervencions.

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents hi 
presten unànime aprovació, i així ho fa constar l'Alcaldia Presidència.

4.-  APROVACIÓ  INICIAL,  SI  ESCAU,  DE  LA  PLANTILLA  DE  PERSONAL  DE 
L'AJUNTAMENT DE BORRIANA PER A L'EXERCICI 2017 (Àrea I.  Neg. RH) (exp. G 
14796/2016)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent  de 
Recursos Humans i Benestar Social, del següent tenor literal:

“Examinat l'expedient  relatiu  a  la  Plantilla  del  personal  al  servei  de  l'Ajuntament  de 
Borriana per a l'exercici de 2017.

Atés el que disposen els art. 90 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del  
règim local, i 126 del RD legislatiu 781/86, de 18 d'abril, pel qual s'aprova el text refós de  
les  disposicions  legals  vigents  en  matèria  de  règim  local,  i  de  conformitat  amb  el 
procediment assenyalat en els articles 168 i següents del RDL 2/2004, de 5 de març, pel  
qual s'�aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Tenint  en compte l'informe emés respecte d'això per la Secció Primera de data 21 de 
novembre de 2016 i la resta de documentació que consta en l'esmentat expedient, així 
com el dictamen emés per la Comissió Informativa d'Interior, RH i Benestar Social, el Ple 
de l'Ajuntament ACORDA:

Primer- Aprovar inicialment la següent Plantilla de personal de l'Ajuntament de Borriana, 
que  comprén  tots  els  llocs  de  treball  reservats  a  funcionaris  i  personal  eventual,  de 
conformitat amb allò que disposen l'�article 90 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de 
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les bases de règim local, i 126 i següents del RD legislatiu 781/86, de 18 d'abril, pel qual  
s'aprova el text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local:

PLANTILLA 2017

DENOMINACIÓ  NOMBRE GRUP SUBESCALA CATEG./JORNADA

A. FUNCIONARIS DE CARRERA

1. ESCALA HABILITACIÓ ESTATAL

SECRETARI/ÀRIA 1 A1 Secretaria Superior
INTERVENTOR/A 1 A1 Interv.-tresoreria Superior
TRESORER/A 1 A1 Interv.-tresoreria Superior 

TOTAL HABILITACIÓ ESTATAL: 3 PLACES

2. ESCALA ADMINISTRACIÓ GENERAL

TÈCNIC/A ADM. GRAL. 8 A1 Tècnica
TÈCNIC/A GESTIÓ 2 A2 de gestió
ADMINISTRATIU/IVA 12 C1 Administrativa
AUXILIAR 35 C2 Auxiliar
SUBALTERN/A 13 AP Subalterna

TOTAL ADMINISTRACIÓ GENERAL: 70 PLACES

3. ESCALA ADMINISTRACIÓ ESPECIAL

3.1. SUBESCALA TÈCNICA: comprén classes tècnics superiors, mitjans i auxiliars

A) CLASSE TÈCNICS SUPERIORS

ENGINYER/A SUP. Camins 1 A1
ARQUITECTE/A SUP. 2 A1  
TÈCNIC/A ESPORTS 1 A1
ENGINYER/A SUP. TELECO. 1 A1
DIRECCIÓ SERV. SOCIALS 1 A1/ A2 (tèc. mitjà)
PEDAGOG/A 2 A1
PSICÒLEG/ÒLOGA 2 A1  
ARQUEÒLEG/ÒLOGA 1 A1

TOTAL TÈCNICS SUPERIORS: 11 PLACES
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B) CLASSE TÈCNICS MITJANS

ENG. TÈC. Informàtica 1 A2
ARQUITECTE/A TÈCNIC/A 1 A2
ENG. TÈCNIC/A Obres P. 1 A2
ENG. TÈCNIC/A Industrial 1 A2
ENG. TÈCNIC/A Topografia 1 A2
TREBALLADOR/A SOCIAL 8 A2
EDUCADOR/A SOCIAL 2 A2
TÈCNIC/A PROM. JUV. 1 A2
TÈC. BIBLIOTECONOMIA 1 B
TÈC. JURÍD. COMPTABLE 1 A2
TÈC. LIQUIDADOR/A TRIB. 1 A2
AODL 1 A2
COOR. Centre Taller 1 A2

TOTAL TÈCNICS MITJANS: 21 PLACES

C) CLASSE TÈCNICS AUXILIARS

ENCARREGAT/ADA OMIC  1 C1
ENCARREGAT/ADA CIJ 1 C1
MONITOR/A Centre Taller 3 C1

TOTAL TÈCNICS AUXILIARS: 5 PLACES

3.2. SUBESCALA DE SERVEIS ESPECIALS: comprén les classes de Policia Local, de  
comeses especials i personal d'oficis

A) CLASSE POLICIA LOCAL

INTENDENT PRINCIPAL 1 A1
INTENDENT 1 A2
INSPECTOR/A 3 A2
OFICIAL 12 C1
AGENT 71 C1

TOTAL POLICIA LOCAL: 88 PLACES

B) CLASSE COMESES ESPECIALS

ARXIVER/A 1 A1
DIRECTOR/A BIBLIOTECA 1 A1
TÈCNIC/A CULTURAL 1 A1
RECAPTADOR/A 1 A1
TÈCNIC/A NORMALITZACIÓ 1 A2 (promoció interna)
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OFICIAL BIBLIOTECA 1 C1
TRAD. CORRECT. valencià 1 C1
PROGRAMADOR/A 2 C1
OFICIAL RECAPTACIÓ 1 C1
INSPECTOR/A OBRES 2 C2
INSPECTOR/A RENDES 1 C2
ENC. SERV. INTERNS 2 C2
AJUDANT BIBLIOTECA 2 C2

TOTALS COMESES ESPECIALS: 17 PLACES

C) PERSONAL D'OFICIS

ENC. OBRES-SERVEIS 1 C1 Encarregat
ENC. INSTAL. MUNIC. 2 C2 Encarregat
ADJUNT/A OBRES-SERV. 1 C2 Oficial
OFICIAL ELECTRICISTA 2 C2 Oficial
OFICIAL LLANTERNER 2 C2 Oficial
OFICIAL OBRER 1 C2 Oficial
CONS. INSTAL. MUNIC. 13 AP Operari
ENC. INSTAL. PISCINA 1 AP Operari
PERSONAL NETEJA 1 AP Operari
TREBALLADOR/A FAMILIAR 5 AP Operari 30 h/setm.
ENCARREGAT/ADA MAQUINA. 1 AP Operari
PEÓ OPERARI-CONDUCTOR 13 AP Operari
PEÓ OPERARI-CONDUCTOR
VEHICLES ESPECIALS 3 AP Operari
PEÓ CEMENTERI 3 AP Operari
VIGILANT MERCAT 1 AP Operari
GUARDA MAJOR 1 AP Operari
CAPORAL RURAL 1 AP Operari
GUARDA RURAL 4 AP Operari
MONITOR/A Centre Taller 1 AP Operari

TOTAL PERSONAL D'OFICIS: 57 PLACES

B. PERSONAL EVENTUAL

ASSESSOR/A EN PREMSA I MITJANS DE COMUNICACIÓ 1 C1
DIRECTOR/A CMA RMV 1 A1

NOMBRE TOTAL DE PLACES DE FUNCIONARIS/ÀRIES DE CARRERA 272
NOMBRE TOTAL DE PLACES DE PERSONAL EVENTUAL 2
NOMBRE TOTAL DE PLACES DE PERSONAL LABORAL  Cap

Segon.- Traslladar aquest acord a la Junta de Personal i procedir, previ anunci en el BOP, 
a la seua exposició pública, de conformitat amb el que estableix l'art. 169 del RDL 2/2004, 
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de 5 de març, que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, per 15  
dies,  durant  els  quals  les  persones  interessades  poden  examinar-la  i  presentar 
reclamacions,  entenent-se definitivament  aprovada si  durant  l'esmentat  termini  no  se’n 
presentara cap; en cas contrari, el Ple de l'Ajuntament ha de disposar del termini d'un mes 
per a resoldre-les.”

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sr. Gual: “Principalment la meua intervenció versarà sobre la modificació de la Relació de 
llocs de treball de l'Ajuntament de Borriana per a l'exercici 2017, que és una modificació de 
l'actual,  i  que  entenem  que  dóna  l'impuls  necessari  (absolutament  necessari)  que 
necessitaven els Serveis Socials de Borriana principalment, perquè precisament aquesta 
àrea és la que més es toca en la Relació de llocs de treball. 

Sabem que les ajudes d'emergència que gestionen des dels Serveis Socials de 
Borriana  són  importants;  però  igual  d'importants  que  aquestes  ajudes,  si  no  més,  és 
comptar amb una millor organització per a gestionar aquestes ajudes, i a més optimitzar 
els  recursos de què disposem, i  així  poder  arribar  millor  a  més persones.  Perquè els  
Serveis Socials no únicament reparteixen diners de totes maneres, sinó que reparteixen 
recursos i ajuden d'una manera efectiva en molts àmbits tant individuals, com en l’àmbit 
familiar, educatiu, etc. I a més en l'actualitat continuen sent requerits per una gran part de 
la ciutadania, i  per això tenen una importància capital per a aquest equip de govern (i 
entenem que per a tot l'Ajuntament). 

També és important,  a  més d'aquesta millor  organització,  el  fet  de dignificar  el  
treball de les persones que presten allí els seus serveis, i que tinguen una remuneració 
més justa; sobretot tenint en compte que des de fa tants anys han multiplicat les seues 
tasques d'una forma absolutament exponencial, a causa de la crisi i les seues nefastes 
conseqüències. Per això, en l’àmbit organitzatiu es dota molt  breument, perquè sé que 
vostés també coneixen el contingut de la modificació de la RLT. Es crea el lloc de cap de 
secció de coordinador/a de Serveis Socials, que a més està obert per a persones d'altres  
administracions  que vulguen  concursar,  la  qual  cosa ens  faria  no perdre  un  efectiu  a 
Borriana si  fóra possible.  Es remodela la plaça núm. 30,  que passa a ser  A2.  També 
s'amplia la jornada de les coordinadores del Servei d'Atenció Domiciliària, que passen del 
75% al 100%, de manera que puguen estar més dedicades al seu treball, i coordinar millor  
aquest servei, que entenem que és un dels fonamentals dels Serveis Socials de Borriana. I  
requerits per tantíssimes persones, podran arribar a més persones i a més cases on es  
necessite;  perquè a més les treballadores  passaran de tenir  una jornada de 20 hores 
setmanals a 30 hores setmanals.

Al  mateix  temps,  com  vostés  també  coneixen,  els  diferents  complements 
específics, majoritàriament el de dedicació queda incrementat; atés que molts treballadors i 
treballadores d'aquesta part de l'Ajuntament el tenien a zero. Dins d'aquesta modificació 
dels complements específics, entrarien també les treballadores de l'ADI.

Com a temes no connexos amb els Serveis Socials, saben vostés que s'amortitza 
una plaça de guarda rural per imperatiu legal, atés que és un cos a extingir, i es crea una 
plaça de normalització lingüística de categoria A2, atés que l'actual C1 no permet obtenir  
les suficients subvencions; i ja es va acordar en un Ple (si no recorde malament) de l'any 
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2009  la  creació  d'aquesta  plaça;  i  aquest  Ajuntament  no  havia  portat  a  terme  aquell 
compromís a què es va sotmetre.

En definitiva, el gros de la modificació és per als Serveis Socials; com han pogut 
veure es tracta d'uns serveis  que històricament  no han sigut  suficientment considerats 
(entenem) i és hora de corregir aquesta injustícia. Es tracta d'uns serveis que assumeixen 
unes tasques inestimables, i  a les quals la nova legislació (que encara s'està ultimant) 
atribueix cada vegada més competències. I per això, es necessita una organització més 
sòlida. I l'organització més sòlida entenem que ho serà a partir del moment que es cree i  
funcione ja la figura del coordinador/a de Serveis Socials, que se’n faça càrrec. Entenem 
que és imprescindible fer tot el que es puga; i amb el Pressupost amb què comptem, al 
que es podia arribar era a açò. Ens hauria agradat poder arribar a molt més; però sí que 
volem deixar clar que es tracta simplement d'un pas més, però no el definitiu, per a intentar 
dotar els Serveis Socials i els altres departaments de la Casa del que realment necessiten. 

Vostés ja saben que ho he dit moltes vegades: la RLT és un document viu, que 
sempre és modificable, sempre que els límits pressupostaris ho puguen permetre. Sabem 
que cal fer moltes més coses; perquè la RLT necessita una actualització. I després d'un 
poc més d'un any al capdavant de la Regidoria, s'han establit els contactes necessaris en 
les reunions amb la mateixa Junta de Personal, que ha tingut l’amabilitat d’invitar-me ja en 
una ocasió, i en seran moltes més… Per començar enguany a preparar una nova RLT 
entre tots, cosa que els anuncie. 

I tornant al tema que ens ocupa… Nosaltres ens creiem molt el tema dels Serveis  
Socials; repetisc que no és una qüestió únicament de diners, sinó una qüestió organitzativa 
per a poder arribar més i millor a les persones. I per això, els demane a tots vostés el seu 
vot favorable.”

Sr. Safont: “Mire, Sr. Gual, l'any passat vosté va parlar en el Ple (el 3 de desembre) i va 
versar la seua presentació d'aquest mateix punt en el fet que s'havia reunit per primera 
vegada en molts anys amb tots els tècnics i caps de la Casa. Si avui fera aquella reunió,  
desafortunadament hauria comptat amb uns quants funcionaris menys d'alt rang en aquest 
Ajuntament,  que en els  últims mesos han abandonat  aquesta Casa.  Servisca  aquesta 
primera part de la meua intervenció per a desitjar-los, en nom del Grup Popular, desitjar-los 
els  majors  èxits  en  els  seus  llocs  de  destinació,  on  esperem  que  se'ls  valore  com 
correspon, i esperem que aquests casos no continuen produint-se.

Fa un any se li  va demanar, per part del Partit  Popular,  una modificació en els  
complements, ampliació de jornada i assignació de funcions de les/els treballadores/s dels 
Serveis  Socials.  Un any després vosté (pràcticament a títol  particular)  du a terme una 
modificació tardana, i que no millora en cap cas l'atenció als ciutadans; tant la dedicació 
respecte  de  les  treballadores  socials,  com  cap  a  les  treballadores  familiars,  venien 
atenent-se, pagant-los (això sí) en hores extra, quan eren necessàries, des del principi de 
2015; cosa que calia consolidar, i que es fa ara, i que compartim. Però sorpresa, enguany 
vosté ja no ha considerat fer la reunió mencionada amb tots els caps de la Casa. Mire si no 
ho ha considerat oportú ni important, que ni tan sols s'ha reunit amb el cap de la secció 
afectada  pels  canvis,  com  és  la  dels  Serveis  Socials.  Aquesta  persona  (creiem  que 
menystinguda per vosté) damunt ha sigut qui més ha treballat en la seua planificació, amb 
la seua dedicació, i amb la seua constant demanda de millores en els Serveis Socials. No 
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obstant això, també des del Grup Municipal del Partit Popular, volem agrair tot el que ha fet  
ell fins ara, i tot el que puga aportar en el futur (que és molt) a aquest Ajuntament.

També tenim una altra curiositat: per què només queda un lloc de treball, com és 
l'encarregada de l'Oficina Municipal  d'Atenció al  Consumidor  (OMIC),  que no ha tingut 
regularitzat el  seu complement de dedicació? Perquè és si  més no curiós que en una 
plantilla de 274 treballadors, tan sols un en quede fora. Quina és la raó d'aquesta exclusiva 
exclusió (valga la redundància)?

Vosté va fer referència al fet que quan es poguera es faria els canvis necessaris… 
Textualment  �a  mesura  que  vaja  evolucionant  els  recursos  i  la  legislació�…  Bé,  els 
recursos ja els tenia l'any passat… A manera de recordatori, 1.200.000 € més de major 
pressupost, 1.300.000 € més de romanent de Tresoreria i 96.000 € més d'interessos; un 
total de 2.600.000 €. I no van considerar prioritari  llavors fer aquesta modificació per a 
rescatar les persones, fins ara. Quant a la legislació,  li  he de dir,  Sr.  Gual  (i  vosté ho 
sabrà), és la mateixa l'any passat que enguany. Per tant, si no ha canviat la legislació i  
disposava dels recursos econòmics, a qui volia o vol enganyar, Sr. Gual? Per què no ha 
considerat  necessari  fer  partícip el  grup municipal  popular  en cap de les decisions en 
matèria  laboral  d'aquest  Ajuntament,  sabent  que  tota  col·laboració  es  faria  des  de 
l'aportació  d'idees  per  a  la  millora.  Per  què  no  ens  ha  proporcionat  cap  tipus  de 
documentació del punt de l'ordre del dia fins que va passar la mesa de negociació, en la  
qual vosté va deixar ja tancada qualsevol oportunitat d'aportació? Ni de treballadors, ni de 
caps funcionarials, ni per descomptat de cap grup municipal. Què hauria de dir sobre això 
el regidor de Participació i Transparència, amb dedicació exclusiva? Què ha de dir dels 
seus continus compromisos enfront de les nostres peticions de proveir les places pendents 
en el cos de la Policia Local? 

Després  de  pràcticament  18  mesos  a  càrrec  de  Personal,  vosté  està  perdent 
l'oportunitat,  i  crec  que  l'obligació,  de  proveir  aquestes  places;  més  si  és  possible, 
recordant-li els fets succeïts tant en comerços com en habitatges particulars de Borriana 
aquests dies passats. 

Tenim cinc places d'agents, una plaça d'oficial i, pròxim a la jubilació, una plaça 
d'inspector, més una plaça d'agent més per una recent sentència del Tribunal Suprem. En 
total, vuit places que créiem necessàries en l'estructura municipal. Li recorde (per si no ho 
sap) que l'oferta pública de llocs de treball d'aquestes places venç el pròxim mes d'octubre.  
És necessari que es prenga seriosament la gestió com a responsable de la Policia Local. 
És  necessari  que  atenga  de  forma  contínua  les  necessitats  organitzatives  pendents 
d'aquest magnífic cos. Un cos que suposa una inversió anual de més de 2.700.000 €; i que 
l'administrat vol (i té dret a veure-ho) com el regidor responsable junt amb els responsables 
de l'àrea participa, escolta i aporta per fer cada dia un millor servei policial.

També li pregue que les modificacions fetes al que avui porta vosté per a la seua 
aprovació, es reflectisquen com correspon i bé en el document final de la RLT per a 2017, 
ja que hi ha errors en aquest, com és la no-inclusió d'alguna de les modificacions fetes en 
el complement de dedicació. Li recorde que això també és responsabilitat seua.

Una altra curiositat… En el punt D de l'informe jurídic veiem una referència a una 
sentència  favorable  a  la  política  laboral  exercida  per  l'anterior  equip  de  govern.  Ens 
congratulem, però, considerant que és un informe municipal, pregaríem que la tècnica que 
informa  fera  referència  als  preceptes  legals  que  correspon,  i  no  sols  anomenar  la 
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sentència. Podem deixar entreveure que és una sentència que s'acata, però que no es 
comparteix. 

Fins  ara  únicament  ha  consolidat  uns  pocs  canvis  dels  que  ja  estava aplicant 
l'equip de govern anterior, com són les dedicacions en Via Pública l'any passat i en Serveis 
Socials un any més tard. Però l'administrat necessita la seua implicació per a notar una 
millora en els serveis. 

No hem trobat en tot el document cap modificació relativa a cap plaça per a poder 
assumir les tasques de vigilant del Mercat de la Mar. I ja li avance, per si ho tenia planejat, 
que les funcions de conserge són clares i concises respecte d'això. No té cap d'aquestes 
responsabilitats de confecció de padró de taxes en cap cas.

Si  no sap o  no vol  modificar  o  actualitzar  completament  la  RLT,  almenys  faça 
complir vosté el que apareix en les funcions, i que ja se li ha reclamat més vegades. En la 
RLT apareixen  dos  llocs  de  treball  amb  les  funcions  de  �vigilància  i  comprovació  del 
compliment  efectiu  de  serveis  adjudicats  per  l'Ajuntament�...  És  una  matèria  que  la 
ciutadania reclama contínuament; tampoc ho ha fet. Creiem que suposaria una millora en 
la neteja, jardineria, enllumenat, etc. 

En què millora la seua gestió de personal l'atenció i el servei als ciutadans? Què 
notaran els ciutadans a partir de l’entrada en vigor d'aquest punt? On està l'eficàcia en la  
planificació  i  gestió  dels  recursos  humans,  el  desenvolupament  de  la  qualificació 
professional permanent dels empleats públics, la transparència, l'avaluació i responsabilitat 
en la gestió, entre altres al que obliga el compliment de l'article 1 de l'Estatut bàsic de 
l'empleat públic (EBEP)? Si no vol comptar amb el grup municipal popular, que representa 
la majoria dels borrianencs, no ho faça, vosté sabrà… Està descartant una col·laboració 
sincera i que l'any passat sí que es va veure reflectida en el nostre suport. Però almenys, 
Sr. Gual, atenga com correspon els representants i treballadors municipals. Ens porta a un 
punt en què (i per escrit) el reproven treballadors d'un determinat departament, que li diuen 
a vosté textualment: �El nostre malestar i desacord amb la modificació de la RLT 2017 és 
causat per la forma d'actuar i procedir des de la Regidoria de Personal de l'Ajuntament de 
Borriana; ja que durant el període d'un any hi ha hagut temps suficient per a haver-nos 
assegut a negociar  la modificació,  la qual  cosa no s'ha fet  i  no ha sigut  per culpa de 
nosaltres,  que  ho  hem  intentat  moltes  vegades  sense  tenir  resposta  del  regidor  de 
Personal. El dia abans de l'aprovació de la proposta de modificació de la RLT 2017 arriba a 
les nostres mans la proposta, en la qual veiem abusives les tasques que se'ns modifiquen 
en relació amb l'augment de complement específic; no complint el que verbalment se'ns ha 
comunicat fa uns dies; entre altres coses, ja que no ens deixa temps per a reaccionar per a 
poder continuar intentant la negociació�... Sr. Gual, si li han hagut de presentar açò per 
escrit, què no hauran intentat abans, simplement per a poder parlar amb vosté, que és del 
tot inaccessible, a la vista del document?

Aquest punt que avui ens porta per a la seua aprovació, cal manifestar que ha 
comptat exclusivament amb el suport d'un sol representant dels treballadors en la mesa de 
negociació;  una mostra més que objectiva del  tarannà i  la  disposició  negociadora  del  
regidor de Personal amb els funcionaris municipals.

Per finalitzar, li diré que després de veure com la confiança dipositada en vosté 
l'any passat s'ha diluït en falsos compromisos, i una manca total d'il·lusió i actualització en 
matèria laboral... El Grup Municipal Popular no pot donar suport a la seua gestió; i menys 
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una proposta  mancada de ganes,  coherència,  dinamisme i  responsabilitat… I  sobretot 
mancada de participació.”

Sra. Aguilera: “Mire, Sr. Gual, podríem tornar un any cap enrere i remetre’l a la intervenció 
que vam fer  de  la  plantilla  de  2016;  perquè,  com li  estan  dient,  segueix  vosté  sense 
solucionar els problemes reals de la plantilla de funcionaris de Borriana. A pesar que sí que 
és cert que nosaltres volem felicitar-lo per modificar i augmentar la jornada laboral de les  
treballadores socials i familiars, per descomptat no ens agrada que s'amortitze la plaça de 
guarda rural, ja que és una secció que per a nosaltres és tremendament important, que a 
més… Crec que vosté no s'haurà oblidat d'això (o almenys ho tindrà en compte), es va 
quedar a igualar-los a la condició d'agents de la Policia. Va ser una reivindicació que vam 
fer ací en la legislatura passada moltíssimes vegades, els que estàvem en l'oposició (el 
seu grup també). I pareix (com li dic) o se li ha oblidat el tema, o no ha tingut en compte 
absolutament res d'açò.

Però el problema no són les simples modificacions que vostés plantegen, sinó que 
un any més no solucionen el que tant reivindicaven quan eren oposició. I que a més els  
informes segueixen recordant-los que ho fan malament.  La plantilla de Borriana (vosté 
mateix  ho ha dit)  fa  anys  que necessita  una reclassificació  i  una valoració  objectiva i  
general de llocs; i, igual que en anys anteriors, els informes els recorden una vegada més 
que  prenen  mesures  discriminatòries  cap  a  altres  funcionaris,  quan  augmenten  el 
complement específic de només 30 per augment d'activitat i tota la resta, a pesar que els  
altres es queden amb el mateix complement que tenen. Fins i tot fixe's que el Tribunal de  
Comptes (en el seu últim informe) fa referència a aquest tema que arrosseguem de fa anys 
i que vosté tampoc ha sigut capaç de solucionar. El Tribunal de Comptes diu: �Hi ha una 
classificació  de  llocs  de  treball,  si  bé  algunes  modificacions  de  lloc  no  s'han  realitzat 
d'acord amb criteris de valoració objectius i quantificables�... Ha tingut vosté un any més, i 
ja en van dos, i per descomptat seguim igual.

És més,  ni  tan sols  aconsegueix  (com ja li  han dit)  el  suport  dels  sindicats  de 
treballadors que en la mesa de negociació… Fixe's que només un vot a favor. De tota 
manera, tampoc li anem a tornar a recriminar el fet que no ens passe la documentació, i  
tota la resta… Perquè sap què passa? Que lamentablement el nostre grup està acostumat 
a aquest tipus d'actituds. Sempre ha passat el mateix, i vostés continuen amb l'estela de 
l'equip de govern anterior, sense donar-nos la documentació a temps, perquè nosaltres 
puguem aportar  el  que creguem convenient.  Però després  s'omplin  la  boca dient  que 
consensuen les decisions amb tots; cosa que en aquest cas, com li ha fet veure el Sr.  
Safont, no és certa.

Doncs mire,  una vegada més prenen les  decisions vostés  sense comptar  amb 
ningú, sense el suport de ningú. I igual que els vam dir l'any passat, el nostre grup segueix  
reclamant-los aquesta reclassificació i valoració positiva general de tota la plantilla, no sols 
d'uns quants, perquè si no, haurem d'acabar dient-los el que vostés mateixos li deien a 
l'equip de govern anterior: que vostés beneficien uns en contra d'altres. I així, de veritat,  
entenem que no es pot continuar.

Vosté ha iniciat la seua intervenció i ha dit que ja ha reunit els representants per a 
iniciar una nova RLT. Sr. Gual, el mateix que va dir l'any passat, exactament el mateix. I ha 
passat un any; vosté l'any passat en aquest mateix Ple en què es tractava el mateix tema,  
va dir, en finalitzar el Ple, que anava a reunir-se amb tots els sindicats i amb tots els caps 
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de secció per a iniciar una nova RLT. Vosté ha dit  el  mateix que l'any passat. I  estem 
exactament igual. El nostre grup, per descomptat, no li votarà a favor cap dels dos punts 
mentre no es prenga seriosament el seu treball i realment complisca el que vosté diu.”

Sra. Sanchis:  “Mire, Sr. Gual, l'última revisió completa de la RLT va ser l'any 1996. I jo 
crec que ja toca revisar-la sencera. És més, si no recorde malament, vosté quan va entrar  
en el govern municipal és una de les coses que va dir que faria. Perquè crec que han 
canviat  les  circumstàncies,  tant  econòmiques  com  socials,  i  per  tant  les  funcions  de 
l'Ajuntament,  ja  que  és  l'administració  més  pròxima al  ciutadà,  lògicament  també  han 
canviat. 

És cert que ha fet un gran esforç en els Serveis Socials, però només en això. I crec 
que ara s'hauria de fer el mateix amb la resta de molts llocs de treball d'aquest Ajuntament.  
Tots som conscients que per la llei no es pot contractar nous funcionaris, encara que sí per 
exemple les places que han quedat de Policia Local, que ja haurien d'estar cobertes. I crec 
que caldria mirar-ho bé, perquè crec que ací hi ha molts funcionaris amb una càrrega de  
treball molt gran, i en canvi n’hi ha d’altres que la tenen molt menor. Crec que s’hauria de 
redistribuir la càrrega de treball, almenys per tal que alguns no porten molt de pes (com en 
porten).

També per descomptat la queixa de la poca participació que vosté ha tingut, no 
sols amb els treballadors, sinó també amb la resta dels grups polítics. Vosté senzillament 
ens ha presentat les modificacions i punt. I bé, també vull recordar-li que ací hi ha llocs de  
treball on només hi ha una persona, i que quan aquesta persona se'n va de vacances o no 
està per alguna llicència, aquest lloc es queda sense cobrir i la gent no està atesa. I estic 
parlant per exemple del lloc de l'OMIC, que moltes vegades la gent no pot disposar de la 
informació, ni pot tampoc presentar les queixes o reclamacions que necessita, perquè no 
hi ha ningú format en aquest tema. Jo crec que és una cosa molt important que es forme o 
s'adeqüen els llocs de treball a les necessitats que hi ha. I no pot ser que, perquè una 
persona no estiga, l'Ajuntament deixe de prestar aquests serveis. És que no em pareix ni  
mitjanament normal.

A més, no podem donar suport tampoc en aquest cas, que es reconega tots els  
empleats  públics  un  complement,  i  que només  a  una persona de la  plantilla  no se  li  
reconega. Mire, no sé per què, però m'agradaria que ens ho explicara.”

Sr. Gual:  “Començaré per l'ordre invers… Sra.  Sanchis, mire, quan es va començar a 
gestar la modificació de la RLT per a aquest nou exercici, realment les dues treballadores 
de  l'ADI  no  entraven  dins  d'aquesta  modificació;  perquè  en  la  modificació  estava  el 
Cementeri. El Cementeri, que va presentar un escrit en el qual renunciava a les millores  
dels complements que se'ls havia oferit, de manera absolutament sorprenent, perquè era 
una  cosa  que  s'havia  parlat  i  s'havia  treballat  durant  moltíssim  temps.  Llavors,  vam 
aprofitar l'ocasió… Molt ràpidament… El mateix dia que es presenta aquesta negativa, que 
és el mateix dia que la mesa de negociació per a complementar persones que quedaven 
fora. I pel pressupost que en aquest moment estava en potència no, tancat pràcticament, 
només ens cabien dos complements; les dues treballadores de l'ADI, de manera que va 
quedar fora la treballadora de l'OMIC (la plaça núm. 20, si no m'equivoque). I aquesta és  
l'única raó. 

Es va haver  d'atendre a un criteri  prioritari,  perquè consideràvem que era més 
necessari a més dotar les treballadores de l'ADI que objectivament ja han presentat escrits 
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a la Regidoria de Personal, informant sobre què és el que ha succeït ací durant els últims 
anys, com s'ha augmentat la càrrega de treball, com no és el mateix treballar en connexió 
amb un sol centre de salut que fer-ho amb dos centres de salut; cosa que és una realitat 
bastant recent a Borriana. Mentrestant, l'OMIC s'ha mantingut més o menys en un estat 
semblant.  Per  això,  sense perjudici  que puga haver-hi  una modificació  posterior  per  a 
incloure aquesta treballadora, i posar-li el complement específic que li falta, el que es va fer 
va ser incloure les treballadores de l'ADI, ni més ni menys. I això és el que ha succeït. 

A mi m'agradaria que no vera només que una persona s'ha quedat fora, sinó que 
fins ara hi havia 28 treballadors i treballadores d'aquesta Casa que tenien la dedicació a 0, 
durant els 20 anys de govern del Partit Popular, i possiblement els anteriors. I des d'ara, ja 
només una persona està fora d'això. Però no significa que al gener o de la manera més 
ràpida possible es puga esmenar; cosa que a ella se li ha comunicat també per la meua 
part i per part de l'equip de govern. Amb la qual cosa, no ens pareix tan greu realment.  
Aquesta és l'explicació.

Estic d'acord amb vosté que sí, la revisió de la RLT s'ha de fer. El que passa és que 
la revisió de la RLT ja li dic que no és qüestió de només un any. Primer, cal conéixer com 
funciona la Casa i després cal començar un procés llarg i costós. Als caps de secció se'ls 
pot ordenar en un moment atés que realitzen unes fitxes i que facen el que hagen de fer.  
Però entenem que ordenar no és la base, sinó que ha d'haver-hi una implicació per part  
dels  treballadors i  treballadores d'aquesta Casa,  perquè es  puga dur a  terme aquesta 
modificació.

Precisament ara i no fa un any és quan la Junta de Personal ha decidit implicar-se 
d'una manera directa a fer-se cap endavant (perquè hem estat parlant durant tot aquest  
temps) i  ara és quan realment volen començar. Doncs em pareix perfecte, tenen tot el 
suport de l'equip de govern. És més, ja m'he reunit amb ells i s'ha començat a dissenyar un 
sistema perquè es  treballe.  Si  vostés (i  amb això em referisc a tots  els  portaveus de 
l'oposició)  volien  haver  participat  en  la  matèria,  tenia  per  exemple  una  oportunitat 
meravellosa en les comissions, i en les comissions jo no he sentit absolutament res. No sé, 
supose que potser s'han esperat vostés que siga el dia d'avui, que hi haja públic, que hi  
haja càmeres i tota la resta, per a soltar la tirallonga del que vostés creuen que han de 
contar o no han de contar.  Però en les comissions no s'ha comentat absolutament res 
respecte d'això; la qual cosa no deixa de ser �bastant sorprenent�. 

I sí, el treball s’ha de redistribuir. El que passa és que moltes vegades s'interpreta 
una modificació de la RLT com una pujada de sous en abundància per a tot el món. I això  
per desgràcia no pot ser. Perquè els recursos són limitats. Per tant, s'ha de fer amb molta  
o moltíssima cautela. No obstant això, li agraïsc les seues reflexions. 

Sra. Aguilera, li he de dir diverses coses… Una, lamente que vosté lamente el tema 
que s'amortitze una plaça de Guarderia Rural; però si vosté tinguera vertader interés en el 
tema de la Guarderia Rural, sabria que és un cos a extingir. I no ho diu l'Ajuntament de 
Borriana, sinó que ho diu la Generalitat, i a més fa uns quants anys. Per tant, vulga aquest 
equip de govern, vulga la corporació, o vulga el  sursum corda o no ho vulga, quan un 
guarda rural es jubila, la plaça desapareix, s'amortitza, i campana i s’ha acabat. Ací no hi 
ha res més a dir. És que no hi ha res més a dir. A mi m'ha sorprés bastant vosté; que a 
més sé que està molt assessorada en temes jurídics i legals. Per tant, la veritat és que em 
sorprén bastant.

Després,  el  tema de l'equiparació de la Guarderia Rural  amb la Policia Local… 
Mire, jo crec que cada un és el que és. Cada un és el que és. I el guarda rural és guarda  
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rural i el policia local és policia local. I el policia local ha hagut de fer una oposició, i ha 
hagut de fer el que ha hagut de fer per a arribar a aquest lloc; i la Guarderia Rural ha entrat  
per altres vies distintes. I és un cos auxiliar de la Policia. L'escolà no es converteix en  
capellà per art d’encantament. I per tant, el guarda rural no pot ser policia. I tampoc li ho 
diu Javier Gual o l'equip de govern. És que ho diu l'IVASPE, més clar que l'aigua. En el seu  
moment va haver-hi una oportunitat (fa molts anys), però ara és molt difícil, molt difícil. 

Dins del quadrant de la Policia Local que s'està estudiant i que entenem que està  
pròxim a la seua aprovació, un dels punts principals és la creació de patrulles mixtes entre 
la Guarderia Rural i la Policia Local, la qual cosa comportaria un canvi de funcions per part  
d'aquests  senyors, i  que comportaria necessàriament també una modificació dels seus 
complements específics. I ací es podria revisar el seu lloc. Però revisar-ho per revisar-ho,  
quan s'està fent exactament el mateix, en aquest moment no té massa sentit. I a mi la 
veritat és que em sorprén bastant, bastant.

Ha fet menció vosté de la mesa de negociació… Mire, doncs sí, ho va aprovar 
només un sindicat. Però si vol també li conte tota la història, perquè vosté la sàpia… A 
veure, els sindicats que al seu moment van votar que no a la modificació de la Relació de 
llocs de treball, van votar que no perquè consideraven que, amb la proposta que portava la 
Regidoria, no s'estava remunerant prou els Serveis Socials. I per la meua part se'ls va 
explicar que això suposa un increment de pràcticament 125.000 € en el Pressupost. 

A mi m'agradaria que tot el món en aquesta Casa tinguera els complements al  
100%. Però mire, és que els recursos són escassos, i es fa el que es pot. Si l'any passat  
tots  van decidir  votar  a  favor  o  es  van abstenir  quan  es  va  modificar  la  RLT per  als  
treballadors de Via Pública, i ara amb els seus companys de Serveis Socials no ho han 
volgut fer i han volgut votar en contra, doncs ells sabran. La consciència, qui li parla la té 
absolutament tranquil·la. I entén que calia fer açò per als Serveis Socials i pels ciutadans 
de Borriana, ni més ni menys. Si ho han volgut entendre, magnífic. I si no ho han volgut  
entendre, doncs magnífic també. Perquè personalment estic no molt satisfet, però bastant 
satisfet, amb les modificacions que s'està duent a terme. 

I li repetisc exactament el mateix que li he dit a la meua estimada Sra. Sanchis:  
participar vostés poden participar tot el que vulguen. Tenien una comissió en què no van 
dir absolutament res; i la RLT és un document viu, i mentre ens ajustem a pressupost, 
podem fer totes les modificacions legals que vulguem fer… Un dia abans de Ple si fa falta; 
que un convoca una mesa de negociació  rapidet… O siga,  que tampoc fa  falta  tanta 
història.

I al Sr. Safont… Mire, Sr. Safont, jo amb tot el respecte i l'afecte li he de dir que 
vosté acaba de fer un exercici de cinisme polític grandíssim, grandíssim. Per dir alguna 
cosa dels temes que vosté ha començat a tocar… A mi sincerament, que traga ara el tema 
de la Policia… Em pareix que no té res a veure amb la RLT que avui es porta al Ple.  
L’informe,  per  a  la  seua  tranquil·litat,  que  des  de  l'última  vegada  que  vosté  va  tenir 
l'amabilitat de recordar-me que quedaven places per traure, ja es va donar l'ordre. I que les 
persones de Personal d'aquest Ajuntament, que també estan treballant a estall (i vosté ho 
sap perfectament), estan fent tots els possibles per a preparar borses, per a fer tot el que 
han de fer. Però l'ordre fa pràcticament un mes que se'ls ha donat. Li ho dic per a la seua  
tranquil·litat. 

Però bé, també aprofitaria per a recordar-li l'empastre que va fer la seua companya 
antecessora en el càrrec que exercisc com a regidor de Policia, de modificar l'específic a 
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tota la plantilla de la Policia, perquè els de les oficines cobraren exactament el mateix que 
els que van a torns… I ací tenim un contenciós que veurem què n’eixirà. Per tant, que em 
parle d'organització policial, quan a mi i a aquest equip de govern li ha tocat heretar un 
empastre sincerament bastant gran, doncs què vol que li diga, Sr. Safont? Què vol que li 
diga? Perquè això ha generat  un malestar  en  la Policia  Local,  que,  després  d'un  any 
gestionant-la, encara no sé com tallar. Perquè un específic no es pot retirar; i pujar als  
torns, sincerament no tinc diners per a pujar-lo a tot al món. De manera que, gràcies a la 
gestió de la seua excompanya de partit, la Sra. Pallardó, ací estem com estem.

I entenc que els incidents que s'han produït a Borriana aquests dies anteriors són 
molt desagradables, i la Policia Local està fent tots els possibles per evitar-los; però no 
podem estar (no poden, perquè jo no sóc policia) en tots els racons de Borriana.

Vosté m'ha parlat del vigilant del Mercat de la Mar. Mire, vosté la RLT se la sap 
millor que jo, i a més li ho reconec. És que hi ha una plaça, i també ho diré per tal que la  
Sra. Aguilera, perquè no sé quantes vegades ho ha dit en Ple: qui vigilarà el Mercat de la 
Mar? A veure, que en la RLT hi ha una persona que té un treball descrit com a vigilant de 
mercats (en plural), i ja està: mercats. Doncs el dels dimarts i el dels diumenges, i punt i ja 
està. La placera està per a això, ni més ni menys. I després el seu horari s'adaptarà com 
s'haja d'adaptar, segons el conveni que actualment ens regeix, ni més ni menys. I s'està 
creant una borsa de conserges, perquè no fa falta cap titulació per a exercir el lloc de  
placer/a, oberta als conserges i persones que estiguen dins del mateix grup professional,  
perquè quan la placera no puga dur a terme les seues funcions, es traga endavant.  I 
compta  amb el  beneplàcit  de  la  tècnica  de  Personal;  amb la  qual  cosa,  jo  estic  molt  
tranquil,  sincerament.  Perquè  jurídicament  troba  un  suport  i  ho  veuen  perfectament 
possible. Amb la qual cosa, aquests dubtes transcendents que vosté té des de fa no sé 
quant de temps, espere que li haja quedat clar; ja que porte quasi un mes esperant que em 
presente aquest escrit, o que en comissions em diga vosté alguna cosa. Com que vosté en 
el Ple passat li ho va dir a la Sra. Carda i no em va voler preguntar, li ho 'aclarisc, i de  
passada li ho aclarisc igualment al Sr. Safont. I ens quedem tots més tranquils i més a  
gust.

Sr. Safont, vosté diu que açò no repercutirà en els ciutadans de Borriana i no sé 
què… Mire, a veure, els Serveis Socials no és únicament donar ajudes d'emergències; els 
Serveis Socials són moltíssimes coses. És tenir un aparell  de persones organitzat com 
correspon, per a distribuir aquests recursos i aquests diners millor. I els Serveis Socials de  
Borriana (i vosté ho sap perfectament) són un regne de taifes. Són un regne de taifes. De 
fet, vosté ha parlat del cap de Serveis Socials, que ha parlat amb vosté i que està molest… 
És que no hi ha un cap en Serveis Socials. No sé si és que vosté haurà parlat amb un ens 
eteri, però la direcció es crea ara, o coordinador/a, amb el nom que li vulguem donar. Però 
sí que repercutirà en els ciutadans… Si hi ha una millor organització i els recursos humans 
es gestionen de la millor manera possible, això sí que ha de repercutir en la ciutadania de 
Borriana; ni més ni menys. Que vosté s'indigne per aquestes coses, jo és una cosa que 
sincerament no entenc, sincerament no ho entenc. 

I a més, si realment vosté tenia tant d’interés com ha manifestat a ampliar jornades, 
fer més hores i tot això, no sé per què redimonis (per no utilitzar una altra paraula) vosté no 
ho va fer en els quatre anys que va ser regidor de Personal, ni més ni menys. No sé per  
què vosté no ho va fer, i ara està dient el que està dient. És que vosté va tenir l'oportunitat  
de fer-ho i no ho va fer; com va tenir l'oportunitat de fer alguna cosa per Via Pública i no la 
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va fer. Que vosté tinga el cinisme de preguntar-me per què una persona (la treballadora de 
l'OMIC) no té el complement de dedicació i tot això, quan vosté és el regidor que ha tingut 
28 treballadors i treballadores d'aquesta Casa sense el complement… És una cosa que no 
em puc explicar.  Perquè som nosaltres els que estem corregint aquesta injustícia. I  és  
vosté qui l'havia d'haver corregit abans. Que ens ha costat un any? Doncs sí, ens ha costat 
un any. Però vosté ha tingut quatre anys per a fer-ho, i no ho ha fet. I damunt ara ve al Ple,  
i damunt diu que no farà costat a aquesta modificació de la Relació de llocs de treball.  
Doncs mire, actue vosté en consciència… A mi em pareix la mar de bé; hi ha llibertat de 
vot, que cada un vote el que li done la gana o el que haja de votar. 

També li recordaré que com a partits una majoria va votar el Partit Popular i jo li ho 
reconec; i una majoria major encara va votar per un corrent progressista que ara formen 
tres partits. Per tant, si vosté ho entén, bé; i si no ho entén, també.

Jo ho repetisc: estic satisfet, no molt satisfet, perquè tant de bo tinguérem més 
diners i poguérem organitzar les coses millor; però estic satisfet del que es va portar a la 
mesa de negociació i que vaig defendre amb molta vehemència, i del que es porta avui al  
Ple. Sap per què? Perquè els Serveis Socials jo me'ls crec, i me'ls crec moltíssim. Me'ls  
crec molt. Teníem una prioritat l'any passat, que era Via Pública; perquè Via Pública té una 
barbaritat de vacants, que quan es podien ocupar vostés no van ocupar… Vostés preferien 
repartir productivitats de cap a cap d'aquest Ajuntament. Però ocupar les places de Via 
Pública no era una de les seues prioritats. I ara ha arribat el moment en què estan en 
quadre, fent hores a estall contínuament i que no podem contractar absolutament ningú. 
Doncs era una prioritat l'any passat solucionar en el que es podia i amb la disponibilitat  
econòmica que teníem això.  I  ara,  passar  als  Serveis  Socials,  després d'estar  un any 
estudiant això.

Mire, qui li haja dit a vosté que no ens hem reunit amb Serveis Socials, l’enganya. 
L’enganya. Vosté em pot creure o pot no creure'm. Però tant la Sra. alcaldessa com jo hem 
estat moltes vegades en Serveis Socials; i  no per a demanar ajudes, per sort. He anat  
moltes  vegades  a  interessar-me  per  l'organització,  a  veure  què  s’hi  podia  fer  perquè 
estigueren millor. I ja que en aquest moment encara no els podem dotar d'un edifici com 
correspon, perquè no hi ha recursos, i vostés quan se’ls va cedir (per part del Ministeri)  
l'antic ambulatori, van decidir no fer absolutament res i tenir-lo allí tancat… Doncs ja que 
no podem, de moment, dotar-los d'un millor edifici, hem decidit que s'organitzen un poc 
millor. Hem decidit dignificar un poc més els seus sous. I, de reunions en Serveis Socials,  
n’he tingut moltíssimes. 

I després de la mesa de negociació, ha continuat havent-hi reunions. I sap què? 
Que  el  99,9%  dels  treballadors  i  treballadores  de  Serveis  Socials  són  perfectament 
coneixedors del fet que fins i tot amb aquesta modificació no arriben a tenir equanimitat  
quant als complements amb la resta de la Casa (perquè no n'arriben a tenir),  però ho 
comprenen. I estan il·lusionats per la nova organització que es puga implantar; i almenys 
han pogut veure (i això són paraules d'elles i no nostres) que almenys aquest equip de 
govern ha intentat dignificar el seu treball.

Miren, nosaltres ens creiem els Serveis Socials, volem traure-ho endavant, anem a 
traure-ho endavant, sabem que cal fer molt més… Jo no tinc cap problema a reconéixer  
tots  els  errors  que  haja  pogut  cometre…  Perquè  sí,  podria  haver-los  exposat  abans 
aquestes coses… Vostés també podrien haver parlat en les comissions… O siga, que tots 
estem un poc igual en aquest tema… Però ens creiem aquesta modificació. I sincerament, 
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ens agradaria molt que hi donaren suport; o almenys que s'abstingueren i demostraren 
que, encara que no estiguen satisfets del tot, sí que es creuen els Serveis Socials.”

Sr. Safont: “Mire, Sr. Gual, parlant de cinisme, i parlant de creure's els Serveis Socials, el 
Partit Popular, quan va entrar en aquest Ajuntament in illo tempore, va multiplicar per 300 
el personal que hi havia adscrit als Serveis Socials. Estic parlant des del principi. Això el 
primer.

En segon lloc,  li  he dit  al  principi  de la meua intervenció,  respecte a totes les 
modificacions que s'ha fet en Serveis Socials, que serveixen simplement per a consolidar i 
posar tal com correspon segons la legislació, que és el que venia fent el Partit Popular en 
els últims temps, pagant hores extraordinàries i en alguns casos productivitats, fins que es 
tornara a negociar la Relació de llocs de treball a final d'any per a la seua aprovació per a  
l'any següent, que és el que vosté ha fet ara, un any després. Per això li he dit al final que  
compartim tota aquesta explicació que ha fet vosté respecte dels Serveis Socials, i que és 
necessari.

Hauríem desitjat que qui ha portat les regnes de Serveis Socials fins ara haguera 
estat  escoltat;  perquè  totes  les  modificacions  que  vostés  han  desenvolupat  són  les 
modificacions que s’apliquen en aquest  Ajuntament des de febrer  de 2015, abans que 
entraren vostés. Vostés simplement el que fan ara és consolidar-ho i legalitzar-ho. Que li 
repetisc, que ho compartim; però no diga que era un regne de taifes i tot això… Aquest  
treball  venia  fent-se,  estava  organitzat,  estava  estructurat.  Ha  sigut  ara  aplicar-ho 
legalment i passar-ho per la mesa de negociació.

Com pot dir vosté que no hem participat nosaltres en tota aquesta modificació de la 
Relació de llocs de treball i la plantilla, perquè no hem participat i no hem aportat res en les 
comissions… Vosté va portar el punt de modificació de RLT i Plantilla de personal tal com 
va eixir de la mesa de negociació; ho va portar a posteriori. On s'ha vist això? On està la 
participació? Què menys que, quan vinguera a nosaltres, encara que fóra un esborrany, 
que anara posteriorment a la mesa de negociació, a donar compte als sindicats del que ha 
pactat com a corporació! Seria una qüestió lògica… Seria una qüestió en què eixiríem tots  
guanyant… Cap de nosaltres és millor que ningú; però tots junts sí que som millors que 
tots. Això li ho recordaré i li ho he de fer valdre.

M'ha contestat poques de les preguntes que li  he formulat. Que necessita vosté 
conéixer la Casa… Vosté porta nou anys ací a la Casa, igual que jo; en un lloc o en l'altre,  
però porta nou anys. Escometre la modificació o l'actualització plena de la RLT… Jo crec  
que  en  nou  anys  vosté  pot  conéixer  la  Casa,  pot  haver  parlat  amb  qualsevol  dels 
funcionaris de la Casa per a establir uns criteris previs en aquesta negociació. 

Vosté diu que calia tenir preferència, li contestava a la Sra. Sanchis, respecte del 
complement de destinació de l'oficina de l'OMIC, etc. Estem parlant d’uns 1.000 €. Jo li he 
parlat a vosté de 2.600.000 € més l'any passat, més recursos que enguany. 2.600.000 €; 
estàvem parlant de 1.000 € i no els ha dut a terme. Aquesta és la modificació ràpida que 
podria haver fet, 1.000 €, per a no tenir un clar �oblit� (no direm discriminació) que hauria 
sigut dut a terme ara amb un poquet de cintura política i de negociació. 

Vosté, igual que va dir l'any passat, diu que la RLT és un document viu. Durant tot  
l'any no hem vist cap modificació de la RLT. Tan viu que està, només es desperta una 
vegada a l'any! I per a tenir simplement la inèrcia d'un treball prefixat. La inèrcia que els 
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funcionaris plantegen el que cal modificar i cal acoblar i cal adequar a la legislació… Negre 
sobre blanc, i hem acabat; RLT i Plantilla. No considere que aquest siga el treball.

Ha  portat  ací  un  expedient,  i  també  és  reiteratiu,  per  a  cobrir  expedient.  
Simplement per a cobrir expedient. Però de cap manera millora o modernitza la gestió dels 
recursos humans. Una pregunta molt senzilla: vosté coneix l'empresa privada? Què li diria 
a  vosté  com a  cap de  personal  l'empresari,  si  li  demana  126.000 €  més  de  cost  de 
personal a canvi de no tenir cap millora organitzativa o deficiència de recursos? Quant 
duraria vosté en aquest  lloc de treball? Jo puc reafirmar-li  la nostra total  col·laboració. 
Quan l'ha necessitada i sense que vosté la demanara, jo he anat a prestar-li-la, sense que  
me la demanara, a mi i per descomptat a tot el Grup. Així tornarem a fer-ho. Però només 
falta una cosa:  que vosté accepte la nostra col·laboració.  Es tracta d'una col·laboració 
desinteressada, per a aportar i per a millorar, i per a tenir una RLT i una política laboral 
moderna; amb més o menys recursos. 

Ací, quan s'ha fet grans modificacions en els últims quatre anys, no hi havia més 
recursos, sinó que n’hi havia menys. I ací s'ha desenvolupat tota la modificació i tota la 
creació de l'Oficina d'Atenció a la Ciutadania; s'ha desenvolupat moltes modificacions de 
personal molt importants, i  amb vista al ciutadà, a l'administrat, a qui ens paga perquè 
gestionem bé… Amb molts  menys  recursos  que ara… Clar!  Si  estem augmentant  els 
recursos, les despeses, la inversió en personal, ha de ser a canvi d’alguna cosa. Venia 
aplicant-se aquestes hores, calia regularitzar-ho… En Serveis Socials, per descomptat que 
sí; en l'ADI, per descomptat que sí… El treball s’ho mereix, i es mereix molt més; en això 
coincidirem plenament. Però hem trobat molt a faltar la participació. I no ens pot vosté dir 
ací que no hem aportat res de personal; quan ha vingut el punt a la comissió i ha passat a  
la mesa de negociació… Com pot  dir  això!  Si  estava convocada la  comissió,  als  deu 
minuts s'havia convocat el Ple, i ja havia passat per la mesa de negociació! Aquesta és la 
manera de gestionar el personal amb vista a una suposada participació? 

Baixem a la realitat. Té la nostra col·laboració. Nosaltres ens abstindrem per segon 
any. L'any passat li ho vam aprovar. Per les seues referències ens abstindrem com a grup 
municipal. Però sí que li demane el compromís… Ja no personal, ni com a Grup, sinó com 
a  regidor  de  Personal… que acceptarà  la  nostra  col·laboració;  que ens  asseiem,  que 
escoltem a tots, que quan cal dir  no val més anar acompanyat. I ací ens trobarà. I quan 
calga dir  sí, també. I que la gestió municipal dels recursos siga cosa de tots. El tema de 
personal no és una cosa per a lluir-se; vosté ho sap i jo ho sé. No és una cosa ni per a  
lluir-se  ni  per  a  eixir  en  premsa.  No  ho  és,  però  són  uns  recursos  i  és  una  labor 
interessantíssima i  molt  bonica.  Està treballant  en el  millor  d'aquesta Casa,  que és el 
personal. Aprofite's d'aquesta col·laboració que li preguem i que li prestem. Ací la tindrà per 
sempre.”

Sra. Aguilera: “Sr. Gual, ja li ho estan dient… És impossible participar quan vosté ja ens 
dóna la documentació com a cosa feta. No repetiré el mateix que ja ha dit el Sr. Safont.  
Però la veritat és que, que damunt vinga vosté ací i ens diga que no participem, quan vosté 
mateix ens impedeix participar… Doncs la veritat és que és bastant vergonyós per la seua 
banda. Però bé…

Mire, jo crec que vostés estan molt mal connectats entre si, o alguna cosa li passa 
a vosté amb el Registre de l'Ajuntament; o potser som nosaltres, que no presentem l'escrit 
en  condicions…  Però  clar,  m'ha  fet  molta  gràcia  quan  vosté  ha  dit:  �vosté,  que  tan 
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preocupada estava per la gestió del Mercat de la Mar�... Mire, nosaltres hem presentat dos 
escrits ja, dos escrits demanant que se'ns explique qui ho portarà, com ho portarà, i que  
se'ns done l'informe de personal… Dos, no un, no; sinó dos. I no se'ns ha contestat cap.

Però no s'equivoque; jo m'alegre que vosté avui ens ho haja explicat i ens ho haja 
contat per fi. Ara, 18 mesos per a saber com es vigilarà el Mercat de la Mar... Pareix que  
vostés són molt lentets per a prendre decisions i per a aclarir les coses. De tota manera,  
aprofite ara i li ho pregue… Quan vosté tinga aquest informe, aquest horari adaptat de la 
vigilant del Mercat, aquesta borsa de conserges, aquest informe de personal (que vosté diu 
que serà favorable), jo li agrairia que ens ho fera arribar; i així puguem tenir-ho clar tots.

Per més que vosté vulga donar-se colps de pit, amb aquest afany narcisista que 
presenta vosté a vegades, nosaltres seguim dient-li el mateix (exactament igual) que l'any 
passat.  Per a  nosaltres vosté es queda curt.  Però es quedava curt  l'anterior  equip de 
govern, i  vosté es queda curt… Han passat  18 mesos, vosté haurà treballat  (jo no ho 
negue) però per a nosaltres no ha treballat el que ha de treballar. I no ens ha portat, tal  
com es va comprometre a fer  l'any passat,  la RLT nova,  ni  ens ha portat  la valoració 
generalitzada dels llocs de treball. 

Amb la qual cosa, Sr. Gual, li torne a dir el mateix que li vaig dir l'any passat, i el  
mateix  que  li  estan  dient:  si  realment  és  cert  (com vosté  ha  dit)  que  s'ha  iniciat  els  
contactes, i que en la mesa de negociació els funcionaris s’implicaran, i que tot s’iniciarà… 
No ens deixe fora als altres; és a dir, mantinga'ns informats, convoque'ns (trimestralment, 
mensualment, setmanalment, com vosté vulga). Com vosté bé ha dit, és un procés molt 
llarg i molt costós. No és un procés que puguem comentar en una comissió setmanal,  
perquè  vosté  sap  que  les  comissions  van  una  darrere  d'una  altra,  i  llavors  podríem 
tirar-nos (les altres dues que vénen darrere de la d'Interior)... podrien començar a les 12.00 
hores o a les 14.00 hores. Amb la qual cosa, jo crec, entenc i li vull recordar que el que 
governa és vosté. I vosté és qui ha de facilitar la participació dels grups de l'oposició. I  
vosté no ens  ha  cridat  per  telèfon,  ni  ens  ha convocat  més que per  a  passar-nos  la 
informació la funcionària que correspon, una vegada passada la mesa de negociació. Amb 
la qual  cosa,  li  ho torne a pregar:  ara que s'ha iniciat,  té vosté un any.  Convoque'ns, 
facilite'ns el treball i nosaltres l’ajudarem, no ho dubte, en el que puguem.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Gual, això de les comissions és que ja és recurrent. Vosté, quan 
l’acusen (a vosté o a qualsevol) que no ens han deixat participar, diu que no ho hem fet en  
les comissions. Mire, jo crec que quan es vol parlar d'un tema concret, i  més d'un tan 
important com és la Relació de llocs de treball (RLT), el que cal fer és convocar una reunió 
per a tractar aquests temes. I entre els convocats ha d'estar una part important, que és la 
mesa de negociació. O siga, crec que hem de ser tots els que estiguem asseguts. Si ho 
tractem en les comissions, deixarem fora una de les parts, i bastant important.

A més d'això, jo crec que (com bé li han dit els meus companys) no comptar amb 
els altres és fer pegats. Vosté mateix ha dit que valorava el que jo he dit, també com a  
usuària dels serveis de l'OMIC. Jo he arribat  com a particular a demanar informació,  i  
l'oficina estava tancada. Doncs jo supose que passarà en un altre tipus de departaments, i  
en altres llocs ocorrerà el mateix. Vosté mateix ha dit que aprecia el que jo dic. Bé, doncs  
jo crec que el mateix que jo dic ho podem dir molts dels que estem ací, i no se'ns té en  
compte. 
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Llavors, si no se'ns té en compte per a fer les modificacions, i no se'ns ha tingut en 
compte per a res, no sé per a què ens vol tenir ara en compte per tal que hi donem suport, 
dic jo.”

Sr. Gual: “Sra. Sanchis, doncs sí, jo aprecie el que diu, per descomptat que aprecie el que 
diu. Però també li he de dir una altra cosa; les comissions no són només per a parlar dels  
punts que vénen en l'ordre del dia, ni són només per a cobrar i ja està. Són per a parlar 
dels temes importants. Llavors, quan un té dubtes o el que siga, o vol participar, ho pot fer. 
Les comissions estan ací. Però vaja, i va pels tres… Per descomptat jo sóc tot menys savi, 
però rectificar diuen que ho és. Doncs escolten, si volen més participació, doncs encantat. 
Un no té cap problema a reconéixer els seus errors. Cap; i així de passada seré el primer 
regidor  de  Personal  d'aquest  Ajuntament  (dels  últims  anys)  que  dóna  un  poquet  de 
participació. 

Perquè mire, a mi,  els anys anteriors (que no n’han sigut nou, Sr. Safont,  sinó 
només sis)  a  mi  no se m'ha passat  mai  com a portaveu del  meu partit  en  l'oposició,  
assegudet  on  està  el  Sr.  Aparisi,  mai  cap  document  de  RLT  abans  d'una  mesa  de 
negociació. A mi no se m'ha passat mai. Però bé, tenen raó, s'ha de donar abans. Doncs 
perfecte,  i  si  vostés  es  volen  implicar  en  aquest  treball  gran  i  important  que  és  la 
modificació de la RLT, per a la qual cosa cal mantenir un munt de reunions, jo els invitaré a 
les reunions. Els ho dic així de clar. Volen venir? Doncs vinguen, per descomptat, estan en  
el seu dret. En això serem absolutament transparents. I si no he estat encertat, els pregue 
que em disculpen. Miren si és fàcil!

Sra. Aguilera, vosté diu que quan parle tinc un afany narcisista; ja la tenim… Doncs 
mire,  vosté  té  un  afany  d'engreixar,  però  d'engreixar  la  veritat  com a  mentida… Que 
deixe-me-la estar… Ja ha començat  dient  que si  �vergonyós�,  que si  18 mesos per  a 
contestar-li a això del control del Mercat de la Mar… Mire, jo li he de dir que vosté sap de 
bona font que a mi, quan m'arriba un escrit, el conteste rapidet, rapidet. Una altra cosa és  
que jo puga tenir una desorientació, o que l'escrit no me l’adreçara a mi, o que vosté li  
enviara la pregunta a una altra persona. Però jo no he tardat 18 mesos a adonar-me de qui 
ha de controlar el Mercat. És vosté la que s'ha entestat a preguntar-li contínuament a la 
Sra. Carda qui controlaria el Mercat. 

És que la nostra RLT (desfasada o no) és molt clara respecte d'això. I vosté, que es 
llig sentències, que es llig jurisprudència, que es llig fins i tot el llibre gros de Petete, doncs 
llija's la descripció del lloc de la placera i veurà com ha de controlar els mercats… Que 
vosté ha estat regidora de Comerç en el govern! Que vosté no ha sigut astronauta, que jo 
sàpia! Per tant, doncs no es quede vosté en un presumpte afany narcisista que se suposa  
que tinc, i deixe vosté el seu afany d'engreixar la veritat amb mentides. Mire's la RLT, i ho 
tindrà clar. I li dic que la invite que participe en el procés de la modificació de la RLT totes 
les vegades que vosté vulga; totes les vegades que vosté vulga. 

I mire, Sr. Safont, li repetisc el mateix que he dit a les seues companyes… Només 
m'agradaria dir-li que sí, que possiblement vosté té raó (jo no ho sé)… Que in illo tempore, 
quan vostés van accedir al govern, van agafar i van multiplicar un 300% la plantilla de 
Serveis Socials. Però van fer vostés com en la guerra d'Esparta, van agafar 300 espartans, 
i els van deixar allí perquè es mataren… Perquè ja es van oblidar d'ells. Doncs bé, ja era 
hora que algú es recordara d'aquestes persones, que traguera el tema endavant. Sabem 
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que la modificació de la RLT es queda curta. Però amb els diners que tenim en l'actualitat,  
arribem on arribem. 

I abans no li he contestat una pregunta, que se m'havia oblidat… Vosté ha llegit un 
escrit d'uns treballadors que diuen que no troben. Mire, qui a Borriana no té el meu telèfon,  
és  perquè no li  dóna la  gana tenir-lo.  Perquè se li  facilita  des  d'Alcaldia  (el  mòbil  de  
l'Ajuntament). Fins i tot el meu mòbil personal… No el vaig a dir perquè s'està gravant en la 
tele, però el mòbil personal és el més fàcil d'aconseguir en aquest món. Vaja, no em troba  
qui no em vol trobar, qui no em vol trobar. I no es reuneix amb mi qui no es vol reunir. Mire 
si és fàcil.

Perquè moltes  vegades  jo  al  meu  despatx  d'aquest  Ajuntament  no  estic,  però 
perquè estic més vegades al despatx de la tècnica de Personal o en altres despatxos que 
al meu propi. Però a la Casa estic pràcticament tots els dies. Per tant, no es reuneix amb 
mi qui no es vol reunir; ni més ni menys. 

No obstant això, als tres grups de l'oposició, els demane que s'ho replantegen i que 
voten a favor. I  en tot  cas, espere que arribe el  moment en què haja d'agrair  la seua  
col·laboració. Açò es fa amb la millor de les intencions; sobretot per a la ciutadania de 
Borriana. Entenem que la remodelació que vindrà després de l'organització dels Serveis 
Socials  repercutirà  d'una  forma molt  positiva  en  tots  i  totes;  nosaltres  ens  la  creiem; 
nosaltres créiem que ja era l'hora de dignificar el treball d'aquestes persones, que treballen 
molt, molt bé, i estan en unes instal·lacions que en alguns casos no presenten les millors  
condicions,  perquè  s'han  deixat  molt  abandonades  durant  molts  anys.  I  continuarem 
treballant en la línia de millorar les seues condicions tant com siga possible.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i  2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, DOS (2 de  
Cibur).  Abstencions,  VUIT (7  de  PP i  1  de  Ciudadanos).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

5.- APROVACIÓ INICIAL, SI ESCAU, DE LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL DE 
L'AJUNTAMENT DE BORRIANA PER A L'EXERCICI 2017 (Àrea I.  Neg. RH) (exp. G 
14796/2016)

La  Secretaria  dóna  compte  de  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  Permanent  de 
Recursos Humans i Benestar Social, del següent tenor literal:

“Examinat l'expedient relatiu a l'aprovació de la Relació de llocs de treball del personal al  
servei de l'Ajuntament de Borriana per a l'exercici 2017.

Atés el que disposen els art. 90 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del  
règim local, i 126 del RD legislatiu 781/86, de 18 d'abril, pel qual s'aprova el text refós de  
les  disposicions  legals  vigents  en  matèria  de  règim  local,  i  de  conformitat  amb  el 
procediment assenyalat en l'article 169 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprova el text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Tenint  en compte l'informe emés respecte d'això per la Secció Primera de data 21 de 
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novembre de 2016 i la resta de documentació que consta en l'esmentat expedient, així 
com el dictamen emés per la Comissió Informativa d'Interior, RH i Benestar Social, el Ple 
de l'Ajuntament ACORDA:

Primer.- Aprovar inicialment la Relació de llocs de treball de l'Ajuntament de Borriana per a 
l'any 2017, que reflecteix els existents en la seua organització, de conformitat amb allò que 
disposa l'�article 90 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, i  
126 i següents del RD legislatiu 781/86, de 18 d'abril, pel qual s'aprova el text refós de les  
disposicions legals vigents en matèria de règim local:

RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL 2017

LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)2

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

HABILITATS ESTATALS

SECRETARI/ÀRIA A. A1 30 1 39.178,80 C F/HE

INTERVENTOR/A A. A1 30 1 39.178,80 C F/HE

TRESORER/A A. A1 30 1 36.122,30 C F/HE

ADJUNT A LA SECRETARIA GENERAL

ADJUNT/A A LA 
SECRETARIA 
GENERAL

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

SECCIÓ PRIMERA: GOVERNACIÓ, RECURSOS HUMANS I CONTRACTACIÓ

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT A.A2 24 1 14.235,18 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 3 7.331,33 C F/AG

ADSCRIPCIONS A LA SECCIÓ PRIMERA: SERVEIS INTERNS

ENCARREGAT/ADA 
SERV. INTERNS

C. C2 18 1 8.977,14 C F/AE

SUBALTERN/A 
(protocol·laris)

AP 14 2 9.355,12 C F/AG

2 Les quanties referides al complement específic anual no preveuen el possible increment de l'1% que 
sí que existeix pressupostat en l'annex de personal 2017, com a previsió a allò que s'ha previst per a 
2016 en l'article 23.d de la Llei 48/2015, de 29 d'octubre, de pressupostos generals de l�’Estat per a 
l'any 2016; percentatge que s'aplicarà si així ho estableix la futura Llei de pressupostos generals de 
l�’Estat per a 2017.

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

SUBALTERN/A AP 14 2 6.548,59 C F/AG

CONSERGE 
INSTAL·LACIONS 
MUN.

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

PERSONAL DE 
NETEJA

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

SECCIÓ SEGONA: ORDENACIÓ DEL TERRITORI, URBANISME I PATRIMONI

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SECCIÓ TERCERA: ACTIVITATS, SANITAT I MEDI AMBIENT

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SECCIÓ QUARTA: ESTADÍSTICA, ATENCIÓ I PARTICIPACIÓ CIUTADANA

CAP DE SECCIÓ A.A1 28 1 19.236,73 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 2 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 4 8.677,90 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 3 7.331,33 C F/AG

ADSCRIPCIONS A LA SECCIÓ QUARTA: OMIC, TINÈNCIA ALCALDIA PORT, SERVEIS 
CULTURALS, CMARMV, SERVEI NORMALITZACIÓ LINGÜÍSTICA, BIBLIOTECA, ARXIU, 

MUSEU, EDUCACIÓ, ADI, SERVEIS ESPORTIUS, CIJ, AODL, OFICINA TURISME I POLICIA 
LOCAL

OFICINA MUNICIPAL D'INFORMACIÓ AL CONSUMIDOR

ENCARREGAT/ADA 
OMIC 

C. C1 18 1 5.813,80 C F/AG

TINÈNCIA ALCALDIA PORT

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SERVEIS CULTURALS 

TÈCNIC/A CULTURAL A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

CAP NEGOCIAT C. C1 22 1 10.259,59 C F/AG
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LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C.C2 18 1 7.331,33 C F/AG

ENCARREGAT/ADA 
SERV. INTERNS

C.C2 18 1 8.977,14 C F/AE

CONSERGE DE C. 
CULTURA

AP 14 3 6.548,59 C F/AG

CONSERGE DE C. 
CULTURA

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

CONSERGE INST. 
MUNICIPALS

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

 SERVEI NORMALITZACIÓ LINGÜÍSTICA

TÈCNIC/A  DE 
NORMALITZACIÓ 
LINGÜÍSTICA

A.A2 22 1 10.580,20 C (PI) F/AE

TRADUCTOR/A 
CORRECTOR/A 
VALENCIÀ

C.C1 20 1 7.523,70 C F/AE

BIBLIOTECA

DIRECTOR/A 
BIBLIOTECA

A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

TÈCNIC/A 
BIBLIOTECONOMIA, 
ARXIVÍSTICA I 
DOCUMENTACIÓ

B 22 1 10.900,81 C F/AE

OFICIAL BIBLIOTECA C. C1 20 1 7.523,70 C F/AE

ADMINISTRATIU/IVA C.C1 20 1 7.523,70 C F/AG

AJUDANT 
BIBLIOTECA

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AE

ARXIU

ARXIVER/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

MUSEU

ARQUEÒLEG/ÒLOGA 
DIRECTOR MUSEU

A.A1 26 1 12.824,49 C F/AE

AUXILIAR C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

EDUCACIÓ I ATENCIÓ DESENVOLUPAMENT INFANTIL

PEDAGOG/A A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

PSICÒLEG/ÒLOGA A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

COL·LEGIS PÚBLICS

CONSERGE DE 
COL·LEGIS PÚBLICS

Antic E 14 5 6.548,59 C F/AG
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LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

CONSERGE DE 
COL·LEGIS PÚBLICS

Antic E 14 1 6.548,59 C F/AE

COORDINADOR/A 
CONSERGES CP 

Antic E 14 1 10.557,93 C
F/AG

SERVEIS ESPORTIUS 

COORDINADOR/A 
D'ESPORTS

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

ADMINISTRATIU/IVA C.C1 20 1 7.523,70 C (PI) F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AG

CONSERGE INST. 
ESPORTIVES

Antic E 14 6 6.548,59 C F/AE

ENCARREGAT/ADA 
INST. PISCINA 
COBERTA

Antic E 16 1 10.557,93 C F/AE

CENTRE D'INFORMACIÓ JUVENIL

ENCARREGAT/ADA 
CIJ

C. C1 20 1 7.523,70 C F/AG

CONSERGE DE 
CASAL JOVE

AP 14 1 6.483,75 C F/AE

TÈCNIC/A 
PROMOCIÓ JUVENIL

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

AODL

AGENT OCUPACIÓ D. 
L.

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C.C2 18 1 7.331,33 C F/AG

OFICINA DE TURISME

CONSERGE 
INSTAL·LACIONS 
MUN.

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

POLICIA LOCAL

INTENDENT 
PRINCIPAL

A. A1 30 1 25.648,97 C F/AE

INTENDENT A.A2 26 1 17.697,79 C F/AE 

INSPECTOR A. A2 24 3 16.543,59 C F/AE

OFICIAL C. C1 22 12 13.679,45 C F/AE

AGENT C.C1 20 71 11.627,53 C F/AE

GUARDERIA RURAL

GUARDA MAJOR AP 14 1 8.820,55 C F/AE
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LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

CAPORAL RURAL AP 14 1 8.018,68 C F/AE

GUARDA RURAL AP 14 4 7.216,81 C F/AE

SECCIÓ CINQUENA: LLICÈNCIES I DISCIPLINA URBANÍSTICA

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

DEPARTAMENT DE SISTEMES I TECNOLOGIES DE LA INFORMACIÓ I COMUNICACIONS  
(TIC)

ENGINYER/A 
SUPERIOR
TELECOMUNICACIO
NS

A.A1 26 1 17.099,31 C F/AE

ENGINYER/A TÈCNIC 
INFORMÀTICA

A.A2 22 1 10.580,20 C F/AE

PROGRAMADOR/A C.C1 20 2 7.523,70 C F/AE

SERVEIS TÈCNICS

CAP SERVEIS 
TÈCNICS

A.A1 28 1 19.236,73 C F/AE

ARQUITECTE/A 
SUPERIOR

A. A1 26 2 17.099,31 C F/AE

ENGINYER/A TÈCNIC 
INDUSTRIAL

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

ARQUITECTE/A 
TÈCNIC 

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

ENGINYER/A TÈC. 
OBRES PÚBLIQUES

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

ENGINYER/A TÈCNIC 
TOPOGRAFIA 

A.A2 24 1 10.580,20 C F/AE

INSPECTOR/A 
OBRES

C.C2 18 1 9.575,62 C F/AE

INSPECTOR/A 
OBRES

C.C2 18 1 8.079,43 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 1 7.331,33 C F/AG

SERVEIS MÚLTIPLES

ENCARREGAT/ADA 
GRAL. OBRES I 
SERVEIS

C. C1 20 1 14.534,42 C F/AE

ENCARREGAT/ADA 
ADJ. OBRES I SERV.

C. C2 18 1 10.323,71 C F/AE
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LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

ENCARREGAT/ADA 
CEMENTERI

C. C2 18 1 9.262,50 C F/AE

PEÓ CEMENTERI Antic E 14 3 7.216,81 C F/AE

ENCARREGAT/ADA 
MAGATZEM

C.C2 18 1 6.732,85 C (P.I.) F/AE

CONSERGE INSTAL. 
MUNICIPALS

AP 14 1 6.548,59 C F/AE

OFICIAL OBRER C.C2 18 1 8.977,14 C (P.I.) F/AE

OFICIAL 
ELECTRICISTA

C.C2 18 2 8.977,14 C (P.I.) F/AE

OFICIAL 
LLANTERNER

C.C2 18 2 8.977,14 C F/AE

PEÓ 
OPERARI-CONDUCT
OR

Antic E 14 13 7.350,45 C F/AE

PEÓ 
OPERARI-CONDUCT
OR VEHICLES 
ESPECIALS

Antic E 14 3 7.885,03 C F/AE

ENCARREGAT/ADA 
MAQ. VIA PÚB.

Antic E 14 1 7.885,03 C F/AE

INTERVENCIÓ

SECCIÓ DE RENDES

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

TÈC. LIQUIDACIÓ 
TRIBUTS

A.A2 24 1 14.235,18 C F/AE

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

INSPECTOR/A 
RENDES

C. C2 18 1 8.827,52 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C.C2 18 4 7.331,33 C F/AG

VIGILANT MERCAT Antic E 14 1 9.889,70 C F/AE

SECCIÓ PRESSUPOSTÀRIA, FINANCERA I COMPTABLE

CAP DE SECCIÓ A.A1 26 1 17.099,31 C F/AG

TÈC. JURÍDIC 
COMPTABLE

A.A2 24 1 11.542,04 C F/AE

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C.C2 18 2 7.331,33 C F/AG
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LLOC DE TREBALL
GRUP/

SUBGRUP
CD

NOMBRE

LLOCS

COMPLEM.

ESPECÍFIC

(14 men.)

FORMA

PROVISIÓ

RÈGIM 

JURÍDIC

TRESORERIA

CAP DE NEGOCIAT C.C1 22 1 10.259,59 C F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 2 7.331,33 C F/AG

SERVEI DE GESTIÓ TRIBUTÀRIA

CAP DE SERVEI A.A1 28 1 17.099,31 C F/AE

OFICIAL 
RECAPTACIÓ

C.C1 22 1 10.259,59 C F/AE

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C.C2 18 3 7.331,33 C F/AG

SECCIÓ SISENA / BENESTAR SOCIAL

DIRECCIÓ TÈCNICA 
DE SERV. SOCIALS

A.A1 26 1 17.099,31
CMOA
AL

F/AE

CAP DE NEGOCIAT A.A2 24 1 14.235,18 C (PI) F/AG

AUXILIAR 
ADMINISTRATIU/IVA

C. C2 18 4 8.079,43 C F/AG

PSICÒLEG/ÒLOGA A. A1 26 1 12.824,49 C F/AE

PEDAGOG/A A. A1 26 1 13.893,19 C F/AE

TREBALLADOR/A 
SOCIAL

A.A2 24 8 10.580,20 C F/AE

EDUCADOR/A 
SOCIAL 

A. A2 24 2 10.580,20 C F/AE

COORDINADOR/A 
CENTRE TALLER

A.A2 24 1 10.580,20 C F/AE

MONITOR/A CENTRE 
TALLER

C.C1 20 3 8.376,66 C F/AE

MONITOR/A CENTRE 
TALLER

Antic E 14 1 6.548,59 C F/AE

TREBALLADOR/A 
FAMILIAR

Antic E 14 5 6.308,02 C
F/AE 
(30 h)

PERSONAL EVENTUAL

ASSESSOR/A 
PREMSA I MITJANS 
COMUNICACIÓ

Equiparat a C.C1, nivell 22 10.851,40 FE

DIRECTOR CMA RMV Equiparat a A.A1, nivell 26 14.633,63 FE

ABREVIATURES:
Forma  provisió:  C:  concurs.  CO:  concurs  oposició.  LD:  lliure  designació.  PI: 
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promoció  interna.  CMOAAL:  concurs  de  mobilitat  obert  a  altres  administracions 
locals. 
Règim jurídic:  F:  funcionari.  HE:  habilitat  estatal.  AG: administració  general.  AE: 
administració especial. FE: funcionari d'ocupació o eventual.

Segon.- Traslladar aquest acord a la Junta de Personal i procedir, previ anunci en el BOP, 
a la seua exposició pública, de conformitat amb el que estableix l'art. 169 del RDL 2/2004, 
que aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, per 15 dies, durant els 
quals les persones interessades poden examinar-la i presentar reclamacions, entenent-se 
definitivament  aprovada  si  durant  l'esmentat  termini  no  se’n  presentara  cap;  en  cas 
contrari, el Ple de l'Ajuntament disposarà del termini d'un mes per a resoldre-les.”

En relació amb el fons de l'assumpte, no es produeixen intervencions.

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, TRES (2 de  
Cibur,  1  de  Ciudadanos).  Abstencions,  SET  (7  de  PP).  Consegüentment  es  declara 
l'assumpte aprovat per majoria.

6.-  APROVACIÓ INICIAL,  SI  ESCAU,  DEL PRESSUPOST PER A L'EXERCICI  2017 
(Àrea Econòmica. Intervenció) (exp. G 11267/2016)

La Secretaria dóna compte de dictamen de la Comissió Informativa Permanent d'Hisenda i 
Comptes, del tenor següent:

“Vist el projecte del Pressupost general formulat per l'Alcaldia Presidència per a l'exercici 
2017, examinat l'informe d'Intervenció, així com el dictamen de la Comissió Informativa 
d'Hisenda, en compliment del que disposen l'art. 168 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 
5 de març, pel qual s'�aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i 
l'art.  18.1e  del  RD 500/1990,  i  l'Ordre  HAP/419/2014,  de  14  de  març,  per  la  qual  es 
modifica l'Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, per la qual s'aprova l'estructura dels 
pressupostos de les entitats locals, vist el dictamen favorable per majoria de la Comissió 
Municipal Permanent d'Hisenda i Comptes, el Ple de l'Ajuntament ACORDA:

PRIMER.- Aprovar inicialment el PRESSUPOST GENERAL de l'Ajuntament de Borriana 
per a l'exercici 2017, integrat pel Pressupost del mateix Ajuntament i pel Pressupost de 
l'organisme autònom Centre de les Arts Rafel Martí de Viciana, dependent del primer, i els 
estats d'ingressos i despeses dels quals, per capítols són els següents:

PRESSUPOST GENERAL PER A L'EXERCICI 2017

1.- PRESSUPOST MUNICIPAL

ESTAT D'INGRESSOS

A) OPERACIONS NO FINANCERES

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

A.1) Operacions corrents:

Capítol 1.- Impostos directes ..............................12.490.600,00 €
Capítol 2.- Impostos indirectes ..........................…..120.000,00 €
Capítol 3.- Taxes i altres ingressos ..........................4.765.620,00 €
Capítol 4.- Transferències corrents .....................8.656.774,47 €
Capítol 5.- Ingressos patrimonials ......................…...338.409,00 €

A.2) Operacions de capital:

Capítol 7.- Transferències de capital ................................0,00 €

B) OPERACIONS FINANCERES

Capítol 8.- Actius financers ...........................................100.000,00 €
Capítol 9.- Passius financers ....................................…..433.000,00 €

TOTAL INGRESSOS ...............................26.904.403,47 euros

ESTAT DE DESPESES 

A) OPERACIONS NO FINANCERES

A.1) Operacions corrents:

Capítol 1.- Despeses de personal ......................................10.599.332,44 €
Capítol 2.- Despeses en béns corrents i serveis …............10.463.800,93 €
Capítol 3.- Despeses financeres ..................................….…..106.187,71 €
Capítol 4.- Transferències corrents .............................….....1.827.288,59 €

A.2) Operacions de capital:

Capítol 6.- Inversions reals .........................................1.133.213,83 €
Capítol 7.- Transferències de capital..............................…....300,00 €

B) OPERACIONS FINANCERES

Capítol 8.- Actius financers .........................................100.000,00 €
Capítol 9.- Passius financers .....................................2.674.279,97 €

TOTAL DESPESES .................................... 26.904.403,47 euros
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2.- PRESSUPOST DEL CENTRE DE LES ARTS RAFEL MARTÍ DE VICIANA

ESTAT D'INGRESSOS

Capítol  3.-  Taxes  i  altres  ingressos  .........................
…..263.877,33 €
Capítol 4.- Transferències corrents .....................…......652.487,58 €

TOTAL INGRESSOS ...................................916.364,91 euros

ESTAT DE DESPESES

Capítol 1.- Despeses de personal .........................................887.282,56 €
Capítol 2.- Despeses en béns corrents i serveis ......…..29.082,35 €

TOTAL DESPESES ....................................... 916.364,91 euros

SEGON.- Aprovar les bases d'execució del Pressupost per a 2017.

TERCER.- Procedir, previ anunci en el Butlletí Oficial de la Província, a la seua exposició 
pública, de conformitat amb l'art. 169 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel  
qual s'�aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i l'art. 20 del Reial  
decret 500/1990, de 20 d'abril,  per 15 dies, durant els quals les persones interessades 
poden examinar l'expedient i presentar reclamacions. El Pressupost general per a l'exercici 
2017,  integrat  pel  Pressupost  del  mateix  Ajuntament  i  pel  Pressupost  de  l'organisme 
autònom dependent del primer, es considerarà definitivament aprovat si durant l'esmentat 
termini no s'hagueren presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà del termini 
d'un mes per a resoldre-les.”

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeixen les intervencions següents: 

Sra. Rius:  “Bé, com saben, l'Ajuntament de Borriana som adjudicataris provisionals dels 
fons europeus del Pla estratègic de Desenvolupament Urbà Sostenible Integrat (DUSI); i  
això comporta una llarga tramitació des que es van demanar al mes de desembre de 2015 
fins  que  ens  aproven  definitivament  el  finançament  del  50%  de  cada  projecte  que 
demanarem individualment, quan arribe el moment. Per això, com que no podem esperar  
que finalitze aquest procés, i així poder incloure els projectes definitius, amb cada previsió 
d'ingressos de les subvencions que ens admeten, és per això que portem al Ple aquest 
Pressupost en què totes les inversions recollides en el Pla estratègic, per prudència, van a 
càrrec de fons propis. Açò vol dir que en uns mesos podrem modificar el Pressupost i  
incloure més inversions (fins a 400.000 € més) sense aportar recursos municipals. 

D'aquesta manera, el Pressupost inicial de 2017 és un poc inferior al de 2016, a 
l'espera que puguem completar-lo amb aquestes inversions dels projectes presentats en 
els DUSI. El Pressupost (com ha dit la secretària) és de 26.904.403,47 €; un pressupost 
inicial que compleix la normativa, l'estabilitat pressupostària i la regla de despesa; i que 
continua reduint el deute bancari.

Si parlem del fet que quan vam iniciar la legislatura estàvem en un 48% de ràtio 
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d'endeutament,  quan  acabe  enguany  estarem  sobre  el  38%,  comptant  ja  amb  les 
inversions per a 2017. I es preveu, si no passa res d’extraordinari, que quan acabe 2017 
podem arribar al voltant del 30% de ràtio. 

Les  estimacions  d'ingressos  estan  calculades  amb  el  tècnic,  segons  les 
ordenances vigents. Ha sigut un càlcul real i prudent; ja que s'ha seguit la trajectòria dels 
ingressos de 2016,  i  en aquestes dades ens hem basat,  atés  que no hi  ha hagut  un  
increment dels impostos per a 2017. En els impostos directes (per prudència) hem previst 
una reducció d'ingressos de plusvàlua, d'ICIO, de l'impost sobre vehicles i també de l'IBI 
urbà, on després d'uns anys de diversos processos d'actualització de valors cadastrals, de 
procediments simplificats i de regularitzacions cadastrals, per a enguany de moment no 
tenim cap procés extraordinari d'ingressos… Per la qual cosa destaca respecte de 2016 
una reducció de 285.000 € menys de tributs directes. En impostos indirectes també hem 
reduït en 80.000 € la previsió; ja que en 2016 hem tingut una liquidació puntual per la 
construcció del centre educatiu. I d'altra banda, hem anat ajustant les previsions, atenent 
als ingressos reals que s'han obtingut fins ara. Hem deixat invariable la participació de 
tributs de l'Estat, atés que no tenim encara una resolució ferma del nou Govern. 

I el que sí que volíem destacar és la posada en marxa del Fons de Cooperació 
Municipal; una iniciativa de finançament per als ajuntaments per part de la Generalitat. Una 
idea que va sorgir en 1998 o 1999 (prompte farà 20 anys des que vam tenir aquesta idea). 
Es va preveure en la llei l'any 2010, però mai s'havia dotat econòmicament fins ara. Per  
primera vegada se'ns transferirà en el nostre cas 258.717 €, que no són finalistes. Açò 
serà una bona injecció econòmica per al Pressupost municipal.

Quant a les despeses, s'ha elaborat també d'una forma prudent, consultant cada 
una de les partides que el conformen, i hem procurat dotar-les dels crèdits necessaris per  
a atendre la totalitat de les despeses anuals de l'Ajuntament.

Hi ha capítols en què la xifra global s'ha reduït, com en el capítol 1, que redueix  
l'import en 146.000 €. En aquest capítol (per prudència) s'ha previst un increment salarial  
de l'1%, que serà efectiu en cas que el Govern Central ho reculla en els Pressupostos 
Generals. Però hem cregut prudent pressupostar-ho per a estar preparats en cas que en 
qualsevol moment ens avisen que hem de fer aquest increment salarial.

L'increment de l'1% i els ajustos que el regidor de Personal els ha traslladat pels 
importants canvis realitzats a l'àrea de Serveis Socials s'han compensat amb l'eliminació 
de la partida de 280.000 € amb la qual enguany hem liquidat la resta de la paga extra de 
2012. Per això, el capítol de Personal disminueix en 147.000 €.

Hem de destacar també en el capítol 1 noves partides de programes d'ocupació, 
iniciats o que s'iniciaran en 2017, com són dos programes EMCORP, un OPEA i un salari 
jove, tots ells finançats per la Generalitat al 100%.

Un altre capítol que veu reduït el seu import global és el capítol 3, que va perdent 
pes dins del Pressupost. Si fa tres anys estàvem parlant del fet que els interessos bancaris 
estaven al voltant d'uns 500.000 €, per al Pressupost de 2017 estem parlant d'uns 100.000 
€. Açò és degut a la reducció del deute bancari i també en bona part al refinançament dels  
cinc préstecs més cars, per a estalviar interessos, ja que els interessos estan molt més 
baixos que quan es van contractar aquests préstecs. Aquest capítol té una reducció global 
de 78.676 € respecte a 2016.

Paral·lelament,  també  el  capítol  9  també  va  perdent  pes  dins  del  Pressupost 
municipal. Per a 2017 disposem de 515.000 € que podem destinar a altres despeses o 
inversions, en compte de destinar-ho a amortitzar crèdits. En 2017 es preveu amortitzar 
2.674.000 € i el nou préstec per a fer part de les inversions de 2017 serà menor que el que 
amortitzarem… De moment serà 433.000 €. Per tant, podem dir que continuarem reduint  
l'endeutament.
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I finalment, un altre capítol que disminueix també és el capítol 4, de Transferències, 
on es destaca la reducció de l'aportació a l'organisme autònom Centre d'Estudis Rafel  
Martí de Viciana, seguint les indicacions del Pla d'ajust de 2012 (que encara està vigent); 
la supressió de la partida de Xarxa Llibres, en haver-se constituït ja el banc de llibres. I en 
contrapartida,  es  creen  noves  partides,  com la  quota  de  patró  de  la  FUE (Federació 
Universitat Empresa), o altres partides per a oferir beques de turisme per a persones amb 
diversitat funcional, o per a víctimes de violència de gènere. Altres partides, com el conveni  
de la Creu Roja, que és una institució que fa també una gran labor social, o convenis 
culturals i bases per a subvencions per a famílies d'acollida. Tot això fa que el capítol 4 es 
veja reduït en 262.181 € respecte de 2016.

La reducció  d'aquests  quatre  capítols  en  números  globals  suposa 1.000.000  € 
menys de despeses que es compensa amb els  menors ingressos previstos en aquest 
Pressupost (147.000 €) i els 855.000 € restants es destinen a incrementar el capítol 2 de 
Despeses de béns corrents i serveis públics, i també el capítol d'Inversions. 

Concretament  el  capítol  2  s'ha  dotat  de  la  consignació  pressupostària  per  a 
finançar suficientment els serveis públics, les necessitats bàsiques del consistori i també 
els projectes anuals que cada regidor preveu abordar.

El  capítol  2  s'incrementa  de  manera  global  425.018  €.  Partint  del  Pressupost 
d'enguany, 2016, l'increment es deu per exemple al fet que en els contractes de serveis 
públics s'ha mantingut per prudència l'increment de l'1% (igual que es farà per a enguany), 
i, a més, cal destacar també l'increment del contracte d’eliminació de residus en 80.000 € 
més. 

També  per  indicació  del  tècnic,  és  necessari  traure  un  nou  contracte  de 
manteniment d'instal·lacions elèctriques de baixa i alta tensió per als edificis municipals  
dotat  de 30.000 €. També hi ha un nou contracte que està sent estudiant per part  del  
regidor de Via Pública per a aconseguir que Borriana estiga connectada interiorment per 
transport públic, concretament amb minibusos que puguen circular per dins de la ciutat, i 
que la gent puga desplaçar-se per tot  el  poble. I  en aquest cas destinem a millorar la 
mobilitat 55.000 € més. 

Destaquem l'aportació municipal en els programes d'ocupació, que no siga a càrrec 
del material que hagen d'utilitzar els participants, en cas que ens concedisquen el taller 
d'ocupació que hem sol·licitat. I això suposa també un increment de 55.000 € destinats a 
ocupació.

També cal destacar un nou contracte de protecció de dades, que, per indicació de 
la Sindicatura de Comptes, hem de formalitzar immediatament, amb un cost de 12.000 € 
per a millorar la política de seguretat de la informació. O altres despeses ocasionades per 
la gestió i l'assistència tècnica del Pla EDUSI, que també estarà finançat (igual que les 
inversions) al 50% pels fons europeus, a la qual cosa s'ha destinat 60.000 €. 

Totes aquestes noves partides incrementen altres, a més de l'increment de 50.000 
de  la  partida  d'Indemnitzacions  a  tercers,  pel  compliment  d'una  sentència  contra 
l'Ajuntament  per  factures  impagades  de  2007  a  2011,  i  també  l'increment  del  Fons 
d'imprevistos en 55.000 €, que possiblement també es destinarà a pagar sentències que 
tenim ja sobre la taula… Així com també la dotació real de dues o tres partides que fins ara 
es  pressupostaven  deficitàriament,  sabent-ho,  conscientment,  a  l'espera  que  els 
romanents  ho  suplementaren…  Tot  això  fa  que  el  capítol  2  s’incremente  en  més  de 
425.000 € respecte a l'exercici actual.

La  majoria  de  les  partides  no  s'han  tocat,  no  han  variat,  perquè  estaven 
suficientment  pressupostades;  i  algunes  s'han  ajustat.  Però  les  que han  variat  més  o 
menys són les que els acabe d'anomenar.

I per acabar, el capítol 6 d'Inversions creix inicialment un 61% respecte a l'inicial de 
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2016 (en euros representa 430.000 €). I entre aquestes tenim les que es repeteixen cada 
any,  com és  la  gespa  artificial  del  camp de  Sant  Ferran  i  l'ecoparc,  la  necessitat  de 
construir  nínxols  (aquesta  vegada  farem  180  nínxols,  que  normalment  cobriran  les 
necessitats dels  pròxims dos anys).  Incorpora també els  projectes suggerits  i  triats de 
forma directa pels veïns… Es tracta d'un total de 200.000 €, que representa el 18% de les  
inversions  inicials,  i  que  estarà  destinat  a  posar  en  funcionament  les  propostes 
guanyadores. 

I vull destacar també l'aportació municipal de 252.000 € per a finalitzar la unitat 
d'execució A-30 i A-31; quantitat que es completarà amb les aportacions dels propietaris, i  
de la qual, en cas de guanyar definitivament el contenciós, si l'empresa no interposa recurs 
finalment, l'Ajuntament recuperarà l'import dels 157.000 € avalats per l'empresa. Però la 
immediata  és  acabar  com  més  prompte  millor  aquesta  unitat  d'execució  i  donar  els 
permisos prompte, perquè els propietaris puguen construir la seua vivenda. 

Recorden que en el Pressupost de 2016 ja vam obrir una partida amb 1 €, perquè 
volíem manifestar la nostra intenció d'acabar-la en breu termini. No ha pogut ser en 2016, 
però en breu, quan estiga en vigor aquest Pressupost, es farà.

I finalment, quant a l'estratègia EDUSI, hem tractat d'incloure inicialment tots els 
projectes  que s'hagueren d'iniciar  en  2017.  Al  final  hem inclòs  algunes inversions que 
normalment seran subvencionades al 50% pels fons europeus, però de moment no hem 
tingut en compte aquest finançament extern, perquè cal demanar-lo individualment, i ens 
l'han d'aprovar. I per a fer això, necessitem que estiga tot el procés en marxa.

Encara falta molta tramitació fins que arribe aquest document en què diga com, 
quan i a què hem de destinar els fons europeus. Per tant, és prompte per a posar en el  
Pressupost totes les inversions que volem fer del  Pla estratègic. De tota manera, hem 
començat per dotar algunes partides: com la recuperació del refugi antiaeri, que volem que 
siga  visitable;  les  energies  renovables  en  instal·lacions  esportives,  o  l'expropiació  de 
terrenys necessaris per a la connexió del carril bici pel camí del Grau, que s’ajuntarà amb 
la que s'està construint en aquests moments a l'avinguda del Port; que conformarà un anell 
en què vianants i ciclistes podran circular de forma segura.

En total  són set  projectes que inicialment  van finançats (com he dit)  amb fons 
municipals,  a  l'espera  de  poder  dotar  les  partides  d'ingressos i  així  poder  ampliar  les 
inversions, incorporant més projectes que comencen ja a desenvolupar aquesta estratègia, 
que és el punt de partida de tot aquest procés que en teoria ha de durar fins l'any 2022.

Aquest és en resum el Pressupost. Ho hem ajustat a les necessitats anuals reals.  
Hem tractat d'incloure totes les obligacions que hem detectat que hi havia. Ho hem fet  
pensant en la gent; hem destinat més a ocupació, hem destinat més a transport públic, 
molt  més  a  inversions…  Però  sobretot  hem  donat  un  nou  impuls  a  Serveis  Socials, 
millorant aquesta vegada l'atenció als usuaris, invertint en mobiliari, ampliant la plantilla i 
millorant les retribucions per als treballadors de l'àrea. I només em queda ja demanar el  
suport a tots els grups de la corporació.”

Sr. Fuster:  “Mire, Sra. Rius, avui ens porta a aquest Ple el Pressupost. I ja que algun 
company seu tenia molt  d’interés a saber quin era el  nostre vot,  li  l’avance ja des del 
principi, perquè així no estiga nerviós durant tota la sessió plenària. Nosaltres no els farem 
costat al Pressupost; no hi donarem suport. I li ho vaig explicar i li explicaré per què. I li ho 
explicaré d'una forma que jo sempre utilitze, que és argumentant els motius pels quals no. 
No em fa falta malparlar perquè la gent m'entenga. A mi, gràcies a Déu, m'han educat 
perquè puga argumentar i saber explicar les coses sense que em faça falta malparlar; a 
alguns altres  pareix  que sí,  i  que necessiten dir  paraules desafortunades a companys 
meus de la corporació municipal, per tal de fer-se veure i sentir en aquest Ple, cosa que 

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

lamente  moltíssim…  I  més  de  vostés,  que  són  un  grup  municipal  progressista,  que 
respecta molt sobretot la figura de la dona. 

Però mire, deu fer un mes van portar a aquest Ple el Ple de les ordenances fiscals 
municipals. I nosaltres els vam fer una proposta; una proposta que era la reducció gradual  
de l'IBI, d'un 2%. I els la vam proposar l'any passat, que era 1,9%. Els veïns de Borriana 
estarien pagant en l'exercici 2017 un 3,9% menys del que pagaran enguany. 

Els vam fer una altra proposta, que era la de congelació de les taxes. Vostés, en 18 
mesos, pujaran les taxes un 7,5%, d'acord? Llavors, la nostra proposta és una proposta 
que es fa en ordenances; és una proposta de 265.000 €, que presentem en una esmena, 
una esmena que vostés (el progressisme d'aquest municipi) va votar en contra. I d'això és  
del que cal parlar també en aquest Ple. I per què li ho dic? Perquè jo em vaig asseure amb 
el  Sr.  Navarro… Vostés  que ací  diuen  que nosaltres  no parlem amb ningú… O siga, 
m’assec amb el Sr. Navarro i li explique quines són les nostres propostes: no incrementar  
la pressió fiscal als veïns de Borriana; millorar i facilitar mecanismes de pagament, perquè 
la gent ho està passant molt malament, i les empreses també; i millorar els llindars perquè 
un nombre més gran de persones puguen accedir a les ajudes. Cap d'aquestes mesures 
van  voler  adoptar  vostés,  cap.  Miren  vostés  com donen  els  expedients  (parle  de  les 
ordenances) que ens els obrin un dijous, i el Ple era el dilluns… Sorprén, i jo li ho agraïa al  
Sr. Del Moral, que es preocupara de dir: aquestes mesures per què no ens les plantegen  
abans. I jo li dic: com vol que els les presente, que l’invite a ma casa el diumenge a dinar, i  
en parlem allí tranquil·lament? Aquesta és la seua forma (tal com diu el seu company) de 
participació que donen vostés… Dos dies, dos dies; però bé…

No atendre cap proposta de no incrementar la pressió fiscal, però en canvi… Jo 
sempre li ho diré… De polítiques, n’hi ha dues en els pressupostos: una és la de gastar,  
que és la que vostés han triat, i una altra és la de no apujar impostos. I les dues són igual  
de socials. I li ho vaig dir en el Ple de les ordenances, i cada vegada em ratifique més: els  
diners, a hores d'ara, estan millor a la butxaca del ciutadà que a les seues mans. Per què? 
Doncs jo li ho explique… Perquè vostés, que diuen que fan un pressupost social (igual que 
van dir  l'any passat),  l'any passat  ja van justificar per què… Però miren el  Pressupost 
social de vostés enguany: una partida de despeses diverses de 3.000 €. El Sr. Navarro, 
després de veure que tots els seus companys que tenen partides diverses (com vosté diu),  
perquè tots els regidors promoguen els seus projectes com vulga… Doncs ell no podia ser 
menys; ell havia de tenir 3.000 eurets per a poder gaudir-ne i gastar-los en allò que ell  
crega convenient. 

I  regularització  de  jornada  de  treballadores  socials,  familiars  i  alguns 
complements… Una cosa que, com ja li ha dit el meu company, el Sr. Safont, ja s'estava 
pagant, bé amb productivitats o bé en hores. Per tant, jo m'alegre que es regularitze; però 
han tardat un any per a una proposta que els vam fer en el Ple de l'any passat, un any. I  
sorprén que llavors posaren com a argument un tema econòmic… Ja li vaig dir l'any passat 
que tenia 1.200.000 € més en el Pressupost, i s'ha gastat 1.300.000 € del romanent més 
(com li ha dit el meu company) 96.000 € en interessos i legal… Vaja, que no han canviat 
res. Amb la qual cosa, deixen l'homenatge i passen als fets. Que la gent no vol homenatge, 
vol que se l’ajude.

Però és impossible fer-los costat al Pressupost, perquè mire vosté… Vosté estava 
parlant  ara i  ha fet  un repàs dels  ingressos del  Pressupost.  Sorprén,  i  moltíssim, que 
s'incremente el recàrrec de constrenyiment, que passa de 190 € a 250 €, un 34% més. I  
que apugen  els  interessos de  demora,  un  14% més.  O siga,  és  increïble  que vostés 
vulguen finançar la fictícia despesa social amb els problemes de les persones. Això és el  
realment trist i lamentable d'aquest Pressupost. 

Perquè mire, la gent té problemes, és clar que té problemes! Igual que l'any passat, 
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vosté va veure un filó en les taxes de renovació del Cementeri, i enguany n’ha vist un en 
les persones que ho estan passant malament, que no poden arribar a final de mes, o que 
no poden pagar les seues taxes o impostos, i amb aquelles empreses que també estan 
demanant ajuda. Però clar, més enllà de facilitar, vostés el que fan és aprofundir en el 
problema. I el que jo no entenc és que, quan nosaltres ens prestem al Sr. Navarro, per a  
donar-li unes mesures que puguen ser beneficioses per a tot açò; que la resposta siga 
totalment negativa. Totalment negativa.

Perquè miren, �quan al ciutadà li va malament, el que ha de fer un ajuntament és 
posar-se de la seua part, i mirar què pot fer per a facilitar-li les coses�... Aquestes paraules, 
Sra.  Rius,  no  són  meues;  aquestes  paraules  són  de  vosté.  I  vosté  ara,  resulta  que 
posar-se del costat del ciutadà i facilitar-li les coses és incrementar la partida de recàrrec  
de constrenyiment i d'interessos de demora; més enllà de pensar de com posar facilitats 
perquè aquestes persones no tinguen aquest problema. Això és el que realment sorprén; 
per tant,  quan jo vaig veure el seu Pressupost no em va sorprendre gens. El que tinc 
claríssim (i ja li ho vaig dir l'any passat) és que açò el que fa és confirmar l'engany que els 
vaig denunciar  l'any passat.  Perquè açò,  el  que vostés tenien com a eslògan, això de 
�rescatem les persones�, se'ls ha oblidat molt prompte les persones. Se'ls ha oblidat molt  
prompte, i això és molt trist.

A mi em pareix molt  bé que incremente i  aprovisione l'1% dels funcionaris; em 
pareix perfecte, fins i tot sense que estiga en els Pressupostos Generals de l'Estat. Em 
pareix perfecte, li ho dic sincerament, les coses com són. Però en el capítol de Personal,  
igual  que  l'any  els  vaig  posar  de  manifest,  no  puc  deixar  de  posar  de  manifest  les  
promeses incomplides. O siga, que ací hi ha un grup que deia que no cobraria més de 3 
vegades el salari mínim interprofessional. L'any passat s’apuja el salari l'1%, enguany se'l  
torna a apujar l'1%. I  mire,  jo ja li  ho vaig dir  l'any passat  al  Sr.  Del  Moral,  les obres  
benèfiques no es fan amb els diners dels ciutadans: agafe els diners, els porta al Consell 
Social  i  que el  Consell  Social  decidisca on vol  destinar  aquests  diners a acció  social. 
Perquè mire, el salari mínim interprofessional actualitzat a 2016 són 656,20 €, per tres, són 
1.965 €. Però el Sr. Del Moral no té una jornada del 100% a l'Ajuntament; el Sr. Del Moral 
té  una  jornada  del  75%.  Per  tant,  haurien  de  calcular  el  75%  del  salari  mínim 
interprofessional; i estaríem parlant de 1.474 €. Perquè alguns de vostés tenen el 25% de 
jornada i treballen en altres llocs; perquè tenen aquesta possibilitat, no tenen dedicació 
exclusiva. Llavors, si el Sr. Del Moral cobra 2.030 €, li llevem 1.474 €, cobra 556 € més del  
que va prometre a la seua gent… Perquè clar, quan dic algun company seu incompleix les 
promeses, estarà demostrant un tremend menyspreu als seus votants. I això no crec que 
un partit nou, amb saba nova, puga vendre una promesa incomplida tan flagrant com la 
que observem en aquests moments. 

Però mire,  vosté ha desgranat  el  Pressupost  i  jo  hi  ha certes  coses que li  he 
d'aplaudir, perquè les coses han de dir-se tal com són; més que res perquè segueix amb 
una política en què jo em vaig basar. Eren tres pilars: el deute, que segueix reduint-se… 
Vosté ho ha dit: 500.000 € i escaig menys, em pareix perfecte. Els interessos, en baixar el 
deute baixa, i  si  l'interés també baixa,  78.000 € més dels quals disposem per a altres 
coses. Però el que no comprenc és el tercer pilar, que és la despesa corrent. Perquè mire, 
vosté ho ha desgranat i m'ha evitat un treball. Exactament, són 830.000 € el que disposen 
de  més  respecte  de  l'any  anterior,  d'acord?  Vosté,  el  50%  ho  destina  a  inversions,  i 
després parlarem de les inversions… I el restant 50% vosté ho disposa per a despesa 
corrent.  La  gent  es  preguntarà:  què  és  la  despesa  corrent?  Vosté  ho  ha  dit: 
subministraments,  contractes  i  el  que  són  despeses  diverses;  que  és  el  que  moltes 
vegades vostés han criticat, que és del que cada regidor disposa per a desenvolupar els 
seus projectes: falles, cultura, esports, promoció lingüística, protocol, etc. 
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Però clar, el que sorprén d'això, Sra. Rius, és que amb els 400.000 € i escaig més 
d'enguany, amb els 200.000 € i escaig més de l'any passat, 700.000 € més… Que vosté 
diguera que farà més amb menys… Jo no ho sé; potser és impressió meua, però isquen al  
carrer,  miren com estan els  carrers,  les voreres,  els  parcs,  els  camins  rurals,  algunes 
instal·lacions… Isquen al carrer. Amb més diners, vostés estan encara en condicions de dir  
que fan més? Miren, el que és trist és que, amb més diners, no suplisquen ni les seues 
pròpies mancances. Aquest és el problema que hi ha! I aquest és el problema que veiem 
tots els dies amb les queixes i suggeriments que entren a l'Ajuntament. Tots els dies, quan 
ixes i passeges pel poble… Aquest és el problema! Si almenys vérem que es reflecteix en 
un millor servei, podríem pensar que estan fent bé les coses. Però d'això dista molt.

I clar, després, que vostés que van entrar ací parlant d'aplicar polítiques socials, 
que l'any  passat  (tal  com li  vaig  dir)  d’1.200.000  €  destinara  50.000 €,  i  enguany  de 
853.000  €…  Mire,  vaig  a  cedir-los  fins  i  tot  en  considerar  que  l'increment  de  les 
treballadores socials (que no és així) pujara 25.000 €… Perquè jo continue creient que 
enguany només ascendeix a 3.000 € l'acció social, però posem 25.000 €… De 853.000 €  
més, mire quina acció social estan desenvolupant vostés… Perquè l'any passat vosté em 
parlava del Xarxa Llibres; que el Xarxa Llibres era una política social, 313.000 €. Jo li deia 
que social és allò que quan es distribueix es distribueix entre la gent que més ho necessita; 
no es distribueix equitativament entre totes les persones. Perquè era incomprensible que 
els llibres els poguera cobrar una persona amb un sou elevat. Per tant, ja li vaig dir que era 
una mesura electoralista. Ha sigut un caos administratiu. Però després, sap per a què ha 
servit? Perquè vostés feren caixa… Han anat a cobrar els deutes d'aquelles persones que 
no podien pagar, i que damunt volien accedir al programa de Xarxa Llibres. Això és molt 
trist. I no és que siga trist per això, sinó perquè damunt trenca el punt 6.b de l'Acord per 
Borriana, que diu: �No condicionar la condició de beques escolars a estar lliure de deutes 
amb l'Agència Tributària i la Seguretat Social�. Un altre incompliment, encara que podria 
posar-ho entre cometes, perquè almenys va ser un poc intel·ligent, i  ací no vam posar  
deutes municipals. Per ací ho podríem salvar! Però pareix realment curiós que enguany 
aquests  13.000 €,  on  han  anat  destinats  a  ajudes  socials?  Per  tant,  queda  més  que 
justificat que era un programa electoralista.

Parlem d'ocupació… Mire, 2.582 persones (publicat a l'octubre), en 18 mesos no 
han  fet  res…  Bé,  sí,  perdone,  perdre  18  llocs  de  treball.  No  han  fet  res;  algunes 
modificacions de crèdit. I em disminueixen la partida de Polítiques actives d'ocupació en 
10.000 €. I jo puc estar equivocat, però pressupostar un taller d'ocupació que ens acaben 
de denegar… Tant de bo el taller d'ocupació que traguen per a l'any que ve el traguen i  
almenys puguem accedir-hi! Que no hi renunciem. Llavors, els concedirem el marge de 
confiança que aquest Pressupost que havien posat no fóra per al taller d'ocupació que 
havien  pressupostat  en  aquest  Pressupost.  Per  tant,  també li  preguem (ja  que estem 
parlant d'ocupació) que convoque la mesa d'ocupació; que s’assega amb la resta de grups, 
i  almenys que es preste que puguen ajudar a fer alguna cosa positiva per a Borriana. 
Perquè mire, en el Pressupost de l'any passat del qual vosté estava parlant, ja no han fet  
res. Encara no he vist cap de les modificacions que van portar traduïda en alguna persona 
que haja trobat o li hagen donat un lloc de treball, encara que fóra per a dos o tres mesos. 
Jo encara no ho he vist.

Després, he de dir-los… Mire, perquè abans ho estava escoltant, quan estaven 
parlant de tot el tema de la participació… Si hagueren portat el Pressupost en termini,  
haurien pogut portar el Pressupost en termini, i les ordenances. Si volen copiar el model de 
la Diputació, si volen posar el valor de la Diputació, tenen una diputada provincial que li ho 
pot explicar. Si no, vinguen un dia allí i de segur que potser el Sr. Benlloch els ho explicarà, 
o el Sr. Trenco també els ho explicarà. Vinguen. Ací fa mes i mig que s'està fent el treball,  
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amb la resta de grups, i s'està tancant negociacions (dels POIS, de convenis, etc.). O siga,  
miren com es fan les coses. Fins i tot quan es porta per a la seua aprovació en comissió, ja 
ve tot negociat. S'han assegut, han parlat. Fins i tot presenten una esmena d'adhesió, que 
fins i tot en alguns casos es trau endavant. Això és dialogar, això és consensuar. Jo no 
entenc com vostés volen consens i volen diàleg, quan dimarts a les 14.00 hores em crida 
vosté i em diu: �Et deixe el Pressupost al caseller. Si voleu alguna cosa ja ho direu�. Dilluns 
dictaminem en Junta de Govern i en comissió extraordinària… Tres dies… Perdone, la 
meua proposta, si hagueren portat el Pressupost, estava en les ordenances. I ací estava la 
meua proposta… Perquè jo no faré demagògia. No voldrà que li  diga que tinga menys 
ingressos i que gasten més… No, perdone, Sra. Rius, jo no faré demagògia. Perquè la 
meua política social està en el fet que la gent tinga més diners a la seua butxaca; la seua a 
hores d'ara està a pujar un 7,5% la taxa de fem. I aquesta és la diferència entre vostés i  
nosaltres.

Perquè mire, si  ens haguérem assegut… Vostés porten coses en el Pressupost 
que per a mi hauria sigut impossible no apostar per elles. Nosaltres l'any passat ja vam 
posar en valor la UE A-30 i A-31. Sorprenentment vosté l'any passat va dir que no; vosté 
tenia prioritats. Encara sort que enguany en el Pressupost no ha parlat de prioritats! Algú li  
ha dit:  �posa't una x en la paraula prioritats; no la tornes a pronunciar!� Però l'any passat 
parlava de prioritats. I ja li ha dit el Sr. Safont (i ho sabem tots) tots els diners que s'han  
gastat (els que tenien més els que s'han gastat), 2.600.000 € més. I no hi havia per a 
acabar la UE A-30 i A-31. Vosté mateixa, en l'assemblea de la Serratella, va dir que mentre 
no  arribaren  els  diners  de  l'ASGR no ho farien… I  ara  ho  fan… O siga,  és  que,  de 
contradiccions, n’hi ha mil.

Però mire, vosté parla del Pla DUSI. Jo no puc criticar el Pla DUSI. Jo m'alegre que 
hagen arribat  uns fons europeus,  m'alegre.  Però el  que no puc és posar en valor  els  
projectes que vostés han triat, per davant de tots… Però per una raó, perquè vostés no 
creuen en la gent. Perquè el Pla DUSI es desglossa en quatre ítems. I l'ítem d'exclusió i  
lluita contra la pobresa a vostés se'ls ha anat ja de la ment… De moment, ni un projecte.  
Espere que dels 450.000 € (que jo hi faré costat quan vinga la modificació) vostés ho 
incloguen.  Però  adonen-se  de  com  de  fàcil  hauria  sigut  pressupostar  o  iniciar  el  
Pressupost i posar un viver d'empreses. Li ho he dit abans: tenim 2.500 aturats. Tant de bo 
tinguérem un viver d'empreses que poguera iniciar empresaris que pogueren contractar 
gent! Tant de bo! O Borriana ha passat des de maig de 2015 fins ara a no haver d'elaborar 
un pla d'igualtat, eradicació de la pobresa i foment de l'ocupació. Per què no ho posen? Si  
realment estem en aquests problemes, per què no ho posem? Ja li dic que quan vinga la  
modificació  (si  la  fa),  jo  li  l'aprovaré  i  m'alegraré.  I  segurament  rectificaré.  Però  en  el 
Pressupost (que al final marca o estableix les polítiques de cada grup) a hores d'ara, no 
apareix res. Llavors, em pareix molt bé el Pla DUSI, clar que em pareix molt bé! El que no 
em pareix bé són els projectes que vostés han triat.

A mi em pareix molt bé això de la línia d'autobús. Jo vaig consensuar una moció 
amb el Sr. Granel; em vaig asseure amb ell, la vaig parlar i la vaig tancar, la moció, amb el  
Sr. Granel. Parle amb ell, que m'explica perfectament que també s'inclou el tema de l’UJI… 
Clar que he de donar-hi suport! Això clar que he de donar-hi suport!

Em pareix oportú, perquè també apareix en el Pressupost i vosté ho ha parlat, i és 
una  cosa  de  la  qual  també  s'hauria  pogut  debatre,  que  quan  s'amplien  les  partides 
culturals, esportives, etc., sempre que s'hagen cobert les necessitats socials… Em pareix 
correcte. Si vostés consideren que ja s'han cobert les necessitats socials, i per això hem 
d'apostar per fer dos festivals més, i subvencionar-los, jo estic encantat, encantat que es 
facen dos festivals. El que no entenc (i li ho vaig dir al Sr. Granel), i no li tire la culpa al Sr.  
Granel, perquè ell no va fer les declaracions… Però mire les seues declaracions de l'any 
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passat!  �En  el  capítol  4  hem  suprimit  algunes  de  les  subvencions  nominals,  per  a 
aconseguir  la  transparència,  per  a  anar  progressivament  introduint  la  concurrència 
competitiva i regular les ajudes a través d'unes bases elaborades pels tècnics, de manera 
que s'amplien les oportunitats per a més col·lectius, i que no siga el regidor qui decidisca 
quants  diners  i  a  qui  es donen en cada moment�...  I  ara ja  han canviat,  i  ara ja  han 
canviat… No podien  haver  posat  una partida  en  concurrència  competitiva,  perquè tot 
aquell que vulga portar un festival a Borriana puga optar a elles? Ja se'ls ha oblidat! Ara, 
com que governen vostés, la situació ha canviat de tal manera que creu i ratlla; farem tot el  
contrari del que déiem… M'encanta! I li ho dic sincerament, m'encanta… I ací també he de 
felicitar el Sr. Granel, i li ho he de dir per una simple raó… Que s'aposte pel programa 
esportiu que vam implantar nosaltres. M'agrada que continue invertint diners ací. I el que 
més m'agrada de tot és que vostés, del  Partit  Socialista, hagen acceptat  com un gran  
programa esportiu el que vostés criticaven. I açò és positiu, positiu; i rectificar és de savis. 

Amb la  qual  cosa,  si  es  pot  perquè al  final  no hi  ha  més necessitats  socials,  
m'alegre que s'amplie la partida destinada al Pla Pati; perquè açò fomentarà uns valors per 
als xiquets que nosaltres hi créiem; vosté, Sra. Rius, concretament vosté, no.

Per  finalitzar  la  meua  intervenció,  el  meu  vot  li’l  resumisc:  sense  consens  no 
arribaran a cap lloc,  almenys amb nosaltres.  Sense posar  realment  sobre la  taula les 
necessitats reals socials que fa falta al poble, no tindran el nostre suport; sense valorar 
propostes com les que els fem, encara que siga en ordenances, reduir la pressió fiscal… 
Que açò és una política social que no és que siga bona, sinó que governant vostés a hores 
d'ara és la millor. I en veure unes inversions que no projecten (segons el nostre punt de 
vista) ni futur ni il·lusió per al poble, i que damunt s'obliden de l'emergència social, de la 
creació d'ocupació i activitat… Per tot açò, Sra. Rius, li dic que nosaltres al Pressupost no 
donarem suport.”

Sra.  alcaldessa:  “Una  puntualització,  Sr.  Fuster.  Jo  estic  de  diputada  i  vosté  està 
d'assessor. I podria estar millor informat; perquè el Pressupost  no es va fer arribar als 
grups de l'oposició amb mes i mig d'antelació, sinó exactament els mateixos dies que els 
vam donar a vostés, que no recorde ara els que són, i deu minuts abans que el president  
de la Diputació els fera públics en premsa. Sí que hi ha hagut negociació, i sí que hi ha  
hagut consens en alguns punts; cridant el president de la Diputació al portaveu del meu 
grup, i cridant el portaveu del meu grup al president de la Diputació. I aquest escrit que es 
va presentar no es va presentar amb tanta antelació ni amb tantes reunions, sinó que va 
ser el mateix dia de l'aprovació dels pressupostos. En l'escrit déiem, entre altres qüestions, 
que  la  Diputació  participaria  en  el  Fons  de  Cooperació  per  tal  d’ajudar  un  poc  els 
ajuntaments, i on els ajuntaments majors de 20.000 habitants no quedarien fora d'un munt 
de subvencions, com havia passat enguany. 

O siga, sí que hi ha hagut una negociació, i el temps ha sigut el mateix. I per això, a 
la Diputació vam acordar abstenir-nos en aquest  Pressupost.  No vam votar  en contra, 
perquè va haver-hi una negociació per les dues parts, no ho oblidem. I el temps no ha sigut 
mai mes i mig, ha sigut sempre aquests dies quan hem pogut tenir accés al Pressupost… 
Que en aquest mateix, i si pot li demana informació al Sr. president, quan ens ho va fer 
arribar deu minuts abans el dia de la roda de premsa.”

Sr. Fuster:  “Per al·lusions, Sra. alcaldessa. Podem estar al que vulga. Però vosté, que 
està com a diputada, el que hauria de fer és informar-se millor, hauria d'informar-se millor.  
Jo he viscut part d'aquestes negociacions. Un pla provincial no es tanca en tres dies, Sra.  
Safont; un pla provincial no es tanca en tres dies.

I  després  he  de  dir-li  una  cosa:  quan  el  que  governa  (i  damunt  amb  majoria 
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absoluta) té interés de consensuar, és el que crida per telèfon i consensua. Ací, cap de 
vostés fins dimecres (dimarts a les 14.00 hores) per a dir-me que hi havia un pressupost al  
caseller,  m'ha  cridat  a  mi  per  a  res  més.  I  després  vaig  a  dir-li  més:  asseure's  amb 
l'oposició  perquè faça  propostes,  per  tal  que s'obvien  per  complet,  tal  com li  les  vam 
plantejar  nosaltres al  Sr.  Navarro… Mire,  Sra.  Safont,  si  vol  menystenir,  menystinga a 
altres, però a nosaltres no.”

Sra. alcaldessa: “Estic perfectament informada d'aquestes negociacions, i hi ha propostes 
que feien referència al Pressupost, i hi havia altres propostes, com, per exemple, aquesta 
de no deixar fora els pobles de més de 20.000 habitants. O siga, hi havia unes qüestions  
que  s'havien  presentat  en  un  temps  i  en  un  altre  temps.  Però  l'escrit  d'esmena  del 
Pressupost es va presentar el mateix dia. I pregunte-li-ho al Sr. president.”

Sra.  Aguilera:  “Sra.  Rius,  nosaltres  com a  grup  independent  que  portem ja  anys  en 
l'oposició, he de dir-li que per a nosaltres és molt trist que, quan es produeix un canvi de 
criteri o d'ideologia en el govern, continuem havent de parlar del mateix. És tremendament 
trist que no puguem aprovar-li el Pressupost pràcticament pels mateixos motius, i fins i tot 
alguns de més greus que altres, que fa anys. I jo ho sent en l'ànima.

Però fixe's, primer, que torne a repetir-li el mateix… Tanta rapidesa, tanta rapidesa, 
i presenta el Pressupost fora de termini. Evidentment jo no entraré ni tan sols a valorar-li la  
poca participació, perquè crec que açò és ja massa repetitiu, i vostés han demostrat no 
sols amb els grups polítics (no sols vosté, sinó tots els seus companys) el poc que ens  
tenen en compte. 

Però fixe's, entrant en detall en algunes partides, que mostren per a nosaltres una 
forma de governar que no anem a secundar-los mai, és un poc estrany. Les gratificacions 
per a la Policia Local, que vostés posen 63.000 €, i per a administració general 27.000 €,  
són les mateixes que l'any passat. Es veu que vostés no han d'aprendre. Es veu que no 
aprenen o vosté no s'assabenta del que es gasta realment. Perquè fixe's, les de Policia 
Local es van ampliar a 134.000 €, i la d'administració general a 72.360 €. Potser és lògic  
pensar que aquestes partides estan un poquet  infradotades des d'un principi,  no,  Sra. 
Rius? O és que si posen la realitat del que es van gastar, ja no els quadra el Pressupost 
com és normal. 

En altres manteniments, edificis generals i col·legis públics, pressuposten vostés 
38.000 € menys que l'any passat, suplements inclosos. És a dir, creuen que els edificis  
amb un any més d'antiguitat  no es mantindran? O és que no pensen acudir  quan ho 
necessiten? Perquè clar,  amb 38.000 € menys,  explique'm vosté com ho faran.  Per  a 
electricitat de serveis generals, 10.000 € que la dotació inicial de l'any passat, però és que 
tampoc arriba, perquè van suplementar 250.000 €. Si ja té prevista la suplementació per a 
2017, evidentment no entenem molt bé que vosté parle d'un pressupost real.

El mateix ocorre amb el combustible, 10.000 € menys per a la Policia Local, i 2.000 
€ menys per a la Via Pública. Per descomptat, molt confien vostés en la baixada del petroli. 
En l'assistència jurídica, ni entrarem; perquè, com sempre, posen 45.000 €, i després els 
suplements són continus; una de tantes coses que vosté no parava de criticar quan estava 
en l'oposició.  Despeses diverses,  destaca la  de  l'administració  local,  de 18.000 € que 
posen vostés,  quan en 2016 sap que es  van gastar  50.000 €.  Les  indemnitzacions  a 
tercers, 60.000 €, molt més adequat per descomptat això sí que els 10.000 € que vosté va  
posar l'any passat, que és l'única partida on s'ha adonat (entre moltes) que es va gastar  
60.000 €, i enguany sí que els ha posats. 

190.000 € per a la Junta Local Fallera… Sra. Rius, m'agradaria saber sobretot per  
a  quan  faran  la  transferència  –  absorció  amb la  Federació  de  Falles.  Perquè  vostés 
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sempre  defenen  els  suplements  en  Junta  Local  Fallera  durant  l'any  per  les  despeses 
anteriors que hi havia hagut i no sé què. Ara resulta que si amb aquests 190.000 €, creu 
vosté que ja no hi haurà cap suplementació? Perquè l'any passat va dir el mateix i al final  
s'ha hagut de suplementar.

El Fons d'imprevistos és més fons que mai; 93.496,59 €, una quantitat molt exacta 
per a ser imprevista, i multiplica per quatre la dotació de 2016. Si ens ho explica, potser ho 
entendrem. El conveni de gestió i recaptació de multes, el rebaixen vostés a 80.000 €, 
quan en 2016 era de 120.000 €. Potser preveuen menys multes, no ho sabem, o una 
remunicipalització  del  servei;  que a  més era una de les  coses que vosté i  jo  des  de  
l'oposició reivindicàvem sempre, i vosté portem ja dos pressupostos, i encara no hem vist 
aquesta remunicipalització del  servei.  Més sorprenent  és aquesta rebaixa,  quan d'altra 
banda doten amb 75.000 € el  contracte d'enganxada de grua, amb 75.000 €, és a dir, 
15.000 € més que en 2016.

Les partides de manteniment de semàfors, alarmes i  aplicacions augmenten en 
més de 20.000 €. Perquè aquestes coses es veu que vosté pensa que sí que s'espatlen, i  
els edificis no. I quasi 9.000 € menys per a la impressió del butlletí d'informació municipal  
(BIM) i del faller. Entenem que potser serà perquè evidentment no ixen els dotze números, 
i no s'ha publicat (al mes de desembre en què som ja) els suplements, perquè haurien  
d'haver-se’n publicat dos; llevat que en el BIM d'aquest mes arriben els dos suplements 
junts, perquè si no, no ho hem vist.

D'altra banda, 1 € per al Museu de la Taronja; açò ens fa pensar (com ja hem dit)  
que enguany evidentment tampoc ho veurem. Partides de 8.000 € per a actuacions que 
només  acontenten  socis  de  govern.  Però  no  veiem cap  partida,  per  exemple,  per  al  
conveni amb la UNED, que l'any passat es va dotar amb 9.763 €. Sí que apareixen (com 
cada any) els 60.000 € per al consorci paisatgístic del Millars; però aquest grup, que porta  
dos anys demanant els comptes i a què es destinen aquests diners, encara no els hem 
vist. Ha de ser aquesta transparència que vostés es peguen al pit, però que a nosaltres no 
ens arriba mai. Els comptes del Consorci del Millars encara no els hem vist.

Inversions,  les de sempre:  l'ecoparc,  el  camp de futbol,  l'obligatòria i  urgent  (la 
construcció de nínxols), que han estat a punt de generar realment un seriós problema, i la 
del  Pla  DUSI  principalment.  Posen per  a  vials  40.000 €,  encara  que en 2016 va ser 
100.000 € suplementats a 130.000 € més; amb uns vials en què no entenem on s'han  
gastat els diners, perquè els vials fan pena. Vosté diga'm si és que és una falta de treball, o 
és que posen els diners i després no se'ls gasten, que també ho veuríem. 

No veiem la partida per a l'adequació del mercat, una altra partida de la qual el 30 
de setembre no s'havia disposat res, i l'any passat sí que hi havia 18.000 €. Ha de ser que 
no es necessita res! I com sempre, les promeses totalment incomplides, la seua mesura 
estrella de la renda ciutadana no la veiem per cap costat. I li promet que de veritat l'hem 
buscada amb afecte, però la renda ciutadana del tripartit no l'hem vista per cap lloc. Per 
tant, pel que fa a despeses, es preveuen moltes modificacions, però per a nosaltres (com 
sempre) el Pressupost quadrat a martellades.

Pel que fa a ingressos… En l'impost del valor dels terrenys de naturalesa urbana, 
no ens n'hem adonat,  però entenem que si  han previst  la sentència que anul·la molts 
cobraments, si el valor de venda és inferior al de la compra. Entenem per a nosaltres que 
no ho han tingut en compte. Augmenten les taxes de l'ús d'instal·lacions esportives i de 
serveis culturals; l'ocupació de via pública per terrasses augmenta la recaptació en 35.000 
€… O tenen molta confiança en l'augment de peticions, o la clavada que pegaran és de mil 
dimonis, com els vam dir.

La taxa del mercat augmenta a 70.000 €, que ja entenem que serà a causa del 
Mercat  de  la  Mar;  perquè no entenem per  què només  70.000 €,  perquè l'informe de 
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valoració  era molt  superior.  Entenem que,  com que tampoc serà l'any  complet,  potser 
només ha posat 70.000 €.

Vostés, que eren salvadors de persones i  que adequarien la pressió fiscal  a la 
capacitat econòmica dels ciutadans i totes aquestes boniqueses; com ja li han recordat, 
resulta que augmenten la taxa de recàrrec de constrenyiment de 190.000 € a 250.000 €. 
És una cosa que de veritat no entenem. 

El remat és l'arrendament de terrenys de l'Arenal, que vostés posen 1 €; fins ací  
arriba la incompetència o la rendició absoluta, perquè ja no ho sabem. I 433.000 € més de  
préstec (com els vam dir ja al seu moment) per a una actuació que serà un pegat, que ens  
generarà moltíssims problemes. 

En definitiva, per a nosaltres és un pressupost per a eixir del pas, no creïble ni  
aplicable;  com a més es va a demostrar amb les modificacions; i  fet  per a acontentar 
aquest equip de govern, i no per a satisfer les necessitats dels ciutadans. Incompleixen 
contínuament les seues promeses i exigències de quan estaven en l'oposició. La partida 
de l'Arenal Sound segueix sense aparéixer; no sols això, sinó que en data d'avui encara no 
sabem ni el que ens ha costat l'edició de l'any passat. I avui ho aprovaran, s'hauran llevat  
un pes de damunt, complint un tràmit. Per a nosaltres és un pressupost que no resol els  
problemes a Borriana, un pressupost sense ànima, un pressupost gris, inodor i insípid, 
més pensant per descomptat en el repartiment de les cartes de la baralla per a cada un  
dels components del tripartit que en la resolució dels problemes de la ciutat. Amb la qual  
cosa, no compte amb el nostre suport, perquè no el tindrà.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sra. Rius, nosaltres no donarem suport al Pressupost, perquè vosté 
tampoc ens ha tingut en compte per a confeccionar-lo. Ens va donar el pressupost per 
descomptat fora de termini, amb poc de temps per a revisar-lo i  per a aportar idees; i  
simplement, en compte de convocar una reunió o demanar la nostra opinió, va dir que la 
porta del seu despatx estava oberta i que a partir de les 10.00 hores estaria vosté allí. En  
fi, no crec que això siga participar o fer partícips tots els grups polítics en els pressupostos. 

Vosté, que venia a salvar persones en el seu famós Acord per Borriana, parla d'uns 
impostos  justos  i  proporcionats;  i  per  descomptat,  el  que són els  impostos,  l'IBI  és  el 
mateix,  les  taxes  han  pujat.  Però  a  més,  ha  pujat  en  250.000  €  el  recàrrec  de 
constrenyiment…Vaja, té pressupostats 250.000 €; la qual cosa vol dir que vosté pensa 
que la gent es retardarà. I en 80.000 € té vosté pressupostats els interessos de demora. 
Això és ajustar la gent i cobrar-los recàrrecs i altres? Perquè jo crec que la gent que no 
paga a temps no és perquè no vol, sinó perquè no pot; almenys majoritàriament. Però bé, 
ací passarà com amb la Xarxa Llibres: que al final els més necessitats són els que no ho 
han cobrat. I bé, la Xarxa Llibres que supose que enguany no està… Ja l'hem eliminada? 
Ja només que existisca un any, per a la Conselleria és suficient… En fi…

No veig tampoc la famosa renda garantida de ciutadania… Que vosté diu que d'on 
ix; i jo li dic que es llija vosté l'Acord per Borriana que vosté va firmar al seu moment (o van 
firmar vostés tres, els del tripartit) i resulta que ara està arxivadet en un calaix, i no serveix  
per a res. Doncs sí, mire’l… Estava preguntant-ho vosté, quan ho ha dit la Sra. Aguilera o 
el Sr. Fuster… Doncs sí, llija’l, perquè jo l’he llegit; si vol, com que el tinc ací, li’l deixe.

El que sí que he vist és que, de les partides de Serveis Socials, no se n'incrementa 
cap; totes es mantenen exactament igual. Jo supose que és perquè es deu haver reduït la 
pobresa a Borriana, i la gent deu anar bastant més sobrada i vivint molt més folgadament;  
perquè, per descomptat, ací és el mateix.

I  en ocupació també, perquè es redueix 10.000 € aquesta partida. Però clar,  si 
tenim en compte el que es va fer l'any passat, que va ser res, i simplement s'ha fet ara a 
última hora i a la carrera, i damunt s'ha perdut el taller d'ocupació que s'ha pressupostat… 
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Doncs bé, jo crec que ens sobren diners també enguany. Per al que fem… Doncs ja ens 
val. 

El  que sí  que veig que s'ha incrementat  (per  descomptat)  és  per  a  festes.  En 
festes, ens ho passarem molt bé, perquè tenim dos festivals, que a més crec que estan 
adjudicats a dit; perquè ja posa fins al que és… O quasi a dit. I després, la partida de la  
Junta Local Fallera, que bé, l'any passat es va incrementar en 37.000 € amb l'excusa que 
calia  pagar  els  vestits  de  fallera… Jo  crec  que  enguany  s'hauran  pagat  ja  els  de  la 
presentació d'aquest últim mes… Doncs bé, jo crec que ja s'hauran pagat. És una cosa 
que ens agradaria que ens diguera; perquè vostés incrementen en 37.000 € l'any passat 
per a pagar-los, i van dir que enguany els pagarien. Llavors, ens agradaria que ens aclarira 
que ja s'han pagat enguany també. 

I  bé,  hi  ha  partides  de  despeses  que  a  mi  em criden  l'atenció;  com un  40% 
d'increment en la partida d'estudis i treballs tècnics, una eliminació de 100.000 € que hi  
havia en infraestructures públiques (o siga, en parcs i jardins); que a més si es pega una 
volta per Borriana, jo crec que els 100.000 € anirien de meravella, perquè estan bastant 
desastrosos els jardins de Borriana. I una altra de 20.000 € de la zona de l'Arenal, que crec 
que l'Arenal també necessitaria una bona espenta, i aquests 20.000 € d'inversió també 
vindrien molt bé. Però clar, vosté ha creat un pressupost que és més aviat de despesa que 
d'inversió. 

Veig també partides per a crear el Museu Faller, condicionar el refugi antiaeri; però 
no veig cap partida per al manteniment d'això. O és que esperen vostés crear-los a final  
d'any, i llavors no obrir-los ja fins a l'any que ve, o no veig la partida de manteniment. El  
que  és  lògic  i  normal  és  que,  si  pensen  obrir-los,  creen  una  partida  per  al  seu 
manteniment. Però bé…

I després ja això de la Guarderia, seguim amb els 37.500 € per a finançar una 
empresa privada; que a més està exercint la seua activitat en un edifici públic, i que vostés  
volen  emmascarar  com  a  escola  infantil  pública.  I  he  vist  també  que  ja  pareix  que 
liquidaran vostés el patronat; perquè veig per ací 40.000 €, que supose que seran per a 
liquidar el patronat. Perquè vaja, és veritat, tenen raó; aquesta partida l'aprove, a veure si 
ja acabem i anem tancant etapes.

En fi, jo de veritat crec que açò no és un pressupost de futur; açò és un pressupost  
de despesa, senzillament i planerament. Sent moltíssim que no s'invertisca més, s'ajusten 
les despeses… Que a tots ens agrada anar de festa! Jo crec de veritat que això és una  
cosa que ens agrada a tots; però crec que hi ha prioritats i (com jo dic) els recursos són  
limitats. I amb uns recursos limitats, invertir en el poble vol dir que repercuteix després 
aquestes inversions en ocupació i repercuteix en moltes altres coses. En canvi, la despesa 
es queda en això, en despesa.”

Sr.  Del  Moral:  “Encara  que  siga  un  punt  de  presentació  del  Pressupost,  començaré 
responent algunes al·lusions que han fet els portaveus de la resta de partits polítics que 
estan en l'oposició. Estem tota l'estona parlant de participació, participació, participació i 
participació; tant  en la intervenció del  Sr.  Safont  com en la del  Sr. Fuster,  i  de la Sra. 
Aguilera i de la Sra. Sanchis, s'està parlant tota l'estona de participació. I què millor que 
parlar-ho en el punt del Pressupost municipal! Ja que crec (que algú em corregisca, ja que 
ací hi ha gent que porta molts més anys que jo sent regidor) que són els pressupostos 
municipals que han comptat amb major participació ciutadana; s'ho creguen vostés o no, 
els  resultats  estan  ací.  I  no  sols  ho  diem  nosaltres  des  de  l'equip  de  govern,  que 
evidentment som els  precursors d'aquest  projecte,  i  no tindria tota la solidesa aquesta 
afirmació. Ho diu la Generalitat, quan ens dóna una subvenció pel projecte de Pressupost  
municipal, dels pressupostos participatius d'enguany 2016. I fins i tot Europa, quan creu 
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que Borriana mereix tenir els fons DUSI (que són 5.000.000 €) està valorant la participació 
ciutadana que està dins d'aquest projecte. I dins d'aquest projecte, es valora amb una 
puntuació  molt  elevada  les  tecnologies  de  la  informació  (TIC)  i  la  participació  i  la 
transparència del municipi. I ací hem d'adjuntar evidentment els projectes i els processos 
de participació ciutadana, que si els haguérem hagut de presentar l'any 2014, no hauríem 
pogut implementar-los perquè ni s'havia convocat el Consell Social perquè participara en 
els  pressupostos  municipals,  ni  s'havien  creat  projectes  paral·lels  de  participació 
ciutadana.  Per  tant,  no sé què els  hauríem posat  a  Europa en el  projecte,  quan ens  
parlaren de participació. 

Per  recórrer  a  unes  dades,  el  procés  de  participació ha estat  obert  durant  sis 
mesos  (que  és  la  meitat  de  l'any  -  maig,  juliol  i  octubre).  Durant  aquests  mesos  la 
ciutadania ha pogut fer propostes. En una primera fase, més de 5.000 propostes al nostre 
Pressupost; més de 5.000 propostes per a una població com la nostra són moltes… En 
una segona fase (al  juliol)  han pogut votar,  i  es van recollir  entorn de 3.600 vots dins  
d'aquests  pressupostos  participatius… Aquesta  participació  no  me la  invente;  aquesta 
participació  naix,  i  des  d'ací  envie  l'agraïment  de  tot  l'equip  de  govern  a  totes  les 
associacions, col·lectius i veïns i veïnes que s'han mobilitzat per participar dins d'aquests 
pressupostos… I estem parlant d'una participació transversal; des de sectors del comerç,  
sectors  veïnals,  sectors  de  l'àmbit  de  festes…  Ningú  s'ha  quedat  fora  d'aquests 
pressupostos municipals. I en una tercera fase, hem recollit prop de 7.000 vots. 7.000 vots 
és una xifra considerable, si tenim en compte que la ciutadania en aquests pressupostos 
municipals s'ha hagut de mobilitzar en tres ocasions, amb la càrrega de treball i de temps 
que  suposa  recollir  firmes  o  avalar  un  projecte  durant  tres  fases  en  tot  l'any.  Volem 
agrair-los  evidentment  la  participació  que  han  tingut;  perquè  creiem  que  són  els 
pressupostos municipals que més participació han tingut a Borriana.

I no sols s'ha participat amb el projecte que hem vist tots al carrer, que han estat  
les més de 19 urnes per tot el municipi, i les associacions i col·lectius recollint firmes; sinó 
que també es  va posar  en  marxa el  Consell  Social.  Que el  Sr.  Fuster  evidentment  hi 
donava suport, com crec que tota l'oposició volia que el Consell Social isquera endavant. I 
vam crear cinc… Sí, sí, es va crear, el va crear el Partit Popular en 2013, el que passa és 
que mai el va convocar. A part de la seua constitució, durant dos anys no es va fer cap 
reunió. És una llàstima, perquè hauríem avançat moltíssim. 

Es van crear aquest any 2016 les sis comissions de treball, en les quals es van 
dividir totes les àrees de l'Ajuntament. I en aquestes sis comissions de treball ens vam 
reunir durant dos mesos (durant tot el mes de juliol i el d'octubre). Durant aquests mesos 
l'equip de govern es va reunir amb tots els col·lectius (que en són entorn de 25) que estan 
dins del Consell Social, per a recollir totes les propostes i en una acta (al mes de juliol) es 
van recollir totes les propostes. I després, al mes d'octubre es va donar resposta a totes, a  
totes les propostes, totes les que consideràvem que entrarien i  les que no.  No podien 
entrar perquè en el Pressupost l'equip de govern creia que no tenien cabuda. I es va donar  
resposta a totes i  cada una d'elles.  Per tant,  no és una participació banal,  en la qual 
simplement anem a veure'ns i a simplement convocar assemblees, sinó que en les actes hi 
ha el compromís de l'equip de govern per totes aquestes propostes que s'han fet des dels  
col·lectius.

I  així  és  com  veiem  des  de  l'equip  de  govern  el  Pressupost  municipal.  I  
evidentment, totes les peces (la majoria de peces del puzle) d'aquest Pressupost ho ha 
posat  la  ciutadania,  les  veïnes  i  veïns.  Per  tant,  m'estranya  que  estiguen  parlant 
contínuament de participació. La ciutadania ha participat, cosa que abans no podia fer. I  
això és una cosa tangible i evident. No sols la ciutadania ha participat en un procés (que 
pot ser millor o pitjor) sinó que ha sigut el vuité municipi de tot el País Valencià a rebre una 
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subvenció dels més de 105 municipis que es van presentar. I aquesta subvenció es rep 
perquè nosaltres vam presentar el nostre projecte de participació ciutadana, i vam quedar  
vuitens de tota la Comunitat Valenciana. Per tant, crec que no sols nosaltres creiem que 
està funcionant  i  que s'està  participant;  encara  que podem millorar  moltíssim més els 
pressupostos participatius, ja que portem dos anys i any rere any es va millorant molt.

Crec que… I ho torne a repetir, perquè açò ho parlem en tots els plens en què ix la 
participació, l'oposició té els espais (i els marca la llei) per a participar. Hi ha les comissions 
informatives, hi ha les juntes de portaveus i hi ha els plens municipals. A part del contacte 
que després es tinga amb l'equip de govern, es té legalment totes aquestes instàncies per 
a poder participar.  Només cal  fer-ne ús.  De fet,  en els  projectes que des de la meua 
regidoria hem impulsat, s'ha demanat col·laboració; i pràcticament totes les propostes que 
s'ha recollit de l'oposició, s'han assumit; d'una banda els plens participatius, i per una altra  
en el Codi de bon govern i ètic, que ara està en Serveis Tècnics. Però totes les propostes 
que va fer  el  Partit  Popular  (en  aquest  cas),  el  99% de les  propostes,  s'han assumit;  
perquè creiem que milloraran aquest Codi de bon govern i ètic, i que és positiu. 

Jo no sé, Sr. Fuster, si totes aquestes idees li vénen ara, o quan estava en l'equip 
de govern no les  tenia,  o  no les volia posar  en pràctica.  Perquè podrien  haver-ho fet 
vostés, ja que portava (en el seu cas) quatre anys com a regidor d'Hisenda, com per a  
poder  haver  obert  els  pressupostos  municipals,  i  convocar  el  Consell  Social  per  a 
tractar-los.

Responent un tema que és recurrent (més o menys l'any passat també va tornar a 
eixir el tema del salari), nosaltres en Podem tenim un codi ètic (com supose que cada partit 
tindrà el seu, o això espere). En aquest codi ètic el que es regula és: d'una banda, els  
sostres salarials, que és tres vegades el salari mínim interprofessional net… Aquest és el 
codi ètic que tenim al nostre partit. I regidors, senadors i diputats tenen aquesta mateixa  
restricció. Però vaja, les dades es poden comprovar en la pàgina de podemos.info, on 
estan tots els senadors, diputats i es poden descarregar les nòmines. I en les nòmines, es  
pot veure que nosaltres no estem incomplint absolutament res. És tot públic, està en el 
web. I si no és així, en el següent Ple em porta la contrària, i sense cap problema jo li diré  
que no té raó en aquest punt. 

I d'altra banda, regula això de les legislatures màximes. Nosaltres podem estar un 
màxim de dues legislatures. No creiem que s'haja de fer negoci de la política i estar tota 
una vida, com hem vist en molts casos. I creiem que aquestes són les exigències que té el 
nostre codi ètic, i que complim, evidentment. Insistisc en el fet que aquest era un punt del  
Pressupost  municipal,  però  he  de  contestar;  perquè  si  no  després  em diuen  que  no 
conteste.

Tornant al tema, la Sra. Aguilera també ha parlat de la participació i del fet que era 
un tema repetitiu i que no faria més amb aquest tema. Totes les vegades que he demanat 
propostes, el seu partit no n’ha fet cap. Li ho recorde. El Partit Popular sí que n’ha fet. 
Vostés, des de Cibur, no han fet cap proposta quan els n’hem demanat. I no em val que 
em diga que no serveixen per a res les propostes que fan, ja que li estic dient que el Partit  
Popular ha fet propostes en el Codi de bon govern i ètic i en el Reglament de participació 
ciutadana; i en ambdós s'han vist reflectides totes les propostes dutes a terme, perquè 
créiem que podien millorar aquest projecte.

El compte del Consorci del Millars… Sra. Aguilera, sóc el regidor de Transparència, 
i diu que porta dos anys demanant-ho i és la primera notícia que tinc... No, perquè vosté no 
m'ha  adreçat  ni  verbalment  ni  per  escrit…  Ara  aniré  a  buscar-ho,  evidentment…  No, 
evidentment no aniré a buscar-ho, perquè vosté no s'ha adreçat a mi ni verbalment ni per 
escrit, perquè jo li facilite els comptes del Consorci del Millars...”
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Sra. alcaldessa: “Per favor, Sra. Aguilera, sí que vull puntualitzar-li una cosa. Ahir va ser la 
reunió del Consell del Consorci del Millars i es va aprovar el pressupost. Si vol li'l facilitaré  
demà. Però és d'ahir.”

Sr. Del Moral:  “I bé, tornant al Pressupost municipal, simplement havent fet un repàs de 
com hem gestat aquest Pressupost des de la participació, evidentment subscric totes les 
especificacions i el desglossament que ha fet la meua companya la Sra. Rius, que és la  
regidora d'Hisenda i és la que subscriu la paraula de tot l'equip de govern.”

Sr. Granel: “La veritat és que a mi sí que m'agradaria avui parlar de futur; perquè crec que 
és important en un Ple com el d'avui, en el qual parlem del Pressupost, fer un Ple en què  
estem parlant  d'un  pressupost  en  què  és  la  primera  vegada  que  es  porten  uns  fons 
europeus a Borriana. Estem parlant de 5.000.000 € que vindran a Borriana, per a uns 
projectes (com deia el  Sr. Fuster)… No sé si  es referia als  projectes que estem triant 
enguany, o als projectes en conjunt; uns projectes que han sigut els que han aconseguit en 
gran manera que ens donen aquests 5.000.000 € a Borriana. Perquè són projectes que sí 
que fan de Borriana una Borriana amb futur i una Borriana més europea.

Com havia dit la regidora d'Hisenda, en el Pressupost es reflecteixen algunes de 
les inversions que la ciutadania podrà veure ja a partir d'enguany, altres que vindran quan 
es porte a terme l'estratègia DUSI. Però sí que és cert que es farà inversions que la gent ja  
podrà començar a veure, com l'inici del carril bici a la carretera del Grau… Estem parlant 
de  crear  un  anell  de  carril  bici  en  tot  Borriana.  Jo  crec  que  estem parlant  de  coses 
importants,  com també  tornar  a  millorar  la  zona  verda  de  l'Arenal,  o  l'adquisició  d'un 
programari informàtic per a tot l'Ajuntament, el condicionament de la zona d'acampada de 
l'Arenal, o la posada en valor (com s'havia dit) del refugi antiaeri de Borriana…Que amb 
50.000 € no tindrem prou per a fer el refugi antiaeri, i sabem que haurà d'haver-hi més  
diners; perquè la gent que realment coneix aquest projecte sap que és un projecte en què 
s'ha de posar molta més inversió per a poder fer-lo visitable.

Apostar per les energies renovables a les instal·lacions esportives, que també crec 
que  és  important,  i  que  són  unes  instal·lacions  que  més  energia  gasten  per  la  seua 
utilització;  i  sobretot  apostar  també  pel  transport  urbà  com  es  vol  apostar.  I  a  més 
inversions necessàries de les que dic jo que no són vistoses, però que s'han de fer; com el 
que ha assenyalat tot el món, la construcció dels nínxols del cementeri, la pavimentació de 
vials, el pla d'accessibilitat, que volem seguir amb aquest, la millora d'equips al gimnàs de 
la Piscina, adquisició d'un camió elevador, perquè ara mateix l'Ajuntament no en té. 

O sobretot, i ja ha eixit el tema, el tema de la A-30 i A-31, que sí que és cert que jo  
crec que els veïns es mereixen ja que puguen fer les seues obres als seus terrenys, i que  
no  tinguen  un  altre  problema.  I  junt  amb  això  (com  havia  dit  el  meu  company),  els  
pressupostos participatius, la millora del  nucli  urbà i  comercial,  que jo crec que també 
millorarà la imatge de Borriana, tal com estaven dient abans. El museu faller, la millora de 
l'equipament de la biblioteca, que també és molt important per a engrandir aquest lloc de 
cultura de Borriana. I sobretot també el nou local social del Port. I això que jo crec que 
estem parlant del fet que veníem d'anys (i suposadament és perquè venien d'encarar una 
situació de deute important) en els quals no hi havia inversió municipal. Jo crec que en 
això sí que s'ha fet un pas; està clar que s'ha treballat en aquesta reducció del deute. I com 
s'ha dit, es reduirà el deute (o això esperem) crec que en un 30%, i jo pense que també és 
molt important. 

Igual  que  estaven  parlant  abans  que  el  Pressupost  no  té  caràcter  social  ni 
d'ocupació… Jo crec que haurien de mirar-ho i haurien d'analitzar-ho un poc, després del  
que hem dit d'aquests 125.000 € amb els quals es dotarà a través de les treballadores d'un 
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major servei… Que s'estava donant, però no s'estava donant com correspon; perquè és 
ara el  moment  en què s'ha regularitzat.  Però jo crec que també és important  tornar a  
apostar  pels  400.000 €  d'ajudes d'emergència,  que ningú els  ha anomenat,  però  que 
continuen estant ací; i una tirallonga de partides que van totes dirigides al caràcter social.  
Parlem de subvencions a entitats socials, el conveni de la xarxa Isonomia, el conveni amb 
Càritas,  el  conveni  amb  la  Creu  Roja,  la  casa  d’acollida,  el  menjador  social,  les 
subvencions a ONG, el conveni amb el Col·legi d'Advocats, el servei de Menjar a casa, les 
escoles d'estiu… Tot això puja més de 100.000 €. És a dir, que ací no estem tirant els 
diners i malgastant-los, sinó que realment jo crec que sí que s'està fent una contenció en la 
despesa, i sobretot està dirigit a la despesa social. Estem parlant de més de mig milió 
d'euros (dit així fàcilment) de despeses socials. I jo crec que açò és important i que la gent 
ha de saber-ho.

I junt amb això, jo crec que també és important l'ocupació. Abans s'ha dit que hem 
perdut un taller d'ocupació. De tots els que ho han demanat, només set són els que ho han 
aconseguit. I hauríem de preguntar-nos per què no ho hem aconseguit… Una de les coses 
és que vostés  sabien  que Borriana ha sigut  una de les  ciutats  amb menys puntuació 
d'experiència en tallers d'ocupació, perquè resulta que no els demanaven? És que això és 
molt trist. No ho demanaven perquè la situació no ho requeriria, o no estaria, però no es  
demanava.  I  ací  teníem  la  mínima  puntuació.  L'Ajuntament  de  Borriana,  amb  34.000 
habitants, teníem la puntuació mínima, i per això mateix no ens ho han concedit. I això és 
el que s'ha de saber. 

I per això mateix, a partir d'ací, és difícil treballar per l'ocupació; però els números 
estan ací. I realment, traure beques de violència de gènere, beques de turisme, beques en 
diversitat funcional… Això es traurà ara… És a dir, està el consorci de gestió del Pacte per 
l'ocupació, a què es destina 30.000 €, el conveni amb la FUE (6.000 €), un pla municipal 
d'ocupació del 70% i un taller d'ocupació amb 62 %. S’iniciarà l'EMCORP, l'OPEA, el salari  
jove en el 100% de la Generalitat. Vull dir que totes aquestes coses no ens les inventem; 
que estan ací. No plantegem a la gent que ací no s'està fent res. Jo entenc que és la labor  
de l'oposició fer veure que ho fem malament; i jo crec que també és labor de l'equip de  
govern explicar com s'estan fent les coses. I jo crec que és important; perquè xifra dalt o 
xifra baix, estem parlant de 180.000 € en ocupació. Llavors, tampoc són quatre pessetes; 
quan la Diputació aquest any passat (i espere que no torne a passar) va llevar 500.000 €  
d'ocupació. És a dir, hem de mirar les coses.

I  després a mi sí  que m'agradaria dir,  parlant  de futur,  que,  com he dit,  és un  
pressupost en què per primera vegada hi ha l'estratègia DUSI dels fons europeus. Hi haurà 
uns projectes, però en queden molts per arribar. I fins 2022, i vinga qui vinga, i és un treball  
que ha fet l'equip de govern, i que no tots els que estem en aquesta corporació ara mateix  
confiàvem… Estem parlant de la millora de l'entorn de l'ermita de Sant Blai, la connexió 
amb carril bici a l'estació de tren, i l'adequació de l'aparcament i accessos a l'estació de 
tren, la rehabilitació de la coberta del mercat, la rehabilitació de la Casa de Cultura, la 
regeneració urbana del nucli històric i el seu patrimoni, regeneració ambiental del Clot, la 
millora i ampliació de parcs i zones verdes, la regeneració urbana del barri de la Bosca.

Com havia dit el Sr. Fuster, el foment de l'ocupació i la igualtat; però també hi ha la  
relocalització i concentració de Serveis Socials a l'antic ambulatori… Que estem parlant de 
molts projectes, que estan plasmats en un document, i que fins 2022 Borriana està segura  
(o almenys hauria d'estar-ho) que tots els governs que vinguen estaran ací. És que estem 
parlant de coses molt grans i la gent no se n'està adonant…

Vull  dir  que al  final  jo crec que també hauríem de tenir  aquesta consciència.  I 
sobretot… I no em referisc només a la regidora d'Hisenda, sinó que ho ha dit el Sr. Fuster,  
que estem complint, que estem reduint el deute, que acabarem l'any (si les coses les fem 
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bé) amb un 30% de deute. Que és que és cert que nosaltres ací no hem hagut d'afrontar 
aquests pagaments de factures pendents i tot això, perquè aquest treball (convindran amb 
mi) que s'està fent bé. Però jo crec que hauríem de posar en valor un pressupost que serà 
per a millor o pitjor… En això estem d'acord… Perquè jo crec que sí que s'hauria d'obrir  
aquesta via de participació. Jo estic convençut que s'obrirà. Però també estic convençut 
que no és tan roí com vostés han pintat aquest Pressupost.

Jo crec que és important… Com ha dit abans el Sr. Fuster, que s'ha pogut donar 
més diners al Pla PATI. Doncs jo crec que és un dels programes més importants, ja no sols 
esportiu sinó social. Perquè del que més content estic és que estem parlant de col·legis 
(que tots sabrem quins són) amb menys recursos, que són els col·legis on més aportació 
de xiquets estem tenint en l'esport. I d'això haurien d'estar orgullosos. I per això mateix jo 
crec que haurien de tòrcer i de donar una confiança a aquest Pressupost, que jo crec que 
pot ser positiu per a aquest any que ve.”

Sra. Rius: “Poc de temps, Sra. Sanchis, són dos dies, que és el que sempre hem tingut en 
aquest  Ajuntament  per  a  mirar  un  totxo  de  Pressupost,  que  és  l'expedient  dels 
pressupostos. Deu dies no són pocs dies, són suficients. Però dos dies és el que sempre 
hem tingut en aquest Ajuntament. I ara es queixen que els hem donat el Pressupost amb 
deu dies d'antelació.

Diu que en els Serveis Socials no s'incrementa cap partida. Jo no sé si és que no 
s’ho ha mirat; però s'incrementen en més de 220.000 € els Serveis Socials. Partides de 
manteniments  de  Serveis  Socials,  el  conveni  amb la  Creu Roja  (que no estava en el  
Pressupost passat). S'ha posat en el pressupost inicial tres tipus de beques, i unes van 
adreçades  a  persones  amb  discapacitat  i  persones  víctimes  de  violència  de  gènere, 
subvencions  per  a  famílies  d'acollida (aquesta partida  també és  nova),  la  de  despesa 
social també és nova. Els programes d'ocupació per a persones en desocupació creiem 
que també són despesa social; els 125.000 € que ha explicat abans el Sr. Gual també és 
millorar l'atenció de l'àrea de Serveis Socials, la renovació del mobiliari que ens fa falta 
(perquè està destrossat) també és millora dels Serveis Socials. Per tant, que diga que no 
s'ha millorat res en Serveis Socials, doncs més de 220.000 €. I també ha dit que l'ocupació 
es redueix en 10.000 €. Jo no sé si és que no ha vist les dues partides, perquè hi ha dues  
partides. I realment s'incrementa en 54.000 € les partides d'ocupació. 

A mi també em sap greu posar aquests diners en la guarderia; no es crega que no,  
que m'ha costat posar-los. Però cal posar-los, cal dissoldre el patronat. D'una banda, hem 
de complir el contracte i hem de posar els 37.500 € per a complir el contracte. Que ja li dic  
jo que no serà així, perquè la matrícula no serà la mínima. Però els 42.000 € hem de 
posar-los per a liquidar el patronat; perquè es deuen sous de l'any 2013, sous d'aquest any 
2016, es deu Seguretat Social, es deu IRPF, es deu a proveïdors, es deu una sèrie de  
deutes. I damunt, es va agreujar tot aquest problema, quan l'any passat (a l'agost de l'any 
passat) la Sra. Montagut i la Sra. Aguilera van eixir en premsa assegurant que la guarderia 
el curs passat no obria. Llavors, la gent que hi tenia matriculats els xiquets va cancel·lar la 
matrícula,  se'n  va  anar  d'allí  i  la  matrícula  va  caure,  d'acord?  Llavors,  no  s'ha  pogut 
suportar la despesa que suposa la guarderia. I ara hem de pagar totes aquestes nòmines 
des del mes de març fins al de juny, que es deuen, a més de tota la resta que es devia. Per 
tant, hem posat 42.000 €.

Les partides de festes no les hem incrementades; jo no sé si és que vosté no ho ha 
vist. Les partides de festes, normalment la Junta Local Fallera (que és la més cridanera) en 
els últims cinc anys, han tingut una mitjana de despesa de 232.000 €. L'any 2014 van 
gastar 190.000 €, en 2015 210.000 €. I ara el que hem posat és 190.000 €. Però ho hem 
pressupostat bé inicialment; perquè no entenc com hi ha partides que es pressupostaven 
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deficitàriament conscientment; perquè després, quan vingueren els romanents, es posara 
el que faltava per a acabar l'any. Doncs jo no ho entenc. Es posa des d'un principi i el  
regidor ja sap que disposa del que disposa, i és per a tot l'any. 

En total, en Sant Blai passa el mateix. Abans Sant Blai era una setmana cultural, 
ara  és  un  mes;  tots  els  caps  de  setmana  hi  ha  activitats  pel  carrer,  hi  ha  activitat  
econòmica. Doncs jo posar 3.000 € perquè hi haja un mes activitat pel carrer… La veritat 
és que no em dol gens. Igual que la festa de Reis, que també en 2015 es va pressupostar 
en 10.000 €, van acabar amb 20.000 €; doncs li hem posat 18.000 €, perquè creiem que és 
el que és suficient per a aquesta partida. El mateix passa amb festes de Misericòrdia, on hi 
ha un increment de 2.000 €; no veig jo l'increment en cap lloc. Es van gastar 160.000 € en 
2014, i 145.000 en 2015; i enguany hi ha 125.000 €. No em diga que estem incrementant  
les partides de festes, perquè no és cert.

I a tot açò, hem de mirar que hi ha dues partides d'ingressos de 13.000 € que 
abans no hi eren. Encara estem un any i mig esperant que els regidors del Partit Popular  
ens expliquen què feien amb els diners que cobraven de la venda del llibre faller i de la 
publicitat que es posava en aquest llibre faller, en una edició municipal, i no s'ingressava a  
les arques municipals. Ara s'ingressa a les arques municipals. Per tant, aquestes despeses 
en què en teoria es gastaven aquests diners, ara s'inclouen en el Pressupost; per tant, en 
190.000 € hem d'incloure totes les despeses que abans no véiem. 

Per a la Sra. Aguilera… Bé, els ingressos estan calculats pels tècnics, i no entraré. 
Si vol, si té alguna cosa a dir, ho diu als tècnics. Jo vaig fer la meua previsió, el tècnic va  
fer la seua previsió, ho vam posar en comú i ens vam quedar amb la previsió que ell deia,  
perquè créiem que era més prudent això. Fora de termini… Bé, és l'única advertència que 
ens  fa  l'informe  d'Intervenció,  que  està  fora  de  termini,  i  és  veritat.  Assumim  la 
responsabilitat de no haver-ho presentat al Ple abans del 15 d'octubre. Però és l'única 
advertència.  Tot  l'informe és  favorable.  Complim l'estabilitat  pressupostària,  la regla de 
despesa, l'índex d'endeutament, estem rebaixant el deute, etc. Vaja, tot és positiu excepte 
l'única advertència que està presentat fora del 15 d'octubre. Alguna cosa deu passar amb 
aquesta normativa, quan ningú ho presenta dins del termini. Perquè ni la Diputació ho ha 
presentat en termini, ni la Generalitat, ni ningú. I dels pobles, no m'atrevisc a parlar de tots,  
però vaja, jo no en conec cap que haja presentat ja el Pressupost abans del 15 d'octubre;  
per tant, alguna cosa falla en aquesta normativa. De tota manera, la normativa també diu 
que el  Pressupost  definitiu cal  presentar-lo abans del  31 de desembre,  que és el  que 
estem fent ara. El presentem avui perquè el 31 de desembre estiga presentat, i el dia 1 de 
gener  estiga  en  vigor.  També  estem  complint  la  normativa.  I  si  de  tota  manera  no 
poguérem fer  això,  també podem prorrogar  el  Pressupost  d'enguany,  i  en  aquest  cas 
també  estaríem  fent  el  que  diu  la  normativa.  Per  tant,  no  serà  tan  greu  com  per  a  
marcar-la.

En  el  capítol  1,  ha  parlat  vosté  de  les  productivitats  i  d'hores  extres.  S'ha  fet 
sempre així; es pressuposta una quantitat (no és capritx de ningú), però vosté sap que el 
capítol 1 està suficientment dotat per a absorbir tots aquests increments que pot haver-hi 
després a les partides de gratificacions i productivitat. Perquè hi ha treballadors que estan 
a jornada parcial, n'hi ha que estan d'excedència, etc. Per tant, totes aquestes despeses 
que estan pressupostades donen per a després fer transferències dins del capítol 1.

Després m'ha parlat de la Policia Local, que té menys per a combustible, que si 
més que si menys… El tema de Policia Local justament és una de les àrees que més i  
millor presenten el Pressupost (he de dir-ho), i són ells els que han dit que reduírem la 
partida en 10.000 €; perquè han vist que van sobrats. Llavors, ho llevem d'ací i se'n va a  
serveis de grua, on en falta. Per tant, hem fet ajustos: llevem d'ací i ho posem allà. No veig 
el problema que puga presentar-se per això. 
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Indemnitzacions a tercers, crec que ja ho he dit  abans. Hi ha una sentència ja 
sobre la taula per a pagar (tenim dos mesos per a pagar) que pujarà quasi 50.000 € per 
factures impagades d'una empresa des de l'any 2007 a 2011, i cal pagar-ho. Per tant, ho 
hem posat ja d'eixida i no serà necessari fer modificacions després. 

De Junta Local Fallera, ja li he dit abans a la Sra. Sanchis que s'ha pressupostat 
realment el que és necessari per a passar l'any i no hem de modificar al mes de juliol el  
que falta per a acabar l'any.

Per a fons d'imprevistos, hi ha 55.000 € més que aquest any 2016, que ja li dic que 
tenim dues sentències  també justament  per  55.000 €.  Per  tant,  segurament  si  no  les 
paguem amb romanents (si n'hi ha) segurament aquests fons per a imprevistos aniran per  
a pagar sentències de l'antiga corporació que estan pendents, i que s'han de pagar. 

En multes també hem posat menys import; ja li dic que és la quantitat que ha posat 
el tècnic. Està clar que nosaltres, quan va començar tot aquest tema (crec que era 2008)  
del conveni, vam començar ingressant 400.000 € en multes, i ens costava 200.000 € el  
servei.  En  aquest  moment  podíem  contractar;  per  tant,  amb  200.000  €  podíem 
perfectament  contractar  dues  persones  que  portaren  aquest  servei  de  recaptació  de 
multes.  Avui  dia,  ni  tenim  aquests  200.000  €  (només  tenim  80.000  €)  i  no  podem 
contractar.  Per  tant,  no podem reivindicar  el  que reivindicàvem; llavors era un altre  el  
context.

A la UNED també legalment podíem fer-los la transferència fins al 31 de desembre 
de  2016;  per  tant,  ja  ha  passat.  L'any  que  ve  legalment  no  podem  fer  aquesta 
transferència. I l'Arenal Sound, les despeses de 2016, els les avance ja… No sé si estan  
penjades  en  el  web,  però  els  avance  que…  Bé,  ja  estan  penjades?  Bé,  els  avance 
igualment que el balanç ha sigut de 16.000 €. Hi ha hagut 75.000 € del cànon, més 630 € 
de llicència de construcció; i després hi ha hagut despeses de personal (de Policia i de Via  
Pública). Aquestes són les despeses que hi ha hagut. No cal obrir una partida, perquè són 
despeses de personal. I en total, és 16.000 € el balanç d'enguany.

I bé, el Sr. Fuster es queixa ara que hem pujat la taxa de fem el 3,5%, quan vostés 
(de tota la vida) no és que l'hagen apujada, és que l'han ajustada al cost del servei, tal com 
diu l'Ordenança fiscal de gestió de residus. I hi ha hagut anys en què s'ha ajustat el 20%, i 
no els ha tremolat la mà per a ajustar-la. I ara estan ací fent bandera que hem d'abaixar la 
taxa de fem o congelar-la. Però la taxa de fem en l'ordenança fiscal ho diu ben clar: ha de 
cobrir el cost del servei. Per tant, s'ajusta (com tots els anys, i a més és que és estrany que 
vosté diga això, perquè sempre s'ha fet així) al cost del servei; si puja el 3%, doncs puja el  
3%; que puja el 20% (com ho van apujar vostés), doncs puja el 20%; que no puja gens, 
doncs millor. 

Ha dit que hem malgastat 1.200.000 € dels que disposàvem per a enguany. Jo això 
de  �malgastar� ho posaria entre cometes… Perquè a veure, entre interessos de demora, 
indemnitzacions, sentències, factures no tramitades, deutes de la llum, inversions urgents 
que s'havien de fer sí o sí i vostés no havien fet, la paga extra de 2012… Això puja més de 
2.000.000  €.  Llavors,  què  m'està  dient  que  hem  malgastat  diners?  Jo  no  veig  cap 
malbaratament a complir les obligacions que tenim, com els responsables que estem ara. 

A més d'aquestes despeses que li he dit, hem complit també el Xarxa Llibres, que 
també va ser una despesa extraordinària per a l'any 2016; i hem complit també amb la 
connexió  del  carril  bici  Borriana-Port.  Per  tant,  jo  totes  aquestes  inversions,  totes  les 
despeses, totes aquestes responsabilitats que hem d'atendre, no ho veig per a res un 
malbaratament. Que sí, que podíem haver destinat més als Serveis Socials… Doncs és 
que no ens han deixat! S'ha gastat tot; però en les despeses que li acabe de dir. 

Li pareix malament que ens gastem (o siga, que tinguem disponible) 855.000 € en 
el Pressupost de 2017, i li pareix malament que ens ho gastem en despesa corrent. És que 
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abans la  despesa corrent  era:  protocol,  publicitat,  festes,  etc.  Era tot  això  la  despesa 
corrent  que  vostés  incrementaven.  Què  passa?  Que  ara  la  despesa  corrent  que 
s'incrementa amb aquests 425.000 € que li he dit són per a pagar sentències, per a pagar 
més  sentències  amb fons  de  contingència,  50.000  €  per  a  ocupació,  per  a  pagar  el  
contracte d’eliminació de residus (que creix en 80.000 €), per al nou contracte del transport  
urbà  (un  servei  públic),  per  al  nou  contracte  d'instal·lacions  elèctriques,  per  al  nou 
contracte d'Esquema Nacional de Seguretat (que és obligatori fer-lo) i per al nou contracte 
de la gestió dels DUSI. Açò ascendeix a 426.000 €. No és cap malbaratament destinar  
aquests  diners  sobrants a despesa corrent;  perquè no estem parlant  de cap despesa 
supèrflua ni res de res.

I de la A-30 i A-31, ara diu que no volíem fer-la nosaltres. Nosaltres, quan vam 
començar  aquest  Pressupost  de  2016  vam  posar  tres  partides;  tres  partides  per  a 
manifestar la nostra intenció de fer-ho com més prompte millor. Una era la connexió de 
carril bici de la carretera del Port, una altra era la D-3.3 i una altra era la A-30 i A-31. Dues  
d'aquestes ja estan en marxa, i es pot veure: l'avinguda del Port i la D-3.3 no es pot veure 
físicament, però està molt avançada. Per tant, només ens quedava fer la A-30 i A-31, que 
vam manifestar fa un any que volíem fer-la ja, i no teníem els recursos, simplement. Ara els 
podem tenir, els tenim en aquest Pressupost, i el que hem fet és tardar uns mesos; però 
vaja, no ha sigut una cosa que vosté em diguera que havíem de fer-la… Vosté podria 
haver-la inclòs en el Pressupost de 2015. 

El Sr. Juan Granell, que no està ací ara, va dir en aquest mateix Ple que �a l'estiu 
de 2014 aquesta unitat d'execució estaria acabada�… No està acabada; vosté no la va 
incloure  en  2015.  I  nosaltres  vam  obrir  la  partida  en  2016,  i  en  2017  ja  té  dotació 
pressupostària i en breu la començarem. La diferència és que aleshores al ciutadà no li  
hauria costat un duro; i ara al ciutadà li costarà 252.000 € per les demores i pels canvis  
normatius  d'electricitat.  Aquesta  és  la  diferència,  i  la  demora  i  l'emprenyament  dels 
propietaris, que volen construir, i que evidentment estan ací dia i dia també, i no poden 
construir. 

Jo vaig dir de veritat en l'assemblea (quan vam estar aquest estiu) que fins que no 
es cobrara l'aval,  no faríem la A-30 i A-31. De moment hem guanyat el contenciós; no 
sabem  si  l'empresa  ha  interposat  algun  recurs  o  què;  esperem  que  no.  Però  per 
descomptat jo estic en conversacions ja amb la SGR per a cobrar com més prompte millor;  
i vaja, recuperar aquests 187.000 € que se'ns deuen de l'aval de l'empresa. Però vaja, que 
la  intenció  d'aquest  equip  de  govern  era  fer-la;  això  li  ho  dic,  perquè  vaja,  ho  vam 
manifestar fa ja un any.”

Sr.  Fuster:  “Començaré  primer  per  vosté,  Sr.  Del  Moral… Mire,  aquest  partit  que  jo 
represente (per al seu coneixement, encara que crec que vosté ho sap) va crear el Consell 
Social,  va  crear  el  Reglament  de  participació,  va  crear  el  Reglament  de  queixes  i  
suggeriments,  va  posar  en  funcionament  el  Portal  de  Transparència…  Avui  jo  estava 
fullejant l'informe de fiscalització de l'auditoria de comptes de l'any 2014… Els el llig perquè 
ho sàpien: �La comprovació efectuada per la Sindicatura en el web ha posat de manifest 
que  l'entitat  local  s'ha  adaptat  a  totes  les  obligacions  imposades  per  la  Llei  de 
transparència�… Jo no és que vulga dir-li que vosté no està fent les coses, si jo a vosté li  
ho he dit en infinitat d'ocasions… De vosté almenys el que puc dir en positiu és que vosté 
escolta. Vosté escolta, i almenys quan algú li  dóna algun consell o alguna proposta en 
positiu, vosté la plasma. I jo això ho he de dir a la gent, i ho pose en valor. Però que vosté 
diga  que  anteriorment  no  es  va  fer  res,  ni  es  va  posar  en  marxa  aquest  tipus  de 
mecanismes… 

Si ens posem a mirar  a la resta d'ajuntaments quants municipis van fer  tota la 
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redacció de reglaments que vam fer nosaltres… Doncs segurament n’hi hauria que ja ho 
haurien fet, i moltíssims que ni ho haurien fet després de nosaltres, ni ho hauran fet encara 
en l'actualitat. Amb açò em vinc a referir que nosaltres tot el que siga en participació… 
Perquè vosté sempre s'empara a  dir  que per  què no ho féiem abans… No,  perdone, 
nosaltres ho féiem. No vinga a dir que s'hauria d'haver fet molt  abans. Perquè ací (no  
recorde ara mateix on ho vaig llegir) però ja es parlava que l'any 1990 i escaig hi havia una 
alta participació de la societat de Borriana. I jo no estava, ni cap dels meus companys… En 
la  participació  del  que  hem  de  parlar  és  del  fet  que  hi  ha  hagut  diferents  modes 
d'orientar-la i de plasmar-la… Ara s'ha de fer tot a través de reglaments i consells; molt  
positiu. Jo li agraïsc que m'escoltara i que posara tots aquests mecanismes, que al final  
s'integraren en el  concepte del  Consell  Social,  i  que ho faça funcionar.  I  ho està fent  
funcionar. I jo no puc posar en dubte aquest treball seu. 

I  no  vaig  a  discutir-ho  en  aquest  Ple  amb  vosté;  però  quan  vosté  parla  de 
participació, estem parlant del 0,7% del Pressupost, d'acord? Estem parlant de 200.000 €, 
que el dia que vulga ens asseiem; però que jo considere també que a hores d'ara té molts 
forats i que es pot millorar… Sobretot en el tema de la participació de les associacions. Jo 
si vol em brinde a parlar amb vosté, i a intentar esmenar coses que nosaltres hem vist que 
es poden millorar. Perquè després ha de tenir també una altra cosa molt clara… Quan 
estem parlant  de la participació de la resta dels grups polítics… La resta de l'oposició 
representem 7.317 veïns que ens han votat. Llavors, quan nosaltres reclamem aquesta 
participació, reclamem una participació activa. Jo (i vosté sap que fora de l'Ajuntament  
vosté és una persona amb qui tinc bon tracte) no puc deixar de posar de manifest el que 
són les seues declaracions; o siga, la finalitat amb què vostés es van presentar en aquest 
Ajuntament. 

Jo vaig a llegir-li-ho: �Des de l'agrupació ciutadana Se Puede Burriana s'ha decidit 
que la retribució de l'alcalde i dels regidors no siga major que tres vegades el salari mínim 
interprofessional  (1.945,08 €)�,  salte  un  paràgraf,  �a  més,  els  regidors  que no tinguen 
dedicació exclusiva�, com és el cas del Sr. Navarro, �només podran percebre el màxim del 
50% del salari mínim interprofessional (324,03 €)�… Si no és així, que em rectifique que no 
està cobrant  això.  Clar!  Frases com  �nosaltres no som polítics  professionals,  sinó que 
estem al  servei  de la ciutadania,  com hauria d’estar-ho qualsevol  càrrec públic.  D'altra 
banda, mentre polítics tradicionals ens diuen que ens estrenyem el cinturó; que hi ha brots 
verds, que només ells veuen, i que estan creant ocupació precària.�

A mi no m'importaria (i li ho dic sincerament) que vosté i el seu company (també en  
un acte d'honestedat) fera com per exemple ha fet el regidor de Peníscola, d'acord? Que al 
final ha hagut de dir: �em veig obligat a dimitir o a incomplir la meua promesa electoral�. Jo 
és l'única cosa que estic reclamant. O siga, ací hi ha molta gent que els ha votat, perquè 
vostés els han promés unes coses. I ací hi ha gent que va renunciar, i a hores d'ara el que 
està dient és que per favor amb això no pot viure. 

Jo no li posaré mai en dubte la seua nòmina. Mai li la posaré. Però tinguen un acte 
d'honestedat, i almenys diguen als seus votants (ja li ho he dit abans) com algú diu crec 
que no és positiu que a la gent se li diga una cosa i després en facen una altra. 

Després,  Sr.  Granel,  he  de  dir-li…  I  m'ha  agradat  el  fet  que  òbriga  la  mà  a 
conversar,  i  que  es  puga  tractar  diferents  temes,  i  en  un  tema tan  important  com el 
Pressupost que òbriga la porta perquè puguem debatre. Jo en aquest Ple, el vot dels fons 
EDUSI, jo vaig votar a favor; jo no he posat en dubte cap de les propostes, ni se m'acudiria  
posar-les en dubte… Perquè és el  seu projecte.  Llavors,  si  aquest  projecte és  el  que 
vostés han pensat per a Borriana fins 2022… Doncs, llevat que potser vostés mateixos 
diguen que es pot fer modificacions (com algun m'ha arribat a dir), llavors jo li podria fer  
aportacions del que considere que potser es podria haver millorat… Perquè, en cas de ser 
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així, moltes coses potser es podria fer una inversió en certs llocs que potser és necessària 
també. Però li parle també des del desconeixement del mecanisme en si. 

Però també vull posar en valor, i que vosté també reconega quan per exemple ens 
diu que abans (i potser per la situació econòmica) no es feia la inversió. O siga, això no és 
cert. Jo li  recorde 2009, 2010, anys en què que es va fer el Teatre Payà, es va fer el  
polifuncional del Grau, de la Serratella, el col·lector del Port (que va costar 3.500.000 €), es 
va destinar d'uns fons que ens van donar (350.000 €). Perquè clar, el que no és possible  
és que ens donen en dos anys (o tres anys) entre el Pla Confiança i Pla E 11.000.000 € o  
12.000 000 €;  que això ja ens pujava el  grau d'inversió a una quantia molt  elevada; i  
tampoc  va  quadrar  en  aquest  moment  els  fons  europeus  que  vosté  diu…  Perquè  jo 
realment  els  vaig  mirar,  hi  havia  uns  programes  de  fons  europeus,  però  que  no 
s'adequaven al que era el municipi. Amb la qual cosa, això de Sant Ferran, la remodelació 
del Llombai… I podria continuar… Si bé és cert que hi ha hagut alguns exercicis en què 
per la situació econòmica hem hagut de fer una reducció del capítol d'inversions, perquè hi 
havia altres prioritats.  I  llavors s'invertia perquè es necessitava posar diners en el  que 
denominem ajudes socials, i això era prioritari.

Després, quan em diu això de les beques… Les beques ja estaven, les beques 
eren  beques  de  la  Diputació.  El  que  passa  és  que  enguany  aquestes  beques  no 
apareixeran, perquè s'ha consensuat amb la Diputació quina és la forma de distribuir els 
diners dels POIS. Perquè ara són  �obres i serveis�, i cada municipi rebria una quantia; i 
segons el nombre de població, uns podran destinar-ho per a unes coses, altres podran 
gastar-ho per a tot… Tipus el fons de cooperació, que supose que d'això vostés ja estaran  
informats. 

El taller d'ocupació, jo vull pensar (i li ho he dit abans) que l'any que ve hi haurà un  
taller d'ocupació, i que els diners s'han posat pel taller d'ocupació que ha d'arribar. El que 
no puc admetre és que vosté diga que el taller d'ocupació no ens el donen perquè no tenim 
punts, perquè nosaltres no ho sol·licitàvem. Probablement, anteriorment segons la situació 
que hi haguera, els aturats que hi havia a Borriana no són els aturats que hi ha actualment.  
Però nosaltres, per exemple, no vam renunciar a cap pla d'ocupació. Això també cal dir-ho.

Si vosté em diu que l'any que ve hi haurà un pla d'ocupació, jo m'alegre que estiga  
aquest  pla  d'ocupació,  m'alegre.  Però  això  tampoc  ens  ha  de  portar  a  nosaltres  que 
insistim en el fet que hàgem de convocar una mesa per a intentar tractar un tema tan 
sensible i tan important com és el de la desocupació a Borriana. 

Però  ja  li  dic  que  sobretot  em  quede  (i  li  ho  agraïsc)  que  òbriga  la  porta  a 
consensuar, a poder tractar temes que la tercera part del seu govern no entén. O siga, el  
Partit Socialista no ho entén; i això és un problema. És un problema, perquè jo crec que 
s'han quedat en el �no és no�. I no no és no a hores d'ara; no és parlar, no és consensuar, i 
vostés això ho han perdut, ho han perdut. Jo crec que vostés ara mateix no saben ni on 
estan,  ni  saben  quin  camí  és  el  que  han  de  seguir.  Llavors,  tenen  un  problema,  un 
problema molt gran. 

A mi m'hauria agradat (i també li ho dic als altres dos partits) que feren un poc més 
de pressió sobre les seues polítiques, Sra. Rius. Si vosté parla amb mi, quan jo era regidor 
d'Hisenda, quantes vegades els he apujat la taxa de fem, i no enganye la gent. Mire-ho! 
Mire-ho! Perquè si vol enganyar la gent, enganye-la; però pose sobre la taula l'esforç que 
s'ha fet en els últims anys perquè el fem no s’apujara. Vosté en 18 mesos, el 7,5%… Partit  
Socialista.

Clar,  això la gent  no ho entén!  I  els  seus votants no ho entenen; per això els  
castiguen. Per això els castiguen! Perquè que vosté vulga dir que de 853.000 € destinen a 
polítiques socials (despeses diverses del Sr. Navarro) 3.000 €… Sra. Rius, és que hi ha 
molta gent passant-ho malament. Siga vosté un poc més sensible amb la gent. Aquesta 
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gent per la qual vosté tant patia. No els abandone ara. No els abandone! 
Perquè mire, per exemple, li posaré un exemple recent d'avui… A Onda (i per això 

és pel que jo prime els altres dos partits) munten un ple extraordinari per a aprovar els 
pressupostos, i s'han quedat sobre la taula, perquè Compromís i Podem no han fet costat  
a l'equip de govern. I ara busquen consens amb el Partit Popular. O siga, és que estem 
veient que es queden sols. I es queden sols, perquè si almenys aplicaren les polítiques de 
despesa que vostés utilitzen o abaixaren la pressió fiscal, la cosa canviaria. 

Em  fa  molta  gràcia  que  parle  de  la  guarderia,  quan  vosté,  Sra.  Rius…  Si  la 
guarderia  ja  estava fins  i  tot  adjudicada pràcticament!  Si  va fer  l'impossible  perquè la 
guarderia, una empresa cooperativa de Borriana se la quedara, perquè se n'anaren… Però 
si  és que no ho dic jo, sinó que ho diuen els  mateixos afectats! O siga,  d’allò que la 
guarderia no ens costara un duro, al que ens costa ara la guarderia; i que damunt siga la  
més cara, la més cara, de tot Borriana… Jo crec que el mínim que podria fer és no parlar  
de la guarderia.

Vosté parla de la taxa de fem (tal com ha parlat abans). Si almenys la gent vera 
que se'ls apuja la taxa, però tot estiguera més net… Doncs mire, encara ho entendria.  
Però ja li ho he dit abans: passege’s, passege’s pel carrer i veurà que el que jo li estic dient 
no és cap mentida.

Després,  vosté  parla  que  la  despesa  corrent  és  la  mateixa…  Clar  que  és  la 
mateixa! És que les partides del Pressupost no han canviat… Clar que no han canviat! Jo li 
estic  dient  que el  que abans era  un esforç reduir  en  despesa corrent,  que era per  a 
optimitzar, per a destinar-ho on fa falta, a vosté se li n’ha anat. Se li n’ha anat en dos anys 
700.000 € i escaig. I que després em parle de la A-30 i A-31, i que parle de demora… Fa 
un any que li ho vam demanar… Un any… Fa un any que li vam demanar que ho posara 
per a acabar-ho. És que fa sis mesos que vosté li va dir a la gent de la Serratella que no  
anava a posar-ho! 

Per la qual cosa, jo lamente molt fins i tot no poder fer un esforç per aprovar-los  
aquest Pressupost, Sra. Rius. Però sí que li he de dir que vosté el que ha de fer a hores  
d'ara és patentar la fórmula. Patente la fórmula. Perquè vosté, amb les seues polítiques, 
ha aconseguit transformar les seues notes de premsa en ajudes socials (i això és molt 
trist), i els seus titulars de premsa en contractes de treball; i això és una burla per a la gent  
que ho està passant molt malament a Borriana. “

Sra. Aguilera:  “Com que és l'última intervenció que faré en aquesta sessió… Abans se 
m'havia oblidat, però no volia deixar passar aquesta intervenció sense donar les gràcies al 
Sr. Fuster pel detall que ha tingut abans davant de la contínua mala educació que he de  
patir en aquesta sala de plens. 

Sra. Rius, la seua defensa per descomptat és molt trista però molt trista; i només 
pot venir d'algú com vostés, que no té cap projecte ni mig. Fixe's, vosté, que no fa més que  
incomplir les promeses que fa a la gent que els vota, i que evidentment després no té 
justificació…  Li  donaré  només  dos  exemples,  per  a  remunicipalitzar  el  servei  de  les 
sancions de trànsit no cal contractar a ningú, Sra. Rius, a ningú. L'única cosa que ha de fer  
vosté és posar-se les piles, treballar i reorganitzar els efectius. Això és el que hauria de 
fer… Això en primer lloc.

En segon lloc, si realment tan bona i tan meravellosa és vosté, i tan bé treballa, i  
tan bé vol complir, per què no compleix vosté el que demanava quan era oposició, com 
tornar a retardar el pagament de l'IBI dos mesos? Mesura que vosté mateixa, a més, es va 
comprometre a canviar quan governara… Li ho recordaré, perquè es veu que a vosté se li 
oblida prompte el que diu… 

Vostés, del  que per descomptat  no són conscients  és del  fet  que aquest  és el  
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Pressupost més important de la legislatura, Sra. Rius, i on hauria de venir reflectida la 
voluntat ferma de millorar la ciutat. Però això, per descomptat, no ho hem vist. Vostés han 
enganyat la gent. El que estan reduint no és el deute, Sra. Rius; el que estan reduint són 
les inversions necessàries a Borriana. La seua política, per descomptat, només és una 
mera gestió dels assumptes del dia a dia, sense buscar la capacitat (com li dic) de les 
decisions polítiques que han de transformar la societat.

Vostés (aquest tripartit que componen) no són més que uns socis temorosos de 
perdre el  poder,  incapaços de crear  propostes  creïbles  per  a  la ciutat,  i  allunyat  cada 
vegada més dels  ciutadans.  No sé si  és que no se n'han adonat… Clar,  no se n'han 
adonat, perquè segueixen donant-se colpets en el muscle! Els diners del Pressupost, Sra.  
Rius,  haurien  d'estar  al  servei  del  teixit  productiu,  de  la  petita  i  mitjana  empresa,  de 
l'economia  social  i  del  desenvolupament  de  la  societat.  Amb  aquest  Pressupost  no 
s'impulsa per a res l'economia productiva; es continua tenint el comerç local abandonat, de 
l'agricultura i el turisme ni parlem, el Pla general segueix als llimbs; i vostés una vegada 
més incompleixen les promeses. I els ho hem de recordar! Perquè clar, en aquest Acord 
per  Borriana que vostés  van firmar,  escrites  estan,  però en  els  pressupostos  (ni  l'any 
passat ni aquest) no les hem vistes. 

Sra. Rius, on està l'impuls de programes d'ajudes a empreses tecnològiques i de 
turisme? On està la borsa d'empreses i  professionals  del  municipi,  amb la prioritat  de 
contractar empreses locals? Perquè, cada vegada que prenen una decisió, per exemple 
se'n  van  a  Lleó  a  contractar.  On  està  el  Museu  de  la  Taronja  i  el  Museu  Cardenal 
Tarancón? On estan les connexions de la CV-18 amb el camí de la Cossa i amb l'avinguda 
del Transport? On està el pla estratègic de turisme? On està la restauració de l'ermita de 
Sant Blai? I on està la creació d'espais per a empreses innovadores i de new working? On 
està la construcció d'un aparcament subterrani al centre i la remodelació del Pla, perquè 
siga realment un centre neuràlgic de la ciutat? Sra. Rius, tot aquest tipus de coses que 
vostés van prometre... És el segon any ja, eh! El segon any que aproven un pressupost!

Vostés,  en  aquest  Acord  per  Borriana  van  dir  que  no  apostarien  pels  grans 
projectes. I fixe's, això és l'única cosa que estan complint. Els grans projectes no apareixen 
per cap lloc. I els xicotets, de com són de xicotets, ni se'ls veu. La seua política reflecteix 
(com els he dit) un dèficit de gestió alarmant. No fan inversions perquè no saben què han  
de fer. Ni s'han parat a pensar-ho! Caminen sense rumb, i gestionant (això sí) el dia a dia,  
com ha fet el Sr. Granel, que ha fet una tirallonga de totes les partides del Pressupost que  
ja existien. No és que s’ho haja inventat ni el Sr. Granel ni el tripartit. Aquestes ja existien. I  
van al dia a dia i, com diu el meu company, al detall.

La seua política (perquè no saben fer res més) no prepara per a res el futur de la 
ciutat. I permeten-me que els faça un símil, jo crec que molt apropiat en aquesta ciutat, i 
més  en  aquestes  dates  que  han  sigut  declarades  les  nostres  falles  com a  patrimoni 
immaterial de la humanitat. Vostés són, Sra. Rius, com el president de falla que tot just 
entrar el que fa és intentar augmentar els ingressos, pujant la quota als fallers, i retalla tant  
les despeses, que no hi ha ni per a traques, flors o celebracions. Sí, al final quadren els  
números, però no li serveix de res, perquè sap què passa? Que l'any següent els fallers 
l’envien a casa. Perquè ells l’havien votat perquè hi haguera festa, i no per a estalviar. A 
vostés els passa el mateix: els ciutadans els han votat perquè la ciutat tinga l'impuls que es 
mereix, Sra. Rius; el que no li va donar el govern dels últims anys. Però vostés, amb la  
seua apatia i falta d'estratègia, continuen fent el mateix. No canvien. I permeta'm que li ho 
diga… Pareix que siguen els mateixos gossos amb distints collars. 

Tot açò ho fan, però no perquè siga una estratègia seua, què va! Sinó que ho fan  
perquè no saben fer més. Per a gestionar, el primer, Sra. Rius, és asseure's per veure què 
es vol fer en aquesta ciutat, i posar-se d'acord entre tots. Però clar, com que cada un va a 
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la grenya, i no escolten a ningú, ni s'asseuen ni decideixen. Ni tan sols han preparat un pla 
estratègic de ciutat o de turisme, que ja li he dit abans que el tenien en el seu Acord per  
Borriana com a prioritari. Però clar, les prioritats (com mil vegades li han dit) per a vosté 
han canviat. L'única cosa que han fet (com moltes vegades) és que algú de fora, que 
presumeix de les inversions que ha fet a Borriana, que no n’ha fet cap, definisca la política 
turística, portant-nos 70.000 persones en la setmana més vacacional de l'any; i que els 
impedeix decidir cap política turística per a millorar la nostra posició en la comunitat. Un 
turisme low cost que ningú vol, però que vostés van renunciar a les seues competències i 
van acotar el cap, perquè la Generalitat ens el portara volant a Borriana. 

El  que  s'ha  dit,  per  a  nosaltres  han  perdut  una  gran  oportunitat  en  aquest 
Pressupost de demostrar que saben gestionar i que saben el que Borriana necessita, amb 
les inversions que es necessiten, i evidentment sense renunciar a les seues competències. 
Nosaltres els demanaríem que s’asseguen, que decidisquen quin camí han de prendre, i  
per descomptat quin trien, si el del president de falla que l’envien a sa casa l'any següent, 
o el d'aquell que busca ingressos on faça falta, dinamitza la falla, augmenta els ingressos i 
fa les millors inversions que es recorden, amb imaginació, amb treball i amb gestió i amb 
transparència; Sra. Rius, amb voluntat i escoltant a tots. Això és el que ens fa falta en el  
govern de Borriana. I per descomptat, dubtem molt que vostés siguen capaços de canviar i  
de fer-ho. Mentrestant, no els donarem suport (com li dic) a aquesta avorrida continuïtat  
sense gestió.”

Sra. Sanchis: “Mire, Sr. Del Moral, jo encara recorde la primera reunió que vam tenir, quan 
vostés  van fer  el  pacte  de  govern;  i  les  paraules  que vosté va  dir,  li  jure  que no se 
m'oblidaran mentre visca… I és que vosté ens anava a ensenyar el que era la participació 
ciutadana i la regeneració democràtica. Resulta que per a vosté la participació ciutadana 
és preguntar als votants (als habitants de Borriana) com invertir 200.000. €. Resulta que 
s'oblida dels més de 7.000 votants que representem els grups de l'oposició. Jo de veritat,  
francament, si això és el que vosté m'ha d'ensenyar, millor no parle, millor no diga res; 
perquè de veritat que em cau la cara de vergonya. I això ho fa vosté contínuament.

I a més diu (i també contínuament) que nosaltres amb les comissions i amb el Ple 
tenim més  que  suficient.  I  mire,  francament,  vertaderament  porte  en  política  gens  de 
temps; i o jo sóc fava i no m'assabente de res, o és que vostés no transmeten res. I jo  
quasi crec que fava, fava del tot no sóc; almenys per la formació que tinc, que sí que puc 
presentar  currículum.  I  que damunt  es  burlen  de  mi  dient-me que açò és  participació 
ciutadana… Doncs francament, em sent malament.

I mire, Sra. Rius, no em diga vosté que les despeses socials han augmentat, quan 
han llevat la Xarxa Llibres i vostés ens van vendre que això era política social. Si vosté 
suma totes les seues polítiques socials, per descomptat, són bastant menors. I bé, li he 
preguntat també pel vestit de fallera, i francament no m'ha contestat.

Una altra cosa que també vull dir-li és que a mi aquest Pressupost em pareix un 
pressupost de despesa, i no un pressupost de futur i d'inversió. Borriana necessita treball,  
Borriana necessita inversió i necessita un futur. I açò és una continuïtat, un pressupost de 
despesa, i a veure qui pot més…  �Ens hem repartit els diners entre tots, i gastarem i a 
veure qui pot més�… I el futur de Borriana és el mateix; ací no es farà res. No s’arreglarà la 
platja, no s’arreglarà res… Bé, la carretera del Port, que ja pel que escoltem per ací… Jo  
almenys espere que el que estic sentint ja per ací i el que estic veient, no siga veritat. 
Perquè si han d'anar per aquesta carretera del Port els vehicles i les motos… Esperem 
que no hi haja molts accidents; perquè jo almenys ja estic tremolant només de pensar el  
que ve.”
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Sr. Del Moral: “Començant pel final… Sra. Sanchis, és ja la tercera o quarta vegada que 
posa en la meua boca paraules que no he pronunciat mai. Vaja, jo no he dit mai que haja 
d'ensenyar a ningú ni  de participació,  ni  de transparència,  ni  de res.  Crec que en les  
meues intervencions en la Comissió de Participació sóc tan respectuós com puc ser i 
intente sempre guardar les formes. I això que vaja per davant… En cap acta veurà vosté 
que jo haja dit aquestes coses. I no les diré, evidentment perquè jo no sóc mestre de res, i  
no ensenyaré a ningú de res… Això que vaja per davant. Evidentment vosté no és fava, i  
tots tenim currículum ací; i està en el Portal de Transparència, cosa que abans no estava.

I hi ha una cosa que em preocupa molt… Xarxa Llibres és per a crear un banc de 
llibres. I el preocupant és que vosté hauria de saber això… M'està tirant coses en cara, 
quan jo el que veig una vegada i una altra és que vosté (no vosté, sinó en aquest cas 
Ciudadanos, que és el partit que vosté representa ací en la corporació) és una vegada i  
una altra i una altra vegada (tant en les comissions com en el Ple municipal) una marca  
blanca del Partit Popular. Vosté evidentment va teledirigida pel Partit Popular; i el que faça 
el Sr. Fuster, ben fet està. Però no ho copia del tot bé; perquè evidentment el Sr. Fuster ho  
fa  millor  que  vosté.  I  això  em  dol,  perquè  de  fet  ho  he  vist  en  contínues  ocasions,  
preguntem; si algú s'absté jo m'abstinc; si no s'absté, ja veuré què faig quan arriben les 
votacions.

Crec que jo no falte el respecte a ningú. I quan vaig a una comissió informativa, llig  
els informes abans de votar, evidentment; i no m'abstinc perquè sí. Crec que jo no li he 
faltat el respecte a l'oposició, ni als més de 7.000 votants que vostés representen; ja que 
estic en el Ple retent comptes i responent a tot el que fan… Igual que en la Comissió de 
Participació que presidisc; totes les preguntes que se'm facen, estic per a contestar-les, 
evidentment. No li faltaria (ni ara ni mai) el respecte a cap dels seus votants. Però sí que 
crec que és una falta de respecte acudir a les comissions, i no preparar-se-les com cal, per 
a representar com cal els votants que han posat cada un al seu lloc.

Seguint pel Sr. Fuster… És cert, el Reglament de participació ciutadana el va crear 
el Partit Popular; i el Reglament del Consell Social. Crec que el Consell Social es va haver 
de crear perquè va entrar en vigor una nova normativa per la qual, per a municipis de més 
de 20.000 habitants, s'havia de crear la figura del defensor del veí o el Consell Social. Jo 
crec que es va optar bé en crear el Consell Social. I sí que és cert que això ho pose en 
valor. Però els reglaments també cal posar-los en funcionament, i és el que estem intentant 
fer en obrir els canals de participació i el Reglament de participació viutadana en el Ple. 
Estem veient com durant tot l'any la gent va venint a participar, i és una opció que també  
es té. Avui tenim una intervenció, com en el Ple anterior.

Sobre  l'informe  de  l'auditoria  de  la  Sindicatura  de  Comptes,  sí,  en  la  part  de 
rendició de comptes ja ve l'informe. Ací vull destacar que sí que és cert, diuen i és positiu,  
perquè ens diu que tenim molt de marge de millora, i fan moltes propostes de les quals  
després parlarem si tractem el punt… I que en transparència sí que s'està fent les coses… 
L'única cosa és que, per a comprovar que s'està complint la Llei  de transparència (en 
aquest cas em referisc a l'article 2 de publicitat activa de la llei), el que fan és anar al Portal 
de  Transparència.  I  el  Portal  de  Transparència  no  té  un  històric;  no  poden  anar-se'n 
darrere i mirar: �ara vaig a entrar en www.burriana.es i mirar en 2014...� Llavors, per això 
en l'informe el principi diu que fan un estudi de 2014, però que en moments puntuals de  
l'estudi han hagut de recórrer a altres anys, per necessitat… No poden anar a mirar com 
estava el Portal de Transparència en 2014, i han de mirar-ho com està actualment. Perquè 
és una cosa que està viva.

Ara, parlant del Pressupost, que era el punt… 0,7% del Pressupost s'ha obert a la 
ciutadania…  S'ha  obert  200.000  €  dins  del  capítol  d'Inversions.  Sí  que  és  cert  que 
representa el 0,7% dels quasi 27.000.000 €; però dins del capítol d'Inversions, que diguem 
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és el més accessible a la ciutadania, encara que farem treball l'any que ve per intentar 
obrir més capítols… Ja sap vosté que el capítol de Personal és molt complicat d'obrir a la 
ciutadania en processos de participació; encara que per a l'any que ve, ja ho comentarem 
en les reunions (si tenim reunions de treball), tenim projectat obrir no sols aquest procés de 
participació sinó els projectes. 

Com ja  saben,  en  els  fons  DUSI  cada  un  dels  projectes  ha  de  comptar  amb 
participació ciutadana, no sols per a dotar-lo de pressupost, sinó per a desenvolupar-lo. 
Llavors,  en  el  desenvolupament  sí  que  necessitarem  ajuda  per  a  treballar  aquesta 
participació.

I jo no crec que un 0,7% vist així o quasi un 20% d'inversions siga poc. Quasi un  
20% del capítol d'inversions significa que en aquest cas es duga a terme set actuacions; i  
aquestes set actuacions són: el local social i  la sala d'estudis al Port (que, segons em 
traslladen, és una petició de dècades), que es faça un Museu Faller (que, segons em 
traslladen, és també una petició de dècades), que s'augmente (perquè ja estava la partida) 
el Pla d'acció social per a la diversitat funcional, que és important; s'augmente els recursos 
que tindrà la biblioteca per a modernitzar d'una banda tots els sistemes informàtics de la 
biblioteca (de treballadors i d'usuaris)… Saben que la biblioteca fa un treball enorme i va 
moltíssima gent, està molt utilitzat, i evidentment necessiten tots ser renovats. També serà 
per a això… Després, adquirir nous llibres i la renovació del fons bibliogràfic que tenim; 
perquè hi ha llibres a la biblioteca que s'han compartit més de 100 vegades, i per tant  
estan desgastats. I també hi haurà actuacions en comerç i en Santa Bàrbara. M'agradaria 
que fóra molt més, però aconseguir 200.000 € dins del capítol d'inversions crec que és un 
èxit, i que tant de bo continue progressant. Però crec que aquest 0,7% que vostés veuen,  
jo  el  veig  com set  propostes  que els  col·lectius  i  associacions  fa  molt  de  temps  que 
demanen, i que s'està fent.”

Sr. Granel: “Jo, abans que res, volia puntualitzar una cosa, perquè abans s'havia dit que 
no havíem acollit la renda de garantia ciutadana… Jo crec que vostés ho saben, que és  
competència autonòmica i que el govern del Botànic sí que ho ha fet. Llavors, per això, 
supose que sí que ho sabrien.

Respecte a la política social del Partit Popular, la veritat és que a mi em sorprén,  
perquè quan un té un discurs o el manté o el canvia un poc, però no pot canviar-lo tant. I  
m'explique… Abans estaven explicant-nos que nosaltres hem apujat les taxes (que hem 
apujat la taxa de fem, perquè realment s'adequa a la despesa que hi ha) i que tota la resta 
s'ha  congelat.  Jo  ho  dic  perquè  si  agafes  dades  des  de  2006,  quan  és  cert  que 
l'Ajuntament estava en un 116% d'endeutament… L'IBI va pujar quasi un 8%, i el fem va 
pujar un 9%… És que des de 2006 fins a 2009 el clavegueram va pujar un 10% i els guals  
un 11%. I de 2007 a 2009 l'IBI va pujar un 16%… És a dir que no consola la política social,  
perquè en 2012 l'IBI va pujar un 3,3%, els vehicles un 4%, el fem també va pujar un 3%. I 
en 2013 (que ho tinc ací apuntat) va ser quan es va pujar també la taxa de vehicles, es va 
crear la taxa del padró, i es va pujar els preus dels nínxols (una revisió, segons es va dir en 
aquell moment) en la qual va haver-hi nínxols que van pujar el preu d'un any al següent  
d'un 250%. 

És a dir, que al final jo crec que hem de ser conseqüents amb el que diem. És a dir,  
si  al  final  és  cert  que  aquesta  situació  en  què  ens  trobàvem  era  una  situació 
d'endeutament molt greu… Era una situació d'endeutament perquè s'havia creat, i perquè 
estava, perquè està, i perquè fa molt de temps que ací en aquest Ple no es parla d’una 
cosa que teníem a la carretera de les Alqueries i  ja no hi  és (que són ruïnes),  d'una  
Paperera que va costar 12.000.000 € a aquest Ajuntament. És a dir, que estem parlant, si  
fem un càlcul grosso modo, de 350 € per cada ciutadà de Borriana. Estem parlant de molts 
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diners. Estem parlant del fet que després es va haver de fer front a aquest pagament bé 
amb terrenys, bé amb pagament de préstecs… Però al final estem parlant de molts diners 
que al final ens han portat on estàvem. I que ara possiblement no estaríem en la situació 
en què acabarem enguany del 30%, sinó que estaríem molt millor. Jo crec que açò també 
s'ha de recordar, perquè abans parlàvem de futur, però també hem de parlar de passat i de 
per què estem ací. 

Jo crec que també és important saber que també es va pagar un préstec de milions 
d'euros de factures que estaven als calaixos des de 2008. I això es va pagar. I aquest 
préstec encara estem pagant-lo; i això també s'ha de conéixer. Al final hem de saber la 
realitat en què estàvem i en què estem.

Jo torne a reconéixer que és la labor de l'oposició sobretot la d'estar damunt de 
nosaltres i demanar que fem bé les coses. Per això els agraïsc la labor que fan; perquè la 
veritat és que la fan bé i això ens fa sempre estar alerta. Però també és cert que s'ha de  
fer un poc de retrospectiva i pensar que les coses no s'han fet tan bé abans. I per això 
parlava de la participació; que jo estic convençut que els meus companys del PSOE estan 
a favor de la participació més o igual que nosaltres. 

Però és per això, perquè possiblement en aquest pagament de 12.000.000 € o de 
les factures; ací estaran amb mi que no hi havia participació en aquell moment. I era un  
poc… Perquè jo vaig tenir la sort d'estar ací davant, veient com s'analitzava la política 
municipal. I és cert que aquells eren moments en què estàvem en el 116% d'endeutament; 
havíem de pagar 12.000.000 € de la Paperera, l'Ajuntament estava en la ruïna total. I al 
final s'ha arribat on s'ha arribat; però s'ha arribat. I estarà amb mi que s'ha reduït molt la  
despesa; i al final s'ha aconseguit el nivell d'endeutament que tenim. Però per decisions 
que no s'haurien d'haver pres en aquell moment. I per això la política social que plantegen 
ara,  que nosaltres la defenem en aquesta congelació de dos anys que tenim… Doncs 
estem parlant més d'un 8% d'IBI en els últims anys des de 2006. És a dir, és una pujada 
que el ciutadà l'ha assumida.

I després, estaven parlant també de… Com havia dit el Sr. Fuster, hi ha prioritats,  
com Serveis Socials. És cert que van augmentar la partida de Serveis Socials, perquè 
tenien una prioritat primordial (valga la redundància) que era la de reduir el deute. És cert  
que van arribar inversions com el Pla E, el Pla Confiança, i això va ajudar a fer que no 
haguera  de  fer-se cap inversió  municipal.  Però  és  cert  que sí  que hi  havia  un  deute 
important que s'havia creat des del consistori. No l’havia creat algú que havia aparegut per  
ací, i havia dit 116% perquè sí. És cert que aquest 116% va ser l'alerta o la targeta roja per 
a saber que açò s'havia d’abaixar, i a partir d'ací això es va abaixar.

Quan la Sra. Aguilera parla que no hi ha futur… Jo crec que a ella és a qui pitjor li  
sap que ens hagen donat els fons EDUSI a l'Ajuntament. Perquè crec que ella no confiava 
que ens ho anaren a donar. De fet, en alguna comissió ens ho va dir. �Esteu fent tot aquest 
treball, i no vos donaran res�. I la veritat és que jo crec que sí que hi ha un projecte de futur 
i una estratègia. Si fins 2022 hi ha estratègies fetes per a Borriana, jo crec que no es pot  
parlar que no hi ha futur. Perquè al final sí que hi ha aquest futur.

I quan ha dit:  �tenen por de perdre el poder�... Sra. Aguilera, jo no considere que 
tinguem poder, considere que el que hem de fer és treballar pel poble; que és el que estem 
fent. Simplement això… Jo l'única cosa que voldria és que sí que m'hauria agradat que 
aquest Pressupost s'haguera aprovat per unanimitat. I és cert que tenim un repte per a 
l'any que ve: que aquest Pressupost si fa falta des del mes de setembre o octubre per a  
poder traure-ho endavant. Perquè hi haurà moments en què els projectes EDUSI estaran 
ací. Llavors, per això, sí que espere que en aquest Pressupost (que nosaltres continuem 
creient que és de futur i que sí que està treballant perquè la gent de Borriana puga estar 
millor al seu poble), vostés l’aproven amb nosaltres.”
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Sra. Rius: “Bé, al final no sabem, no sabem si ens donaran o no el taller d'ocupació. La 
veritat és que tenim una puntuació molt baixa; molt baixa perquè en la baremació un dels 
punts que es  baremava era els  dos últims anys  anteriors  de tallers  d'ocupació.  Hi  ha 
pobles que sí que van demanar tallers d'ocupació (Borriana no n’ha fet cap); per tant, la 
nostra puntuació era la mínima. I per això tenim la puntuació que tenim, i segurament no 
tindrem la sort que ens ho concedisquen. Però continuarem optant a altres programes.

No abandonem cap persona necessitada, Sr. Fuster. Això és molt seriós, i és de 
molt mal gust que vosté ho diga. Nosaltres vam posar 50.000 € l'any passat (o siga, per a 
enguany) sabent que ja estava ben dotada aquesta partida, però, per si de cas anava molt  
justet, vam posar 50.000 € més. La partida té 400.000 €; han sigut suficients enguany, 
igual que altres partides han sigut suficients i no s'han tocat. Per tant, en aquesta partida 
no estem abandonant a ningú, perquè no passa com abans passava, que al mes d'abril ja 
no quedaven diners, quan vostés dotaven la partida (va passar fins 2013) de 145.000 €, i 
no era suficient. Ara hi ha suficients recursos; per tant, no estem abandonant a ningú. El 
que compleix els requisits té l'ajuda.

I abans se m'ha oblidat (perquè ja ho havia comentat abans), havia demanat que 
s'abaixaren els impostos, quan es parlava de les ordenances fiscals. Abans era més fàcil  
intentar  a  veure  com abaixem els  impostos  i  veure què podem fer;  però  ara  la  nova 
normativa ho fa molt difícil. La regla de despesa ho fa molt difícil. Qualsevol canvi normatiu 
que supose ingressar menys, a continuació aquest mateix import que es deixa d'ingressar 
s'ha de retallar en les despeses. És a dir, si nosaltres volem fer més i millors serveis, volem 
fer millors inversions, volem fer els EDUSI, el que no podem fer és retallar despeses. I és 
el que ens obligarien a fer si abaixàrem els impostos; retallar la despesa pel mateix import 
en què estem retallant aquest impost. Per tant, no entra; és molt difícil que això passe. El 
que sí que he de deixar clar és que per segon any consecutiu els impostos s'han congelat  
tots. Els impostos s'han congelat tots.

I a part d'açò, encara que alguns regidors s'encaboten (sobretot en premsa) a tirar 
per  terra  el  treball  dels  meus  companys  regidors,  queixant-se  de  com està  de  bruta 
Borriana, com de mal cuidats que estan els jardins, o com estan de bruts els laterals dels 
contenidors… Trauen fotos a la nit, segurament abans que passe el camió del fem, per a  
dir que està tot ple de fem… I sobretot els soterrats, que vostés van portar fins aquesta 
ciutat,  i  que és  un  empastre  més que haurem d'arreglar,  perquè la  veritat  és  que no 
funciona… Doncs, a pesar de tot açò, la gent s'ha d’adonar que en aquest equip de govern 
treballem, i que complim aquells compromisos que assumim. I solucionem les queixes que 
vénen a l'aplicació (app) o per Registre o per on vinguen. Intentem donar solució a tot: les 
queixes i complim els compromisos. 

En inversions ja li he dit abans que fa un any que vam pressupostar tres partides 
amb 1 €, ningú d'ací es creia que faríem alguna cosa i reien de l'euro; i només un any 
després dues estan en marxa, i la tercera estarà en marxa en breu, i els propietaris de la  
Serratella-Marge  podran  obtenir  les  llicències  per  a  construir  les  seues  vivendes 
simultàniament a la finalització de la unitat d'execució que s'ha retardat injustificadament, 
però que ja està més prop. Ara el nou objectiu és els fons EDUSI, aprofitar bé aquestes  
ajudes europees per a accedir millor a la ciutat quan es pose en marxa el procés. 

En definitiva, pense que s'ha treballat molt a fer un pressupost, encara que la gent 
no s'ho crega. Hem fet un pressupost pensant en les persones que vivim a Borriana; volem 
que els veïns noten que l'import dels impostos reverteix a millorar el nostre entorn i  la 
nostra ciutat.”

Sotmés l'assumpte a la corresponent votació, dóna el resultat següent: vots a favor, ONZE 
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(6 del PSOE, 3 de Compromís i 2 de Se Puede Burriana). Vots en contra, DEU (7 del PP, 2 
de Cibur i 1 de Ciudadanos). Abstencions, CAP. Consegüentment es declara l'assumpte 
aprovat per majoria.

[En aquest moment abandona la sala de sessions el Sr. Granel.]

7.- DACIÓ DE COMPTE AL PLE DE L'INFORME DE LA SINDICATURA DE COMPTES 
DE  FISCALITZACIÓ  SOBRE  EL  CONTROL  INTERN  DE  L'AJUNTAMENT  DE 
BORRIANA (Àrea Econòmica. Intervenció) (exp. G 8530/2015)

La  Secretaria  dóna  compte  de  l'informe  emés  per  la  Sindicatura  de  Comptes,  de 
fiscalització sobre el control intern de l'Ajuntament de Borriana, de data 6 d'octubre de 
2016 (Registre entrada: ERC-14429, de 17 d'octubre de 2016)

La corporació en queda assabentada.

8.-  DACIÓ  DE  COMPTE  AL PLE  DELS  ACORDS  ADOPTATS  PER  LA JUNTA DE 
GOVERN LOCAL ENTRE ELS DIES  27/10/2016  I  17/11/2016,  AMBDÓS INCLOSOS 
(Secretaria)

Sotmés per  la  Presidència  l'assumpte a  la  consideració  de  la  corporació,  els  vint-i-un 
membres presents del Ple de l'Ajuntament es donen per entesos dels acords adoptats per 
la  Junta  de  Govern  Local  en  les  sessions  realitzades  entre  els  dies  27/10/2016  i 
17/11/2016, ambdós inclosos.

La corporació en queda assabentada.

9 - DACIÓ DE COMPTE AL PLE DE LES RESOLUCIONS DICTADES PER L'ALCALDIA 
PRESIDÈNCIA QUE CONSTEN A LA SECRETARIA MUNICIPAL,  CORRESPONENTS 
AL PERÍODE DEL 24/10/2016 AL 20/11/2016, AMBDÓS INCLOSOS

Sotmés per  la  Presidència  l'assumpte a  la  consideració  de  la  corporació,  els  vint-i-un 
membres  presents  del  Ple  de  l'Ajuntament  es  donen  per  entesos  de  les  resolucions 
adoptades per l'Alcaldia Presidència que consten a la Secretaria Municipal, corresponents 
al període del 24/10/2016 al 20/11/2016, ambdós inclosos.

La corporació en queda assabentada.

Conclòs l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia, la Sra. alcaldessa presidenta 
informa de l'existència d'assumptes que, per raons d'urgència, no hi estan compresos, i els 
sotmet a la consideració dels membres de la corporació.

DESPATX EXTRAORDINARI

9.BIS.1.- DECLARACIÓ INSTITUCIONAL: BORRIANA, CIUTAT EDUCADORA
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La Sra. Maria Josep Safont Melchor, alcaldessa de l'Ajuntament de Borriana, llig declaració 
institucional de tots els grups polítics representats a l'Ajuntament de Borriana, del següent 
tenor literal:

“El  paper  que  l'educació  ha  de  jugar  com  a  element  estratègic  de  progrés  ha  estat 
subratllat a bastament. Són moltes les iniciatives que a escala estatal, autonòmica i local 
es posen en marxa per atendre les necessitats educatives de la ciutadania.

La ciutat és educativa pel sol fet de ser ciutat. Cada poble o ciutat té un projecte educatiu  
implícit  en l'estructura i  el  règim de la ciutat,  els valors que aquesta ciutat  fomenta, la 
qualitat de vida que ofereix, les celebracions que organitza, les campanyes o projectes de 
qualsevol mena que prepara, les activitats lúdiques, esportives, musicals...

La manera d'abordar les qüestions mediambientals, de salut, de mobilitat o de seguretat, 
per exemple, implica un fet educatiu.

Passar d'un projecte implícit a un projecte explícit de ciutat educadora objecte de reflexió i 
participació de tota la comunitat, amb els instruments que siguen necessaris per a ajudar 
les persones a créixer personalment i col·lectivament, és un pas que moltes ciutats han fet 
i algunes amb notable èxit.

En  el  Primer  Congrés  Internacional  de  Ciutats  Educadores,  celebrat  a  Barcelona  al 
novembre de 1990, es van arreplegar en la Carta inicial els principis bàsics per a l'impuls 
educatiu de la ciutat. La Carta es va revisar al III Congrés Internacional (Bolonya, 1994) i al  
de  Gènova  (2004),  per  adaptar  els  seus  plantejaments  als  nous  reptes  i  necessitats 
socials. Aquesta Carta es fonamenta en la Declaració Universal de Drets Humans (1948), 
en el Pacte Internacional de Drets Econòmics, Socials i Culturals (1966), en la Declaració 
Mundial sobre Educació per a Tothom (1990), en la Convenció que es va assumir a la 
Cimera Mundial per a la Infància (1990) i en la Declaració Universal sobre la Diversitat  
Cultural (2001).

Com que, per tot això, resulta convenient que des de les administracions locals es facilite 
un procés cap a un projecte explícit de ciutat educadora, proposem els següents:

ACORDS:

A) Subscriure la carta de ciutats educadores i adherir-se a l'Associació Internacional de 
Ciutats Educadores, que té per objecte treballar conjuntament en projectes i activitats en 
l'àmbit educatiu i cultural per a millorar la qualitat de vida dels ciutadans.

B) Elaborar un Projecte Educatiu de Ciutat per:

- Atendre els canvis socials i les noves necessitats que se’n deriven en l'atenció a les 
necessitats  educatives  de  la  població  en  general  i  de  la  infància  i  l'adolescència  en 
particular.

- Disposar mesures preventives contra les desigualtats i les discriminacions

- Avançar en la conciliació d'interessos laborals, familiars i escolars.
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- Definir quines són les prioritats educatives de Borriana.

-  Identificar  quins  principis,  objectius,  metodologies  i  programes  han  de  guiar  l'acció 
educativa a Borriana.

- Evidenciar les potencialitats educatives de Borriana.

- Conéixer les deficiències de la seua realitat educativa.

- Implicar la ciutadania en els processos d'aprenentatge i transmissió de valors.

- Traçar les línies d'acció i les estratègies que ens serviran per a fer front als nous reptes  
de  la  societat,  per  a  afrontar  amb garanties  el  futur  de  l'educació,  la  convivència,  la 
desigualtat, la sostenibilitat, la inserció laboral i les noves tendències comunicatives i de 
producció econòmica."

Sotmesa la urgència a la corresponent votació, s'aprova per unanimitat.

En relació amb el fons de l'assumpte, es produeix la intervenció següent:

Sra. alcaldessa: “El que era un moció s'ha convertit en una declaració institucional, cosa 
que agraïsc a tots els grups municipals. Ahir es va celebrar el Dia Internacional de les 
Ciutats Educadores, i per això presentem una declaració institucional, perquè Borriana es 
convertisca en una ciutat educadora.

Només vull llegir una línia i ja està del que posa en la declaració institucional, on 
diu  que  �la  ciutat  és  educativa  pel  sol  fet  de  ser  ciutat�...  L'educació  no  pot  quedar 
circumscrita només a les escoles ni a les famílies. Tenim un compromís i una obligació 
(nosaltres, com a representants polítics, i els nostres conciutadans) d'educar, educar la 
gent de Borriana. 

I ara només vull remarcar açò en el manifest que avui s'ha llegit en els diferents  
actes que s'han fet per la commemoració de les ciutats educadores, però només llegiré un 
paràgraf… �Avui dia podem afirmar sense por d'equivocar-nos que l'educació travessa els 
murs de l'escola,  i  s'estén a tota la ciutat,  impregnant els seus barris,  espais públics i  
institucions.�

Jo crec que amb açò queda clar el que volem fer. Es fan moltes coses a Borriana, 
des  dels  centres  escolars,  des  de  les  AMPA i  moltes  altres  entitats  per  educar  els  
conciutadans  i  conciutadanes  de  Borriana;  i  jo  crec  que  des  de  l'Ajuntament  teníem 
l'obligació de col·laborar en això. Per això agraïsc el suport de tots els grups municipals, i  
es presentarà com una declaració institucional.”

Sotmés l'assumpte a la consideració de la corporació, els vint-i-un membres presents hi 
presten unànime aprovació, i així ho declara la Presidència.”

[En aquest moment abandonen la sala de sessions la Sra. Aguilera i el Sr. Sánchez.]

10.- PRECS I PREGUNTES

1.- Sra. Suay: “M'agradaria que no se n'hagueren anat els companys… Jo volia fer-li un 
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prec,  Sra.  alcaldessa,  no és una pregunta… Vosté,  com a presidenta d'aquest  il·lustre 
Ajuntament, i que dirigeix els companys. Si nosaltres en algun moment ho hem fet, doncs 
demanem disculpes… La veritat és que no ho recorde, però en demanem. 

Durant  el  debat  d'avui  s'han  realitzat  apreciacions  i  adjectius  indirectes  de  la 
grassor d'una companya regidora, en dues o tres ocasions. I no és la primera ocasió en 
què açò ocorre; no és circumstancial, sinó que en aquest Ple ja s'ha reiterat. Això de la  
grassor es tracta d'un adjectiu qualificatiu en to despectiu, que parla sobre el sobrepés que 
de vegades és  una malaltia.  Tots  tenim algú  amb sobrepés,  no cal  que siguem unes 
sílfides.  Per  això no tenim per què no contribuir  amb les nostres idees en aquest  Ple 
municipal. I no estem per a desqualificacions particulars ni personals sobre l'aspecte físic 
de les persones, sinó per a donar exemple i adoptar mesures positives per a Borriana.

Jo els pregaria que ací en aquest Ple no fóra una actuació només de �Sr. i Sra.�, 
sinó que vosté, com a funcions que té com a alcaldessa, hauria d'imposar el respecte i  
educació. No són incompatibles amb el debat polític. Fins i tot li dic que si en alguna ocasió 
en l’àmbit propi ho he fet, em rectifique públicament a mi o a qualsevol integrant del nostre 
equip. Ja li  avancem que, si es torna a incórrer en adjectius qualificatius, aquest equip 
abandonarà la sessió plenària. És una moció molt important la de la ciutat educadora; però 
jo crec que la primera educació que hem de mostrar és ací en aquest Ple.”

Sra. alcaldessa: “Jo crec que l'educació i el respecte no s'hauria d'haver d'imposar; ací se 
suposa dels que estem ací. I si en algun moment s'ha sentit algú ofés perquè jo no he tallat 
alguna apreciació, ho lamente i que intentaré tallar-ho. Però també vull dir que ací s'han dit 
coses molt fortes, per exemple de la meua persona, no vull parlar de ningú més… I m'han 
dit  pocavergonya, que he col·locat el meu marit i coses diverses, no referides a la meua 
aparença física (que no sé si m'importaria més o menys), però que açò m'importa molt. I 
encara estic esperant també que se'm demanen disculpes.

O siga, que jo crec que ací s'ha d'actuar des del respecte i l'educació, perquè tots 
els que estem ací tenim l'obligació de tenir aquest respecte i aquesta educació. I no dubte 
que intentaré que a partir d'ara es mantinga.”

2.- Sr. Losada:  “Jo volia realitzar-li un parell de preguntes o consultes al Sr. Zorío. Però 
abans m'agradaria recordar algunes coses i  contextualitzar un poquet el  perquè de les 
meues preguntes. A l'octubre o novembre de 2015 (estem remuntant-nos a fa ja bastants 
mesos), vam sol·licitar el desmuntatge d'estructures, passarel·les d'accés a les costes. Al 
novembre vam haver d'instar-los que agilitzaren la neteja i la destrossa que es va produir  
després del temporal del 12 de novembre. Ja al març de 2016 vam sol·licitar a vostés que 
presentaren  o  intentaren  presentar  la  millor  imatge  de  la  nostra  ciutat  amb vista  a  la 
temporada que venia de Setmana Santa i  Pasqua,  ja que consideràvem que era una 
oportunitat per a captar i fidelitzar visitants de la nostra ciutat i turistes.

El 26 d'abril  de 2016 en Comissió i  en relació a la firma que es va produir del  
conveni  amb l'Agència Valenciana de Turisme, en el  qual  se'ns encomanava la gestió, 
manteniment,  reparació  i  conservació  de  la  infraestructura  turística  del  litoral  i  de  les 
nostres platges, vam entregar material  fotogràfic en què es mostrava l'estat en què es 
trobaven algunes instal·lacions i zones de la platja. I també en aquesta mateixa comissió 
vam sol·licitar que es realitzara un treball per a desestacionalitzar la temporada turística, 
entenent  que  per  les  nostres  condicions  geogràfiques  i  climatològiques  podríem 
beneficiar-nos d'això.

El 21 de juliol de 2016 (ja em vaig acostant) també en la comissió, preguntant per  
les auditories que s'havien produït, auditories de qualitat i els objectius que es tenia per a  
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enguany, amb l'assignació de les banderes Q de qualitat de les nostres platges, i també 
ens vam preocupar pel pagament que es va realitzar a una empresa consultora per al  
desenvolupament de totes aquestes assignacions de banderes. I el 24 de setembre de 
2016  vam lamentar  que  les  accions  de  millora  que  es  van  realitzar  a  les  platges  es 
produïren ja quasi al final de la temporada estival… Estem parlant del mes de setembre… 
Quan  durant  tot  l'estiu  vull  recordar  que  vam  estar  manifestant  reiteradament  en 
comissions informatives les deficiències que nosaltres podíem anar observant; nosaltres i 
molta més gent… 

I ací em vaig a parar. Per què he dit tot açò anterior? Perquè tampoc i com ha 
comentat algun company a la sala, el que no m'agrada és que pareguera que per què al  
desembre anem a fer aquestes preguntes… Crec que un dels objectius que aquest Grup 
ha tingut durant els últims mesos (o els mesos que portem en l'oposició) és seguir bastant 
a prop totes les actuacions i les gestions que es realitzen a les nostres costes. Per tres 
motius, i no per l'ordre en què els diré vol dir que un tinga més o menys importància… Un, 
és per la imatge que ofereix la nostra ciutat de cara als mateixos ciutadans o els possibles  
visitants;  el  segon,  és  per  la  relació  directa  que entenem que té  amb el  turisme,  i  la  
necessitat  o possibilitat  de desestacionalitzar  la temporada; i  el  tercer  motiu, és per la 
consciència i sensibilitat que tenim quant a la gestió mediambiental.

Creiem i  considerem que totes  aquestes  intervencions  que hem anat  realitzant 
durant aquests últims mesos, i el nostre oferiment (que crec que ha quedat també) reiterat  
a formar equips de treball per a estudiar o debatre possibilitats així ho demostren.

Amb açò el que vull preguntar o m'agradaria saber és si té dissenyat o redactat 
algun  pla  director  o  estratègic  o  algunes  línies  d'actuació  que  garantisquen  el 
manteniment, atenció i neteja de les costes, platges i zones litorals. I la segona és si tenen 
intenció d'incrementar aquests esforços a millorar; ja que considerem que encara que en 
reiterades ocasions hem posat de manifest que la situació no és la que a nosaltres ens 
agradaria, es continua mantenint aquesta situació.”

Sr. Zorío: “Respecte a totes les coses que vosté ha comentat… Vosté sap perfectament 
que va mostrar unes fotografies i es va reparar tot ràpidament. Vam anar a la platja, i va 
veure que ja estava tot; totes les recomanacions i tota la resta s'han dut a terme. S'han dut  
a terme… I en la primera pregunta que m'ha fet, sobre el pla estratègic, finalment ja estem 
en això.

També he revisat  el  pla  estratègic  que tenim de 2006,  per  si  podíem aprofitar 
alguna cosa. Òbviament les condicions actuals no tenen res a veure amb les de llavors. 
Abans partíem d'una situació no de crisi. I a través de la Universitat Jaume I (UJI) i a través 
d'altres persones estic obrint altres vies. Sí que tenim i volem (no sé si ho ha dit el Sr. 
Fuster, que estava en el nostre programa, en l'Acord per Borriana) estava el pla estratègic 
de Borriana... Ah! Ha sigut la Sra. Aguilera, que ara no està… 

Quant a la segona pregunta que m'ha fet,  volem continuar fent  una platja més 
adaptada i accessible. Després li contestaré al Sr. Pepe Vicent; ja veurem unes cosetes, 
per a millorar la imatge que té la platja. Això ho veurem després; però sí que continuem 
apostant per això, a pesar que també he de dir-li que revisant les despeses de turisme que 
hi ha hagut… Açò no sé si ho sabrà, perquè vosté no estava i jo tampoc, però despeses 
que hi ha hagut en Fitur de 2007, gastar-se 45.000 € en tres dies en Fitur… Amb açò vull  
dir que si totes aquestes inversions o despeses que es van fer hagueren anat a millorar la  
platja, potser avui la platja de Borriana seria una altra cosa ara. Perquè pot creure'm, Sr. 
Losada, si li dic que pocs inversors tenen ganes de venir ací. I això és el més trist que hi  
ha.”

 



 
Magnífic Ajuntament de Borriana

01-12-2016

Sr. Losada: “Bé, celebre que s'estiga treballant en aquest pla director o estratègic (com es 
vulga anomenar). El que m'agradaria saber és si podríem conéixer-lo, tenir-hi accés, o ens 
el donaran ja quan estiga finalitzat… I m'agradaria saber (segurament sí) si està comptant  
amb  professionals  del  sector  i  especialistes;  però  supose  que  preveurà  mesures 
extraordinàries per a casos que ocórreguen temporals, riuades o esdeveniments puntuals, 
o fins i tot mesures específiques per a activitats com l'Arenal Sound o el Mercat de la Mar. 
Amb la Sra. Carda vam tenir també ocasió de parlar, i li vam mostrar la nostra preocupació  
per tot  el  tema de la neteja i  l'aspecte ecològic de la seua posada en marxa.  S'estan 
preveient aquests aspectes específics en el pla?”

Sr. Zorío:  “Sr. Losada, li agraïsc (ja que ho ha dit públicament) jo també si vol… Tenim 
reunions, perquè vosté aporte idees, que jo no tinc cap problema. Igual que han aportat al  
Pla general  de Borriana,  està totalment obert.  Ja li  dic que el  tema de l'Arenal  Sound 
s'escapa de les meues mans, perquè és competència del Sr. Aparisi. Anem els dos de la  
mà, però són temes en què no vull ficar mà, perquè no interessa. Cada un sap les seues 
responsabilitats, i cada un farà allò que crega convenient.”

Sr. Losada: “No sé exactament a què es refereix quan diu �ficar mà�… A mi no em sona 
molt bé això de �ficar mà�… Però li ho agraïsc i li prenc la paraula. Jo no li puc oferir el meu 
despatx perquè no en tinc, però té la meua adreça de correu electrònic. Si vosté vol i li ve  
bé, m'avança la informació sobre la qual estan treballant (els documents). Crec que amb 
altres regidors que ens han passat informació no hem tardat molt a donar-los les nostres 
propostes i els nostres punts de vista. I també potser li puc servir de nexe de coordinació o 
de vincle d'unió amb el Sr. Aparisi per a intentar ficar el tema de l'Arenal Sound en aquest  
pla estratègic.”

Sr. Zorío:  “A penes tinga la informació la compartiré; perquè m'agradaria comptar amb 
vosté. Vosté que sap, sobretot per les preocupacions que supose que vosté també té, com 
és l'esport nàutic (tot aquest apartat de turisme esportiu) que tenim ací a Borriana i està 
mort. Els tirs van també per ací, perquè per al turisme familiar, comptaré amb vosté. Li  
enviaré el poquet que tinc de moment, i esperem que arribe a bon port.

I això de �ficar mà� era una frase feta. Jo és que sóc molt irònic en aquest aspecte. 
No m'agrada ficar mà en temes d'altres. Ja en tenen prou amb el seu i jo amb el meu.”

3.- Sra. Sanchis:  “Abans que res contestaré… perquè m'han anomenat abans la  marca 
blanca  del  Partit  Popular...  Crec  que  per  exemple  no  ha  tingut  res  a  veure  la  meua 
intervenció amb la del Partit Popular, ni cap de les meues intervencions amb les del Partit  
Popular. Això el primer. Jo crec que no tinc res a veure, i que ho demostre en cada Ple.

Respecte a  això  que alguna vegada vaig a  les  comissions  i  no m'he llegit  els 
assumptes… Que m'ha acusat vosté, i com que els plens es graven, i crec que ho ha dit 
clarament, sinó que mire el Sr. Fuster… Li diré que jo treballe, que no tinc una dedicació 
exclusiva del 75% i cobre un 100% del sou. Jo vaig al meu treball, faig la meua jornada  
completa i cobre el meu sou complet. Llavors, com vosté comprendrà, depenent de quan 
són  les  comissions,  tinc  temps  o  no  de  preparar-les.  Normalment  les  porte  sempre 
preparades; però vosté sap que, per la meua situació personal, últimament he hagut de 
passar moltes hores a l'hospital, on no tenia tampoc wifi per a poder treballar. En fi, crec 
que han sigut quatre ocasions en què jo m'he abstingut perquè no havia llegit els informes.  
Que vosté m'ho ha retret, crec que ho ha escoltat tot el món. Només volia aclarir això… 
Crec  que és  un aclariment,  i  a  més crec  que amb les  meues intervencions  demostre 
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clarament que jo no sóc cap marca blanca, que tinc el meu propi criteri; i jo em prepare les 
coses. És més, moltes vegades no intervinc perquè no m'ha donat temps a preparar-ho; 
perquè sóc una sola persona per a preparar-ho tot, i això vull que ho entenguen. Bé, si vol  
contestar-me… I si no, m’és igual.”

Sr. Del Moral: “Sí, els plens es graven i podrà veure-ho literal; perquè tenim una tècnica 
municipal que fa una labor enorme transcrivint tots els plens; primer passa un extracte (que 
això és més ràpid), però després passa un tom sencer de tot el Ple, que són més de 200  
pàgines. I ací podrà veure que jo no li  he fet  una acusació. Simplement, si  s'ha sentit  
al·ludida, ho sent. Jo he dit que jo no falte el respecte, i que faig el meu treball; perquè en 
la seua primera intervenció havia posat en dubte si jo feia el meu treball. I he remarcat que 
em sentiria malament si no fera per anar a les comissions sense preparar-me-les. Lamente 
que s'haja sentit ofesa. I bé, vosté ja ha dit els motius pels quals es pot preparar o no les 
comissions. Però jo en cap moment he posat en dubte el seu treball.

Sí que li he fet una al·lusió directa quan li he parlat que els comportaments que 
tenia Ciudadanos i  el  Partit  Popular  s'assemblaven molt.  I  ho mantinc,  encara que ací 
tinguem una discrepància de criteri. Ja ha argumentat que vosté és totalment distinta; per  
tant, millor per a tots.”

[En aquest moment abandona la sala de sessions la Sra. Montagut.]

Sra. Sanchis:  “Veurà, les meues idees per descomptat que s'assemblen més a les del 
Partit  Popular  que a les seues.  Perquè si  ja hem d'anar a escala nacional  i  veure els 
pressupostos que presenten vostés i els que presenta el Partit Popular, els del seu partit 
no tenen ni cap ni peus; per tant, no em puc paréixer en res a ells. En canvi, en polítiques  
socials crec que ens pareixem bastant més a vostés que a ells. De tota manera, jo tinc les 
meues pròpies idees; i no té vosté ni per què insultar-me, ni vaja… Jo considere un insult  
que vosté em diga vosté que jo mire el Sr. Fuster per saber si m'he d'abstenir o no. Jo 
quan no em llig una cosa… És que a més damunt ho dic, dic: �no he pogut llegir-m'ho, i per 
tant m'abstinc�. I ho dic, és que damunt ho dic.”

Sr. Del Moral:  “És una matisació… Crec que no l'he insultada en cap moment. No és la 
meua intenció. Ja és a criteri personal si es pren a disgust la meua intervenció o no. A mi 
també em pot disgustar que vosté diga que jo falte a la democràcia, quan crec que no és  
cert. Però no em sent insultat quan vosté em diu això. Simplement és un tema de criteris 
distints; i m'agradaria que vosté no se sentira ofesa quan intervinc, perquè no és la meua 
intenció.”

4.- Sra. Sanchis:  “La meua següent pregunta és per a la Sra. Monferrer… L'any passat 
ens vam trobar que hi havia diversos envelats que, emparant-se en una falla, van muntar 
un negoci. Jo crec que vaig escoltar la Sra. Rius i la Sra. alcaldessa dir que hi havia un buit  
legal, que havien aprofitat aquest buit legal… Llavors, jo el que volia preguntar és si per a 
l'any que ve estan preparant una normativa perquè això no torne a ocórrer; que almenys, si 
algú munta un negoci, que pague els impostos. Perquè evidentment els locals de Borriana 
(com, per exemple, els del carrer de Sant Vicente, que eren els més afectats, perquè part 
dels envelats estaven a la plaça) lògicament van protestar amb tota la raó. Llavors, jo el  
que vull saber és si estan preparant alguna normativa perquè això quede regulat.”

Sra. Monferrer: “Doncs mire, de fet sí. Dilluns passat vam tenir una reunió amb les falles 
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que munten envelat, i el que s'ha mirat en primer lloc és què faran: si tornaran a muntar 
envelat, els metres que muntaran i les activitats que muntaran. També els vam explicar des 
del minut un que el que es va fer l'any passat abusant de la llacuna que hi havia no estava  
clar, i que enguany, en el moment en què es vera un envelat en aquestes condicions es 
tancaria. Ho van entendre perfectament, ja que va haver-hi una queixa i va haver-hi unes 
coses que no eren correctes. 

Per  tant,  el  que s'ha fet  des  de ja  és  començar  a preparar  i  tindrem diverses 
reunions (també amb la Terrassa Payà) pel tema dels metres i la resta perquè puguen 
cabre els tres envelats en concret, ja que els altres sí que per espai i això no tenen tant de 
problema. El més conflictiu pel tema de l'espai són els tres envelats de la Terrassa Payà.”

Sra. Sanchis: “Sí, però una cosa és tenir reunions i dir-los que no pot ser, i una altra cosa 
és regular-ho. Perquè l'any passat precisament el que va haver-hi va ser un buit legal.  
Llavors, enguany el que és lògic i normal és que hi haja una normativa que diga o que això 
no es pot produir, o que si es produeix pagaran els impostos, com qualsevol altre local de 
Borriana.”

Sra. Monferrer: “Em reitere en el que he dit; que això és el que hem fet des del minut un:  
reunir-nos  per  a  veure  quina  intenció  té  cada  falla,  i  a  partir  d'ací  es  començarà  a 
regular-ho. Estem començant a treballar amb vista a les Falles de l'any 2017 al mes de 
març. Per tant, estem començant a moure la normativa per a regular això.”

5.- Sra. Sanchis: “Bé, Sra. Monferrer, jo crec que no m'ha contestat abans la pregunta. I li  
la torne a preguntar directament; si vol em contesta  sí o  no. S'han pagat els vestits de 
fallera?”

Sra. Rius: “Com tots els anys, s'ha pagat uns vestits de fallera. El que passa és que no 
tenim recursos (en buscarem) perquè a mi m'agradaria que en un any es pagaren dos 
vestits de fallera, i així regularitzaríem aquest retard que portem des de fa molts anys. 
Perquè els vestits de fallera es paguen l’any en què són falleres, no l'any en què es fan els  
vestits. Per tant, enguany n’hem pagat uns (igual que l'any passat en vam pagar uns), i 
tant de bo poguérem pagar-ne dos en un mateix any, per a poder regularitzar aquest retard 
que portem ja des de fa molts anys.”

Sra. Sanchis:  “O siga, que aquests 37.500 € que van anar per a pagar els vestits de 
fallera  de  l'any  anterior,  i  es  van  haver  de  dotar,  perquè  no  n’hi  havia  prou  en  el 
Pressupost. I ja es va posar més en el Pressupost perquè vosté va dir que s'anava a pagar  
els d'enguany. I resulta que no s'han pagat. És perquè li quede clar a tot el món… Perquè 
vosté ho ha dit diverses vegades… Aquestes són paraules seues, no paraules meues.”

Sra. Rius:  “No, Sra. Sanchis, els 37.000 € que es van posar era perquè la partida era 
notablement insuficient per a tot l'any. En aquesta partida durant els últims cinc anys (li ho 
he dit abans), la mitjana de despesa de la Junta Local Fallera ha sigut de 232.000 € a l'any. 
En 2014 es van gastar 190.000 € a l'any; en 2015, 210.000 €, i enguany s'havia posat crec  
que era 130.000 o 140.000 €, i era insuficient. Per tant, el que nosaltres volíem era que 
totes les partides del Pressupost estiguen prou ben dotades en el Pressupost inicial. I el  
que faltava era Despeses diverses de Cultura (que també estava infradotada) i Junta Local 
Fallera; que no se sap per què, sempre ha estat així, i a meitat d'any amb els romanents 
es dotava per a acabar l'última part de l'any, que són les presentacions i tot l'escenari, que  
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costa uns 30.000 €.
Llavors, jo no he dit que els 37.000 € foren per a pagar vestits… Això no ho he dit.  

Els vestits es paguen al principi (al mes de gener) de les falleres d'aquest any. I el que a mi 
m'agradaria seria poder posar 30.000 € més per a poder pagar en un any dues vegades 
els vestits, i regularitzar aquest retard que es porta. Però per a això cal posar 30.000 € més 
en un any. I enguany ja li dic que normalment no serà.”

Sra. Sanchis: “Sra. Rius, li recorde que els plens es graven… I mire, li ho buscaré, perquè 
és que ho va dir; és que ho recorde com si l'estiguera escoltant ara… De manera que no 
es preocupe, que ho buscaré i li ho diré. En el pròxim Ple li ho llegiré, perquè ho escolte 
tota la gent, paraula per paraula.”

6.- Sra. Monferrer: “Abans d'acabar m'agradaria donar l'enhorabona al món de les Falles, 
perquè ahir es va donar la declaració de patrimoni immaterial de la humanitat per part de la 
Unesco; i és una declaració que realment és per a tots els fallers que dia rere dia fan gran 
aquesta festa.”

I sense més assumptes per tractar, la Presidència alça la sessió a les 22 hores i 45 minuts, 
de la qual, com a secretària accidental, done fe, i perquè conste estenc la present acta que 
firme juntament amb la Sra. alcaldessa.

L'ALCALDESSA LA SECRETÀRIA 

Document firmat electrònicament al marge
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